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o NOSENKO'S KGB CAREER

A. Introduction

During his 11 or 12 years' service in the KGB Secori Chief
Directorate, NOSENKO said, he rose from case officer to deputy
chief of a department and from lieutenant to lieutenant colonel

(or, as he has stated more recently, only to the rank f captain) .

An English speaker, he had specialized. in operations aqgainst
American targets in the USSR as he steadily advanced to higher
positions in the U.3, Embassy Section of the American Department
(from entry on duty with the KGB in 1952 or 1353 until 1955,

and from January 1960 to January 196Z) and in the Tourist Depart-
ment (from June 1955 to January 1960, and from January 1962 until
the defection). His duties took him to Englard in 1857 ang 1958,

Cuba in 1960, and Bulgaria in 1961 as well as to _Switzerland in
1962 and 1964; also, NOSENKO made numerous trips within the USSR
in connectici with operations, inspections, ard confersnces,
Commendations, twice accompanied by bonuses, were awarded to him
by the KGB Chairman in 1956, 1959, and 1961 arnd by the head of
the Second Chief Directorate in 1957 and 1958: he was one of

70 Second Chief Diractcrate officers awarded the Order uf the
Red Star in 1962:; ard in the same year he received a mearal for
completing ten years of "“irreprcachable service, "* Thus,
according to NOSENKO, his defection ended a promising career
marked by promotions, responsible positions, extensive travel,
and many honors,

NOSENXO has discussed a large number of KGB operations, in-
cluding sume in which he had a personal role, either as g par-
ticipant or as a supervisor, and others conducted by other KGB
personnel in the First and Second Chief Directorate about which
he learned through his professional and persoral contactg,.
Those in which he played a personal role are covered in this
part of the paper. All are included in Part VI. The text of
the paper distinguishes the information from collateral sources
and investigations from the details which NOSENKO has provided
on the same topics. ' :

* NOSENKO has admitted recently, however, that he never got
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‘any awards at all in the KGB.
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B',, Entry jinto the KGB

NOSENKO has provided a wide range of dates for his entry
on duty with the KGB and has offered disparate descriptions of
the circumstances and procedures involved -in his becoming a
KGB staff officer. His statements on these two topics are
presented under separate headings below. ’

1.  Date of Ertry

A range of dates between early 1952 and 2 April 1953 has
been given by NOSENKO as the time when he entered on duty with
the KGB, but he has been most consistent in placirng his entry
in the month of March 1953.% In summary, he has said the
beginning of 1952 (statement of 31 January 1964V, May 1952 with
no day (statement of February 1964), 5 or 7 September 1952
(statement of 6 April 1964). .March 1953 with no day (statements
of 9 Jure 1962, 24 April 1966 and 27 October 1966), 12 or 15 or
17 March 1953 (statement of 8 Aprii 1964), 13 or 15 March 1653
{statementof 26 July 1965), ard 2 April 1953 (statement of
-17 April 196€). When last questioned about this subject, on
27 October 1966, NOSENKO aiknowledged that he had lied when he
had earlier reported his entry as occurring in 1952, His state-

- ments about the entry date are arranged in chronological order
! below.

9 June 1962 (first CIA meeting with NOSENKO): *“In the
begirning of 1953 I came to Moscow /from duty with the GRU in
Primorsk/. This was 1953, in the beginning. in January. Well,
I came on leave to Moscow. I was staying at my father's dacha
there... I was then in the Navy GRU. So I came to Moscow on
leave and, while I was home_near Moscow at my father's dacha,
e : - [General Bogdan Zakharovich/ KOBULOV** dropped in on us., A con-
G versation simply began. He said: 'What are you doing?' I said:
i . 'I'm working in GRU. I worked in the Far East and now I'm work-
ing in the Baltic. I came Lere on leave.' KOBULOV said: 'How
do you like the work?: 1[I replied: ‘Well, speaking honestly, I
; don't like the work.' ‘Well,' he said, 'You better come to work
§ A with us, Where do you want to ¢o2? Into intelligence or counter-
) - intelligence?'... I did not want to go into intelligence. I

i : * Several of NOSENKO's remarks about his date of entry into

i the KGB were made during CIA questioning aboutr how and

! a when he first learned of the KGB agent "ANDREY"; the lead -

<% .~ to "ANDREY" was one of the two pieces of information which
NOSERKO offered to sell when he approached CIA in 1962
(see Part II.B.); the "ANDREY case is discussed at
greater length in Part VI.D.3.b.

" ** Other sources have reported that KOBULOV was expelled .
from the State Security apparatus in 1946 and that he did
not return to a position of authority until a few days
. after Lavrentiy BERIYA became MGB-MVD. Minister-on 9 or
© 10 March 1953. As of 1952, KOBULOV was working in East
- Germany for both Wismut A.G., a uranium ore-mining con-
~ cern, and for the Soviet .contingent to the Allied Control

. Commission. KOBULOV was arrested at the same time as = . .
. BERIYA, along with others in the KGB., See Part V.B.2.

- for further references to KOBULOV.. . - S o
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% consider that only people who have seven, even ten years' ex-

perience in counterintelligence work should be gent <o intelli-
gence. After this, let them go into positive intelligence.
Then they know how counterintelligence operates... Well, when
KOBULOV asked me where I wanted to work, I answered: 'It is
better, of course, to go into counterintelligence.' 'Well,' he
said, 'Good. Look, drop in to see me for a minute sometime.'’
This was simple conversation. Nothing official. A week later
I got a telephone call. They were calling from Personnel and
told me to stop by. I went. ‘Come into this room,' /they told
me/, 'it's not necessary to fill out a questionnaire {anketa).
We have already obtained your personal fiie from the GRU, Go
directly to the central entrance, A pass has already been
-issued for you; the pass is already there. Go to the Secre-
tariat of Bogdan Zakharovich KOBULCV,' Vell, I went. KOBULOV
had been summoned somewhere hich up in the government, and his
assistant received me. ‘'How_about working in the American De-
partment?’' he /the assistant/ asked. ‘'Well, good. Go there
right now,' Well, I wert to the Second Directorate... His
/[KOBULOV's/ assistant sent me directly to the Second Directo-
rate, the American Department, the First Section, working with
American correspondents...in '53, in March, in March '53. STALIN
had just died."*

- *STALIN died on 5 March 1953,
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-';the KGB Second Chief Directorate "in something like 1952,"
¥ HOSENKO said, "exactly just about the time when I came from
"_;he'GRU to the KGB, He was already gone by that time."*

87, -

'3ifﬁhnuarv 1964: Yﬁriy Ivanovich GUK was reassigned from -

February 1964: After his defection on 4 February 1964,
"NOSENKO prepared an official statement about his bicgraphy.

He said that he had entered the KGB in 1952, and he shifted

the dates of most of the events during the. 1945-1955 period one
year backwards from the version given in 1962. This was dis-
cussed with NOSENKO, and.he repeated the new dates; he then
studied and approved an official statement on his biography

(for the Intelligence Community) which contained the new dates,
including his claim that he entered on duty with the KGB in
about May 1952, :

6 _April 1964: Confronted with the above inconsistencies,
NOSENKO said that he returned to Moscow in August 1952 and during
the same month had a conversation with KGB8 persornel about getting
a job. The interview continued with the following dialogue:

Question: You came (to Moscow) in January?

NOSENKO: No, it wasn't January, it was the second part of
1952. Yes, before that I was in the GRU...
Maybe - if I tell you 7 - 7 Septembter - maybe
it was 5, I don't know. '

Question: ...What date did you enter on duty with KGB?
NOSENKO: I don'% remember.
Question: Early September 195272

NOSENKO: Early September 1952, yes... I came and the
first few days was sitting in a room with
KUTYREV, RAKOVSK1Y, and GROBOV, in Room 615.
Yes, it was 7 September when 1 had joined...
7 or 5... And so the first few weeks I had been
reading cases, studying forms: I worked like
that (during) December, January, February...
No, it was March, yes, after STALIN's death,
after the reorganization. And at the end of
March I was transferred to the attaches cases..J**

*  This would place the entry date some time at the beginning
of 1952, for the KGB defector GOLITSYN has reported that
GUK was transferred from the Second Chief Directorate in
January 1952. , :

"k NOSENKO later settled on June or July 1954 as the time of, .
o this transfer. Part V.C. covers the period when, according
- to NOSENKO, he was engaged in operations against the U.S.

military attaches in Moscow. S
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.- lied, he replied: "There was no sense." NOSENKO then went on
- to explain that because he was only an average student and

" ¥ Since April 1966, NOSENKO has said he joined the GRU in

i s BRI A WY ) -" M —,.- ARy ,. T
: B 8 April 1964: The interrogator pointed out to ROSENKO'that .
“he had on different occasions dated his entry into the KGB as - R SR
January 1952, March 1953, and in September 1952. The questioning o

continued: v ‘ ' fw.,yy*
Question: Which is the truth? R .

NOSENKO: After the death of STALIN, in_March 1953. why
did I say it /the other dates/2 You see, I -
finished the Institute in 1949.. Then I defended
my diploma, and then came the State exams. I
passed all. the exams except one - “"Foundations of
Marxism-Leninismn! the philosophy. And I had to
take all the examinations over again. All of
them. I took four, passed three, flunked one.
Just the same, all four had to be taken over
again. For that reason I graduated, cr I received
the diploma from the Institute in 1950, although
officially I graduated in 1949. This is an un-
pleasant ching and 1 did not want to mention it.
And right after that I was sent to the GRU.* The
rest is just as I told you, word-for-word. This
was the only thing. &And then, after I said it,

I did not want to correct it, To twist around
again. And the mistake I made was about my work
in the KGB, It was not 1952, of course, but
1953,.. It was 12 or 17 or 15 March. KOBULOV
accepted me right away. STALIN was still not
dead and I was already accepted. March 1953,
about the 15th, about 15 March 1953.

26 July 1965: "At the end of 1952 I came to Moscow from
Sovetsk in Primorskiy Kray,; near Baltiysk. I had worked in the
Naval Intelligence Point (MRP) there. My aim in coming to
Moscow was to get out of this work in the MRP. I couldn't
stand that work. I couldn't stand that work... I arrived in
Moscow at the end of 1952, December... I don't remember exactly
the date of the order appointing me an officer in the KGB. It
was 13 or 15 March 1953." '

. 17 2pril 1966 (letter to CIA case officer): “From August
1952 until 1953 I worked at the Intelligence Point of the Naval
_Intelligence cf the 4th Fleet in, Sovetsk, where I received the
rark of lieutenant of the Administrative Service. From 2 April
1953 until 4 February 1964 I worked in the Second Chief Direc-

torate of the MGB-KGB,"

_ 24 April 1966 (signed autobiographical statement): "In

the middle of March /1953/ KOBULOV's assistant, Colonel
SAVITSKIY called me at home and told me to come to see KOBU- o
LOV... I worked in the First Section, First /American/ Depart-

ment from the middle of March 1953 until July 1955.°

, 27 October 1966: NOSENKO reaffirmed that he entered the
KGB in mid-March 1953. He said that he had lied when he earlier.
said that he had joined the KGB in 1952, and that he knew he was
lying at the times he made these statements. Asked why he had .

because he was a heavy drinker, he had been found»unsuitable

- 1951, a year later.
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',.American correspondents.”

.* See Part V.B.1l. for further references to KOBULOV, .

by the KGB entry commxssxon when he first app11ed in 1950.
Therefore, NOSENKO continued, he hed been trying to ~onceal
this fact from CIA by moving events back a year, for he thought
CIA would not have believed him if he reported that he was
first rejected by the KGB and was later accepted

2. Circumstances and Procedures of Eng;x

Although NOSENKO has consistently associated his entry into
the KGB with his discussions with General KOBULOV,* he has been
inconsistent concerning the content of their conversation, when
it occurred, its relationship ir time to other events (see
Part 1IV.B.), and where it took place, at his father's dacha or
at KOBULOV's dacha. Also, whereas KOSENKO said in 1962 that
there were virtually no administrative formalities prerequisite
to his entry, he recalled in 1964 that he had had conversations
with various KGB personnel officers and (at home) had completed
a KCG questionnaire and a biographic form. NOUSENKO was question-
ed at length on these points during 1964 and 1965. As a result,
he provided lengthy descriptions of his various interviews at
KGB Headquarters and of the quectionnaire and other documents he
completed, In April 1966, however, NOSENKO reverted to his
original statement of 1962: There were no interviews with KGB
personnel officers, and he implied that he had filled out no
official forms. His various statements are presented in chrono-
logical order below.

9 June 1962: "KOBULOV was at our dacha. Well, he is a great
friend of my father. He was First Deputy to BERIYA, and my
father was Minister of the Shipbuilding lndustry... A conversa-
tion simply began. He said: 'What are you doing?*' I said: 'I'm
working in GRU. 1 worked in the Far East and row I'm working
on the Baltic. I came here on leave.' KOBULOV said: 'How do
you like the work?' I replied: ‘*Well, speaking honestly, I
don't like the work.' 'Well,' he said, 'You better come to work
with us. Where do you want to go? Into intelligence or counter-
intelligence?'... I did not want to go into intelligence. I
consider that only people who have seven, even ten years' ex- .
periernce in counterintelligence work should be sent to intelli-
gence. After this, let them go into positive intelligence. Then
they know how counterintelligence operates...Well, when KOBULOV

~.asked me where I wanted to work, I answered: 'It is ketter, of

course, to go-into counterintelligence.' ‘Well,’' he said,
'‘Good. Look, drop in to see me for a minute sometime.' This

was simple conversation. Nothing official. A week later I

got a telephone call., They were calling from Personnel and
‘told me to stop by. I went. ‘'Come into this room,' /[they told
me/. 'it's not necessary to fill out a questionnaire (anketa).
We have already obtained your personal file frcm the GRU, Go
directly to the central entrance. A pass has already been
issued for you; the pass is already therea Go to the Secre-~
tariat of Bogdan Zakharovich KOBULCV, Well, I went. KOBULOV -
had been summoned somewhere high up in the goverrment, -and his
assistant received me. ‘How about working in the American De- .
partment?' he /the assistant/ asked. 'Well, good. Go there .
right now.' W#ell, I went to the Second Directorate... His

' ./KOBULOV's/ assistant sent me directly to the Second Directo-

rate, the American Department, the First Sectxon. working with
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8 April 1964+ It was February {1953]. KOBULCV was in
Pebruary - iin Moscow. He was our friend. Ha said: '0.K.,
George. 1I'1l help you if you want, with the KGB.' I remember

_exactly. Yes. It 'was-in February. I saw him at the cottage...- - - -

By this time*I had been in Moscow six weeks... KOLULOV was in
February. He went to see my father at the Ministry. 1t was

the end of the day. -It was late and my father invited him to
come along to the summer home. It happened to be a Saturday.
KOBULOV's wife  stayed in Germany. He was just here for a short
TDY.* My father invited him to spend. Saturday night and Sunday
at the dacha... On Sunday we were playirg billiards and KOBULOV
asked me what I was doing. I told him *‘nothing,* that I was at
the disposal of the [GRU] Ferscnnel Department. I said: °'I
don't want to go back to Baltiysk, to the Baltic Sea, because I
don't like the work there. I'm not doing anything there. I get

no satisfaction from the work.' He said: ‘Well, you should be
utilized somahow... Do you want me to call the KGB Personrel =
them look you over?' I told him: 'All right.' He called, and

he must have giver our number to them, our home ghone. I was

called subsequently by the Personnel Department of the KGB. In
February. They told me to come see them at Houce No. 12. They
had a pass for me... 5o I went. Picked up my pass and weat....
(NCSENKO next gives a description of his route to the KGB build-

.ing, his receipt of a pass, ard his wvisit to the Central XGa3
personnel Office.} They talked to me. This man - I don't know

who or what he was - asked where I worked before and all that.
He said: 'O.K. We'll request your file from GRU. We will check

. you out and will let you know whether or not we will take you.'

That's all."” NOSENKO was asked whether ne completed any forms
or questicnnaires. "No. Not there. They gave me three copies
of forms to take home. There were sO many questions. About my
parents, my education, my residences, addresses. I filled all
this out... Finally I completed all three copies and called
them. I was told that this time I would not need a pass,- that

I should just go to the entrance, and the person [the personnel
officer] would.come down-and take the papers from me. I went,
brought the papers, and he took them from me, and also three

_copies of my handwritten autobiography... Then I was called by
"the personnel people once Rrore. And at that time another

officer talked to me, and this time I knew who was talking to
me, because I was told to yo to talk to ROZHENKO [first name
unknown, later identified as a Section Chief in the Personnel
Department]. This was in March... Just as soon as STALIN died,
KOBULOV came back from Germany immediately. He must have been
sunmoned by BERIYA or someone. And so, in just a few days -
evidently he did not forget - I got a call., It was Bogdan
gakharovich's assistant. fle told me to go to the central
entrance, that I didn't need a pass. I remember it as if it
just happened. I went in the uniform of a lieutenant, but with
a civilian overcoat. This was, maybe, the 10th of March... I
sat down [in KOBULOV's office]. I thought it would be for five
minutes. I waited there almost two hours. The assistant came
out a few times and told me that Bogdan zakharovich is very,
very busy, but ‘that he would give me ‘an escort. Some senior

.. lieutenant came up to me and told me to follow him... We went -
- ‘up to the sixth floor of the old building.: I remember:it as

though it just happened. I sat there about five or seven
minutes. Then I was told to go in. I announced myself. He
said: 'Yes, I know. Sit down. My name is SHUBNYAKOV, Fedor
Grigoryevich.' He told me he was the Deputy Chief of the

2789cond Chief Directorate and that they had talked things over
- ‘and decided. He said that they wanted to offer me a position

‘in counterintelligence, in the First Department, the American

¥ NOSENKO had been told by his ihterrogator shortly before -

AR Sttt A::if )

that KOBULOV had been stationed in Germany and not in Hosgow."
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Department... ' Then he asked /A. H__7 GORBATENKO o come in.

. He wag £illing in for the Chief of the First Department...
" . He took me to his office... dell, they decided to put me in

the First /U. S. Embassy/ Section and called Yevgeniy KOZLOV,
the Chief of the Section.- He came in and said:  'Wwell, hello;
Yuriy Ivanovich. I heard of ycu, Well, if you‘re finished
with him, I'll take him along with me and show# him around.'’
He took me and talked to me for a while and then told me to
report... Either the 12th or the 17th. 1 don't remember.

.15 April 1964: NOSENKO again described the KGB guestion-
naire and autobiographic forms he had filled out at home and
recalled that he had also sigrned a secrecy agreement in the
personnel office. He also remembered that he had made several
additional phone calls to the KGB personnel office and described
his second visit there to talk tu ROZHENKO: "At the end of
February I was told again to stcp in the Pass Office and pick up
a pass and go to the same floor, kut another room. They told me
I would have to talk to ROZAENKO today. He was a Cnief of
Section, of the Personnel Section. So we had a talk. It was
the same thing again. He said: 'Tell me about yourself.' 3ut
he just wanted to look me over. -And after that they said: 'All
right, we_have not gotten all your documents yet from your

/military/ district. So wait.'"

26 April 1965: NOSENKO recounted his conversation with
KCBULOV, saying that it took place at KOBULOV's dacnha in Usov,
where he and his parents were visiting in January 1953. HOSENKO
continued: "I was called at my family's dacha in February.

Trey said it was State Security calling and that I was to
report. I did this on the next day. Probably ! *nenreported
to House No, 12, As officer talked to me about my education,
service, and so on. Biographic questions. Then he gave me a
blank for my autobiography and 2 four to six-page anketa (bio-
graphic form). I filled these cut at home. The next day I
called in and was told to come to the Eichth Entry. The officer
came down, and I gave him the forms and photographs of myself,
They said they would call me. 1 did nothing from January to
March. January was leave, In February and March 1 was at GRU
Personnel's disposal." After STALIN's funeral NCSENKO was
summoned to KOBULOV's office. His assistant, SAVITSK1Y, told
NOSENKO to wait. After more than an hour had passed, SAVITSKIY
sent him to SHUBNYAKOV's office. There he learned that he would
be assigned to the U.S. Embassy Section and was introduced to
the Chief of the American Department, GORBATENKO, The official
order appointing NOSENKO was issued the same day, the 13th or

.15th of March 1953,

24 April 1966 (signed autobiographical statement: Again
NOSENKO said that he had spoken with KOBULOV at the KOBULOV
dacha and set the date at 1 January 1953. The document con-
tinued as follows: "I saw KOBULOV for the second and last time
on the day of STALIN's funeral in my father's office in the
Ministry of Shipbuilding in March 1953. "I had come from the
sanitorium to Moscow and dropped in to see my father at work..

- In his office I ran into KOBULOV as they were gathering to go

to the Dom Soyuzov for the funeral. KOBULOV said he would

-» concern himself with the question of my entry intec the KGB.
~‘The same day I returned to the sanitorium, and several days

later, having completed my treatment,- I returned to Moscow.

.In the middle of March, KOBULOV's assistant, Colonel SAVITSKIY, .
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' didn't see me ard SAVITSKIY directed me to the Deputy Chief
of the Second Chief Directorate, Colonel SHUENYAKOV...
. SHUBNYAKOV told me that an order had been signed appoirting

92.

called me at hcme and told me to come see KOBULOV. KO3ULOV .

me a case officer in the First Section of the First Depart-

" ment, Second Chief Directorate, SHUBNYAKOV called the Chief

of the First Department, Lieutenant Colornel GORBATENXO, and
introduced me. . Then I went to the First Department and was
introduced to the Deputy Chief of the First Department and the
Chief of the First Section, KOZLOV. KOZLOV sdid_I would take
over the cases of Senior Case Officer, Captain /Anatoliy/
TORMOZOV and suggested that I.begin work the same day. 1 was
accepted for work in the MVD in precisely this way. It is
necestary to note that none of the workers of the MVD Personnel
Administration spoke to me, either before or after the signing
of the order assigning me to the Second Chief. Directorate of

the MVD."

.
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C. To June 1955 jAmeriéénfbéggrtmenﬁ)

1. Introduction}g"

Depending upon which date he has given fecr entering the KGB,
NOSENKO's first assignment in the U.S. Embassy Section of the
American Department, working on American correspondents living
in Moscow, lasted for about six to eighteen ménths. From that
job, he said, he moved in 1954 to operations against U.S. Mili-
tary Attaches assigned to the Moscow Embassy, remaining in the
same section until being transferred in June 1955. His activi-
tieg, as NOSENKO described them, and pertinent collateral infor-
mation on his targets while he was in the U.S. Embassy Section
are reviewed below. ' :

2, Operations Against Correspondents

On the day cf his acceptance into the KGR, NOSENKO was
taken directly to the offices of the U.S. Emhassy Section.
There he met the section chief, V.A. KCZLOV, who told NOSEXNKO
that he weculd take over the work of the departing case officer,

- Captain Anatoliy TORMOZOV, in operations against American cor-

respondents in Moscow.

{ a. KGB Files on SHAPIRO, GILMORE, SALISBURY and WHITNEY

When NOSENKO reported for work the following day, accord-
ing to statements made on 8 April 1964, he found a desk in Room
" 615, “There were three other quys sitting there. At first I
was running traces, and at the same time I was reading. the files
on journalists... I think there were seven files in all, and I
didn't see any other." NOSENKO listed these files as those on
Henry SHAPIRO, Eddy GILMORE (as well as ons cn GILMORE's wife
SEREBRYAXOVA and her sister CHERNYSHEVA), Harrison SALISBURY
and Thomas WHITNEY.*

During the 1962 meetings with CIA, NOSENKO identified
SHAPIRO as an "old agent of ours.” He said that WHITNEY "worked
for.us while he was in Moscow and gave us some material, but he
refused to work for us when he left the country and would not
contact us in the United States."” GILMORE, NOSENKO said, was an

. active recruitment target in 1953 and 1954, but NOSENKO did not
know whether he was recruited. Likewise, he did not know the
status of SALISBURY as of 1953.

NOSENKO stresged that the files he was given to read during
the early period of his KGB service were developmental files
(delo formulyar) rather than the operational files of the agents.
The developmental files were less sensitive, and from them "you
would never be able to figure out whether he {the subject of
the file) is an agent or not." NOSENKO explained that, once a’
person becomes an agent, another file is set up, and these agent

N : - : . ,
¥ NOSENKO made clear that he was not the case officer responsi-
ble for the more important correspondents: "KOZLOV himself

SHAPIRO, with SHAPIRO's wife. - I also know that KOZLOV was
working with WHITNEY and with [Andrew J.) STEIGER... For
each of theee persons there was an operational file which I

" _with STEIGER and Edmund STEVENS, both of whom were American
_ correspondents “recruited as agents by the KGB. -~ =« - :

was working with them, the chief of the section himself--with _.1

did not see.™ According to NOSENKO, he was in no way involved
: g
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files were held by the chief of the section, KOZLOV. NOSENKO
stated that he read the files on these seven perscns “"slowly
and made some extracts for myself in my personal log--such things
as notations of their dates of arrival, things I could not remem- .
ber." He was also given the files on the agents surrounding , . ¥4
these correspondents, their drivers, maids, and ccoks. o )

b. Agents Reporting on Correspondents

NOSENKO said he was responsible for handling the agents who
were reporting on SHAPIRO, WHITNFEY, SALISBURY and the GILMORES ; :
and met with them regularly to learn whether "anything was new, : )
vho did SHAPIRO meet, what might be interesting in his behavicr, -
what might be suspicious in his behavior, who he is contacting,
etc,” He then reported to KOZLOV and would sometimes prepare a
written report of his conversations with the agents, Asked to
describe these meetings, NOSENKO replied: "Let us take the same
case of SHAPIRO. T would meet drivers about three times a month
or even two times. At the meeting I would ask the driver wihat
was new in SHLAPIRC's behavior since our last meeting, whether

iniihd sd bk e

o Celbiont

.SHAPIRO had suspicious contacts with fcreigners, akout his neet-

either orally or in writing. If, for example, [V.M.] KOVSHUK

, ;¢1egted”and.handled(the agent who was placed in SHAPIRO's office;_{'A"
. @8 a secretary; this agent had earlier worked in the offices of y
. Yoscow News, an English-language newspaper published in Moscow.

ings with Russians, were they conducted openly or, perhaps, was
SHAPIRO walking behind the person he met. And then the man
[agent} would begin his report. Of ccurse, if he spots anything
suspicious he calls immediately, and I would see nim the next
morming. Otherwise, I would tell him at the meeting that I
would gee him again in about ten days or in two weeks, but if
there was something interesting ne snould call irmediately.

It wag the same with the maid and the cook. Upon returning to
the office I would have to report to X0OZLOV about my meetings,

B e L s et

Wimitidne

falso Of the U.S. Embassy Section) had a meeting with his agents, Lo
he too had to report immediately to KOZLOV or as soon as conveni-
ent to both., If the meetinys were taking place late in the day
and lasted until midnight or later and. there were no written
materials submitted at the meeting, I could go hcme and then re-
port the next morning." . '

i i dlioip shom bt he

KOZ10V accompanied NOSENKO to meetings with the various )
agents surrounding the correspondents. "At first he was teach- . i
ing me, Then he would go in cases when something interesting

would begin to develop, even when it hadn't yet bsgun to develop

but when there may have been a hint in a case of some other case f
officer." '

NOSENKO's agent network consisted mainly of domestic and ;
clerical personnel in contact with the correspondents and their ]
families, Asked to describe them, he said on 15 April 1964: o T
"My first agent was a woman agent, a cook, who was working at ‘
GILMORE's place. She also worked at the Associated Press later. ]
Her codename was 'AGLODINA', a funny one. My second agent was - !
a chauffeur whose codename, I think, was 'SERGEY'. I think he . !
was driving WHITNEY. Then I also had SHAPIRO's chauffeur, a ! 4
funny little fellow. In other words, charwomen, chauffeurs,’ ‘. ’ Co :
this was my. agentura [agent network]." Although NOSENKO was-
able to give a breakdown of this network in terms of the number
and type of agents targetted against particular individuals, he
had forgotten their true names and could not provide detailed
personality information on any of them.. He explained: "I don't
remember now. They all passed by like a river because they were
turned over often.” NOSENKO did recall that it was he who )

M'(
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. Ee first identified GILMORE's cook, "AGLODINA," as Yelena
§. ROSIENKO in the fall of 1965, while reviewing a list of Sov-
iets employed by Americans in Moscow. He. told CIA at that time

-that he had taken over KOSIENKO from TOPRMOZOV upon entering the

U.S. Embassy Section in 1953, and that she subsequantly worked
for ard reported on GILMORE's successor, Richard KASISCHKE.
NOSEXNKO said that KOSIENKO "never provided any interesting in-
formztion.” i '

NOSENKO estimated that he was responsible for handling 10
to 12 agents in operations against the correspondents, This,
he said, was a normal load, although more experienced case offi-
cers might have as many as 15. 1In April 1961 NOSENKO broke his
agentura down as follows:

Target ‘ Agents
Eddie GILMORE Two agents, the cook and the driver;

one operational contact, a part-time
cleaning girl; .and a girlfriend of
GILMORE's sister-in-law, who reported
on the sister-in-law and GILMORE's

wife.
Thomas WHITNEY ~ One agent, his driver.
Henry SHAPIRO Three agents, SH2PIRO's secretary

and his cahuffeur, plus an old woman
who was a relative of SHAPIRO's wife
and lived with the SHAPIROs in Mos-
cow, (The secretary and chauffeur
later worked for Kenneth BRODNEY and -
reported on him to NOSENKO; BRODNEY
temporarily tock SHAPIRO's place in
Moscow.)

Harrison SALISBURY Two agents, SALISBURY's driver, "SER-
GEY" and a part~time cleaning girl.

NOSENKO classified two other of his agents as "neutral,” in
that they did rot have specific targets on whom to report. The
first of these was the director of MOSGRAN, a Russian-language
training program for foreigners in Moscow. His cryptonym was
“RAKETA," but NOSENKO could not recall his true name. The sec-
ond, "VOLODINK," was a female teacher in this same program who
instructed some of the correspondents, including BRODNEY, and .
Embassy employees in their homes; he could not recall the true
name of “VOLODINK." When NOSENKO was relieved of his responsi-
bility for the correspondents in 19534, he turned over all of his

‘agents to other case officers in the U.S. Embassy Section with

the exception of "RAKETA" and "VOLODINK," whom he continued to
handle in his work with military attaches. '

. ‘b

¢. Information from Other Sources -

SHAPIRO was identified as a KGB agent. by GOLITSYN in 1961,
before the lead was received from NOSENKO, and he had previously

" .* been suspected as such on the basis of his long stay in Moscow,
. his unusually good access to Soviet information sources, and his

marriage to a Soviet national. SHAPIRO was mentioned as a KGB
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' agent by a cryptonym (known to NOSEKKO and confirmed by GOLI ?."
eppearing in the CHEREPANOV papnrs. : _

SN The KGB defector Nikolay KHOKLOV had earlier icentified the R 2 oy
Polish-born wife of WHITNEY "as a XGB agent, an allegation which. S "*'%

she denied, and it had been ‘lorg assumed that WHITHEY too had o o :
reached some sort of accommodation with the KGB because of this B N 4
fact and because of the lcng duration of his tour as a correspond- - 3
ent in Moscow.

GILMORE also had been suspected by CIA before NOSENKO's in- . =
formation was received. He served in Moscow for 12 years, from . B
1941 to 1953, and 1s marrled to a Soviet national. : . ¥

SALISBURY served two short tours, of about one year each, . 3
in Moscow during the 1950's., During the secornd of these, he [ e
became enamored with the Pole who was to become WHITNEY's wife : | 3
(see above) and was during this period a subject of criticism Ly
other American correspondents in Moscow for his pro-Soviet arti-
cles. When WHITNEY married the Pole shortly after STALIN's
death, SALISBURY returned to the United States and his articles
took on an a1t1-50v1et tone.

NOSENKO claimed no involvement w1th the other two American
correspondents whom he identified as KGB agents, STEVENS and : i
STEIGER, both the subjects of a considerable amount of derogatory ' ,
information in CIA files. They are discussed in Part VI.D.Z. i S
under the heading of NOSENKO's American lieads. i §

o e e ar

3., Operations Against Military Attache Personnel

Some time in the first half of 1954 NOSENKO was relieved of ,
his responsibilities for the correspondent cases, and from then
until his transfer from the American Department he handled KGB
Second Chief Directorate operacions against the officer person- : E
nel of the U,5, Military Attache's office, NOSENKO's account of "
the turnover of the correspondent files to his successor and of
the acceptance of the attache files is presented below,

— - 8 April 1964: "I took over the Military Attache cases
from Nikolay KHRENOV... When I was leaving in 1955, I turned
the attache files over to Valeriy BUDYLDIN."

- 10 April 1964: "I made a mistake... I said I accepted
the cases from KHRENOV when I was taking on the Militery Attache
work. This is rot right. KHRENOV was not working in the First i
(U.S. Embassy) Section; he was working in the First (American) - . ] 4
Department. I took over the cases from--let's see, there was - B
ZHUKOV and Vladimir Aleksandrovich CHURANOV, and here was my o L
table (desk), and I accepted the cases from Pavel Fedorovich . Y
" PANKRATOV. This was in the beginning of 1954." P

‘ . . = 1% April 1964: NOSENKO said that he thought he turned
be . over the correspondent files to . F.V, KISLITSYN (who returned. :.
! .. to the USSR from Australia in’'May 1954). NOSENKO asked when': '
P the PETROV's defected in Australia; he explained that he was

DA e
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¥ See Part V.D.7.c. for a detailed discussion of the CHEREPANOV
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not sure about KISLITSYN and cculd have given them to arnother
officer.  "“If KISLITSYN came {back from Australial in 1953, then
it was to KISLITSYN. Otherwise, it was someone else.” o

< 18 June 1964: “KISLITSYN came into the First Section in
1954 and I gave him the files on American correspondents. BUDYL-
DIN also joined the section this year ané took the files on the
Attache and his assistants from PANXRATOV. BUDYLDIN left
later that year and turned those files over to me... Yuriy
LEONTIYEV joined the section in 1955, and I gave him the files
on the Army Attache and his assistants."”

NOSENKO has also been indefinite as to the date he assumed
responsibilities for the attaches. &s noted above, he said on
10 April 1964 that he received the files in the beginning of o
1954. ile had earlier said that he worked on the correspondents
"only about six months.® If the date of March 1953, which he .
most often gave for his entry into the KGB, is correct this would
place the turnover in the fall of 1353. On other ‘occasions he
has said specifically that he turned over the correspondent cases
and began work against the attaches in January 1954, on still
others that this occurred in May 1954. In February 1965, NOSEKKO
said that he could not remember when he changed assignments.
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a. 2gents Reporting on'Military Attaches

. Asked in April 1964 to describe the agent network
(agentura) at his disposal in operations against U.S. Mili-
tary Attaches during this period which began in 1954, NO~-
SENKO replied: "There were two maids, a cook, drivers*...
about ten persons, plus the agent 'SERVIZNIY' and the one
with the code name 'DMITRIYEV'... These additional two
agents, about 12 or 13 agents altogether." With one ex-
ception, this network remained constant until NOSENKO trans=-
ferred from the U.S. Embassy Section in mid-1955. He met
each agent about once a week, except for the chauffeurs who
were met three times a month in a safshouse or on the

street. According to NGSENKO, this network was "just a
supporting agentura, which vary seldom was worthwhile," the
main source of information on the Military Attaches being the
microphones in their cffices.**

Newly added to the network while NOSLNKO held this
position was a maid inserted to report on Army Attache Earl
L. MICKELSON and his successor, Fillmore K. !MEARNS. Her
name, .NOSENKO thougiht, was NOVIKOVA. She was an English-
speaking uvniversity graduate but "hid her knowledge of
English in order to overhear conversations or read letters
without takirg them outside."

. Besides NOVIKOVA, NOSENKO named one other maid who was
his agent, Mariya NEVERCVA, code nane "SHVEDOVA," and she
was targetted against the Assistant Army Attache, Ira
RICHARDS. He described NEVERODVA as a "little, old, thin"
--oman," from whom he never obtained anything of interest.
They met in a safehouse on Kuznetskiy Most.

Of the KGB agents among the chauffeurs, NOSENKO identi-
fied Nikolay SENYRYEV, who was used by various of the at-
 taches. "He reportcd where they went, what they said,
whether they took notes or photographs, whether they had
unusual packages with them, and so on.”

‘hen viewing photographs in September 1964, HNOSELKO

. icentified Vladislav VOROBYEV as the agent "SERVIZNIY." He
had been working in the Embassy since its establishment,
starting first as a messenger boy and, in NOSENKO's time,
performing clerical tasks. VOROBYEV had no direct connec-
tion with the Military Attaches, and NOSENKO said he himself
did not know why he had been given VOROBYEV to handle in
1954. The main function of this agent was delivering to
NOSENKO copies of the unclassified telephore listings of the
Embassy, issued monthly.

"DMITRIYEV'S" true name may have been Dmitriy KUKOLEV:
NOSENKO saw tnis name on a 1962 phone list and thought, but
was not sure, that this was his agent. . An electrician who C
. .. worked on the Embassy's electrical wiring systems and eleva- :
...~ . tor, "DMITRIYEV" reported to NOSENKO on antenna wires and

- ¥ The Military Attaches,used a pool of five drivers at random,
NOSENKO 'said. Apart from the permanent driver for the senior

attache office. . = - _ .
&* See Part V.E.3.g. 65 electronic operations against the U.S.
Embassy. . : : - R o

. attache, none were targetted against individual members of the
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other wires he had observed in theIEmbnssy as-éell asbén'the

_security measures on the top floors. Like VOROBYEV, "DMITRI-

YEV" had no direct connection with the Military.Attaches.

In September 1964 NOSENKO was shown a series of 260 bio-
graphic cards on Soviet citizens employed by the American Em-
tassy in Moscow. Each card contained ‘a photograph .of the per-
son involved and short bicgraphic notes, including his name
and job in. the Embassy. The first time. he went through these. . .
cards, NOSENKO was permitted to see only the photographs; NO~ .~
SENKO did not identify the photographs of SHNYRYEV and KUKOLEV
but said that the face of VOROBYEV was familiar, adding that
he thought his name was VOROBYEV, When shown the biographic
information on SHNYRYEV and KUKOLEV, he identified ecach of thenm
as his agents during the 1954-1955 period in tke American De-
partment and equated them to the cryptonynms given previously.

In the case of SHNYRYEV, when shown the bicgraphic information,
which listed SHNYRYEV as "chauffeur for the Military Attache,"
NOSENKO exclaimed: '"Oh ay God, this is my own agent.'" He
later said it was a good photograph of SHNYRYEV.

h. NOSENKO's Targets -

As the Second Chief Directorate case officer responsible

- for operations against American Military (Aray) Attaches sta-

tioned in Moscow,* his main task was not to recruit them but
rather was to prevent the attaches from collecting intelligence.
He has used this statement about his main task (identical with
that of other U.S. Embassy Scction officers working against

the Army and Navy Attaches) to support his claim that no U.S.
Armed Forces Attaches were recruited by the KGB from 1953 un-
til his defection in 1964. He has also said that this is one
reason he knows relatively little about the personal back-
grounds of his various targets during this period--the empha-~-
sis was on surveillance instead of development for recruitment—
purposes. Asked in February 1965 to 1list the Army Attache per-
sonnel for whom he was directly responsible during 1954 and
1955, NOSENKO gave the following names: "MICKELSON, MEARNS,
RICHARDS, FELCHLIN, BENSON, MULE, STROUD, and CARDELLA."** His
knowledge of the activities of these targets and of KGB action
against them, coupled with information from other sources, is
discussed in the following paragraphs.

sNaval Attaches were handled by ZHUKOV during this period, NO-
SENKO said, while Air Attaches were initially handled by CHURA-
NOV. ¥hen CHURANOV left the sectlon in early 1954, he turned
over the Air Attache files to PANKRATOV, who turned them over
later in the year to KHRENOV, ‘ :

#%#This is the order given by NOSENKO. The list comprises two
generations of Army Attaches in Moscow and is neither in al-
phabetical order nor in terms of date of service in Moscow.

It is, however, in descending order of rank from Colonel MICKEL=-

'8ON through Captain MULE ‘to ‘Chief Warrant Officer CARDELLA.

Questioned about these officers in a different' context, NOSENKO
indicated knowledge of their ranks. Not mentioned by NOSENKO
was George VAN LAETHEM, Assistant Army Attache in Moscow from

B August 1951 to August 1953 (prior to the time when NOSENKO said

he was responsible for work against the military attqché office)i

" VAN LAETHEM returned to Moscow in 1955, however, and was at-

tached to the Army Attache staff again from 19 March to 19 May

- 1955, during which time NOSENKO claimed he was still respoinsible |
_ for this group. - _ 4 R o
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(1) MICKELSON

NOSENKO has identified Earl L. MICKELSON as a colonel

and the Military Atctache in Moscow during 1954 and 1955.
PANKRATOV was the case officer originally handling MICKEL-
SON, and the case was turned over to NOSENXO in 1954.
W¥hen asked about agents who might have been working against
MICKELSON, NOSENKO said that there was one cook, & KGB

. operational contact whose name he did not recsall, and

- MICKELSON's maid, whose name NOSENKO believed was NOVIKOVA;
the cook and NOVIKOYA went to work for MICKELSON after NO-
SENKO had left the U.S. Embassy Section, In addition to
these two, the only other source reporting on MICKELSON was
his chauffeur, whose nameg. NOSENKO also did not remember.
NOSENKO smid that thce KGB learned nothing interesting about
MICKELSON from concealed microphones, telephone taps, or
surveillance, and that no operational approach or recruit-
ment was attempted. There was, in tact, no intecresting or
derogatory information on HICKELSON from any source.

According to information in CIA files, MICHKELSON was
involved in at least two incidents inside the Soviet Union
wlrich NOSENKO has not reported. In liay 1954 he was arrested
in Tbilisi on the (false) charge of having photographed a
bridge, bhut he persuaded the Militia not to press charges.
In August 1954 MICKLISON was arrested again for illegal
photographs soutih of KHARKOV; ou this occasion he was held
for two hours before being released.

(i1) MEARNS

NOSENKO identified Fillmore K. MEARNS as MICKELSON's
replacement and said that he wes the responsible case of- A
ficer. There were two agents and one operational contact
working against !''EARNS, Of these, NOSENKO could recall the
name only of NOVIKOVA, the same maid who reported earlier on
MICKELSON. Besides being told to attempt to overhear MICKEL-
SON's conversations NOVIKOVA was instructed to search his
clothing and tuv copy any notes she might find, but she
never overheard or found anything of interest to the KGB.
NOSENKO recalled tnat MEARNS' personal effects were searched
by the KGE while they were being shipped to Noscow from the
United States, and that all his service records had been
discovered and photographed.* NOSENKO described MEARNS
as being more "active" in Moscow than MICKELSON had been and
said that information from concealed microphones showed
him to have a strong character. Nothing of interest con-
cerning him was received from these microphones or from tele-
phone taps. ’

CIA has no derogatory or otherwise significant informa-
tion on MEARNS, who replaced MICKELSON.

(iii) RICHARDS
NOSENKO identified Ira B. RICHARDS as a lieutenant

colonel who served as the Assistant drmy Attache in Moscow.
NOSENKO said that he was the case officer working agaimst

$NOSENKO has told this same sfory about MICKELSON.
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RICHARDS. The one agent reporting on RICHARDS whom NOSENKO
could name was the maid Mariya NEVEROVA, XGB cryptonym ' i
"SHVEDCOVA," but she had never provided any worthwhile in- ’
formation about RICHARDS. In additicn, scme S5oviet drivers
repcrted on RICHAKDS, but nothing useful was cbtained from 3
then, ;

hccording to ClA records, RICHARDS served in Mosceow
from July 1954 to July 1956. There was a microphone in the 2
office which he shared first with MICKELSON and later with ' ]
MELRNS. RICHAKDS confirmed that Mariya NEVEROVA was his g :
maid and described her as a "mousy" woman who had a heart
attack during the period she was employed by ham. (This _ i
incident was not recalled by NCSFNKO.} For about four )
months of his Moscow tour, RICHARDS took Russian-language
lessons from Ludmila GROMAKOVA in his apartment. During
these lessons, KICHARDS often discussad labor conditions and = | . p
wages in the United States and, on one occasion, had her ' i
record her speech on his tape recorder. GROMAKOVA was preg-
rant and unmarried at the time. (NOSENKO has named GROMAROVA
as a KGB agent in another context but has not mentioned her
contacts with RICHARDS.)* RICHARDS identified one "Volodya"
{i.e., first name Vladimir) as his principal driver. About
62 vecars old in 1954, Volodya was the son of a rich jeweler
in Moscow during the Revolution. Volodya himself was well :
educated and, on cne occasion while picnicking outside Mos- i
ccw, he spoke intelligently with RICHARDS about the Revolu- ‘
tion, propaganda, and news nedia. (NOSERKO did not know of
Volodya.) FPurther details from RICHARDS are given in the
foliowing section on FELCHLIN. . ;

(iv}) FELCHLIN

m A ta

NOSENKO identified Howard L. FELCHLIN as a lieutenant
colonel who served as Assistant Army Attache in Moscow and
stated that he was FELCHLIN's case officer. FELCHLIN was in
the Soviet Union during 1954 and part of 1955, until being
declared wersona non grata. NOSENKO did not recall the
nam== of any agents specifically targetted against FELCHLIN,
although he thought FELCHLIN must have had a maid and sne
wculd have been a KGB agent. Additionally, NOSENKO seid,
the Assistant Military Attaches shared a pool of cars and
drivers, and these were his agents. Unable to recall the
precise date of FELCHLIN's expulsion, NOSENKO related it to !
_some event regarding Soviets stationed in the United States
for which the Soviet Government decided to reply in kind.
MNOSENKO was imprecise as to the pretext used to expel FELCH-
LIN, but said the action was based on information which had
; been accumulated from a number of sources and incidents.

: For example, FELCHLIN had been caught taking some photographs
. and a report had been written; along with other similar

% indications of FELCHLIN's activities and reports of agents

in contact with FELCHLIN, the report was filed away for pos-
sible future use. NOSENKO was guestioned further on FELCH-
LIN during the February 1965 interrogations. He said then
that FELCHLIN alone had been declared persona non grata,

and that no other attaches had been involved. NOSENKO
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';,7 See Part V.E.3.d., which discusses coverage of John ABIDIAN
to whom she also taught Russian.
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explained his having but few dctails concerning this action
by the fact that it took place after NOSENXO had trans-
ferred frcm the -American Departrent to the Tourist Depart-
ment in June 1955, NCSENKO knew nothing of FELCHLIN'S
hackground. L

Other sources have reported that FELCHLIN visited the
USSR as a merchant seaman and a diplomatic courier before
arriving in July 1953 as Army Attache. He served in the
latter capacity for one year, until July 1954, when he was
asked to leave the country. (He had previously served in
Austria and West Germany and had been in official, contact !
with known GRU officers at both posts, as well as in the
United States.) During his entire tour in Moscow hLe was :
the sub.ect of intensive KGB interest. Shortly after his e g
arrival, in September 1953, FELCHLIN, with fellow Assistant- _ b
Army Attache Martin J. MANHOFF, and two Air Force attaches
took a train trip to Siberia, the first such trip permitted y
American attaches in many years. Six months later, on l 3
25 March 1954, the Soviet newspaper Trud carried an article
saying that FELCHLIN and his companions had lost zome of
their "spy documents" on the. train. FELCHLIN said this
charge was false. On another cccasion, while travelling
with a British Military Attache, FELCHLIN returnacd to his
train compartment to find a scantily clad Soviet female in
his bunk. (NOSENKO recalls neither of these incidents.)
In June 1954, while in the company of Lieutenant Colonel F.d.
YEAGER, an Assistant Army Attache, FELCHLIN was arrested in
Kiev by a Soviet Army officer for photographing a military
target. (NOSERKO has never menticned YEAGER's name; when
told the name and asked for an identification, NOSENKO
said that he had heard it and that he thought YEAGER was
the Air Force Attache.) A large crowd gathered and, after
some jostling, FELCHLIN and YEAGER were taken to a Militia
station where they were ordered to sign a confession, They
were held eleven hours, and their arrest caused the american
ambassador to deliver a strong protest note. FELCALIN was
told on 3 July 1954 that he had 48 hours to get out of the
Soviet Union. No specific charges were mentioned. Major
Walter A. McKINNEY, the U.S. Air Attache and one of FELCHLIN'Ss
travelling companions at the time the "spy notes" were
allegedly lost, was declared persona non grata at the same
time.*
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Queried concerning SHNYRYEV, RICHAPDS and FELCHLIN
immediately recognized his photograph and name as one .of the :
general chauffeurs assigned to the Office of the Military
Attache at the Moscow Embassy; RICHARDS was taken on his :
first trip outside Moscow by SHENYRYEV. He remarked that the \ ]
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% Ambassador BOHLEN successfully insisted, against initial
Soviet refusal, that his personal plane be allowed into the : ,
USSR to fly FELCHLIN and McKINNEY out. In February 1965 : '
NOSENKO was asked to describe the unusual circumstances
under which FELCHLIN left. NOSENKO said he could not, in-
asmuch as he was no longer in the American Department at
the time. Told that the expulsion took place in 1954,
NOSENKO said this was not the correct date.
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attaches referred to SHNYRYEYV as eithar "Nikoley Perviy"
(Nicholes the First) or "Nikolay Vtoroy" (Nicholas the
Second) to distinguish him from the other chauffeur with
the same name. FELCHLIN said that SHNYRYEV drove primarily
for the Military Attache himself, but sometimes drove for
the AssiStant Military Attaches, and he remembered that
SHMYRYEY was not well, suffered from war wounds, and had
continuing chest or lung trouble. (Asked whethar SHNYRYEY
had any medical problem, NO3ENKO said he was not aware of
any.)

FELCHLIN said his maid Dora FIDOPOVA (nrot spzcifically
named by NOSENKO) was in her 50's. Wwhen she spoke with
FELCHLIN about a job, she asked for about 120 rudbles a month,
which seemed excessive, so FELCHLIN oifered 80. FEDOROVA
refused and leift. ‘“Two days later she returrned and accepted.
She spoke little English. Other maids came to the back
door of FELCHLIN's zpartment to “"chat” with her, and sus-
pecting that they were reporcing to FELOROVA, PEL(ILIN
teased her about 1it. FEDSRUVA's previous cmployer at the
Erxbassy gave her full name to columnist Drew PEARSON with
a statement that sh2 was one of the chief spies and the lccal

- "boss" ¢f the Embassy netwosk. PEARSOU printed the allega-~

tion., In the sunmer of 1953 or 1954, according to FELCHLIN,
the maid approacihed FELCHLIMN with the article, waved it in
his face, and accused him o7 being PEARSON's scurce. (RO~
SENKO did not reccyrize FELDOROVA's name and did not recall
hearing cr reading cf this incident.)

{(v) BENSON

NOSENKO identified his target John S. BENSON as a
major and Assistant Army Attache in Moscow. He did not
recall the names c¢f any agents working against BENSCN but
said that BENSON was with MULE and STROUD (see below) in
Stalingrad in 1955 when all three were caught by the KGE
with electronic "spying" devices. They were declared per-
sona non grata. The KGB had no other devogatory information
on BENSON from any cther source.

{vi) STROUD

NOSENKO identified William R. STROUD as a captain and an
Assistant Army Attache. The only agents working agzinst him
were the Military Attaches' drivers. From concealed micro-
phones, the KGB Second Chief Directorate learned before
STROUD's &arrival in Moscow that he was an expert in the use of

. electronic spying apparatus. le was with BENSOMN and MULE

in Stalingrad and was declared perscna non grata along with
them (see below). Other than this, NOSENKO said, the XGB
knew nothing unusuval or interesting about STROUD from any
source.

CIA files show that STROUD was, with BENSON and MULE,
the victim of the Soviets' seizure of technical equipment
in Stalingrad and was declared persocna non grata on 7 May
1955. On 31 Januatry 1955 he travelled to Kharkov from Mos-
cow with First Secretary Frank SISCOE to interview an Ameri-
can defector living there. (According to NOSENKO, SISCOE

" was suspected by the KGB of being a CIA officer; SISCOE was,
. in fact, a CIA cooptee.)
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{vii) MULE

NOSEN¥0 identified Walter MULE as ap Assistant Army
Attache and said that he was the case officer responsible
for him. NOSENKO described an operational approach to MULE,
in which he himself participated: In 13953 or 1254 there
had been several defection 2zpproaches to Soviets in the
United States on the basis 5f money and the pro=zise of a
new 1ife. After the XGB Second Chiefl Directorate decided to
try the same measures, MULE was seleccted because he was only
a captain despite his lengthy service in the Aramy and because
material from concealed microphones indicated that he was
often disparaged by the other attaches. When MULE received
letters from home, he threw them in the trash, and the
maids turned these over to the KGB; from this mail it was
understood tnat MULE did not have a house in - the United
States but lived with his family in 2 trailer. The father
of two children, MULE had sent his wife from :Moscow to Ger- R : ;
meny for zn abortion, as a third child would have imposed ' .
too great an ccenomic burden. On the basis of all this the
KGB appcinted N,:. BORODIN, a recruiter of the American De-
partment, to attempt to defect MULE. Together with BORODIN,
KOVSHUK, and L.A. LEBEDEV (from the Second Chier Directorate's
special technical section) NOSENKO travelled to Leningrad i
for the operation. LEBEDEV installed a ciock containing a
concealed camera as well as nicrophosnes in MULE's hotel
room, and BORODIN entercd the room to await MULE's return.
¥hen MULE started to enter the room, he caught sight of
BORODIN and tried to back out, but NOSENKO and XOVSHUK ’
closcd _the door ivom the hall and prevented, his_ _escape T
BORODIN reviewed 1or NULFthé Facfs the KGB had acpumula;;;\\\\\\\
abouf HIE 1ack of success in the Army, the disdain of his

i ;
! 1
-

I !
] 3
| 3
f i

fellow attaches, and his shortage of money and then offered \\
him a job as a "consultant.” BORODIN had either $5,000 or
$10,C00 in an envelope to encourage MULE to accept. Ac- \

cording to NOSENKO, MULE refused outright, telling BORODIN
to get out, that he would not talk to him, and that he was
& captain in the American Aray.

CIA files show that MULE reported this incident. He
salid that he was locked in his hotel ruom and subjected to ] ]
a recruitment attempt by an MVD agent celling himself Jack i
SIEGAL, who offered him $10,000 for "work'" on a long-range
basis.. SIEGAL emphasized that MULE would not be required
to procure documents from the Embassy, and according to
MULE, SIEGAL was aware of facts concerning MULI's personal / {
l1ife that could have been obtained only from listening de- //
vices in MULE's apartment or office. SIEGAL left after about
20 minutes, having warned MULE not to report the incident.

<:§9}E was unable to identify NOSENKO's photograph.
—

| (viii) PNG of BENSON, MULE, and STROUD

After NOSENKO had been transferred to. the Tourist De-
partment in 1935, BENSON, MULE and STROUD were the targets
of a KGB operation which resulted in all three men being

g’lf:a.’id};a.‘,\..;l»;: e

*Precisely the same role was played by NOSENKO in the re-
cruitment approach to James STORSBERG, according to NOSENKO.
(See Part V.E.3.c.ii.)

B AT o et I A+ bt s o < n
.

e

ey 8~

g
-




14-00000

declarcd persona non grata. NOSENKO gave the following
account of this indldcrnt: For some time the Second Chief
~ Directorate had boon trying to acquire a small, convenient
" - piece of olectronic equipment which American Intelligzence .~ -
. officers vwere known to be using during their travels insidc
" the Sovict Uaton., As early as the beginning of 1954, the
‘American Department had been given authorization from the
Central Coxzmitteo of the Communist Party to steal tais
equipment frox the Americans, provided that the success of "
such an operation was assurcds Before his transfer to the - -
Tourist Department in 1955, NOSEXKO himself had helped to
develop plans for the operation and had even arranged an
abortive ettezpt to stecal the equipment from an attache at
a railroad station outside Moscow. V¥hile BENSON, MULE,
and STROUD were or one¢ of their trips (afrer NOSEXKO's trans-
fer) it was learnud that they had the equipment with thenm,
end the KCB decided to take it from them in Stalingrad.
To carry out the operation, Lieutenant General P.V. FEDOTOV,
then Chief of the KGB Sccond Chief Directorate, end A,M.
GORBATENKO, Chief of the American Departnent, flew with
other personnel from the American Department to Stalingrad.
The hotel rooms of BENSON, STROUD and MULE were watched
‘constantly from a visual obscrvation post, and it was noted
that they never ato  in the hotel restaurant but always in
thelir rooms. It was also noted that the spparatus was .
placed under a pillow before they becgan to eat. %hile they
were scated at the table having dinner, therefore, the KGB
officers suddenly entercd the roon and seized the equipment.
In order to partially cover the illegality of this sct, it
‘was decided to make a show of expelling BENSON, MULE and
STROUD from the Soviet Union, and this was done via the
persona ncn grata action.

According to information from other sources, the equip-
ment was seized from BENSON, MULE, and STROUD on 5 May 1955,
and the three were declared persona non grata on 7 May (a
- month before NOSENKO ciained to have trensferred to the
. Tourist Department).* When the 7 May date was given to
NOSENXO during the February 1965 interrogations, he replied
that the operation was handled at a higher level, that he
did not directly particirate in it, but that he had been

involved in the earlier planning to seize the equipment. !

1t was pointed out to him that he had always sald he was in
the Tourist Department at the time of this operaticn, and
that he had consistently said that he transferrcd from the
American to the Tourist Department in June 1955. _NOSENKO -
shrugged, but offered no comment. - S :

*The B Psource Kaarlo R. TUOMI, who served in the United

States as a GRU Illegal from 1958 to 1963, reported to CIA

in 1964 that while working as a KGB informant in Kirov in

the early 1950's, he was targetted against three U.S. Mili-

tary. Attaches travelling on a train. TUOMI believed that " -
" he might have contributed information leading to the three
Americans (as he later read in the Soviet press) being de-
clared persona non grata. It would appear that TUOMI's
targets were BF N , and STROUD. v e
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“#* pach time NOSENKO gave CIA the story of ‘thé recruitment of

(ix) CARDELLA

* NOSENKO said that in 1954 and 1955 there was an admini-
strative officer in the Embassy by the name of James CARDELLA.
The KGB had no interesting or urusual information ccncerning
CARDELLA from any source, and MNOSENKO could say nothing more
about hinm. ' S : o

CIr files show that Chief warrant Officer CARDELLA served
in Moscow from September 1953 until June 1953. Other than the
fact that a microghone was discovered in CARDELLA's Moscow Em-
bassy office in 1964, no significant collateral information
concerning him is available.

{(x) VAN LAETHEM

NOSENKO identified George VAN LATTHEM as an Assistant Air.
Attache &t the U.S. Embassy against whom an coperatior was at-
tempted in 1952 or 1954. He said that durirng this period a,
Russian actress, Alla LARIONOVA, was placed on a train going
from Berlin to Moscow with the mission of striking up an acguain-
tance with VAN LAETHEM which could be followed up in Moscow.

She succeeded in meeting him o2nd gave him her address-and tele-
phone: number. Although shc was certain that she would hear frem
him, he never did call her in Moscow. NOSINKO said taat he had
heard akout this from P.F. PANKRATCVY, the case officer handling
LARIONOVA. He added that CHURANOV was the case officer respon-
sible for VAN LAETH: M, as he was for all members of the Air At-
tache's office at that time. NO3ENKO knew of no other interest
or activity concerning VAM LAETHEM.

CI2 records show that VAN LALT:XEM was not an Assistant Air
Attache but an Assistant Army Attacihe, serving in Moscow from
March 1951 to March 1953.* As cryptographic security officer
and officer in charge of the Embassy code rcom, he had super-

"visory responsibility for the military code clerks and mechanics,

including Dayle SMITH, and he was on fairly close personal terms
with Sergeant Roy RHODES until tie latter's departure from Mos-
cow in January 1953; VAN LAETHEM's duties also carried respon-
sibility for sensitive electronic activities in the Embassy.**
He was again in Mcoscow from 19 March to 19 May 1935 (at a time
when NOSENKO claims to have been the XGB case officer for U.S.
Army Attaches). Although this trip was always intended to be

.. only a TDY, it was represented to the Soviets as a PCS Assistant

Army Attache assignment because of the extremely sensitive na-
ture of his business there. He was project officer for the en-
tire electronics program at the Embassy, and went to Moscow to
review the operations including the planned use of the new

' electronic equipment which was seized from BENSON, MULE, and .

S

STROUD in Stalingrad in May 1955 (see above).

"% Although VAN LAETHEM completed his two-year: tour in Moscow in

March 1953, just at the time NOSENKO said he: entered the KGB,"
he was succeeded in his post by Walter MULE, for whom NOSENKO

" has claimed full responsibility. —_Thus, the fact of his posiz .5:15
- tion as Assistant. Army Attache_and MULE's. predecessor would v
‘presumably be available to NOSENKO. - . . B AR

% "ANDREY® in the June 1962 meetings, he related it to Roy RHODES.
' Bach ‘reference to Roy RHODES was followed by a statement that
" it -was through RHODES that the KGB learned of the existence of

' . special electronic equipment :in the U.S. Embassy. RHODES had no
access to such information. o o LT
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107.

D. June 1955 to January 1960 (Tourist Department)
1. lntroduction
By his account” NOSENKO served in the American-Canadian—-

British Section of the Tourist Department,* KGB Second Chief
Directorate, from June 1955 (shortly after the department

+ was created to operate with and against foreign travellers.

in the USSR) until his transfer to another department in
that directorate in January 1960. He was. a case officer '
until appointed Deputy Chief of the Section about June 1958.
In statexents made prior to April 1966, NOSENKO claime: to
have been twice promoted during this four and one-half year
period--to captain in July 1956 and to major in August or
September 1959--but in a signed statement of April 19€6 he
said he remained a captain from 1856 until his defection.

'NOSENKO has described his personal and-direct partici-
pation 1n the section s activities as consisting of:.

~Recruitment of two Soviet nationals as homosexual
agents,** with NOSENKO their handler from the outset until
they were dropped in 1962 or 1963.

-Recruitment and handling of Soviets as agents tar-
getted against American tourists; their number varied from
eight to 14 and many were employed by Inturist.

~Operations involving 4 foreigners who visited the
USSR for various lengths of time.

-Recruitment and handling of the American Express Com-
pany representative in Moscow, whom NOSENKO continued to
meet following his recassignment in January 1960.

-Decision in October 1959 that Lee Harvey OSWALD was
of no operational interest to the KGB, and subsequent par-
ticipation in the KGB investigation of OSWALD's activities
in the USSR.

Each of these categories is discussed separately below.

2. Soviet Homosexual Agents

’ Because he had been seen meeting a foreigner in a
public lavatory in Moscow, NOSENKO said, the KGB concluded
that A.1. VOLKOV might be a homosexual and hence of some
operational value. The KGB therefore mounted an operation
which verified this possibility in 1987: A homosexual .agent
of the Moscow Criminal Investigations Department provoked
VOLKOV into a compromising: situation... Then VOLKOV, who had
previously been a KGB -agént but was at this time deactivated,
was called to KGB Headquarters where, after NOSENKO interro-
gated him, he adnitted his homosexuality and agreed to :

- ®These conponents are also known as the Pirst Section and3 .
;CSeventh Department, respectlvely. :

. ®*This term refers to agents whose honosexuality is ex-
. ploited py .the KGB against certain mile targets. .
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- - met either of them slone, without the other being present..

NOSENKO's proposal to work for the KGB nmong homosexuals.
VOLKOV helped NOSENKO the following year to recruit a hoao--
sexual acquaintance, Aleksey (patronymic not recalled). ‘
YEFREMOV. The two agents subvequently worked as a team
against foreigners under NOSENKO's direction; in addition

.to specific targets, they had the general assignment of

associating with foreign visitors in Moucow for the pur-
pose of spotting possible homosexuals. NOSENKO described
on 12 June 1962 his use of these agents: "Although I am

a chief of section there 1 have all sorts of. agents. 1
have a good agent apparatus. I have bcautiful girls,
beautiful girls, whom I can use as I liko-—-anything you
want. I have homosexuals, pederasts, and, in particular, 1
have one special pair. 1 am afraid they are known to both
you and the British. 1 permitted this pair to work in

general [without specific assignments|. 1T send them. out to
look on their own. I give them money and tell them to go

out. ‘'Stroll about. Here are  theater tickets. " Look around,
but only Americans. Look for American pederasts.' They are

& couple, that is,. they love each other, They are able to
do anything desired, cither active or passive, anything.
They call me at nlght 'Yuriy Ivanovich. There is a mister
so-and-so here. He wants to go to bed with us.'' 1 say:

“*Well, let him. We'll talk about it tomorrow.' So the next

day-they go to a special hotel room. We make photographs.
Then we think about what he represents. Is he worth it?
Then, as Chief, 1 recommend that he be recruited or not--
depending on his position, what he can give, what he can
tell. If he can give something, I say: 'Well, let's have
a go [igrat'|. After this, I speak to these boys: 'Well,
go to bed with him again, one or both of you, as you wish.
Do whatever is wanted. All this is seen [observed by the
KGB]. The [hotel] administrator enters. ‘'What are you
doing?' The administrator calls the Militia. An akt is
drawn up. 'Well, you are a foreigner. This is not our
business. We don't know what to do with you.' Then the
Chief arrives: 'What's up. Aha, I sce.' Well, then a con-
versation begins: 'Listen, what shall we do? Pederasty is
punishable by three to five years and now, on the basis of

xecent legislation, by up to eight. Understand, if your

friends find out that you are a pederast--and how can they
help but find out?..."

When NOSENKO moved from the Tourist Department to the
Second Chief Directorate's American Department in January
1960, he took VOLKOV and YEFREMOV with him. They were

‘never used against targets in the U.S. Embassy, but, NOSENKO

said, the Tourist Department "used to call me on homosexual
prospects."” VOLKOV and YEFREMOV continued as active KGB
agents until some time in 1960 or 1961, after which they
could not be used further since they had become too well
known, and NOSENKO finally retired their files to KGB
archives in 1962 or 1963. The last operation in which these

two agents participated was during January 1962.

During 1nterrogation on these agents, NOSENKO’has been

- . unable to tell where they lived in Moscow, their family

situation, or other such details. He saild that he never
met either in a safehouse (always on the street) and never

P
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NOSENKO has described eleven KGB approaches to Americans =

based on compromising evidence obtained with the assistance

. of VOLKOV and/or YEFREMOV and several other cases in which

Americans were suspected of béing homosexuazls on the basis
of the evaluation of these two. Additionally, CIA records

- indicate that at least six Americans; not reported on by

NOSENKO, have had contacts with ‘one or both of these agents

. in Moscow. Of these six, three were CIA agents, one a U.S.

graduate ptudent, another a psychiatrist visiting Soviet
institutions, and the last Charles W. THAYER, the well-known

‘diplomat and author. With one or possibly two exceptions, all

the contacts of VOLKOV and YEFREMOV reported by NUSENKD. or
other sources took place during the period from April to =
November 1959. The known exception was the KGB approach to
W.E. JOHNSON in January 1962;#% the possible exception was
the contact with the American psychiatrist, which took place
in 1939 or early 1860 but cannot be dated precisely. Finally,
NOSENKO hag described the contacts between VOLKOV, YEFREMOV,
and the American Robert BARRETT -in the. summer of 1959 but
does not know of their contacts in the summer of 1961,

shortly before BARRETT was approached on the basis of conm-

- promising information obtained in 1859.%%

a3. Other Soviet Agents

The Tourist Department, just established when NOSENKO
was transferred to it in mid-1955, had no agent network for
operations against American and British tourists. Conse-
gquently, NOSENKO said, he and the other case officers had
to "start from the beginning." N

As a first step, NOSENKO was introduced by a fellow
officer to a number of "trusted persons" in Inturist; these
were not agents, he explained, but "just persons known to
the KGB so that a KGB man could approach one of them with
questions about somebody or something.' NOSFENKO began to
collect information on these individuals and others with the
alm of formalizing their recruitment; by the end of 1955,
he estimated, he had a network of about eight agents, all
of then Intur1=t 1nterpreter During the following four
years, thé number of agents whcm NOSENKO handled varied:
Agents would be transferred from one case officer to another,

. some would leave Inturist, and "things were sort of changing
‘all the time, back and forth." 1In 1956, NOSENKO said, he had

about ten agents, 1n 1957 there were. about 12, in 1958 about .

-eight, and at the end of 1959 (when he was preparing to return

to the American Department) he had approximately 12 to 14,

_NOSENKO has provided information on five of these agents,

all of whom he says he recruited from within Inturist during
1¢565. These were:

-Larissa SOBOROVA: An:Inturist 1nterpreter and. one of

the first Inturist agents recrulted by NOSENKO. - SOBOROVA - = '

was NOSENKD's agent until 1959 (when she married and retired)

“ . and reported to him on all foreigners with whom she worked as
-an’ interpreter. She worked with NOSENKO in the operation

Bie
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- - Vladinir HUROMTSEV: K38 éryptcnym “LEBIDEV," recruited

TR R IR T

TR PP WP n the summer of 1957.°
" NOSENKO reported gpecifically on her possible sexual involve-
ment with two otnher tourists, one American and the other British,
during 1957-1959. NC3ENKO mentiored at one point that he "even

told Larissa about his last name.” . :

in 1955. (NOSENKC has also said that MUROMT3ZV had been a
Second Chief Directorate agent "since 1958.") MUROMTSZV was
~called into the Army in akout 1959 ard was sent to some Soviet
Air Force academy in Central Asia, where he dorked as an inter-
preter for Syrian students studyirg trere., During this period,
" his file was helé by the local KGP in Central Asia. Later he
returned to Moscow and w~as reactivated by the Second Chief

Directorate.

- Nikolay ROGOV: KiB cryptonym "Gzero, " recruited in 1955,
ROGOV had formerly been a “"confidential contacct” of the KGB.
He worked in the central ofrfice of Irturist which assigned
interpreters to Brizish ang American citizens visiting the
Soviet Union. (

L . ) ’

- Natalya SHULGINA: Recrurted by NOSERKO in 1955, ar
1turist interpreter. Shown SHULGINA'S photscraph on 6 February
“19€4, NOSENKO failed to recognize ii: when ha2 was gilven her namg,

however, e said TRat this was a Sccond el Direltorate agent.

on whom borie EELITSXIY had reported to Cla, <~ XNC3ENKO's only °

other statement on SHULCINA was made on 17 April 19€4, when

discusszing the agents he acjguired in 1355, = ca1d: "3o, for
example, T had this SOBUROVA, then 1 had HMUROMTSEV, I recruited
him. Who else? Hatalya SHULGINA, KUNGARUVA. Well, anyway,

during this shoru period. during 1935 until the end of ‘55, I

had about eight people, all of them translarers from Inturise.™

NOSENXO tnereofore_zaid he handled SHULGIUA and wnplied thal he

recruited her. (Informztion from other sources indicates that

SHULGING worked for two ycars as secretary/interpreter for the

NBC correspordent in Moscow, lrving R, LEVINE. who arrived in

the Soviet Union in July 1955. Altkoush there 1s no evidence

that SHULGINA was directly involved, the KGB attempted to re-
cruit LEVINE in KNovember 1955. She has travelied atroad twice,
the first time to Paris 1in (956 and the seccnd time as an inter-
preter at the Brussels Fair in the suanmer of 1958. As NOSENKO
<o indicated, BELITSKIY reported on SHULGINA, who he said was a
close friend. BELITSKIY said that she was directly involved,
probably as the principal, in a sexual entrapment operation,

in the recruitment of a member of the British Parliament.

BELITSKIY reported to CIA on SHULGINA in October 1962: NOSENKO .

said his last connection with the BELITSKIY case. was in Geneva

“ in the spring of 1962,) I ' '

-

l

- ~ Tamara KUNGAROVA: Inturist interpreter recruited in e
1955 (according to NOSENKO's statement in April 1964 - see o
above on SHULGINA). In October 1964, NOSENKO said she was trans-
ferred as an agent to the Tourist Department by the British

3

are discussed in Part V.D;l;d;

a source of CIA (see Part VI,D,6.). -

¥ a7

*NOSENKO reported in 1962 that the KG3 controlled BELITSKIY,
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1";reach the point of a recruitment approsch. Between 1957
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;'Commonwealth Department in 1957 or the#beglnning of 1958.
In 1957 or 1939 she was involved in a sexual compromise
- operation againsti an American professor, which did not

. or 1958 .and 1960 she was working against an American tourist

- named Philip N1ELSEN who was suspected of connection with
CIA and who was under study for recruitment by the KGB.*

- KUNGAROVA later married NIELSEN and the two -ldved "in iy -
England. The KGB was still intercsted in NIELSEN at the
time NOSENKO left the Tourist Department, but NOSENKO be-
lieved there was no recruitment., Mrs. NIELSEN died in 1965,

Besides those in Inturist, NOSENKO has named several . ;
other agents whom he recrulted or was given while in the . Y o
Tourist Department. These included tha following: A ! 3

-Aleksey A. DMITRIYEV: KGB cryptonym "TOuO," a can- l
didate member of the Academy of Scicnces USSR and 'a speciale- ’ '
ist on Japan and Thailand. DMITRIYEV speaks Japznese and
English and worked at the Japanese exhibition in Moscow.

NOSENKO did not indicate how DMITRIYEV was used cperationally { 3
or how he was connected with the American-Canadian-British ; 3
~ target.. :

-~(fnu) IVANOV: A lawyer employed by the Institute of 3
Foreign Trade in Moscow. NOSENKO did not personally re- : i
cruit this agent. IVANOV moved to Moscow from the Baltic . .
area and his previous handlers there notified the Center,
suggesting that the agent might be of use in the capital. ! :
NOSENKO contacted IVANOV and later turned him over to the : ?
British Commonwealth Nepartment of the Second Chief Direc— ' {
torate whici, NOSENKO believed, "planted him in the British : ' }
Trade Mission or something like that." ;

-Marina RYTOVA: KGB cryptonym "KRYMOVA," born about

1923 or 1924 and educated at the Military Institute of
Foreign Languages, a special school which also had Communist
students from foreign countries. There she studied military
subjects as well as foreign larguages. She speaks English
and Greek well. NOSENKO could not recall who recruited her,
but she was turned over to him by I.A. KONSTANTINGV, a
Tourist Department case officer, in 1956 or 1957. At that
time she was working as an interpreter at the Russian - ‘
Permanent Exhibit in Moscow and continued in this Jjob until

- about 1960, when she became an instructor ip the Greek ]
language school of the Institute of International Relationms.:.

- She reported to NOSENKO any information which she obtained -
on foreign delegates or foreipn tourists who visited the
Exhibit in Moscow. As she was often invited by the Ministry

- of Agriculture to interpret during meetings between Soviet
officials and delegates from America, England,,and Greece,
she . also reported. this information to NOSENKO. RYTOVA
served several times as an interpreter for KHRUSHCHEV and . - CE

. once participated in a conversation he had with Iowa farmer i
GARST. In 1959 or 1960 she was sent. as  interpreter with a

. small delegation which visited GARST's farm in the United

.~ -Statés and was used by the KGB Legal Residency in Washington,

e e

| SNIELSEN was, in fact,

4n contact with CIA at the time (see,
‘r.gl,‘ vx '.D\°.2,',)v.°i‘.‘ 3.0 e “,v il : RE
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vD.C;, to report on 6bservat1§ns-enroute and while there. -

' for the Soviet to introduce MALIA to a.

. touch with MALIA) when

RYTOVA is married to a man who works in cne of the military
offices in Moscow and is a captain or a major. They have

,2 one daughter, approximately 14 years old.

~ ~Yevgeniya ("Jane") DANKO: KGB cryptonym “OKSANA."
She worked in the American Express Company office in Moscow
for Arsens FRIPPEL and later for FRIPPEL's successor,
Michael JELISAVCIC.* DANKO: was handled by I.A. KONSTANTINOV
from about 1955 to 1957 .and was then turned over to NOSENKO.
She reported on JELISAVCIC, who was not approached, according
to 'NOSENKO. ca s : R

4, Operations with Foreign Visitors

NOSENKO said he participated in 14 operations with
foreign visitors to the USSR while a menber of the American-
Canadian Section of the Tourist Department. Nine of these
operations resulted in recruitments (excluding one who later
was recruited by another element of the KGB, but including
another whom NOSENKO classified as a borderline case). of
the remaining five operations which did not end with a re-

~ cruitment, no approach was contemplated by the KGB in one

case, one target rejccted NOSENKO's proposal, the KGB was
unable to obtain compromising materizl for an approach to a
third, and for political reasons the KGB decided against
approaching the final two.

Although the information from NOSENKO on the timing of
these operations does not always agree with that from other
sources, these cases can be grouped chronologically as
follows: 1955 - one; 1956 - one; 1957 - three; 1958 - two;
and 1959 - seven. The operations in 1955, 1956 and, with-
one exception, 1959 were homosexual provocations. The re-
cruitment of Arsene FRIPPEL in 1959 was based on heterosexual
compromise.

These fourteen operations are summarized briefly below
in the approximate order in which the cases began. For
each case, NOSENKO's information is followed by a summary of
the results of CIA investigations. The description of the
BURGI case is more detailed than the others, for reasons in-

.dicated in the text.

a.- Attempted Entrapment of MALIA (1955)

. NOSENKO's Information: Martin MALIA, a graduate ‘student,
spent about four months in the USSR in 1955 and was sus-
pected of having connections with American Intelligence.

- moward the end of his stay, while under surveillance, MALIA
 was observed in contact with a Soviet citizen believed to

be a homosexual. The Soviet was detained by the KGB, and
NOSENKO eventually obtained a confession that he had had |
homosexual relations, with MALIA. After. NOSENKO had arranged .
) KGB homosexual agent, -
the latter enticed MALIA to a specially equipped hotel room
in Moscow; NOSENKO was on the scene (but not directly in
the introductions were made in a

FEEEER S S 4 R ST AR RS F2%e N T S Y

L

2 RN
) "f’fﬂ"‘kr«““"‘«‘s ‘.

ST RE -
PRI B,

g
TS

Db ififimde oo il

3
4
H
3
7
4
i




14-00000

. e e

Moscow restaurant, and from an observatlon point in a

‘had ‘ro involvements with blackmarketecers, horosexuals, or

' personal and professional life: It was with this success- . . 1

;H the materials [in preparation for the approach} was in the
.- hands of €ase Officer NOSENKO.' Because of the personal sad

relgtboring hotel room he watched the KGB agent and MALIA
having relaticns. With MALIA irsisting on the lights being’
turned off, howevar, .1t was impossible to obtain compro-
mising photegraphs (the KGB did not vet have infra-red
photographic equipmont, NOSENKO said) and thevefore no re=
cruitxent approach was made to MALIA. During this and a
later trip to Moscow in 1961, MALIA was "very cautious,"
and the KGB never again succeeded in exploiting MALIA's
homosexuulity for a recruitment approach.

Investigation Results: MALIA, a U.S. Navy intelligence
officer during World Wwar 11, has visited the Soviet Union
in 1955 and twice in 1962. While buying books for the
Library of Congress and.several universities in 1855, MALIA SR
travelled over 10,000 miles throughout the USSR, which was ' o
sufficiently unusual at the time to attract press publicity.
in 1655 and 1962 he had contacts with dissident Soviet !
citizens and clandestinely brought to the West literature }
for prublishing abrord. 1In December 1963 MALIA was the
subject of an attack in the Soviet press which charged that
during 1562 he had "spent his time in Moscow looking for
dissension in the ranks ot young intellectuais at drurken -
debauches.”" MALIA lhad been in periodic contact with CIA
in recent years; in the spring of 1953 he claimed to have

Sisas, -

[ERCHR N TP

females inside the Soviet Union at any time. ile made a ’
sirilar statemcnt toBESTBWR in October 1963, VALIA has - |
not been interviewed in connection with NOSENKO's informa- 4
tion about him,

e e e bk ot

b. Recruitment of BURGI (195G) . ’ !

NOSENKO's 1nforumation: At the first meceting in 1962 ]
and despite his stated fear for his own security and his
determination to discuss only the two leads he wished to sell
Cl1A, NOSENKO described his recruitment of Yale Professor
Richard BURGI on the basis of a homosexual pifovccation operw
ation which began in Moscow and culamirnated with an approach
in Kiev in Juna 1956. NOSENKO reported that he received a
letter of commendatinn (blagodarnost') and a bonus of one
month's pay for this recTultment, Lut in 1966 he retracted
this claim. The BURGI case was the first operation in which
NOSENKO had direct contact with a foreign target of the KGB,
and NOSENKO said he counted it as a turning point in his

]
i

ful operation, NOSENKO stated, thLat he "began ‘to grow" from
& spoiled playboy into a responsible and effective counter<
intelligence officer. The BURGI operation was the first
recruitment carried out by the Tourist Department after it
was created in 1955, according to NOSENKO. In 1964 NOSENKO
reported for the first time that his superior, A.S. KOZLOV,
Deputy Chief of the Tourist Department, had also taken part .
in this operation, but that he, NOSENKO, was.the Tesponsible.
case officer. In August 1965, when asked who had recruited
BURGI, NOSENKO-replied: “KOZLOV and NOSENKO." Asked who -
recruited him first, NOSENKO said: "KOZLOY, naturally, He
was the Deputy Chief of the Department.- The collection of

general significance ascribed to this operation by NOSENKO,
it 1sldlscussed’iq_d9tq$1 here; e -
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In August 13635 NOSENKO reported that at the time of
BURGI's arrival in the USSR, his rile contained a copy of
his visa application (anketa), "maybe’ an excerpt from a
cable sent by the Soviel Ewbassy in the United States saying
that a visa had been granted, a routine note from Inturist
giving BURGI's anticipated date of arrival and his itInerary
inside the Soviet Union, and the results of traces of the
general KGB Archives and of the First Chief Directorsate
Archives. NOSENKO himself ran the traces, which proved to
be negative; there was no information on record concerning
BURGI, and since pno other names were mentioned in the
material available on BURGI, no other traces were made. The
KGB interest in BURGI derived exclusively from the fact that
he was a professor of Slavie studies and therefore had con-
tect with students who might some day work for the U.S.
State Department, American Intelligence, and other target
organizations., NOSENKO did not recall who first suggested
an attempt to recruit nim. ’

when RURGI arrived in the Soviet Union, he came in
contact witih a number of KGB agents, and their reports werc
placed in the uncofficial tile maintained by NOSENKO,* XNO-
SENKO could not recall in 1965 how many such agents there may
nave been, their names, or what they might have reported
concerning BURGI. (BURGI had ap Inturist interpreter but
NOSENKO did not know whether he was & KGB agent.) From some
source, name forgotten by NOSIENKO, the KGB cobtained indica-
tions that BURGI was a homosexual, and it was decided to
tryv to obtain the grounds for recruitment by homosexual con-
promise, NOSENK) therefore approached Yu.A. LOPUKHOV, an
officer of the British Department who handled the homosexual
agent Viktor BELANOVSKIY, and asked permission to use his
sgent in setting up the compromice. After permission had
been received to mount an operation on this basis, LOPUKHOV
and NOSENKO met with BELANOVSKIY and instructed him to rake
BURGI's acquaintance in a hotel dining room. The compromise
proceeded according to plan: BELANOVSKIY mct BURGI, the
fact of mutual homosexuality was recognized, and BURGI was
invited to BELANOVSKIY's hotel room where homosexual acts
took place and photographs were made. NOSENKO was in the
adjoining room and dirccted the compromise. He did not meet
BURGI at this point, however,

As the result of NOSENKO's special request, the com-
pronising photographs were ready by the following day. A
report of the compromise and a request for permission to

" attempt recruitment were then submitted to NOSENKO's superiofs.

The rcquest came back with the approving signatures of O.M.
GRIBANOV and A.S. FEKLISOV, the Chief of the American Depart-
ment of the First Chief Directorate, which had expressed
interest in using BURGI in the United States. BURGIl's itin-
erary called for him to fly from Moscow to Kiev a short

while after this episode and, having called the Kiev KGB with
instructions, NOSENKO and KOZLOV flew there the day before to
prepare the operation. BURGI arrived the next morning and
was met at the airport by (fnu) KHODAKOVSKIY, an officer of
the Second Directorate in Kiev who operated under Inturist

S R

*NOSENKO expiained_that no official files were kept on tourists
until 1960--only ''collections of materials.”
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cover. NOSENKO was unable to recall how the car was ac-
quired, whether it was a KGB or Iniurist vehicle, who the
driver was, whether he was in the employ of the local KGB,

or other details.

i el

In accordance with the operationzl plan, the local KGB
officer told BURGI enroute to the city that all the hotels
in Kiev were full at the moment because of various confer-’
ences, but that Inturist had arranged for him to stay for
about a day in a private apartment in the center of town; .
he would be moved to a hotel as soon as possible. When the ‘ N
car arrived at the apartment building on Kreshchetik Ulitsa
in Kiev, NOSENKO, KOZLOV, V.S. PETREXKO, a local KGB officer,
and (fnu) RASTYKAITE a woman housekcoper, were waiting for
them. NOSENKO could not remember hinow or whether he intro-
duced himself to BURGI. The recrunitment conversation, he
said, was handled by "ROZLOV-NOSELKO,'" but NOSENKO had for-
gotten by 1965 who said what: "I don't remember wnat 1
talked about and I don't remember what KOZILOV talkced about.
Many things were discussed. It started with how he liked
his stay in:the Soviet Union... Then we slowly proceceded
to say how unfortunate it was that information had been re- :
ceived about his conduct in Moscow. We told him that his
homosexual activities were known, that this was punishable
under Soviet leaw according to article. so-and-so of the ’
criminal code, etc., that he was not a diplomat, had no . )
diplomatic immunity, that he could be taken to court ac- ‘ :
cording to the Soviet law... ¥ell, he was scared, confused,
upset, and felt uncomfortable. Then we slowly proceeded to :
say that all that could be smoothed out, but, you understand, { ]
the basis was prepared for the man to say: 'All right, I '

Heatasiinnin

PERERAGYRTL WIS

l

[ AT
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agree to help.'... We showed him the pictures. He was i
embarrassed of course--he was nsked. Then we prepared the i
basis: 'You have a noble task, You teach; you have stu- g

dents; the students might become futurc specialists on
Russia or might work as diplomats, etc., but many of these
students could be used by intelligence. They might be sent ;
somewhere with special tasks. AMaybe you will tell us who
among the students is preparing for government service,
how they are distributed, etc.'... During the first conver-
sation everything was made completely clear... He was not
at all willing to help or work for Soviet Intelligence. He
was told that he must understand that in this case 'helping
Soviet Intelligence' was a very broad term. I remember that
I told him: ‘'Understand, nobody is going to ask you that _ :
you help our friends over there, or me, if I should be there, }
or that you do anything bad or conduct any kind of subver- : ;
sive activities, that you organize explosions or murder.'
After the Soviet Union, he was supposed to go to Italy, '
to visit the Russicum of the Vatican, and here KOZLOV
grabbed the subject and began to ask questions about this
school. He told us a bit about the Russicum and we asked
him to write about it and he wrote down some names of the
. professors who teach Russian subjects..." According to

. NOSENKO, the discussion lasted about five hours; at its end.
BURGI signed a short statement that he agreed 'to assist : :

, the organs of Soviet Intelligence.' NOSENKO first said that

AR it was he who took this statement from BURGI but later said

s he could not remember whether he or KOZLOV did this. BURGI
was then taken to a hotel.
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This was the first fime NOSENKO met BURGI. Following
the recruitnment, he moved into the same hotel, a floor
above PURGI, and for the remainder of BUHGI's stay in Klev
became his constant companion and guide, An attempt was
made"to smooth out all the dirty business that had teen
brought up during the recruitment talk.,' NOSENXO teook
BURGI to an old cathudral in Kiev; with KOZLOV and FZTRENKO
they visited a kolkhoz and the writer SHEVCHENKO's grave in
nearky Kaniv., Th¢ sUihject of homosexuality was not raised
again. From Kiev, BURGI went directly to the West, without
returning to Moscow. Before thoe approach, NOSENYO r:ad
visited the Amcrican Department of the IFirst Chief Dirccto-
rate and had arranged with its chief, VEKLISOV, for » re-
contact plan in New York Civy should RBURGI be recruized.
Before he left BURGI was briefed on these avrangemcents,
vhich calied lor o first mecting in the New Yori Public
Library. DPURCGI was given a recognition sipgrnal end a XGB
cryptonym, but the latter was not discussed with Him,

About five days after vetursning to Moseow, NOSENED
turped over 211 his muterials or the BURGI operation £o the
First Chictf Dirvectorate. Soncwhat later Sorgey CGUSKOV,
Chief of 1he Auverican-Cunadian-British Tourist Section,
KOZILV, and YOSENHO visited PERLISOV 1n the Fivet Crief
Dircctoratce and oxpressed an interest in further civelop-
ments in the case,  FEKLISOV told them +that BURGT had ar-
rived for hig first meeting, hut the KGB had not eostablished
centact; the first meeting in New York Civy tool rlace the
second or third time BURGI appeared and the New York Legnl
Residency continued to mcet with him unril tire Revolution -in
Hungary in late 1956. XOSENKO later heard from someonc in
the American Department, ¥irst Chief Dircctorate that tie
case was closed. For their roles in this first recruitment
cf the Tourist Department, NOSENKO suid in 1965, he and
KOZIOV recceived letters of commendation and ponuses of one
month's pay by order of KGB Chairman SEROV: PETREKRED was
given a letter of commendation and half a month's solary;
and even RASTYRAITE, the housekeeper, got a commendation.

In Cctcber 1966, however, NOSENKO said his only KGB award
was for his lcngevity of service.

Investigation Results: BURGI was first interviewed on
&4 .
22 November 1957 concerning his reeruitment by the KCB.
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BURGT thoen zoptinued to desrrite the vone:nder ol his,

Aernorally purcbxg;:r;:h NOSENKO T = neenunt ).
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NOSENKO's informatrion: XO&
recruitment avpreach 1a 1937 16§
on tiae basls of

Mrest 1n J0Ne

TRER. Crig.ually.

Tinuing

. 1L coznoresal activiai o

' the responsibis cose officor i . CERFNINIY of

- the Sixth Scetion "ol che Jouriat soparwnent; this section ' ‘ . o

i - was thon responsible for operations erainst foveign seam:n. | ‘ CAE R
Since VEUENIKIN spoke no German and ) vos known to o

speak English, ROSENHO was selected O Sunce Lad wipgproach \ ol
because he "kunew English a little." When asked why a Germati- : o
speaking KCB case offirer was noi uced, NGSENKO arswerad:
"The higher-ups szid 'go work o “his case, ' and that was
‘all." After beiry robuffed by € saw hiu '
-+ several more times. during the il but when s
© -~ 'NOSENKO attemptied tr Tencw contact upnn §f B cturn to :
cEecoe i the Boviet Un¥on in 1958, the latter refusecwoin wee him,

F

"y

U7 “1nvestigation Results: wrs-interviewed by

CIlA on 12°July 1665, and, whiie aoh:itaily uncodperative,

e described a'iild approach™ in Mosco.s duriag 1956 oy 1957 | -

4 - . .. .which.may be. the onc. described by  NOSENRO. . (He wes patl . ...
- - questioned on the .identities of the Sovicts involved.) - i
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ationgl v aae do rectovaie :
officer, N.A, ARKHIFOV, mado : acqyuaintance ang
handled the entiie operation agci Liz, bus NOSLNEO hiu-
self plaved a role. It had somenow pecn dotevmined taat .
e cad a foudpess for girls:  OSEANKO therefore presented Ce ;
himseif to uim, using the nnac "RV or "SERGEYEV” and I
-+ pusing as a painter, and toldmi?z.lt he could fin? women
<= .+ for him. A party was arraanged, witn s« KGY agept as ) ,
*See Part V.[.8 for more discussion:of this point.
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ncident. is described more
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date and a Sccond Chief Directoraté secretary a5’ N0
Late i; tie eviring NOSENKO und. dite d@(oﬁrxcusnd then
and D het sexua) relatione with the temals agent,

) Fhotegrap v secan wose  tERan by the KT

_ SENKO and § ;aw ore anothof the nott day.
- nounced  that . nad sovne artisids, ceneres and S
that hie want to +cll cn the bLie- rkoet.  NOBENEO ctferoed ) ©d
. to arrpange the sule and took te ¢ Ginge section ol ) i
- Moscow. As they arsived before il housc. NCUENEO C 3
- T asied {EeEES to give hie the things {o7be scld., At this ;
m ment ofZizer pocing #s 2 militizann aroweacped and . ' fl

: arrested o for blackamrketeesing, At ¢he yilitia o o
station,. Evas roecruitoed by . DPHAS, tnarn Chaiet cf

the Tourist wio.avrtment. usday threat of wmprisonment. \
(it was DUBAL woe bad had the photogriphe felern iteo previous - i
evening.) Ther2 was o rvether contact with avter
he left the USSR, hovever, becausoe on DLS returs o Os3lo he
publiched an orticle in wnlch hie dezerithed lis exparicices,
*hut not all of them.”
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v NOSELLKO's Informaiion: HOSENRY in 18572 recvuited Gisella
A HARRIS, an cuzployee of *the Amciicnn Lwypress Cospany in Sale

Lake City, based on her romantic and scxual involvement with

4 Soviet cicizen. The Scviet told HARETS that he was in
trouble with Soviet authoritics and persunded her 1o accczpany
hin to the police. HARRIS agrecd to meet 2nd cooperate with
the Soviets ir they estab)ished contact with her in Ealt Lake
City, but the case was turned over to the First Chief Directo-
rate, and NOSENKO was unaware ol any further coatact with her.




14-00000 © 4

NOSELXO's Information: Virgil XRAFT, a clergyman from the
“Chiczgo area, visited the Soviet Unicn as a tourist in 1957 or
1952, and NOSENMIYS was acsignad to ke the rasponsible case offi--
cer. During an earlier trip tv the USSR, the KGB had learned,
KRAFT had beén intimate with a Scviet woran. NNSENKO arranged
for her 1o com2 te Moscow from kiev, waerz2 .2 was living in
1957 or 1553, in orcer to compromise rRAIT. Rlthough his wife
was accomganying him in Moscow, KKAFT and the Soviat woman were
intimate in the latter's rcom in the Gr.nd Hotel. MOSENKO was
present at the time supecvising the opzratioan., Photcgraphs
were taken. Taen wilitiarzen broke ints che room, -finding KRAFT
and the woman in the nude; a recruitment approach was then made . q

ORI AR

by DUBAS, the Chief of the Tourist Department. (NOSENKO had &
been the case ofiicer and had handled the operation thus far, % -
but he tock no part in the confrontation cr recruitment approach
"because DUBAS wanted it for himself.") Although the recruit- , A

i bt:

ment was not firm, KRAFT and DUBAS "hau an agreement” that J
nothing would be dJdone abecut the compromise if KRAFT did not '
criticize the Soviet Union in lecturcs about his trip therc ; 3
whici he was to give in the United states, DUBAS ayain con- i r
tacted KRAFT when he came to Moscow in 1963, and after this his ; 3
fiie was turned over to tire First Chief Directorate. NGSENKO

récaliec that the First Chief Directorate "said that KRAFT was

not in a good reyion of the Unitaed-States. And also it smelled B
1ike he -had spokza of the approach made o aim."  Therefore, 3
NOSENKG cencluded, he probably had not l-cen contacted in the K
United Stutes. - ]

' i 1
Tnvectication Recults: ’ i
TR AR R AT
4
4
k)
- q
E|
E
3
EN

h. Recruitment of DREW (1959) _ A

: .~ NOSENKO's Irnformation: Gecrge DREW, an Rrerican who ) :
" yisited the Soviet Union in the spring of 1959, had originally: - -
becn the respcunsibility of V.M. IVANOV, a case officer of tie ‘ S
_section dealing with American and Canadian tourists. By chance,
however, DREW became involvad with NOSENKG's homosexual agents U
VOLKOV and YEFREMOV (see Part v.D.2), and they reported this C
to NOSICNKQ, then the depuly echicf of the section. NOSENKO and
IVANOV discussed the case with DUBAS and possibly GUSXOV, the
section chief, and NOSENKO flew alone to Leningrad to make the
approach. (IVANOV was not considered to -be sufficiently ex-
o . perienced and his English was not goocd.) NOSENKO arranged for .
. .- - DREW to be compromised in a lLeningrad hotel room with a homo-  :
. ~.w»-gsexual agent of the local KGB handled by a Leningrad officer, ;
(fnu) PERELETOV. Using the name "Mr. SERGEYEV," NOSENKO 2
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in’ [uEw's recraitment ke-

‘Chief Directorate was inte
othes homesexw:cls, pussibly some

cause he migit be ablue te
in the U.S. Government.

5 11959)

e

or weesikly July 1959

 subjact®, émm

NOSERKO's lnforfation: 1In Jur
NOSENKC wnersonally recruited a(%%ézg

&F ey > in a room of tvhe BT astoria in Lemingrad arter
aEilFpnud veen cempromised by NOSUNRO'dy homosexual agants VOL-

KOV and YZFREMOV (se¢ Parc YV.D.2.). 1he case” was then turned
_over to Yc. A. TARARRIN, at that tire Cainf c¢f the British De-
partment of the First Chier Directora ICSLENO furnished

- no more infcrmation on thiz case and did not »oow lts current
. etstus, but he believed the XGD huas not
35 s&aubsequently.

been in contact with

el

Trvestigation

s 5

5. Recruitment of GEadk (135!

NOSENXO'S Information: Ey himself NOSEIRO revruited m
ey RELOEERin the lova Mockovs: . {nHw the Bucharest)
July 1839, oftor EERead had been compremiced
vEPREUOY, hls homesesual asonis (see Part

citizon and his case was also

S NOSENKO's Irnformation: HKOSELRQ og;sonally and alone re-
5 >

: A ¥ NOSENKO explained his involvement with British nationals
.. ... by saying that, after 1958, the Tourist Departrent had two
geographic sections, one dealing with U.S. and UK citizens
“i was involved in the first o
‘to me." L .

f these,

BRI e s el e e

aIdneﬁtQC:pited DFEW i an olfice cf'thc-hotéi. The KGB-?irst'J
. :

_and the other with tourists from other countries. NOSENKO'
"so they“assigned them

[ Y,

-

v

e e et

thar s b SR 8
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. mately five hours. NGFE
&

S
-could nct recall what 1

¥ NOSENKO explained chat the Tourist Department in 1959 had

© 135,

T -
- RRBELUY whose nam? NOSENED Jdid not revall, at the tidtel Metro- ’ ¥
pol in Mosciw during the zuzmer of 1359, zuosibly in August. The ; q
. o~ P O | - - At g - - el e g E s
appreoach waz fased on hiuosarxuldl CORLIS cving NCSEHK?'s ) AL

EFrlliov (soo Part VD200 .

raeks 5 et do i o

: b

1

4

1

MURVTING (145)) ‘

N ts fnformavion: when wisited the

in or Nugust 1Y snsexual agents 4

VOLYECV and YLIEENG g cgracent toe be- - i

ceme acuhainiad LLCEC! . o, avcildentally ;

et MERATDNS in Mosouw On crorted sneis saspiog tn NOSENKC, N

NOSEiKO wrete 2 ' authority :
to take corprenising sgrophs in prones ooter & recruit- L

e case Lo
vy of A.A.
taken of
two separate

ment epproaci, anb
:

= a

tater traveliaxd to Uzhgorod %
1

him, ~ENS hod
VELITSKIV, anothor
hormusexual relaticrs
occasions in Moscow.

Ry

he wes “"arrested" by HOD off
he was engzazd in relzrions
tional contact from Cdossa.  MNOSENED ar
this homosexual to Uchgcrod; he did not r2call his name, ' g'

miilsiamaen) while
of opera-
one to bring

LG

but supniield CIA with a physical descriptien. (XNOSENFO could
give nc background on the agent and wh: _asked why not, said -
he "wasn't interestcd.®) MERIHNS was thon brought before o
NOSERKO, who recruited him during a session lasting approxi-
GSENIO later travelicd with MERTERS when

¥k before leaving the USSR. NOSENKO

1e name “Gsorge" with MERTEINS, but he
%S

-~
ii

he visited Lvov and Min
vi

said that e had used

.t e

st name he had civen nim.

a secticn dealing with commercial regresentatives, which.
. was responsible for the man, but had asked NOSENKO's
“section for help. "They said they didu't have any agents .
or anything and didn't know what to co. So . sonebody said, o
*Well look, why don't you ask the chief -of thq'section? Sl T
. He's a specialist on homoscxuals and can arrange every- e
.'thing for you.' So I wound up handling the case, and TARA-
'BRIN (of the First Chief Directorate) said I should report
" to him.” 1In this passage NOSENKO seemed to de referring:
to himself, although he said he was deputy chief of the
secticn; the chief cf thé section at that time, M.A. LEONOV,
. is not known to have participated in operations stemming. -
from the homosexuality of the prospective -agents. .. ..
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m, Corprerise cf BARSETT 113 i kD
NOSENKO's Infcrmation: {oni:- BARRETT, a guide at the 1J.3. 3
Exhibiticn in Mcucow in 1959, hLed cocone frieniiy =»ith tha hcore- % 3
sexual agents VCLIOV and YEFRENOV (sec Part V.f2.2.), whom he Toor 3

met at the fairgvound. Although ALRBOITT wag not a4 honcsexual, 3
VOLFOV succueced--after a long period of develorment--in involive : i

ing nhim in herosexual acts, which were photagranhed by EGb i 4
perscrnnel from on adjorninyg hotel rocm. As casc efficer for : i
VOLKOV and YEFRDMOV, MNOSENKO wes i) {s1 arranging the ’
carvromnise, was present when the ‘ wirn taxen, and N

has cescribed the occasicn in cerail. i) howdt been much con= , i
‘plairing among ihe vhotograghic techniciing secnuse of ‘the ? i
“amount of time thoy were forced 1o spenc waiving for VOLKOV to H

‘ succcad in his mission, and HOSENXC recalliud that he "had tco . i
provide them with drinks and tro.z them woll" kocause “they i i
were a big help” to him in this cperaticn., The phiotographs ‘ 8
were good, but the KGis was unable to use €hen i 1339 becauss "

of a general ban placed by SHELEPIN on tiw recruriment of U.S. 4
cwhibition guides due to tue poszitle reuercussions on KHRUCH=- 3
CuEV's planned visit to the lpited States.®  (NOJEIFO reportaed, 3
however, that PARKEDT was recruitezd orn thr= basis of the 1959 3

L photography wien he returnod with znothor exhibitios in 1961. &
e mhis recruitment was caryied outr Ly aCtner component of the %

KGB Second Chief pircctorate, and NNGLEKO had nocizing to do

with it.**)

P ¥ See the discussion of the WILLERFORD case, below, for addi-
i .., tional information .on SHELEPIN's prohibition.

.0 ¢ . %+ 1n 1961, shortly before his recruitment, BARPETT had osten-
=+ +o: .gibly accidental contact with VOLKOV ard YEFREMOV in Moscow.
' . NOSENKO has not mentioned this. : i

M,oDan e




127.

n. Corpromise of WILLLEFLmD

1 ‘rederick WILLERICPD was BARRETIT'S.

roommate during the 1459 < ition in Moscow. Initially he ’
was a target of the lecal ¥GE cryanizotion for the city of
Moscow, wuhich bolieved WILLIRFORD to Le an FEI agont aand had
been ccllecting raterials o him. At the sam: tire and, with- )

- out knowing of the intercst of the lccal organization, YOLKOYV
and YEFRENOV had mede WILLLRFORD's acguaintnce, and LISEHKO L Lok .
had arranged fcr cempromising photogruphis of WILLEKFOLD and - ' RN A
YEFREMOV in a Moscow hotel rcom. . NISENKO watchad WILLERFPOKD & . b
and YEFFEMOV through a two-way mirror and was able to-describe s R
the scene in detail. It was only aftur this compromicing matar-
ial had been obrained that WOGSERKD learned of thoe local KGB's . : ' ;
interest in WILLIRFORD. N&OSENKC's department and the losal . XGS 1 :
unit thea made a joint reguese for operaticnal appreval to :
approach WILLERPTIHD, but permissicn was refused because of the ;
general ban on recruifﬁ&ﬂt“i?pfbﬁch&S'iﬁwfﬁfémtigcr“*ThE'CHsc y:
£1Tc was Yetdined by the Moolow RC3 organizatimn, and NOSENKO , {
did not know whether WILLERFORD hag Luen apprcached subsequently. 7 B

KOSERKO's Information:

3
K
3

s

s rtgdt

Results:

e

x

—trrpane =

ST,

Note: There is a similarity between HOSENKO'S descsrip- -
ticn of the ban on recruitment approackes in 1939, which '
prevented the Tourist Department fron taking advantage

of its compremising photcoqgraphy of BARFETT and WILLER-

FORD, and iaformation provided by the carlier defector,
GOLITSYN. GOLITSYN raportad that an Americun erployed

at the U.S. Enmbassy in Mosceow, poussibly a code clerr, was
prepared for recruitment on the basis of homosexual com-
‘premise during 1959 and 1960. According *o information

he said he iearned from U.s. Embassy Section case offi-

cer, G.I. GRYAZNOV, tie KGB had chotcgraphs of the

American in various stages of a homosexual act, and

there was no guestiocn about the recruitment being achieved:
"ThLe only question was to where." At the time, however, - -
SHELEPIN had just beccme Chairman of the KG3 and was ©* '
strassing ideological rather than blackmail recruitments.

IR L)

o

. He was shown these particular ghcotograrhs but decided that )
R - ‘an approach on their basis would b2 too crude and that : A

another way should be found. Although SHELEPIN did not
exclude the use of these photographs some time in the
future, according to GOLITSYN, he had reservations against
using them at that time for fear of the propaganda reper-:
cussions if the attempt should fail and be exposed pub-
licly. GOLITSYN did not know whether the recruitment was

;;;; T ' subsequently carried out. 71he essential differences.be- ;
oo % Lw o -« tween this account and that of NOSENKO are that GOLITSYN v

st < ... implied the tan was in effect at least into 1960 and that .
. GOLITSYN appeared to ke speakiny of a general prohibition,
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whereas NOSENKO related the ban specifically and~6n1y to
‘the U.S. Exhibiticn at Sokoclniki Park which ended on
4 September 1959.%

-that the technique of comuxowxse--such as "bed pictures”--

and to recruit.

Ir speaking of the 1957 U.S. Exhibition at Sokolniki
Park, Moscow, &5 0 : that both the ..
KGB and the GRU launched an to recruit
Amerlcans employcd at the Exhxbltlon. All officers at GRU
adquarters were assigned to this task, and some were used
by the KGB in an attempt to ccmpromise the Americans;
V.A. GRUSHA (identificd by NOSENKO as a KGB officer special-
izing in American operations of the First Chief Directorate)
directed many of these KGB activities in which GRU person-
nel were involved. As a result of this endeavor, "more
than one American” was recruited, and e indicated

-

was employed When questloqed on this subject § i
B % reported that to handle the Exhibition, the

CPSU Central Committee issued a special directive to form

a commlttee headed by the KGB (GRUSHA was in chafge cf cne

< . I1ts purposes woere two-
fold: protectlve, that is, to prevent propaganda, to dis-
rupt presentations, and to conduct count;rxntell gqence’;.

S p—
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-5, 4“he FRIPPEL Case (1239-19¢3)

TR, As a member of the Tourist Department, NC3EENKO in 1959
tpersonally took part in the recruitment of (ke Awverican Express
“Company representative in Moscow, Arsene FRIPPEL. He continued

to Le one of this agent's two KGB handlers sfeer transferring
-to the American Departrent in 1960, aud FRIPUEL was asked to
.7 report on the U.S. Imbassy as well as or two- Embassy offyvecial
in particular. FRIPPEL 12ft the Moscow job in 1961 but returned
con'trips to the USSR in 1762 and 1963, when NOSENED met him,
The only recruitad American whan NOSENED ever handled
D“')‘T;.‘“ hated Sf) §

STuiiebt i

T

gt 2! ;ﬁﬁﬁfzgggﬁé AR ine accounts L
of this ope W anet FRIPPEL Glifor in soveral de- i
tcils, but both agree that FRIPPEL provided the KGB with no ‘
sigrificant information., “hose twe versicns arc presented sopa-

rately belecw. - . ' i B

G T ek DA

a., NCSENKO's Informaticn

NOSENKO first menticsoed PRIPPEL luring the third meeting
in Geneva in 1962 while uiscussing KGB sulCusses 1n oscow: :
"There was anctier agent {KGH cryptoaym] 'ARTLR,' Ls was not '
a correspencent. ¢ knew ma as George, Yurly lvanovich, angd
my last name as NIHQLAYEV. He was a pormanont representative,
not in the Fmbassy, but ¢f the Anerican Lxpross Company in Mos-
"cow. FPRIPPEL. Arthur FRIPPFL. But he 2lso has tie cryptonyn
"ARTUR.' e liked drinking, always drani. He was also strongly H
attracted to womer, I provided him with ponntiful women. .. Well,
vwe decided to have a tal:z with him. Why? ‘hat could he give? . ‘

ol i b Wd Y

He ncw works in the fuerican Ixpress Company [main office in _ 3
New York City]l. A ncw department has now een orgyanized for i 3
the Soviet Union and the Pecp@e' Democrucies. And he is chief 3

of the department... He is no lorgor irn Moscow, but he was here
two and a half or three years. wc hope that he will return.
We are waiting for him to come hack. !¢ know that the company
wants to send him-°again, because he knows the Russian language ’
very well., He is, in fact, an cmigre, this PRIPPEL. And he
also did a gcod and intelligent job of establishing relations
with Inturist. He had very good relatjonsiips with ANKULIKOV, 4
the Chairman of Inturist, and with other pcople, both the chiefs - q T
and the low-level workers... But, wiy was FRIPPEL recruited?
. I was interested in knowirg precisely Ly whcm, by name, and how
approaches were being made toc our deleygations [in the United
Stdtes], i.e., I was interested in him from the point of view
"+ of counterintelligence, not intelligunce. What kinds of
approaches are takxing place to cur people in America and by : :
whom? This is what interested us. But he didn't know arnything. . S
""" He couldn't say anything. He provided only superficial infor- B
: mation, nothing more."

- NOSENKO was then asked whether FRIPPEL would not have been

1

st ... useful for coverage.,of Americans visiting the Soviet Union. N
B He replied that the KGB had already had great success in this : L
: by other means and launched into a long description of the it
: methods of covering foreign tourists in the USSR.” |, -

-77 ' . NOSENKO was present in the adjoining room when FRIPPEL was
-~ compromised by a Soviet female agent, Klara Konstantinovna :
. GORBACHEVA. NOSENKO described the compromising scene in detail
as well as the attempt by a KGB technician to take motion pic-
tures of these activities through a two-way mirror, and the
confrontation with the militiamen who broke .into the room

SR

P e
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After returning to Gené&a in 1964 and'durinq subééqﬁeht’
debriefings and interrogations, NOSENKO made the following

. additional staterents concerning the FRIPPEL case: ;

- Althoucgh he had personally recruited FRIPPEL, he
did not do so &lone; Col. V.D. CHELNOKOV, Deputy Chief
(and later Chief) of the Tourist Cepartment, was present;
he and NCSENKO "carried out the recruitrent together® in
early September '1959. ' NOSENKO was, hcwever, FRIPPEL's
- . case officer. - - : i ' ;

- NOSENKO attricuted his involvement .in the FRIPPEL - S I
- S recruitment to the following: "In 1952, after 1958, g
: when I became the Deputy Chief of the section, my area.
of activity was narrcwed down. I didn't handle all the ) 5, .
tourists at that time. I worked as the Deputy Chief of i -3
the section and 1 had my own little ar=a--Zor example, the :
permanent representative of the American Eipress Ccmpany, !
and besides that I kegan tc collect all the material on !
all American tourist firms which have anvthing to do with ;
Inturist and who send tourists to the USSR.*

- FRIPPEL never provided any information of value to
Soviet tourist operations. , ;

FECRL P Y e

- When NOSENKO began to work in the U.S. Embassy
Section of the American Department in 1%60, he took FRIPPEL
with him Lecause FRIPPEL was acquainted with some Ameri-
cans at tha Embassy. HNOSENKO was asked to question FRIPPEL
about the U.S. Emrbassy and such Embassy officers as George 4
WINTERS and lewis W. BOWDEN, but FRIPPEL never told NOSENKO
anything along this line.* . :

- FRIPPEL provided no interesting information during
NOSENKO's two meeting$ with him in 19€2 and 1963, when
FRIPPEL returned to the Soviet Union as a tour guide.

- NOSENKO met "pretty steadily" with FRIPPEL during i

the period to January 1961, and once NOSENKO and his wife, 3

in company with CHELNOKOV and his wife, had diriner at oo

FRIPPEL’s home, where they met Mrs. FRIPPEL. Odette : S

FRIPPEL was unaware of her husband's status as a KGB agent, :

. and therefore NOSENKO and CHELNOKOV used Inturist cover !
B for their acquaintance with FRIPPEL. Altfiough unusual for :

. KGB Second Chief Directorate case officers to visit agents

: in their homes with wives present, NOSENKO explained that

- ) ’ he went because he "was invited," and CHELNOKOV went "be-
e . cause he was also involved in the recruitment."

- First as Deputy Chief of a section of the Tourist
Department and later as Deputy Chief and Acting Chief of
: . the U.S. Embassy Section of the American Department,

§ NOSENKO continued to meet with FRIPPEL in Moscow hotels

: : and restaurants. Throughout this period, he was almost'
invariably accompanied by CHELNOKOV: “Perhaps one time
I met with FRIPPEL alone, otherwise it was always with

x .

¥ See Part V.E.3. regarding NOSENKO's duties in the U.S.
Embassy Section. = . .
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- CHELNOKOV."  Usually NOSENKO would arrange these meetings
with FRIPPEL at CHELNOXOV's request and the two continued
to meet with FRIPPEL, despite his lack of production, be~ -
cause they "kept hoping he would give something.” 1In a
different context, but speaking of CHELNOXOV, NOSENKO ex-
plaired: “You see, never -mind if you are a chief or a
deputy chief of a department, you must have one, two, or
three agents. GRIBANOV insists, so that you don't forget
how to work. The Chiefs of the [Second Chief] Director-
ate do not demand that they have 12 or 13 agents, but they
must -have two or three. They will have important agents

or those in leading positions.® '

- NOSENKO ceontinued to act as FRIFPEL's case officer
after FRIPPEL had laft the Soviet Union and NOSENXO had
been transferred and promoted to the position of Deputy
Chief of the Tcurist Department. He met twice with FRIP-
PEL during this latter period when FRIPPEL wisited the
Soviet Union a5 a guide with groups of foréign visitors.,
Both of these meétings were handled by NOSENXO alone, with-
out CHELNOKOV, '

- The first meeting took place in the summer of 1962,
after NOSENKO had returned to Mcscow from Geneva. FRIPPEL
had arrived in the Soviet Union as a guide for some Ameri-
can journalists. (NOSENKO was unable to give the compo-
sition of the journalist group or to recall where they
stayed in Moscow and where else they-travelled in the Sov-
iet Union.) NOSENKO contacted him in Moscow to learn what
questions the newsmen intended to ask KHRUSHCHEV during
a scheduled interview; subsequently NOSENKO acknowledged
that standard practice reguired visiting journalists to
submit their intended questions for KHRUSHCHEV in writing
to Soviet authorities prior to interviews. After the
interview, he recontacted FRIPPEL to learn the reaction
of the journalists to their talk with the Soviet leader.
NOSENKO could not recall their specific reaction to the
KHRUSHCHEV interview but did rememker that they were
"satisfied.” Another reason for contacting FRIPPEL,
NOSENKO added in a later discussion, was to learn whether
any of the journalists might have joined the group at the
last moment in the United States, which might suggest
intelligence connections on their part.*

- NOSENKO met. FRIPPEL alone for the second and last
timeé during March 1963. Since FRIPPEL was a guide for
tourists -aboard the ship "Olympia,"” which stopped for a
day in Yalta and Cdessa, NOSENKO flew to Odessa from Mos-
cow and accosted FRIPPEL in the lobby of the hotel where
the tourists were having dinner. Finally able to get away

NOSENKO had earlier said on several occasions that one of
the things KGB sources in foreign tourist companies abroad
were instructed to report to the KGB was any last-minute

é&dditions to a tour group to the USSR; this might signify

- intelligence affiliation. _ .

ot evA KTy
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from his group, FRIPPEL called on KOSENXO in the latter's :
hotel rcom, and the two drank and talked.  HNOSENKO had
given FRIPPEL a bottle of vocka as a gift, and FRIPPEL
gsaid he wanted to give NOSENKO some whiskey in return..
They drove in KOSENKO's car -to the port, where NOSENKO
waited in the car while FRIPPEL went aboard for the
whiskey. (He had invited NOSENKO to visit the ship but
could rnot obtain a pass for him.) When FRIPPEL returned.
he brought another Americar, s¢ KUSENKO had to invent for
himself a suitable cover (Inturist) on the spot. The three
returned tc the hotel ané Grann some more, everyone getting
“drunk. During this contezct, FRIPPEL reported “nothing of
importance,* an¢ his most interesting news¢ was that he’
might again be re2assigned to ioscew in Decerber 1963 as

the Americeon Express Company representative.*

- Cn 3 February 1964, while reviewing the CHEREPANOV
papers** in Gereva, MOSENXG was asked about the fcllowing
pasg$age which appeared in the AGB speraticnal plan against
BowSuti, dated Ccbruary 1960 end signed by V.A. KUSKOV ci
the.U.5. Embassy Sectien: “He [(DUWDLH] chowed himself
to be an indiscreet parson... frcnically, cne day as
though by chance, hu [BOWDEXN]) Llurte:dl out Lo our agent
SHMEDOVA [LRe fact of) "ARTUR's” affiliation with Ameri-
can Inteiligence."*** NCOSIWEKD confirmed that the “ARTUR"
of the CHLEDPANOV papors wes PRIFPEL, but he said he
"gould not say"” whether FFiPPEL had any affiliation with
American Intelligence, ’

TTOSINKO sald he later read a report that FRIPPEL had been
reassigned, and it was therefove unlikely that his agent
would return to Moscew; this report was submitted by

V.V. KOSTYRYA {alias VLADIMIROV), a membcr of the KGB Legal
Residency ané owvertly an Inturist cmployue in New York City,
wlio was a former Sccond Chief uirectorate colleague of

The CHEREPANOV Papers are discussed in detail in Part

‘.
NOSENKO.
* %k
Vi.D.7.c.
[ X3

 FRIPPEL. - - L R B

There is no other report of BOWDEH makiny such a remark
and no basis for it. Aalthoush never contacted by or
associaced with CIA in any way, FRIPPEL during 1960 was
under consideration for operational use in Moscow, and
_in this coanection backarourd inquiries about him were
TN B SR (A \

While in the Soviet Union in August 1962 and shortly be-
fore his recruitrent on homosexual grounds {see Part
vi.D.2.), the American Spencer ROBLKTS was approached .on
the beach at Sochi by a young Soviet male. ROBERTS and
the Soviet, who spoke French, soon became friends, and
the Soviet told ROBERTS that he had been used as an agent
in several cperations against French-spzaking foreigners

- 4n the USSR. One of these was FRIPPEL, the Soviet said,
adding that FRIPPEL was suspected by the KGB of being an
American Intelligence agent. NOSENKO, who has provided
‘much detail on the ROBERTS case, -did not mention the .

. unidentified Soviet in this context or while discussing

TR
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ROSENKO said it was "impossible“ that he shculd have to
request permission to board the véessel.

In February 1965, KOSENXO did not recall having told FRIP-~
PEL these details of his life and said that, if he had done
s0, it was vhile he was -drunk. - '
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6. Lee Harvey OSWALD (1959-60 and 1963)..

As in the FRIPPEL case, NOSENKOQ was'involved with Lee
Harvey OSWALD during both periods of his assignment to the
Tourist Department of the Second Chief Directorate (1955-
1960 and 1962-1964).* While Deputy Chief ©f the American-
British-Canadiarn Tcurist Section, NOSENKO had a direct hind
in the decision in October 1959 that USWALD was of no oper-
ational interest to tha KGB Xnd should be returned immediately
to the United States, Before President Kennedy's assassi- :
nation in November 1963, when NOSENKO was again in the
Tourist Department as its Deputy Chief, he was present- at the
time the KGB Second Chief Directoratc lcarned of OSWALD's -
application to the Soviet Embassy in Mexico City to re-enter
the USSR, After the assassination, he also played a role in
the KGB investigations of OSWALD's activities duriag residence
in the Soviet Union from Octcber 1959 untii June 1902,

Collateral information rclating to OSWALD's stay in the
Soviet Union, and particularly concerning any connections he
may have had with Soviet intelligence, is meager and indirect.
It derives almost entirely from indications cf primary
interest by the KGB (among all Scoviet Gevernment organs) in
every defector to the USSR, and from infererces which may be
drawn from certain entries in OSWALD's "Historical Diary" and
certain statements made by his wife, Marina, during inter-
views on behalf of the Warren Commission. After President
Kennedy's death, the Soviet Government provided the United
States with official documents and letters pertaining to
OSWALD's defection to the USSR, his suicide attempt, his
marriage, and other events inside the Soviet Union., This
information from the Soviet Government generally agrecs with
the information from NOSENKO., The materials furnished by
the Soviet Government make no mention ol any Soviet Intel-
ligence interest, or lack thereof, in OSWALD,

In this sense NOSENKO's information is unique: It was
and remains the only .such information available on the 32
months of OSWALD's life in the USSR.** NOSENKO's access to

¥ Yor continuity of presentation, botn pefxcds of NOSENKO's
alleged involvement, 1959-1960 and 1963, are discussed in
this part of the paper, '

. #+* {ndependent sources, however; reported on visits by OSWALD

to the soviet and Cuban Embassies in Mexico City between 29
September and 5> October 1963 and on his (apparently overt) con-

.. tact with a KGB officer under Consular cover at the Soviet .
Embassy there., NOSENKO originally said he knew nothing of any

such contact. In October 1966 he revised this to say that

' OSWALD did not have contact with the KGB in Mexico City. NOSENKO

explained that he had been sitting in the office of Tourist De-
partment Chief, K.N. DUBAS, when a cable arrived at Moscow Head-
quarters from the KGB legal Residency in Mexico. The cable,

- which NOSENKO said he did not personally see, reported that

OSWALD had visited the Soviet Embassy in Mexico City. requesting
permission to return to the USSR and that he had dealt with

- Soviet Foreign Ministry personnel only. , :
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T NOCERNY tater tc.a Gin

skimmed the file" and on arother that he had it in his pos- 4
session abour 20 minutes. in Sctober i¥86 he again said thadt
he rcud the file znd that while deing so hwe saw & picture of
OSWALD for the first time. HOI5ENKC. addesd that.he pever met
.- .. OSWALD persocnally. BV A o
P T a% In October LUy NOSENKD said he leained tha
a peor shot from V.V, KRIVOSIHEY, a fellow KLB O
becn-told this while visiting Minsa. ' :
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b, Statements to CIA

On the basis cf the IBI interviews of NOSENKO and the
similar infornatien which he had previously provided CIA,
further debricfings were conducted by ClA on 3 and 27 July

. 1964. New and explanatory information receivced during these
debriefings is presented below.

(i) KGB Interest in QSWALD

Until OSWALD mentiouned to the lnturist guide his desire
to remsin in the Sovict Union, he wis trcatcd routinely by
the XCB. Wwhen OSWALD mzde his request, this was reported
jmaediately to the Tourist Department, and it was from this
roment that the KGB began to pay attenticn to hin, All
available naterials on him were ihercupon collected and
examined--the visa application, Inturist reports, interpreters’'
reports, reports froa hotel agents, and the results of e
check of KGB Archives. KRUPNOV interviewed the interpreter
to whom OSWALD had stuted his desirve, Although the KGB con-
sidered it possible that OSWALD might be an American agent,
the XGB did nothing to investigate this possibility as “this

would be done after the person is allowed to stay in the

" Soviet Union." Surveillance of OSWALD was not increased

after his request, and OSWALD was not ‘intervicwed by the

KGB in an attempt to establish his intentions. There was

no attempt to debrief OSWALD because "he was not an inter-
estiag person and-wasn't normal." 0SWALD wa's never questioned
on his past nor asked to write an autobicgraphy.** From the

¥ ROSENKD provided details on this point 10 CTA (sec veclow) and
rade a similar statement when asked in 1964 why KGB agent '
Tamara KUNGAROVA had been permitted to marry an American (her own
developmental target) and then emigrate to England; See Part V.D.3.
%% When he appeared at the U.S. Embassy to renounce his citizene.
ship on 31 October 1959, OSWALD told the counséllor officer that
he had been a radar operztor in the Marine Corps and had told a
Soviet official that he would give the Soviets any information
concerning the Marines and radar which he possessed. :
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- materials andjrépprts‘ihmediately available it was decided -

that something wes not quite normal about OSWALD, and the.
KGB therefore had Inturist tell him that he would have to . .

"leave the USSR when ais visa expired.  OSWALD's suicide

attempt supported the Tourist Department's feelirg that

it had been right in deciding to refuse OSWALD's request '’

for citizenship, particularly as the hospital also re-
ported that he was not normal, and the Tourist Department
decided: "We will do nothing; we don't want to know him,"
Inturist was subsequently told: "'There is no KGB interest
in him. Do what ycu want'... The KGB thought that he was
of no interest for the country or for the XGB, that he was
not normal, and that he should leave the country." The
Tourist Department and the KGB in general thecreupon "washed
their hands" of this matter.

There was never any operational use of OSWALD nor was
there anything in OSWALD's file to indicate that the KGB
attempted to debrief him on his past service in the U.S.
Marine Corps or other matters,; this was because "he is a
very little person and also it is felt that he is not nor-
mal, so the KGB is afraid to do this with him."* The GRU
was not informed of OSWALD's defection., .Neither was any
attempt made to exploit OSWALD for propaganda purposes
in Moscow or in Minsk. In short, there was no intelligence

interest or contact with OSWALD after the initial assess-

ment of abnormality.

(ii) KGB Interest in Marina OSWALD

The XGB had no knowledge or interest in Marina (nee
PRUSAKOVA) until she and OSWALD applied for permission to
register marriage. In fact the KGB did not know that she
was a friend of OSWALD until this point, for there was no
surveillance on OSWALD to show that he knew her. When the
KGB learned of their relationship, checks were made of the
Archives of the Minsk KGB as well as neighborhood .checks and
checks at her place of employment. The people where she
lived and worked and went to school considered her a simple

girl, not very clever, only fair in her studies, not an active

member of the KOMSOMOL. She was a simple "philistine,' an
uncultured girl more intcrested in gossip than in anything

_important., The KGB never considered recruiting her as an

informant on OSWALD "becausc it was considered dangerous to
recruit a wife to report on her husband." Nor was it con-
sidered to recruit her for use after she arrived in the
United States, "because she would tell him and also. she

" would probably .tell the Americans, based on the assessment

of the type of person she was."

“(iii) OSWALD's Marriage and Departure from the USSR
4

) NOSENKO was asked why there were so few difficulties
in the way of Marina's marriage to a foreigner and her
departure from the Soviet Union., He replied: ‘“The Soviet
law allows any Soviet citizen to marry a foreigner. It was

¥ NOSENRO subsequently defined this KCB reservation about

OSWALD as fear of becoming involved with an unstable -per-
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. citizens."* " Asked whether it is not unusuuliy difficult v

.- was _already married”to d"Toréigner,"  NOSENKO was mext

-to. ask about OSWALD, and NOSENKO thought that he himself was

.o, - N " e . OREERY . Rl S R
"éasy in this case because OSWALD was already living and" -
working in the Soviet Union. It would be more difficult,
of course, with tourists or others who are in the Soviet
"Union only for a short period and want to.narry Soviet

for Soviet citizens to leave the Soviet Union, NOSENXO
explained: "In this case it was easier becausé Marina

asked what office or level of the Government or Party
‘must make the final decision regarding Marina’'s marriage’

to OSKALD., He described the procedure as follows: "They
would come to the Regional Registration Cffice to apply

to register their marriage, [There] they will be told

that they will have to wait a week or two while they think
it over to be sure they want to get married. During this
period the necessary checks are conducted, The Regional H
Office would call the Militia, and the Militia would call
the Minsk KGB, The Minsk KGB said that it is all right
for them to get married--that the KGB has nc objection,
But it is the law that allows them to be married, There
are no formal approvals necessary," :

P -

Concerning the decision to permit the ccuple to leave
the USSR, NOSENKO said on 3 July 1964 that the decision '
would be made cn the local level, in Minsk, and that there !
is no need to check in Moscow. On 27 July 1964 he corrected '
this statement to say that, while local authorities make :
the decision, it must be approved in Moscow by, he thought, :
the MInistry for the Preservation of Public Order (MOOP), :

{iv) OSWALD's“Visit to Soviet Embassy'in Mexico

Asked whether he had any information on OSWALD's visit
to *:xico .in September 1963, NOSENKO said that he knew on.y
that OSWALD had applied at the Soviet Embassy there to come
to the Soviet Union. The Mexico €ity Legal Residency of the
KGB reported his visit to Headquarters by cable, requesting o i
inforrz~ion; this was the first that the KG3 First Chief
Directorate had heard of CSWALD., M,I. TURALIN, Deputy Chief
of Service Number Two (KGB counterintelligence abroad),
thereupon phoned V,K. ALEKSEYEV, Chief of the Sixth Section
of the Tourist Department, whom TURALIN knew nersonally, to
‘learn whether any information was available. NOSENKO believed
that ALEKSEYEV then came to V.D, .CHELNOKOV or A.,G, KOVALENKO

present at the time, ALEKSEYEV was given the background on
OSWALD, including his suicide attempt and the fact that he
was not considered normal, and was told to advise the First
Chief Directorate that OSWALD should not be permitted to re-
enter the Soviet Union., ALEKSEYEV then telephoned TURALIN
to relay this message. NOSENKO did not know to whom OSWALD
had spoken at the Soviet Embassy in Mexico.City, and he knew

¥ By the time OSWALD applied tor permission to marry, he had
already written the American Embassy in Moscow, through Soviet

mails, of his desire to return to the United States. The letter, - . . .l .
- dated 5 February 1961, was mailed from Minsk’zad was r C v

eceived
the Embassy in Moscow on 13 February, The OSWALDs - were
married on 30 April 1%61. . . LT L
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fxno-contacts-between OSWALD: and*Cubans”or" Yepresentatives™
of the Cuban Government there or elsewhere, -~ .

(v) NOSENKO's Comments on Possible KGB Involverernt in the
" Assassinztioa ' .

When first discussing the OSWALD case with NOSENKO on 23
January 1964, a CIA case officer commented: "It is a very une-
fortunate thing that these prior events occurred in the Soviet
Union." (NOSENKO apparently misunderstood the case officer's
intent, which was not to imply that the KGB was behind the
assassination, byt oply that tho fact of OSWALD's "defection”
placed the USSR under_probgg;y:gnxgungeg;§3§23536n.)'NOSENKO's
immediate Tésponse” to this remark was: "That is not correct,
This is putting a false color to it, I am your friend, 1 am
completely with you, and I will continue to work with you and
agzinst the Soviet Union in all respects, DBut tke truth
should always remain the truth, No matter how I may hate-
anyone, I cannot speak against my convictions, and since I

know this case I could unhesitantly sign off to the fact that = :
the Soviet Union cannot be tied into this in any way, I say {“

this bccause I know they were frigntened of this man [OSWALD)
and that everything should havé tzen said to him or that he
should have been in any way worked on, in any was.[by the KGB]
-=God forbidl... I know this because I sat on this matter for
several days after the tragic matter occurred to the President.
_To_investigate. in detail if anything had been done, particularly
by the local authorities, . that is, by the local KGB in .
Belorussia...,, I had to make a complete investigation and

even sent several workers down there to investigate~--not
trusting official papers. Even without specific orders I had
to make a complete investigation on my end of things because

: this is & serious matter when the head of a government is-

assassinated.., If you want to know, it would be a greater
advantage to the Soviet Union if the President were still.
Kennedy because he was a personage who was a realist and looked
at many things in the eye boldly... In the history of any
intelligence service there have been assassinations of one
.kind or another. I caza say this: That in our organization,
not even speaking of myself, many persons were shocked by

the assassination--to think that this should happen in the
twentieth century and in, of all places, the most powerful
government in the world," , ‘
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'5;' Infornatxon from NOSEPKO

'In June 1958 there was a reorganlzatlon within’ the Tourlst : @::

Department of the Second Chief Directorate. The Second Section,

.which had theretofore concerned itself with operatxonal activity -

‘against foreign tourists from all countries, was broken down into
separate sections; one section.dealt with tourists from the United.
States, Canada, and Great Brltaxn, the other with tourists from
Europe, Latin America, and all other countries. NOSENKO said

that he was promoted at this time to the p051t10n of Deputy Chlef
of the first of these new sectxons.

NOSENKO'S involvement in at least one major case, Lee Harvey
OSWALD, stemrs entirely from his having held this position. It
is also on this basis that he was able to claim awareness of all
recruitments from among American tourists from mid-1958 until he
returned to the American Department at the beginning of 1960.
His knowledge about recruitments is based additionally, he ‘said,
on the fact that some time between May and October 1959, during
the tourist season, he was ordered by Ye. S. KIRPICHNIXOV,'
GRIBANOV 8 secretary, to gather facts for GRIBANOV concernlng th
use of tourist cover by forecign intelligence organizations durlng
the period from 1955 through 1958. NOSENKO gathered this material
from earlier annual reports of the Tcurist Department and by talk-
ing with various case officers in the department.*

On the basis of his general and supervisory experience in
the Tourist Department as well as his research for this paper,
NOSENKO had the following to say about Tourist Department opera-
tions priur to 1960 (taken from the protocol he signed on this
subject on 25 February 1965):

"Operations against tourlsts were developing slowly
during this period and very little was known by the KGB
about the use of tourism by American Intelligence at the
time I wrote the report in 1959. No agents were definitely
uncovered among American tourists durinq the years 1958 or
1959 and, until 1960, no tourists were 'caught in the act'
of mailing letters, servicing deaddrops or contacting.
agents, except one whose name I remember as MchIRE. I do

¥ Questioned on this paper in February 1965, NOSENKO said he
did not remember whether he discussed it with GRIBANOV, nor
. could he recall any examples of the material he included in
it, what the paper said about :CIA tourist operatlons, or what
other U.S. Intelllgence organizations were using tourism as
-an operational cover in this period. He did remember, hcw-
ever, that it incorporated statistical data on the growth
of foreign tourism,
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not. krow any details concerning thre operational activity
which led to the discovery of McGUIRE's letter mailing.*
A "1 know of no case in which an American tourist was
definitely uncovered as an agent of American lntelligence
and thereafter approached for recruitment by the KGB during
this period. : o

- "1 do not know of any such Zmerizan tourists who were
CIA agents, and who were recruited by the KGB during this
period.

"ln addition to M:GUIRE, the Seventh Department de-
veloped suspicions concerning a number of tourists, but
didn't learn of any specific intelligence connections.
Some were taking pictures, others were disseminating
literature. Although various operazional measures were
taken ageainst them, including vyemka {covert baggage
search) &nd the use of KG3 agents, rone of these tourists
received real operational development,

b. -~ KGB Knowiedge from George ELZKE

Ciring the first week of June 1939, a three-day meeting was
held in London, E£ngland, between representatives of CIA and the
British Secret Intelligence Service (318, commonly referred o as
MI-6) on the subject of “legal-travel- intelligence operations
against the USSR. - At the conclusion of this meeting there was
drawn up a 19 page document summarizing what had been discussed
at the meetings. This summary spelled out CIA operational doc-
trire pertaining to tourist operazions, including agent-spotting
techniques, criteria for agent selection, agent assessment, agent
training, and tasks to be carried out by tourist agents during
the coming (1959) tourist season. It stressed CIA's reliance
on tourists for the cspotting, recontacting, assessing, and
communicating with clandestine assets in the Soviet Union. A
copy of the document as well, presumnably,as other British docu-
ments relating to the joint meetings was glLven to George BLAKE,
Wwho has admitted having made a phorographic copy which he passed
to the KGB. He gave the KGB this information in the summer of
1959,

* One Robert Alan McGUIRE, a former: staff employce- of CIA, .
‘travelled to the Soviet Union as a tourist during April and"
May 1958. Although he was debriefed on his return, he had
no connection with' CIA in preparation for this trip and
mailed no letters for CIA inside the USSR, While in the
Soviet Union, McGUIRE was approached on numerous occasions
by Soviets seeking blackmarket deals, American girls, and
assistance in defecting to the Americans. While en route to
Leningrad, his brief case was overtly searched by a customs’
employee, who confiscated a Radio Liberation script. McGUIRE
reported that he was compelled to sign a document which stated
that the script had been confiscated, but the reasons for the
action were left blank. NOSENKO. who has reported none of
these details, appears to have confused MGGUIRE with Edward
McGOWAN, a CIA agent who mailed a letter in Minsk in August
- 1958 and was detected doing so by the KGB; NOSENKO - said

McGUIRE mailed a letter in Minsk in 1959. .
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" "'A second joint meetiny on this'same subject't
zAs s p 7 & 0 s it " EACE:
sted providing the KGB with a copy of the 2l-page summary of
the sessions.* S o T
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€. GOLITSYN's Tourist DbcuhentA

When he defected to CIh in December 1961, GOLITSYN brought
with him a top secret I'GB docurzni dealing with the use by
Mrerican Inteiligence of tourisis for espionagye inside the Sov-
jet Union and with EGB countermezzuzas.** This study relied
heavily upon the .two ducuments supplied to the KGB by BLAKE,
and although it purpcres to ke a study ol Amcricen tourist cpera-
tions during 1960, it cites as examples any cascs which occurred
in earlier years. 1In these examples, the American agents de--
tected by the XGB are named and their operational roles accurately
described. (As noted above, NUSENKO said that McGUIRE/HcGOWAN -
was the only Zmerican definitely Jetermined to hav2 intellicence
conncctions prior to 1960.) Cited Lelew are excerpts frem the
GOLITSYN document, along with additional information from CIA
recorés and investigations. .

, mhe docurent states: "McGCWAN, Edward, bern 1935, passing
himself off as a post-yraduate student uf Harvard University,
in lioscew, after a thorough chech {for surveillance] sent an
espicnage letter containing seccret writirg. Further investiga-
tion of MCGUWAN showed that he speclalized for a long period of
t'ime on Russian and Pcolish questicns

LN

FANIS ocourrod at a time that NOSLNKO claims to have been in
the Amcrican Deparumenti. Duving the 1962 meetings in Geneva,
wkhen NOSEKZO said e was Ciief of the American Tourist Section,

e was asxed about BLAYE, le replied only that BLAKE had been

an agent of the Rritish Department of the Second Chief Direc-

orate” and that .. was not ncarly as.valuable as the Carnadian

‘triassador@EEakI®® cr "the cother Englishman® (VASSALL) .

t the time of nis defection, HUSENKC said he was First Deputy
Chief of the entire Tourist Department. Asked about BLAXE
after his defectioca, HOSLENKO replied: “Who's TLAKE?” During
the February 1965 interrogaticns, HOSENFC was first asked
whether the KGR had received any significant information con-
cerning the use of courism as operational cover by CIA during
1960 and 1961, wien he was in the Jmerican bepartment, and
was then asked specifically whether the KGB obtained docu-
mentary information on this subject from an agent source. He
.replied "no" to both questions. . . ‘

%+ This document was transmitted from KGB Headquarters in Moscow

to the KGB Legal Residency in Helsinki on 7 April 1961. In

content it is similar to the general description of the docu-
ment which NOSENKO said he himself wrote. NOSENKO said in

1964 that he knew GOLITSYN had passed CIA this report and that

it had been written in the Tourist Pepartment. . =« . .

’
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’HcGOWAN mailed in Minek an operational letter containing secret
-writing. In the CIA debriefing upon his return to the United , . .=
States, McGOWAM described a numoer of 1nc1cedts in the . USSR. - OnJHQ

Durinq h 8 trip'to thew50v1et‘Union in the summeriof 1958,

20 August 1958, for exa Hotel:
in Moscow, McGOWAN met fel-
low Americans, and the tnree cr tnem were .prctcjraphed by .a sur-
veillance team when leaving the hotel. Within several days of

his arrival in Moscow, McGOWAN found he was inccmpatible with

his female Inturist interpreter/quide and succeeded in having

her replaced.. Jlis new guide was V.L, ARTLMO., who assured that-
MCGOWAN had female companionship for the remainder of his visit. ?*

The document from GOLITSYN also states: "SIMARD, Lionel,

- born in 1939, a college instructor, exprns;ec an ‘abnormal inter-
est towards mllltary literature of th2 USSR; he made contagt

with Soviet citizens and attempted to Sllp into the area of ship-
bullalng factories in Leningrad. Later it was recorded that this
'pedagogue’, while in Moscow, sent espicnage letters containing
secret writing, The letter contained the ccordinates of a deacd-
drop for an American agent,"”

SIMARD went to the USSR as a CIA agent in August 1939, and
he believed that he was under complete KGB coverage while there,
He was in and out of Moscow four times during his trip, and each
time he was assigned hotel rooms known to contain various KGB
observation eguipment., Cn one occasion SIMAPD was introduced to
and went out to dinner with Svetlana K. IVANOVA, vho attempted
to cultivate him.*** The characterization of his activities in
the GOLITSYN document is correct. NOSENKO has not mentioned
SIMARD. ' —

—

Another part of the document supplied by GOLITSYN says:
"An American, Whitmore GRAY, born 1932, an assistant professor
at Mlchlgan Lnlverslty, sent three espionage letters containing
secret writing, while in Kiev. In Stalingraé he was detained
while he was photoyraphing a military factory."

GRAY arrived in FKiev on 3 November 1959 after having been
trained by CIA in countersurveillance and briefed on his letter-
mailing missicn and other assignments in the Soviet Union. Be-
tween midnight that night and one o'clock the next morning he mailed
four operational letters. No surveillance was noted during the

® NOSENKO reported on a 1959 trip to the Soviet Union by
but said he was not aware of earlier ones.

**  This is the same ARTEMOV ‘identified by NOSENKO as a fellow

case officer in the U.S. Embassy Secticn of the American De-
partment and as the man with whom he worked on the BELITSKIY
case in Geneva in 1962, ARTEMOV appeared again in operations
against American tourists in 1959 when he was assigned as
Inturist guide/interpreter for a group of Americans which in-
cluded a CIA officer. ©Cn cne occasion, when.this officer re- -
turned unexpectedly to his hotel from the’ theater to-which
ARTEMOV had escorted him, he caught ARTEMOV searching his
hotel room. HNOSENKO has not mentioned these contacts of
ARTEMOV, which took place at the time he said he was Deputy:
Chief of the section dealing with American tourists. 1In S
October 1966, in answer to a specific question, NOSENKO stated
o that ARTEMOV never had any connectlon thh the American Sectlon
. of the Tourist Department.

“,jf"uossnxo has identified IVANOVA as an- agent of the U.S.- zmhassy*
- Section of the American Department, but has not described her
'eazlier actxvztzes agaxnsr tourxsts. B :

vige ot

.

Lidé Ak B S i

i

7V




Vhe left Kiev and later in Yalta. .He washgpproached on 17 Novem-"

'similar overtures. -GRAY was also approached by blackmarketeers’

Agroup, John Milton FRANCIS, born 1934, an instructor of Russian
.at a college of Yale bnxverslti; when ‘in Odessa with a group of

"But GRAY detacted surveillanc wﬁiily"thereafte: hntif

ber in Baku by an attractive woman who persistently offered her. .
services despite his refusal, and on.18 November by a girl in
Tbilisi who occupied a seat next to his in a theater and made

and by purpor.edly disaffected yoing men, -On 13 November he
was arrested in Stalingrad while. photographan ‘industrial in-
stallations and was released after interrcgation.and- confiscatlon
of his film. NOSENKO made no references to GRAY. .

te—e o i em W

The KG3 document elsewhere states: "A guide of a .tourist

tourists-~Anerican students--separated himself from. the group -

and. travelled through the city alone., 1In a notebook which was

lost by him, notes and sketches were found which péinted to the

fact that ko utilized his trip for the purpose of selecting

suitable places for the placing of deaddrops, or for checking

those deaddrops which were earlier selected by American agents.

In Moscow he selected routes which were used to check and dis-
discover the existenze of surveillance, utilizing passable backyards
and following skillful methods. At the present time FRANCIS is -
the chief 1nterpreter of the State. Department, servicing Soviet

delegatxons in the USA."

FRANCIS did have such a mission in 1958 and brought back a
notebock with sketches of the sites he selected. He did not
mention losing his notebook. In 1954 arnd 1955 FRANCIS was in
frequent contact with V.V. KRIVOSHEY in Berlin; KRIVOSHEY, who
served there until the late 1950's, has heen identified as a KGB
First Chief Directorate officer who later became an officer in
the Correspondents Department, KGB. Second Chief Directorate.*
FRANCIS was also a student of Richard BURGI at Yale in 1956, the
year that NOSENKO was involved in BURGI's recruitment (see Part
V.D.4.b.). NOSENKO has not mentioned the FRANCIS case and did
not recognize his name.

¥ KRIVOSHEY was a participant in the Sgt. Robert Lee JOHNSON
case to which NOSENKO prov1ded the, lead. (see Part VI.D.3.¢.).
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$ to Londoq;i,O:? and 19533

NOSh\hO reportcd tuat his first oili Lray cl outsxde

“the Scviet Uaion o;curred in the fall o) . ./ waen he vas
selected to accompany a group of athlceivs s uad been invited:
to visit London, As he expldlncd on L Aapril i1Yv4, it is
necessary for a scécurity officer to acce.iis.y aiy such dcle-
- gation, and the Eleveath Jcpart.cqt of tic locund Chief Dircc-
torate, responsible for recruiting Second .xAci Jxrcctorate
officers for this purpose, telcphoncd Keve 2o, Cude

of the Tourist Department, to reguest i olJicey who ;pokc
English. DUBAS asked NOSERKO whether Le ra.iod to nake tie
trip, NHOSELXO replied: "uwhy not? I huve never beon abread
yet,"” HOSENKO censequentiy travelled te Londcn, using th
alias Yuriy Ivunovich NIRKOLAYEV and posiag us '"tLic uenuty
chief* of tiue Jdelepgation., e was specifically iuastructed to
observe onc mcmber of the delegation, a woaan nauw. HYARINYAYE,
whose fatiier had been killed in a Soviet prison aud whose
political rcliability was uncertain, JAdditicnally, ae iad

the general task of watching all meambers oi tac-delegaticn

for posslbly 5usp1c1uas contacts with forcigners., 7in deie-
gation consisted of approximatzly UU persens unc tc iiclp him
in carrying out thesc Jduties, NUSENYO was assiyned thren ov
four abgnta and several operaticual contacts anon, the deie
gation members, le was the only sta3if sceurity officer

making this trip,

Al

The sccond trip to London tock pliace a year later, in
the fall of 1958, again as a security watchdog., ‘nis time
he accompanied 2 delegaticn of 1i or 12 boxers, and again he
used the alias KNIKCLAYLEV and the cover position of deputy
cibief of the delegation, NCHENRU was the only sccurity oi-
ficer with the delegation, and he had two agents aad two
operational contuacts auong the boxers. ilis assignment vas
general; nobody in particular was Kept under observation,
and the KGB had no derogatory informaticn concerning aay
nenbers of tue delegation,

NOSENKO has associuted his use of the NIKOLAYEV alias
in London with the use of the sanme name with the British
subjects & g and & (sec Part V.D.4.d,) shortly before
the first of these two trips, On 17 April 1964 NOSE
plained this situation as follows: "With @
I used the nunmce NIKOLAYLV, Yuriy lvanovich, a rcprcsenta;xve
of the Ministry of Culture. And then when the question was
raised of sending me in 1957 with the delegation to ingland,
I was forced to go therec as NIKOLAYEV, 1 was forced to,

And again under thc cover of the Ministry of Culture, Be-
cause [of this] I went as the assistant aead of tihe dele-
ugatxcn representing the Ministry of Culture, - I didn't

go under my own nanc_tecause it was decided that when
" these pcOplc AdaN p| came back to England, they
would tell who thcy were w1th [report their contacts in

the USSR}, They would probably question &gﬁﬁﬁespecxully

as one who used to work in intelligence.. t. @ would say:
*There was this 1an from theé Ministry of Culture, NIKOLAYEV.
lie was with us all the -time, even went to leningrad with
us.' So they would say: ‘licw Jdoes he look [what docs he
look like]?' lle would say: ‘lie locked so-and-so.' So,
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s the samne year. 1 A ]
. they would: look at me and say:  'How come this man--his name is
' 'NOSEKKO, and 'yet Le is.very sinilar K
- That was why it was decided I have to Ggo again under the rama

“NIKOLAYEV. Just a.matter of conspiracy. Since I already became -
known ‘28 NIKOLAYEV to the Britishers, this would b&- noticeable.®

d go there, and - -

‘to the one déscribed by SRS
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of ccurse, I would go there the same ycar,
they would look at me and say: 'ilow come
NOSEYKO, and vet lLe is verv similar to the
That w2s why it was decided I have to g6 a
NIKCI&YEV. Just a matter of corspiracy.

knows &s NIKOLAYLV to the Britishers, this

I'd go therge, ard
this man--his name {g
one descrikbed by
¢ain unider the nera
S:nce I already hesase
would e rnoticeable.?®
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{: R Enbassy Section of the American Department, KGB Second Chief

PY PR

DS

"E. Januarv 1960 to January 1962 (American Department)

B Introduction
NOSENKO claims to have served as Deputy Chief of ‘the U,S.

Directorate, from sometime in January 1960 until the first’ days
of January 1962.* This section, in his words, was working '
"against “the most important counterintelligence target in the
Soviet Union, " the permanent Anerican representation in Moscow.
It regarded every Américan stationed there as a possible spy i
and, simultareously, as a target for eventual compromise and . EREREES
recruitment, '

ORI,

The functions of the U.,S. Embassy Section were described by
'NOSENKO as being, first, to control all contacts by Embassy per-
sonrel with Soviet citizens; second, to evaluate 1nfo:mation : R
collected from all possible sources on American Embassy employees; : '
and third, to use this information as a bagis for planning and
carrying out recruitment approaches. The Anericans' personal-
ities, jobs, personal relationships, weaknesses, daily routines,
security precautions, contacts with Soviet citizens, and the
major and minor scandals :in their Moscow lives formed the basis
“for this work. To gather such information, the section's officers - L 4
directed and debriefed large numbers of agents and informants, o _ *
including the indigenous employees of the Embassy, Soviet citizens b
moving in Embassy social circles, and third-ccuntry nationals with ‘ 3
American contacts; the officers also assigned tasks to and assim- : :
ilated the reports from the numerous surveillance teams at their : ;
disposal, and they read and tried to exploit materials from tele-- '
phone taps and microphones placed in the offices and homes of
the Americens. Fach officer had a limited number of American
--targets and attempted to become thoroughly familiar with :ach:
annually, they submitted detailed operational plans to exploit
the knowledge they had gained of their .target. During 1960 and
1961, NOSENKO said, special emphasis was placed within the section
on "identifyirg intelligence officers at the Embassy and active
development of them, the acquisition of ciphers, and the detailed
and painstaking study of code clerks, creating the conditions on
the basis of which they can be recruited."”

S b et
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As Deputy Chief of this section, NOSENKO has said, he had
access to all information concerning its activities: “Nothing
was hidden" from him. On this basis, he expressed certainty
that in 1960 and 1961 the KGB &id not recruit any Americans
associated with the Embassy, that no Americans assigned to the
Embassy were being handled in Moscow as KGB agents in this.
period, and that, in fact, the KGB had recruited no Awmerican
Embassy personnel since "ANDREY,"** From continuing friendships
with his fellow-officers of 1960 and 1961, NOSENKO has also
claimed certainty that there were no KGB recruitments from the ) .
time he left the section in January 1962 until the January 1964 ’
trip to Geneva. .
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* In debriefing and interrogating NOSENKO, CIA placed partic-
ular emphasis on his activities during the period January
1960 to January 1962, since this information was of specxal
importance to U.S. Government security.- : ‘

» See Part VI.D.3.b. for a discussion of the case of the KGB
- agent "ANDREY" (Dayle SMITH), whose recruitment has been
variously dated by NOSENKO 'between the years 1949 and 1953,
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" Tourist Department's American Section because (as he explained - --
* ‘on 29 January 1965) the Tourist Department, which had earlier - .:
" operated against members of delegations and various other T
_categories of foreign visitors, was being reorganized in January.

| e TG SRE EpTiCEd "NOSENKO H e -Depity-Ciee o “the

1960 for work against tourists alone and the Deputy Chief slot.
was eliminated.* With the exception of A. A. DMITRIYEV, Marina
RYTOVA, and the homosexuals YEFREMOV and VOLKOV, NOSENKO turned
over all of his agents to another officer in the section named .
TIMOFEYEV. NOSENKO said on 29 January 1965 that he had two
separate files on his agent Arsene FRIPPEL, a developmental file
and an operational file, and that he turned the former over to

"TIMOFEYEV. and the latter to V. D, CHELNOKOV, Deputy Chief of the"

Tourist Department. During later.interrogations, however, NOSENKO
has said that he continued to handle FRIPPEL while in the U.S.
Embassy Section and was the case officer during FRIPPEL's visits

" to the Soviet Union in 1962 and 1963.**

2. NOSENKO's Transfer to the U.S. Embassy Section

In December 1959, while serving as Deputy Chief of the
Aterican-Britisn-Canadian Section of the Tourist Department,
NOSENKO learned from K. N. DUBAS, the department Chief, of plans
to transfer him to the U.S. Embassy Section as Deputy Chief,
NOSENKO said he was opposed to the move and wanted to remain in
the Tourist Department: "I was used to it there and wanted to
continue. I wanted to stay in the Tourist Department. This
/the transfer/ was no promotion. Here 1 was the Deputy Chief
of section and would be the same there. But, of course, its more
important there. The American Department is, of course, the most
important. But here I was working against American tourists.
This is also important. Furthermore, I showed /had proven/ my-
self there in '55, '56, '57, '58, and '59 and was considered to
be not a bad case officer. And here, in the American Department,
I must show /prove/ myself with new pecple.” NOSENKO therefore
asked DUBAS in December 1959 to "please fight for me to stay."
DUBAS later told NOSENKO that he had twice spoken to Second
Chief Directorate Chief O. M. GRIBANOV on his behalf, but to
no avail. In January 1960 the official orders transferring
NOSENKO were issued. >

On the day NOSENKO reported to V. A. KLYPIN, Chief of the
American Department, to begin his new job, he was told to report
to GRIBANOV's office. To GRIBANOV NOSENKO again expressed mis-
givings about the change of assignment. GRIBANOV replied that
DUBAS had spoken to him about this but that he, GRIBANOV, *had
his own plans and that was all.” GRIBANOV told NOSENKO that

* There was no change in the functions of NOSENKO's section,
however; as before, it continued to be responsible for
operations against tourists from the United States,
England, and Canada. '

*+  FRIPPEL has reported that NOSENKO.continued to meet him
until he left the Soviet Union. in .January 1961 and again
when he returned as a guide to tourist groups twice in

1962 and once again in 1963; see Part V.D.5.
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"he thought NOSENKO could-bring “fresh air" to the U,S. Embassy _
Section's operations and that he was to pay particular attention

- 'to operations against American code clerks, the “number ore
target."* Neither GRIBANOV nor KLYPIN told NC3ENKO why he had
been selected for this position.or who had recommernded him for
it.

_NOSENKO was asked on 17 April 1964 whom he had relieved
upon reporting for duty in the U,S. Embassy Section. He replied:
"Nobody." He was then asked to identify the persons from whom
he had assumed certain of his duties as Deputy Cnief of the
section (these are ciscussed in detail below)., ¥NOSENKO said that
he took the responsibility for raintaeining the section file on
the security of the U.S. Bmbassy from the Chief of the section,
V. M. KOVSHUK.** Regarding his responsibility as case officer for
the Security Officer of the Embassy, NOSENKO explzined that be-
cause former Security Officer Russell LANGELLE had been declared
persona -non grata in October 1959 and because his successor John
ABIDIAN was not to arrive until March 1960, no ore in the section
had this responsibility wher he, NOSENKO, arrived in January : i
1960. Asked who had been LANGELLE's case officer, NOSENKD re- : 2
plied: "LANGELLE was handled by several people - by /A.S./ MALYU- i
GIN, then after that by /V.A./ KUSKOV, then by YDV:HUK then

i s
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¥ In late December 1961, GOLITSYN also comnented on this subject
te his CIA handling officer: "The task of streagthening of

wor’: against the Americans has been a standing reguirement, {iijii::

both in the past and most particularly at this rime. This
work was particularly intensified after the appointment of
SHELEPIN to the KGB... In 1960, it was recommended in the
KGB to intensify the work acainst the Americans at the U,S.
Embassy in Moscow, and against American colonies in other
countries... This question of intensifying work against the
Americans was up before the Collegium of the KGBE, Thereafter,
there was a directive from SHELEPIN regarding the intensifi-
cation of work against the American cipher-clerks."”

JRIIPROE KPS T NP AE TR

**There is an apparent contradiction between NOSENKO's desig- ' ?
nationﬁg£_59¥§§!5_25_2h135~o£_the_Ei:s&_i!;§;_§ah£§§xL_§§;;.——'
tion ifi 1960 and information earlier supplied by GOLITSYN, 4
GOLITSYN told CIA of a conversation he had with KOVSHUK in :
S .January 1961 in Moscow (see Part V.E.3.c.2. concerning a | %
‘ J . recruitment approach to the American code clerk James STCRS- N |
‘ : BERG) but at that time described KOVSHUK only as an American o p
.- .. - Department officer, without indicating his position. The S et e TEREE
: only time that GOLITSYN has given a position for KOVSHUK was 1
in the context of questioning concerring KHRUSHCHEV's "Secret
I Speech” denouncing STALIN in 1956; .GOLITSYN:said that ac this
time KOVSHUK was Chief of the American Department (sic) of
" ~". © - - the Second Chief Directorate. On 16 February 1962 GOLITSYN
L N identified Vliadimir PETROV as-Chief of the "section concerned
Y ..., . .  with the American Embassy of the American Department of the
, . :.Second Directorate® in 1960. NOSENKO had identified PETROV
‘as Chief of the Second Section of the American Department,
-which was concerned with the penetration of U.S. intelligence
;operations in51de the SOVLet Unxon. .
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"He is an Armenian. His Deputy is Colonel Mikhail BAKHVALOV." :

.officers who had been assigned to-the American Department L.

. Yes, LANGELL store my time, o 1 ‘ 5
on 24 June 1964, NOSENKO stated: ~ “In 1959 and’ possibly in 1958,
Mikhail Fedorovich B2KHVALOV was -the Deputy Chizf of ‘the U.S."-
Embassy Section. 1 replaced him in this position in 19€0 and
he went to the Fifth (Eastern Countries) Department as Deputy - -
Chief."* On 8 September 1964 NOSENKO volunteered for. the first
time that BAKHVALOV, as Deputy Chief of the section, had been
the case officer for LANGELLE. Under interrogation in early -
1965, NOSENKO added that BAKHVALOV had zlso been resoonsitle for - B
maintaining the file on the security of the U.S. Embassy. At ' T
this time he explained his earlier statement by saying that BAKH- : "
VALOV had left the Section before his arrival and had given the S
file to KOVSHUK to hold for his successor. The file continued to s
be charged officially to BAKHVALOV, however, even though he was i
no longer in the section, and NOSENKC arranged for the official - o
change of custody shortly after reporting for duty {see Part V.E.

3.£.). NOSENKO said further, in January 1965, that BAXHVALOV

had shared responsibility for supervising code clerk operztions -

with KOVSHUX before HOSENKO arrived to assume these duties him=

self, NOSENKO had been given a number of opportunities prior

to 24 June 1664 to identify BAKHVALOV as his predecessor, bu

he did not do so. These are swnmarized below: .

TS Nt JORO - ORI 7. ik

25 January 1964: In a discussion of the Fifth (Eastern
Countries) Department of the Second Chief Directorate. NOSENKO )
said: "7the Chief of this department is Colonel Artem DAVIDYAN, !

27 February 1964: HNOSENKO was shown a photograph of V.A.
ALEKSEYEV, a Soviet who was in Japan from July to September- .
1961 as a member of a trade delegation, NOSENKO immediately LT
recognized the face as that of the Deputy Chief cf the Fifth
Department of the Second Chief Directorate. He said that he
did not know this person's last name, but that his first name
and patronymic were Mikhail Fedorovich. when shown the last
name ALEKSEYEV, NOSENKO recognized it as an alias, but pro-
vided no further information concerning his true identity or
earlier service in the American Department. '

ikadia am
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10 June 1964: NOSENKO was asked to list in writing the
names of KGB officers who had received various awards for
their service. He wrote: "The following got either the
Order of the Military Red Banner or the Order of the Red Star,
I'm not sure which: Mikhail BAKEVALOV, Ceputy Chief of a
section in an unremembered department of the Second Chief
Directorate."

4

18 June 1964: NOSENKO was asked to list all the . ot

for each year since he joined the KGB. He named the chiefs A S &
and deputies of the U.S, Embassy Section from 1953 through T 5
1956. When he came to 1957, however, he said that he could i RS T N FRreer. |
not provide accurate information as to which officers were ’ -j%
assigned to the section for that year through 1959 (he was

’-

. #Aith reference to the Fifth Department, NOSENKO has
_furnished only one other item of information: he re-
ported that in 1958, .or as late as the fall of 1959,
..+ the Israeli Section was transferred to this department:
. after having been a component of the American Depart-
ment. o . E ..
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~. ‘allegedly in the Tourist Department in this period) and could
" not describe their functions., On this basis NOSENKO was then
asked to list the officers who Lad joined the section between.
.. - ..-.1956 and January 1960, when NOSENKO said he had returned, He "
'~ provided 14 names, but BAKHVALOV'sS was not among them, Asked
: . .to name the officers who had lef: the section in the same period,
he named five, again omitting BAKHVALOV, : :

ANt
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) 3 Duties and Knowledgenbility

‘:g;f Introduction

hake 2

ST :‘ e i ; _,.,.‘” o

. Shortly after rcporting for duty in the U.S. Embassy
Section and followiang his short discussion with GRIBANOV,
NOSENKO met -with Department Chief KLYPIN. and.. Section Chief
KOVSHUK to discuss his responsibilities and functions in
the section. Repeating what GRIBANOV had already said,
KLYPIN stressed that NOSENKO's rost lmportant single respon- .
sibility in the section would bte supervision. of all KGB
operational actiivity against American military and State
Department code clerks stationed in Moscow. As for the
other Americans at the Embassy, KLYPIN suggested a divialon
of labor under which KOVSHUK would be resporsible for super-
vising operations against State Departrent personnel and
NOSENKO would Supervise work against -the Arny, Air Force,
and Naval attaches and their assistants.* NOSENKO was also
made respoansible for maintaining certain files in the section.
On 19 February 1965 NOSENKO signed an interrogation proto-~
col which he agreed contained a listing of his principal
responsibilities during 1960 and‘1961. It read in part:

"During’ the egtire eriod in tke First [U.S.
Embassy] Section, “irst | American] Department in
1960 and 1961 my position was Deputy Chief of Section.
My responsibilities were the following:

~General Deputy to the Chief of the First Section,
Vladislav Mikhaylovich KOVSHUK, and Acting Chief of
Section in his absence.

-Immediate supervisor for the operatiocnal work
against American code clerks. In this capacity 1
closely guided the work of case officers Gennadiy
GRYAZNOV and Vadim KOSOLAPOV.

-Case officer for U.S. Embassy Security Officer,
John ABIDIAN.

-For about the first six months of 1960, super-
visor of the work against the offices of the U.S. Mili-
tary, Naveal, and Air Attaches.

~]1 maintained the file on American Embassy security.

~I maintained the log books for the reports sent
‘to the First [U.S. Embassy] Section by the Operational
Technical Directorate,  KGB, based on the information:
obtasined from all the microphones installed in the
American Embassy. 1 read all the reports-and gave the
pertinent reports to the appropriate case officers in
the Section. 1In my absence this work was done by KOVSHUK
or GRYAZNOV,**

*NOSENKO mentioned his responsibiiity for supervising at-

tache operations for the first time in 1965. These functions'ﬂF'

ere discussed below. = o A

*»The final sentence was added at NOSENKO's request at the

tiue the protocol waS signed.
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= - 07 Cagents 'SHMELEV', 'GRIGORIY', 'PROKHOR', 'ARTUR' and

‘ i};g?{:‘ he handled in this period; they are discussed .below.

" '-During this period I was the agent handler for
*SARDAR'.* .
"Throughout this entire period I sat in room 618
of KGB Headquarters at House Number 2, - Dzhershinskiy ™ .
Square, Moscow. GRYAZNOV and KOSOLAPOV shared this of- -
fice with me throughout most of this pcriod "

b. Functions as General Deputy and Actihg Chief of Ssction | -

{1) Access

ety i T e b kgt

Since his defection NOSENKO has maintained under re-
peated interrogation that as general deputy to KOVSHUK, with
the responsibility of taking over in KCVSHUK's absence, he )
had acces. to all information on the section's activities B ' Lo T
and was obliged to keep current. on this information. On
this basis he has been able to assure his questioners that
the KGB was completely unsuccessful in its attempts to re-
cruit Americans assigned to the Embassy in these two years.
NOSENKO has also said at various times that his access to
section files and his discussions with section officers made
it certain that there were also no successes fron 1953 to :
1960 and from January 1962 to January 1964. His statements ‘
‘on this subject during the February 1965 were-distilled in -
a protocol which NOSENKO signed on 20 February (quoted in ’ ’
full):

4
]
3
3

4

1

2

Lalse Lt

L

) '»=-"1.w.As the only Deputy to the Chief of the
American Embassy Section, First Department, Second
Chief Directorate, KGB, Vladislav Mikhaylovich KOV-
SHUK, from January 1960 to January 1962, one of my func- . ;
tions was 10 serve as XOVSHUK's general deputy and to -
assume the rights and responsibilities of Chief of the
Section during KOVSHUK's absence. In order to perform
this function 1 had the right and the obligation of
knowing the details about every important activity of
the section against the American Embassy and its per-
sonnel. No activity of this nature was withheld from
m.
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"2. As Deputy Chie¢f of the Section I know defi-
nitely that no U.S. officials serving in the Embassy
were agents of the KGB or reporting unofficially in
any way to the KGB during my service in the Section.
There were no approaches or recruitments made by the
.Section during the period January 1960 to January 1962
against personnel of the American Embassy, including
personnel of the State Department, the offices of the
Military Attaches (Army, Navy, and Air), the Department
of Agriculture and USIA, including Marine guards, Army
sergeants, State Department code clerks and Army code
clerks except against STORSBERG and KEYSERS both un-
successful approaches. : :

ot
AR,

*VOLKOV, YEFREMOV, Johan PREISFKEUND, EﬂIPPEL,and :
respectively, who are discussed in other parts
paper. At other times NOSENKO has named additional agents

TR
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(11) Duties

nade against any employees of the United States

* Government who were assigned to the ‘American. Embassy
on temporary duty during this period. I have read and
understood this report and certify it as correct.”

3. There were no approaches or recruitments

'

On 29 January 1965, NOSENKO was questioned concerning
his supervisory duties.as Deputy Chief of the section, par-
ticularly his function of supervising activity against code

clerks.

Question:

Answer:

D‘:DO

The transcript of tais discussion is quoted here:’

To which of the major responsibilities you have
mentioned did you have to devote the most time?

I don't know.
¥hat was the most important?
Everything was important.

ﬁhom did you supervise in the American Embassy
Section?

GRYAZNOV, KOSOLAPOV, [Vladimir] DEMKIN, and later
[Yevgenly] GROMAKOVSKIY who worked with DEMKIX.
Then there was [N.A.] GAVRILENKO, [I.Ya.| KURI-
LENKO;' and BELOGLAZOV: workirg with the Attaches.
They were all in the First Section?

Yes. '

What were theilr responsibilities?

- GRYAZNOV and KOSOLAPOV had all the code clerks. .

DEMKIN was charged with all persons living in '
Americs House, except code clerks. GROMAKOVSKIY
helped him. GAVRILENKO had the Air Force Attaches
and [their] assistants, and also he had the plane
of the Ambassador. He must think about watching
the pilots who were living in & hotel. KURILENKO--
Army Attach> and assistants; BELOGLAZOV--Navy :
Attache, assistants, and Marines.

¥hat is your understanding of the meaning of the
word "sapervisor"?

Persora.lr 10 be at the head, to direct.

So, i - ur 1&>pou51wxxities of supervising all 1
tt. work arzal:s. ar! ine code clerks, this meant '
chat 2.« 1e tun “ead of this work, that you were
direc:ing iats work, that you. were participating.

in discussio s'concerning this work, and in these

ol
discussions you were talking about what measures T
. were neceasary. oo

af ?"9 9‘
'E'L?_ ‘"
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“little questions which the case officer must de-.
cide hlmserf..VWhen it was necessary. .- -

And-pgrtictpating pcisonally;whcn ngcess#ry?"

.cer appears. -

PR R F Tt TR Y MR- FeaasiTy T heeRuse eere ar

T

Wnat sort of case officer questioné‘were you
answering?

All kinds. If I couldn't answer them, if ny
authority isn't enough for this, it i3 necessary
to discuss them with KOVSHUK. 1 was discussing
with KOVSHUK, with KLYPIN, with [KLYPIN's suc-
cessor as Chief 6f the American Departaent,
S.M.] FEDOSEYEV., Several tines, not once, we
were discussing questions with GRIBANOV. Also,
coucerping measures, concerning future steps.
¥When it was pecessary.

What other dutics did you have as a supervigor?

1 told you. When it was necescery I was going

10 agent meetings with case officers. ¥hen it

was necessary. Or, besides, I et parsonally

with "PROKHOR" [PREISFREUND| or &SI h. . i¥ed
“PROKHOR" was working against STORSBELG, "SARDAR"
against ZUJUS. I was working nyself with them.

You personally worked agents "PROKHOR" and "SARDAR"?

Yes.

When didAyou find it necessary to go to an agent
mecting with a case officer?

Well, for ecxanple, DEMKIN would come to me and
say: "You krow Ella [ UMANETS, an agent in
America Youse]. Ella said that MORONE had looked
at her and was smiling." This is just an [ hypo-
thetical] cxample....Okay, I am going with hinm,
hearing Ella myself, [to learn] what happened,
iwhether] it is possible to make something or not.

You met Ella and talked with her?

Yes, with DEMKIN. Very, very difficult to say,
why and how we are going. When it was necessary
to go. '

As a rule did you try to make it a practice to
visit the agents of the section who were working
against the American target?

Yes, I am telling you. Théfé was such an-agent,
Inga [ VARLAMOVA]. GRYAZNOV was meeting with her.
It might be necessary to go to meet her. But, we

" knew how Inga was afraid of intelligence. And,

you see, they don't like it when a new case offi-

% Leon e o 5

But, maybe, for the sake of the file, -

i

IR S
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... there is a need to use the apartment for meetings or other
. activities. The "K.K.'" is used for more sensitive operational
~ .. .purposes, he said.

'5;.':'1t was necessary to:go, to hear her.. Not Secause ;f

"you do not believe GRYAZNOV. 'No. But, you see,
"~ to hear from the sourcec |emphasized], directly,
what is going on, and how it is going on, to get

. a feeling. Because the source will tell the case . ;.

officer, then the case officer will tell you.
Maybe scometimes he will not give you every detail,
every intonation. But in some cases, it is neces-
sary to feel this. But, of course, it depends on
the agent, on the target, whether you will go or
not go. It's very difricult, again, to say.

Q: Could you say that you met 50 pcr'cent‘of the
section's agents?

A: No, I can't say.

Q: Fifty per'cent or 75 per cent?

A: I can't answer you.

Q: ¥hat about your functions as a supervisor in re-

gard to satehouses, to "K.K.'s" and "Ya.XK.'s",*

A: Oh. I myself had a file on my flat, a yrvochnaya
kvartira, which I brought from the Seventh
[Tourist Department]. It was my own, GRYAZNOV
had his own yavochneya kvartira. KOSOLAPOV had
also his own yavochnaya_ kvartira. And nbt one of
us had a conspirative apartmen :

And you took the "Ya.K.' from... ..

A: (Interrupting.) Which I had from the Seventh.
And, by the way, when 1 was leaving the First
[Amerlcan] Department, 1 took this file again
to the Seventh.

Q: And not one of you had 2 conspirative flat.

A: No, because the section had only--how many?--

[P.I.] MASSYA had one conspirative. ([V.P.]
FEDYANIN had cne conspirative, and then there was
one conspirative flat, where, in fact, an agent
was living. In the First Section there were
three or four conspirative flats.

Q: - But among you, GRYAZNOV, and KOSOLAPOV there was
s : none? '
A:.‘ Only "Ya.X.'

*A "K.K." {konspirativnava kvartira--conspiratorial apart-
ment) is de¥iIned by NOSENKO as a safehouse or apartment owned
and maintained by the KGB. A "Ya.K." (yavochnaya kvartira--

meeting apartment) is an apartment occupied by a tenant who

is perhaps subsidized by the KGB and absents himself when

e
Sy

H
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.Must I kéep them like a’little, little child? .

- with you as supervisor?

Who kept a record of these @ﬁrge?
The case officers. .
Vhere was your "Ya.K."?
Vorovskogo Strect. _
And where was GRYAZNOV's?
GRYAZNOV's was on Kachalogo Street.

And KOSOLAPOV's?

Don't remember. Don't remember. (Pause.) It
was in the vicinity of the Suvorovskiy Boulevard.
KOSOLAPOV's or DEMKIN's. In the region of Arbat
Square. KOSOLAPOV's or DEMKIN's. KOSOLAPOV's.
DEMKIN's I don't remember.

And you didn't have any responsibllity for super-
vising the activity that went on at these flats?

A
4
s

1
i
3

1 don't understand.

Was there some central control of the use of- the
"Ya.K. 's'"?

Caninati st

ekt

What kind of control?

Who would be using them, when they would be using
them, under what conditions? :

e i Al

No. The case officer who was working with it

decides how to use this flat or how not to use
it, et cetera, et cetera. Besides that, very

often we were using rooms in hotels.

o madian L

So GRYAZNOV would take any of his operational :
activity to his "Ya.K."? .

He would also meet with his agents, with his
operational contacts in hotel rooms. KOSOLAPOV
was meeting his agents in his own “Ya.K."; NO-
SENKO was meeting his agents or operational con-
tacts in his own "Ya.K.".

Could GRYAZNOV or KOSOLAPOV ever: use .these "Ya.K.'s" -
without your knowing about it? S oo

0f course. It's their owd flat. .~ L

But you're supervising their work?

No,' no. They don't have to report to me: ' "Today
1 go to meet my agent at my flat."

They can use then whenever they like_without checkiﬁg

of_couise; of course. They are meeting their own
agents. o ’ . e
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- Q. :T,f_m.You'hdve no idea who:théyfar

e meeting, or when
. they:‘are meeting thgm?‘ Sl bl TR T

'_'A:’-;f;:' ¥hen they are mesting an active dovelopment agent,

they tell me afterwards. They are telling “this,
tkis, this, this" and I am answering "this, this,
this.” But usually they are going to meet maids
‘or they don't have to report. There is nothing.

active and there is....The file is going on.

i H - % What about operational vehicles? _AutomobiieS?

A: You see, we had one automobile for the whole
department. Besides this, we could apply, when:
necessary, to the officer on duty for the Second
Chief Directorate and he would give a car, be- :
cause he has a number of cars at his disposal.:

Q: Approximately how much of yoﬁr time did you spend
supervising GRYAZXOV and KOSOLAPOV?.

A 1 can't say.

Q: ‘Was it the most important function?

A . Yes, it was important. All work in the First

Section was important. This was the most impor-
tant. But one day I could devote the whole day
to code clerks, the next day maybe half the day,
maybe two hours in the day. The rest of the day
1 will be absent. I will be nmeeting with KLYPIN,
or I will be having a meeting with surveillance,
or I will be at ancther place. The third day,
again, maybe the whole day, maybe part of it.

No, I can't tell you. It depends on the situa-
tion.

(i11) Additional Duties in KOVSHUK's Absence

As Deputy Chief of the U.S. Embassy Section, one of
NOSENKO's responsibilities was to serve as Acting Chief
when KOVSHUK was absent from the office. NOSENKO recalled

- that he fulfillaed this function during KOVSHUK's two 30-day

leave periods in 1960 and 1961, but he did not remember

when this leave occurred in those years. He also served as
Acting Chief for about a month in the summer of 1960 when
KOVSHUK was 'in the KGB hospital with heart trouble and for a
week or two some time in 1961 when KOVSHUK was ill again.

" NOSENKO was unakle to recall any operational or.inspection

trips that KOVSHUK made in 1960 or 1961, and the only other
spe¢ific time that he could remember KOVSHUK being absent
was for several days in connection with preparations for
President Eisenhower's planned visit to the Soviet Union in

1960, S

NOSENKO's description of his duties in KOVSHUK's ab--
sence was summarized in a protocol which he signed on -3, March

 1965: | )

. ."Y do not remember any particularly 1mpor§gpt )
operational decisions I made as Acting Chief of Sec-
_?}on,_por any unusual things that happened during

e
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these times. The bnly'spécific~reSpoasibilité’KOVSHUK”““
- bad which I handled in his absence was tc report to -
the Chief of the First Department about -all mail going”

out of the First Section. I did not meet- any of KOV . . =

SHUK's agents during his absences because there was.no
necessity to do so. His only Russian agent whoa I
remember ‘was Ilya GLAZUNOV [.KGB cryptonym "VRUBEL"],
whom he transferred to FEDYANIN in 1960, I thick. The
only other agent of KOVSHUK's whom 1 remember wvwas the
correspondent Edmund STEVENS.* The only thing that was
‘different for me as Acting Chief of the Scction was
that I had to go every day to see the Chief of the De~"
partment.

¢. Supervisor -of all Code Clerk Operations

(i) Introduction

Anong the numercous KGB activities against American code
clerks in Moscow which NOSENKRO has discussed are five opera-
tions wherein the KGB intended or effected approaches for
recruitment/defection purposes. According to NOSENKO, none
was successful.. The five major .cases are reviewed separately
below, one of them in tae context of duty trips abroad by

NOSENKO's subordinate KOSOLAPOV, **

NOSENKO said that, upon sssuming responsibility for
supervising operations against American code clerks, he
found a very "difficult situation.'" Prior to the assignment
of KOSOLAPOVY to the U.S. Embassy Section in late 1959, all
operations against code clerks had beens handled by A.S, MALYU-
GIN, but during MALYUGIN's two years of effort. there had
beer no operaticnal approaches and no successes. ¥Fhen

*The Edmund STEVENS case is discussed in Part V.C.2,

#*GOLITSYN on 20 March 1962 identitied KOSOLAPOV's photograph
as that of a veteran KGB officer with whom ke was personally
‘acquainted. GOLITSYN said that KOSOLAPOV had entered the KGB
ir. about 1952 and had served for two or three years as a
member of the First [American] Depariment of the KGB First
Chief Directorate under United Nations cover in New York City;
subsequently he had worked for two or three years in the

First Chief Directorate at KGB Hecadquarters. According to
GOLITSYN, the bachelor KOSOLAPOV was transferred to the KGB
Second Chief Dircctorate some time prior to 1960 in line with. .

" a KGB policy for only married men to be sent abroad. As of’

1960, GOLITSYN said, KOSOLAPOV was working azainst code clerks

_stationed in the American Embassy in Moscow. He added that

KOSOLAPOV speaks excellent English. Prior to GOLITSYN's
identification, CIA had no indication of intelligence acti-
vity on KOSOLAPOV's part. Between February 1953 and April
1955 he was assigned to the United Nations: Secretariat Trans- .
lation Unit as a translator; in August 1958 he had been an

interpreter at the Geneva Conference on Nuclear Test Detectién;

in September 1959 he accompanied KHRUSHCHEV on his trip to
the United States (see Part V.E.3.d. which desoribes the
role of NOSENKO's target John ABIDIAN in connection with' the
KHRUSHCHEV trip). KOSOLAPOV's English is flawless.
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NOSENKO tuol OVER i,y wipe no active devcloprental opera-
tdons 2gAINGL Ciln wjiipy 4ninrway, and tie only 2gents or
operational conleviy safnye uysed against them were poorly
educated paids aid *voernéunz, none of whon had accomplished
anythlng of 13ptes. ., %, foreign agents woere L. ing used
in operations 86w lint eogderoom personacl, and at the time
NOSENKO had 0o @cent- ng pnis own in Arorica llousz, or in

tne Embnssy, hLdlpqqiq b uxed in these nperﬁtions.

In Jazudry i ¢onrgary 30 GRYAZNOV® was essigaed
to the U.S. Elh&hﬁ’ & Cr::; :; :9;ocond assistant to NOSLNKO
in his code €luip v iiyiggey, From this point on, NOSENKO,
KOSOLAPOV, and Uhyi/cov uhared the same Kub Headquurters
office (Roca 6li).  yhnpe ali KGB files on Ancrican code 3 :
clerk:, as well oo [ filez on agc:nts available for work -
against thea, woro wip0d 'y one iarge stfe, accessible to g
all three officeva, \ogLuZ0 supervised all of the section's i
work along thess 1., and no provocaticns, compromices, : w
recruitment atleayte, op reeeuiinents could have been planned
or carried outl Uihp i sriov knowledge and aprcement

s

el

[P A

ST IR

*COLITSYN fArst wyecq GRYAZEGY as a case-officer of the :
Anerican DepaFteui, pecopd Chief Directorate, on 31 Decem-
ber 1961. lu &abd ws ypat time that ne had been personally : ' )
acquainted with Giriznov wince 1945 and that, as of tho | 3
epring of 1960, wit¥i /0y wzs "working only against code : {

clerks of the Aweriien Embussy in Moscow.™ GRYAZNOV had .
travelled 0 tha 4ty Stptog at soue fime jn the past,
GOLITSYN tdded, oo . R g AN \ L

>3 e g P x
POV s i

S,

e

PRI

SIJUnQ 1962 H y” m ( ’ a n
GRYAZNOV dufing 144 ;nﬁdlgié z: the "SMERSil" counterintelli-
gence £chool N Mor.nw; he described GRYAZNOV as & specialist
in operatiorns 8uwiikt American code clerks, saying that O
GRYAZNOV was “"Very siperienced” and had had “some successes.™
As an example, huo 1,14 of having spoken to GRYAZNOV in the
spring of 1960 wigis po, GOLITSYN, was visiting the U.S.
Embassy Section wf ¢j. American Department in connection with 4
his forthcominu swujynment as a First Chief Directorate ]
counterintelligonge ufftcer in Helsinki. GOLITSYN had com-
plained to GRYA!NuY yhat the XGB had no U.S. assets in Helsinki
A at the time, and ty (LA he quoted"GRY:\'lf-'OV as replying:
1 . " "Maybe we will nhu), you," According to GOLITSYN, GRYAZNOY
: o went on t0 €Xplain ;hat he was handling an agent, a code
L clerk in the U.H. ‘jﬂbassy in Moscow, wlho ves about to be S
transferred, Perhups to Helsinki; he told GOLITSYN that the = = =i oy
KGB had received ijtormatfon from this American code clerk
and classifled hiw gq a "real agent." KOSENKO has not .
mentioned such an gyept  (yho has yet to be identified) and
"has denied that {h« ¥GH had any agents in ike U.S. Embassy:.
.7 at this time. GOL{fSYN identificd a photograph of G.I. LAPIN,
o1 . who travelled with 1 e Maiseyev Dance troup to the United
-, 'States and Canadas {; 1958, as being itdentical with GRYAZNOV,
..CIA had no priar tndlcatxan of intelligence activities by | ey .
. GRYAZNOV, under thg alia; LAPIN, and had no trsces on GRYAZNOV .
4n true name. . - e BRI , B
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when he was in Moscow. 'ij:KOSEXKO went away op “;‘ftyL'; i
. ‘ _ said, he would:have been told about any such aufleiiy CW'“l
e v . his return. .7 .0 - o S LT

. ¥hen NOSENKO took over responsibility for LR S T o o
against code clerks, he read available files on Qnr“q&;‘?_ e
agents, discussed the situation with MALYUGIN, peggy s 3 R o
U.S. Embassy Section case officer responsivle fup lhﬁ oo brie e o , ;
of Arcrica House), GRYAZNOV, and XOSOLAPOV, and rﬁp“igé?qfd""tﬂ
findings and recomnmcndations to his superiors, nnvﬁupg‘é ?ln
KLYPIN. Several changes were made 83 a result, gy g“b)?’
ducing a new program for the work of ihe scctivn, XNufj.,,)”
suggested the use of third-couniry nationals (i A“*;‘?ﬁh

e : A st
i‘,!

and not Sovict) for agent work agdinst code clepns; | i

with this suggestion, he porsoually recrujted a g@gﬁ-i bires ; . '
%
Vi

“H
3
1

Tt ek 2 s

tary officer, SEPTER AN cryptonym "SARDAR"), ay ﬁnnjiu.
hinm against the Amcrica House, (Afta his first fay “?“'bd
upewas specifically targetted against milithey 604&”';"¢
Matthew ZUJUS.) Ancther such agent directly hewlfpdg .Jr?rk
SENKO was the Finnish businessman Johan PREISFULiL, “(.='u
figured in the case of the military cede clerk .Jupmag 3}Jur
EERG. NOSENRO also suggested inltiating activily bnu'\u"*
clerks prior to their arrival in the USSR and ﬁDOUlr;”;ii tnde
proposed that opcrational mecasures he undertaken op ‘hég [4
operational possibilities be studied in lelsinhy, i, é"
through which most of the code clerks passed an theiy | v

to Moscow.
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Finally, according to NOSENKO, none of the OPUT YL {,
against code clerks was successful during the Lwo yu“»qtrn
spent as Deputy Chicf of tho American Pnbassy “”Utibu.‘ufﬁ
did the KGB have any success batween January 1463 u““', "

. ary 1964, when NOSENKO left Moscow for Geneva., {le 5‘“;:uua
e ) that GRYAZNOV would have told him if any succeaqfyl “Q;r .
' had taken place during this latter period. it AT Y ITY:

>~

L I

(11) Approach to STORSBERG . 3

From the start of his association with CIA, NOﬁbnyﬂ i S B
emphasized that the primary mission of the U.H, Fnba.., “!ﬁn . S
tion in 1960 znd 1851, during his incunmbency 8y ““Puiiip tig) ; 3
of Section, was thc¢ recruitment of an American m;]g;“{‘»"|”F ;
grapher. He has cxplained the special stress pincuq"bﬂ ?”Yb@o-
.requirement (vis-a-vis the recruitment of Stats uﬂph“;“(kNln g
code clerks) by saying that, wnhile the KGB h?d:kLPkUn f‘:b - E
U.S. State Department cipher systems and could read o g i8in . o 4

messuEes up {0 and'lnéiﬁ&ing_iﬁgsgﬂg1§§§§gi§§;uéﬁaibi“ulﬂhétqd o 4
_had been no such succeéss with American military C*Phﬂyé h?re o ! :
4 e o we .pemained secure in this period. NOSENKO also hag as; [P R A SR
repeatedly that the KGB had not b=en able to vearuij By %
can code clerk, either State Department or military, ¥ Ameria

the years since the recruitment of "ANDREY" in 1953;;"””'"8

hi | g

SEPUTAI IO o

#See Part VI.D.3.b., which discusses the "ANDREY" SRy

]
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On tle several operations ageinst military code clerks

which KO3ENKO has described and in which he has claimed a

personal role, his greatest detail and emphasis has been given

to the case of James Harry STORSRER3. In 1962 NOSENKO said

that, in line with GRIBANOV's instructions thazt he pay parti-

cular attentinn to code clerk operations, ne cevoted rost of

his time for almost a year to the STORSBERG operation, and

played a personal role in the unsuccessful KGE approach; he i
descriped in the first person his conversaticr with STCRSBERG. (:::;:
During zre 1354 to 1966 period, KUSENKO denied not orly that

he had personally participated 1n this way but also tha- he

had ever claimed vo have dcne: he continued to say. however,

that he supervised the cpe:rztion from beginning to end. Ac-

cording to MOSENKO, :his operation got uncer way with the re-
"cruitmert of a tnird-natioral agent :(Johan PREISFREUND, a

Finn) scre time in the first half of 1963, The specific aim

.in uvsirg this agen=z was to involve 3TORSBEIRG 1p compromisimg
detivities, which would then form.the basis for the approach. i
The operation drezged on through 1960 and until the spring, i
summer, or autum= Of 1961; at this time N.5 SKVORTSOV, a KGB
officer, was introduced in the guise of a wealthy Frerch busi-
nessman to contince the development of compromising informa-
tion. PREISFREUND was then withdrawn from the operation.
Several weeks latrer STORSEERG wa: approached, principaily on
the basis of his financial need, sut he rejected the KGB bid
and the cperatior. was over. NOSEXNKO was certain that 3TORS-
BERG had rot reported the epproach and said that the KG2 would
use this fact as an additional eiement of pressure should
STORSBERS again re posted outside the United Scates. NOSENKO
also kr.ew that GCLITSYN had reported to CIA corcerning KGB
modus operandi in this case as well as PREISFREUND's part in
1t.

i e e
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GOLITSYN in early 1962 had, in fact, told CIA about
PREISFKEUND having been used by the KGB in an operation again
an American stationed 1n Moscow. {ontrary to NOSENKO's infor

mation. e said tnat this Arerican hed Bfen zpproached--3Ad :
€cruitec--by the KGB at the end of 1960, k
R R P . N

) A second item from GOLITSYN may also relate to the STORS-

BERG operatiorn: GCLITSYN told:of learning in the sprirg of . . o

1960 tkat the KGB had developed a military code clerk in Mos-- ., b :
. cow to the point that recruitment was virtually assured. Ac- Do 3
b .. cording to U.S. Army records, only two military code clerks :

were stationed there at that time, STORSBERG and his superior
- Willijam S. HURLEY, the military communications officer who
o . additionally performed cryptographic duties. NOSERKO has -
: ‘ ~said that there was no KGE ‘operation against HURLEY, and
‘HURLEY has reported no approach. ‘

In addition to the detailed information given by NOSENKO
3 . on this case, the FBI and Army Intelligence have interviewed .
.. . STORSBERG (who corfirmed NOSENKO*s account and denied recruit-

. .. ment) and CIA has talked to the RGB agent PREISFREUND (who

-7 .  also generally. confirmed the information iven by NOSENKO
‘.. but-did rot know Thé outcome of the case'. The results of RINTE
© . these irterviews, together with information from GOLITSYN and -
" /from other sources, are summarized in this order below.
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January 196C: STOR33EZRG arrived 1in Moscow (tris date was
suppiied by the :inter:iogator and was accepted
- by LOSZNKO as accurate, which it is).

et ik 4 €W

Early 1860: PRIISFREUND was recruited by KOVSEUK. (This
was consistent with ezrlier statements, and
NOSDKO had always said ne first met PREISFREUND
a w 12 recruivment. On 21 Octo- S
t~r YKO said that he and : ;
PRE 1. the middle of 1980, $
in He subsecuently stayed :

m13-19€0.")
Summer 19£0: PREISFREUND fir
Early 1961: Cowpromising oh

Sovietr female
Pe¥irg in Mosc

rpout May PRE

1961: ana SXVORTIOV, alldS M_.
(NUEZIKO dates this by szying it was about

three weeks bzfore the approach tc STORSBERG.)

:’U) vas 1rt"oduced°

June 1961- Unsuccessful KGE approach to STORSBERG irn the
Leningrad Hotel., Mdz.ow. (Earlier on 20 October
1966 NOSENKO nad said trnat the approacn was made
"a ronth or @ month and 2 half before STORSBERG
lefs Moscow.," Told that STORSBERS was reassigned ‘
in Novamper 1961, NOSEWRI said that the approach
was in Jure 1961, 1.e.. five months before
STORSBZRG's departure dare, STCREBERG has re-
ported that the approach was in Gctoker 1961;
see below,)

f.

NOSENKO was quesrioned further on the STORSSERG cace later
in the October 1%66 interrccatiorns, He asserted on 21 October
that he had first met PREISFREVND in the summer of 1960 and
that he continued to meet with him in his case officer capacity
after the unsuccessful approach to STGRSBERG. EKEe saw PREIS-
FREUND most recentiy. he said. in Mos:cow during 1963. NOSENKO
also explaired how PRIISFREUND first came to know his trie
name: Initially NO3SINKO was introduced to PREISFREUND only
by first name and catronymic. Yuriy Ivanovich: on one occasion,
however, HNOSENKO was visiting PREISFREUND's hotel room in ,
Moscow and “lost his XGB certificate’ there. Thereafter :
PREISFREUND knew him as KNOSENKO, On 25 October 1966, NOSENKO E
repeated his earlier statements that the STORSBERG case was
the only one in which PREISFREUND participated, although he
may have reported casually on other Americans he met during . .
his visits to America House. For the first time he specific- . s
ally named GRYAZNOV as the case officer holding the operational : ¥
£ile on STORSBERG, He continued to maintain that he, NOSENKO, . ! .
gupervised the operation against STOREBSRG, . o -
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T This 1s in reterence to NOSENKD's statement that PREISFFEUND
- invelved STORSBERG in speculation which PREISFRUEND also
’ o : claimed; sec also GOLITSYN's second ledd, discussed below.
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months later, he took STCRSBERG to the peking Restaurant, where ;

- that the atfair had been forgotten, NOSEMKO contacted him at -

" demands made of PREISFREUND by the KGB. PREISFREUND added:

.. ¥ According To NOSENKO, this was Irina LEBEDOVSKAYA, an
- -, agent of the U.S. Embassy Section who was. handled by‘g.v.,

(c) Information from PREISFREUND

CIA initially interviewed PREISFREUND on 8 July 1965 in
Helsinki. (NOSENKO himself had suggested that PRCISFREUND ; P
would confirm his story of the STORSBERG case.) Durirg this . S 'r
first meeting with him, PREISFREUND correctly identified photo- P
graphs of KOVSHUK, NOSENKO, and STORSBERG. He maintained, how-
ever, that his relationship with KOVSHUK and NOSENKO was strictly
on a business level, that he had never had anything to do with :
the KGB, and that he did not know what the initials "KGB" stand
for. Toward the end of this meeting, PREISFREUND allowed that
he may have been unwittingly involved in some -activity acainst
STORSBERG and agreed to tell the "entire truth™ the fcllowing day.

On 9 July 1965 PREISFREUND described how he had been caught
in a blackmarket opzraticn in Moscow and was, on this basis, re-
cruited by KOVSHUK "either at the end of 1959 or early 1960." )
Jeveral weeks later, he said, he was approached by NOSENRO who ‘
explaired that KGVSHUK was unavailable and that the KGB wanted
him, PREISFREUND, to arrange an introducticn between STORSBERG
and a Soviet female, Irina, the daughter of a Soviet general.*

PREISFRFUND then left Moscow, and when he returned about two

.
it aiti e

it

PR

the intrcduction was effected. PREISFREUND, STORSEBERG, Irina, '
and another girl then went to PREISFREUND's hotel, where STORS- ;
BERG and Irina were intimate,. ' {

PREISFREUND said on 10 July 1965 that he was fairly certain
his recruitment took place in early 1960, probably in March or
april. At the time KOVSHUK had refused to explain what-the KGB
wanted him to do; he said only that they weuld talk about it
later but assured PREISFREUND that he would not be asked to
undertake anything detrimental to Finnish interests; nor did
KOVSHUK establish any means of communications with PREISFREUND,
telling him only that the KGB would know where to find nim.
PREISFREUND subsequently visited the USSR on several occasions,
but no contacts were made. Just as he was beginning to believe

- QU PO

his room in the Berlin Hotel in Moscow. Asked tc explain his
earlier statement that NOSELKO first met with him two weeks

after the recruitment, PREISFREUND said he could not remember _ ¥
exactly how long it was, but that it was definitely on another E
trip to Moscow and that it was probably several months later.

PREISFREUND was asked how he had first met STORSBERG. . He

first replied that it had been at America House and recalled, :
that NOSENKO had simply told him to go there and "find Jim;"

it was only with some difficulty that he finally managed to
strike up an acquaintance at the bar. On second thought, PREIS~-
_PREUND said, he may have first met STORSBERG at the sauna in

the Finnish Embassy in Moscow through a mutual Finnish acquaint-
ance. Throughout this initial period, NOSENKO and KOVSHUK made
repeated promises that once the introduction of STORSBERG to

the Soviet female had been accomplished, there wculd be no more

. SUNTSOV.. .- . ..
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'aoth \osx-:w(o and FOVSHUK usec‘ o rake an mrt_q of. pzonses ‘to
- me about helping me out in my cusiness and. §0..0R,- but they nevar

did a damn thing for me. ‘On the contrary .The cnly pramise they:

“kept was that ‘I would not le asked to’do anytaing nYhept the
STORSBERG job. But, as for tle rest o- it, trey dxdn t nelp me
at all.

PQFIS”REL D was eventually successful, he said, in introduc-

ing STORSHBERG to Irina as NOSELID wished and the three of then

returned to PREISFRECND's hetel room on a summer eveaing. PREIS=-

FREUND slept in the hotel corridor while STORSBERG and Irina
shared his ped. e tola his CILA ianterviewers on 16 July 1865
that at one point during the evening he caught a glimpse of
NOSENKO in the corridor wearing a rubber apron and frem this de-
duced that NOSENYG hald been teking surveptitious photographs of
STORSBERG and Irinz uogether.* On orders from LOSENKC ard HOV-
SHUK, it was the lasi time he suw STORSHERG.**

Toward the end »f the 10 July 1955 mocuting RPERYSERIUNI
gsaid that abcur six nontl.s elapsed baty iz recruitmant ard
the ueulnnzna ¢f his involvement with R’LPG.  YThe 3¢o,v he

said, "dragyged cut & long itime. 2ffirmed that this was
the only opuration in .winich he parcicipsted and that he anad
te.d to the best of his ability 21l he Xnew of it. He admittad
that he was a heavy drinker and said thot for thiz reason he
could not be sure abocut his dares. PHEISFRUULD added that he
would not have forgotiten, howewer, if hc had performed other
scrvices for the KEB.

PREISFREWID was shown GOLLITSYN's photograph and remarxed:
wwas he here [in Finland)? I doa't know ninm, Shkown the photo-
graph during a later meeting, he said that he had once invitad
a large group of Soviets to go fishing with him in Finland and
that thxs perscn may have been acong them., When given the name
KLINMOV, which GOLITSYN used in Fxrland in 1960 and 1361, and
told that it was an alias, DREISFREUND asked whether KLINOV had

,sxgued visas. e was told this was correct and was asked for

the true name. PREISFREUND replied: "GOLUB? Yes?"

At the clese cf the 10 July 1935 meeting, PREISFREUND men-
tioned to his intervicwers thit he was planning to travel to
Leningrad by autcomobile with his family for about five days,
beginning on or about 23 July. He said that he had lsarned from
his business contacts in Moscocw and frowm hotel personnsel there
‘that the Soviet authorities suspected him of complicity in
NOSENKO's defection and was tiierefore apprehensive of the forth-

'gomxng trip.*** He said that he was particularly concerned about

* hOShth‘Bas not rentioned this.

’}ﬁ PREISFREUND could not date thxs occa51on precisely; he said
it was probably before the time he accidentally caused a
in a Mcscow. hotel uh'~h was in 1961.. S i i

! LY -
PRBISFREUND was workan durxng his frequent viaxts,to the
chviet Union. CHEKALOV. told the. representative of the EEEE"

*servxce that PREISFREURD xs consxdered to be an agent‘

|,

[ WP T
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what his response should be if the KGS accused him of confessing

to American Intelligence and asked his interviewers to brief .
him in this regard. During the final CIA meeting on 13 July g
1965 PREISFREUND said that he had decided that the situation b
was too dangerous; he would not be going to the USSR after all, ! !
Reliable information shows, however, that he did go to the Sov- i i
jet Union several days later, returning to Helsinki on 24 July b )
1965. . ; .
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(d) Information from GOLITSYN

GOLITSYN, who had scrved the ¥GB most recently as a counter-
intelligence officer in Helsinki duaring 1960 and 1961, reported
separately two possibly related leads <o operations against Am-
erican personnel assigned te the United States Erbassy in Moscow.
One of these was a developmental operation against a military
ccde clerk which the KGB felt was aimcst certain of success, the .
other a recruitment approach to an Empassy employse which GULIT-
SYN was told had been successful. GOLTISYN learned these two
items of information from different Klo 3econd Cnhief Directorata
officers at different times.

GOLITSYN provided the first of these lecads on 23 December
1961, when he repcrted information he said he learned during
conversations with his perscnal friend GRYAZNOV at KGB Head-
guarters in Moscow some time between aApril and Suly 1960.% At
that time GOLITSYHN was visiting the Amcrican Dapartiment of the
Second Chief Directoratc in coanecticon ~ith his preparations
for assignment in Helsinki as a First Chief Directcrate counter-
intelliigence officer. CRYAZNOV told GOLITSYYN that he, GRYAZNOV,
had personally proepared an cperation involving 2n American mili-
tary code clerk to the point that the K3B was "99 per cent sure"
that the recruitment approach to this cocde clerk would be suc-
cessful. GOLITSYN subseguently nzrrcwed the time of his conver-
gation with GRYAZNOV down tc "April or May 196C" and quoted
GRYAZNOV as saying that the KGB "is certain that the recrzuitment
is preparec and will be successful." GOLITSYN also said that
the recruitment plan for this operation "evidently invclved a
woman," but could provide no further details. During these same
talks, according to GOLITSYN, GRYAZNOV said that although the
KGB had earlier recruited U.S. Depuartment of State code clerks
in Moscow, this would be the first recruitment of a code clerk
in the office of the Zmerican Military Attache since the estab-
lishment of the Second Cnief Directorat2's American Department
{in the 1940's).

GOLITSYN reported on the second operation on 26 February
1962, while discussing the RKGB agent PREISFREUND. GOLITSYN
said that he first met PREISFREUND when the latter went tc the
Soviet Embassy in Helsinki in connection with an application
for travel to the USSR. On several later occasions, GOLITSYN
said, the two men had drinks together in Helsinki cafes.
According to GOLITSYN, PREISFREUND had been used in the recruit-
ment in Moscow of at least one American who "could have been a
code clerk or a diplomat." He also knew that the recruitment
had been accomplished "in 1960, at the end of 1260" and that
PREISFREUND, having met the target at America House in Moscow,
had helped to set up the target for the recruitment approach
by involving him in speculatory activities and by arranging his
introduction to various XKGB female agents. GOLITSYN thought
that PREISFREUND had dropped out of the case after "he had helped
to create the circumstances® and had not taken a direct part in

P

* According to NOSENKO, he himself was GRYAIZINOV's superior at
this time. NOSENKO did not recall visits by GOLITSYN to the
U.S. Embassy Section in 1960. ‘
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vied by the FBI on 18 June 1952, GOLIZSYN &
. A h : e : t,.(:'gr ‘w’v %) R r

This second lead, GOLITSY:! said, stcmmed frcm his conversa-
tions with KOVSHUK whom he said was the "assistant™ (chief) of
-~the American Department,* while GOLITSYN was terporarily in Moscow
during “Cecember 1960."** GOLITSYN related that he had visited
the american Department to reguest permission to use PREISFREUND
operationally in Helsinki. This vequest was refused with the
explanaticn: "You see, he (FREISFREUND] helped us in one recruit-
ment now, and it is necessary to be careful for abnut six months

* GOLITSYN could mean either Pcmoshchik (assistant)or Zames+-itel'
(deputy). The CHEREPANOV papers snow that KOVSHUK was Daputy
Chief of the Department as late as 1959. NOSFHXO said that, as
a result of a drinking incident, KOVSHUK was demoted from De-
puty Chief of the American Department to Chief of its American
Embassy Section in 1959 and held this position until early 1562,
GOLITSYN said he had known KOVSLUK for about ten years and
characterized him as a capable officer with about 15 years of
KGD experience, at least ten of them in the American Department,
Seconé@ Chief Directorate. In about 1956, according to GOLITSYH,
KOVSHUK was handling KG3 agernt Henry SHMPIRO, CIA records show
that in addition, KOVSHUK was involved in the lMcscow and Wash-
ington phrases of the "ANZREY" case (hie was iderntifiec by Dayle
SMITH; see Part VI.D.3.b.) and in the Zevelopment in Moscow of
CIA officer George WINTERS (who identified his photograph; see
Part VI.D.7.c.). According (o NOSENKO, KOV3HUK took personal
part in the recruitments of Roy RHODES ard Dayle SMIiH, in the
approach to Army Attache Walter MULE, code clerk Louis MANNHEIM,
State Department Officer Richard HARMGTONE, ard code clerk
James STORSBERG, and in the interrogatioas of CIA officers
Russell LXIGELLE and Richard JACOB,

**GOLITSYN's passport and travel records held by CrA confirm that
CGOLITSYN travelled only twice to the Soviet Union after his
&rrival in.Helsinki on 20 July 1960. The first of these trips

. was on 19 January 1961, when he flew directly from Helsinki to

Moscow; he returned to Helsinki by rail a week later, on 28

January. GOLITSYN's second trip to the Soviet Union was from

9 to 15 April 1961, when he apgpears to have spent all or most

of this period in Leningrad., A Finnish national, whom GOLITSYN

had been developing in Helsinki, has reported that he met with

GOLITSYN in Leningrad on a daily basis from 10 through 13 April

1961. Moreover, GOLITSYN has never mentioned being in Moscow

during this time. ' Since GOLITSYN remained in Helsinki from

. April until December 1961, when he defected, ‘it appears that

he erred by one month in reporting the date of his conversa-

tions in the American Department and that he learned of the

-is the same conversation of which NOSENKO.  spoke several times
‘in 1962 and subsequently (see .above). NOSENKO has always
 maintained that he was out of Moscow on leave at the time of
" ‘GOLITSYN's visit and that this was in the summer of '1961. When
he was told in February 1965 that GOLITSYN was in Moscow. in..
- January i961, NOSENKO replied that CIA was ejther wrong or
was attempfing to deceive him. NOSENKO declined to changa
his atory o' the summer'leave. :

' the apptoach which was nade by KGB' offic#rs., Durinc_an 1nter- ;f‘
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. gecond lead some time during the week of 19 January 1961. This :f
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'(e) Information from other Sources

Infornatien availabie to CIA indicates that the Attaches of’

‘the three U.S. military services represented in Moscow shared

a single cryptographic center as of 1960 and 1961 and that,
except for overlapping assignuients during periods of turnover,
there was normally only one military code clerk assigned to ‘the

_ Embassy at any particalar time. This military coce . clerx was
responsible for enciphering and deciphering the traffic of all .

three military services. 1In practice, at least one other mem=-
Ler of the Attache staff in Moscow has held a cryptographic
clearance and has been trained and has performed the function -
of back-up for the military code clerk during periods of the
latter's absence from the Moscow Embassy or inability to per-
form his functions for other reasons. '

STORSBERG was the only military code clerk assigned to the
Moscow Embassy from February 1960, when his predecessor, Everett
HOBSON, was reassigned, until September 1961, when his successor,
Mathew 2ZUJUS, arrived. STORSBERG himself arrived in Moscow in

January 1960 and departed in November 1961.

During the period of STORSBERG's tour in Mosccw, back-up
cryptographic duties were performed by the Military Communica-
tions Officer, CWO-2 HURLEY, HURLEY performed these duties on
a number of occasions, including the night of the approach to
STORSBERG, and he could be loosely termed a code clerk.* 2ddi-
tionally, he performed repair work on the cryptographic machines
and directed certain other sensitive activities at the Embassy.
HURLEY's tour in Moscow began shortly befcre- STORSBERG's, in
December 1959, and he served there until June or July 1962.

The only other person performing official functions in the
military code room during the 1960-1961 period was James KEYSERS,
who arrived in Moscow on 22 December 1960 and was assigned to
the office of the Air Force Medical Officer. As a concurrent
gsecondary assignment, KEYSERS worked as a clerk-typist in the
office of the Air Attache. From February until mid-April 1961,
as a collateral duty, KEYSERS worked in the joint military code
room where he was in training to serve as back-up cryptographer.
He was relieved of this duty in April 1961 for reasons of low

'

¥ ATthough NOSENKO has distinguished between STORSBERG'S func-
tion as "military code clerk® and HURLEY's duties as "mili-
tary code machine mechanic,” he said on one occasion that
he considered both to be within the general category of
*military code clerks.” NOSENKO reported that there was no
KGB operation against HURLEY. .
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 l,PRBISFRBUND took part ended in an unsuccessful appxoach to

185 .-

aptitude and lack of interest; in June 1961 he was removed from
Mosccw because of reported homosexual activities,.t

* NOSENKO has described an cperation against KEYSERS (see

" below), but because of the date of KEYSERS' arrival in Moscow,
he must be ruled out as a candidate for the first of GOLIT-
SYN's two leads discussed above. On the basis of available
information, it appears that the subject of this lead must
have been either STORSBERG or HURLEY, the only two "military
~code clerks® in Moscow in the spring of 19€é0. The subject
of COLITSYN's second lead could have been STOPS3ERG, HURLEY,
or, in fact, anyone else at the Embassy, although GOLITSYN
suggested that he might be a code clerk and might be a mili-
tary man. 3By his statement that there was no KGB operation
.against HURLEY, together with his description of the opera-
tion against STORSBERG beginning in the spring of 1960 and
his (and PREISFREUND's) assertion that PREISFREUND took part
in only one operation for the KGB--that against .STORSBERG--

" NOSENKO has sazid in effect that both of GOLITSYN's leads were
to the STORSBERG cperation, which ended in failure. This con-
flicts with GOLITSYN's report that PREISFREUND was involved
in a successful recruitment operation in late 1960. There are
also inconsistencies between the NOSENKO and GOLITSYN leads
as regards the progress of the operation. .GOLITSYN reported

_ that recruitment of a code clerk was "99 per cent" assured
in May-June 1960, whereas NOSENKO and PREISPREUND describe

-'an operation whxch at best, was just becoming active at that
time. GOLITSYN, in reporting his second lead, said that the
operation in which PREISFREUND participated culminated “"in
late 1960;* NOSEMKO reported that the only operation in which

. STORSBERG. in m1d-1961' or,.on_other occasxons. zn autumn
© 1961." : .
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"~ ¥ NOSERKO reported that KOSOLAPOV travelled to Copenhagen in

(ii;) TDY's by ¥OSOLAPOV on Code Clerk Cases '
(a) Introduction ‘ '

= . Accordirg to NOSENKO, the U.S. Embassy Section officer
ROSOLAPOV travelled only once to Helsinki, and KOSOLAPOV at-
that time succeeded in his mission of accompanying--~togettrer.
with a KGB female agent--a suspected American code clerk, Paul
Francis JEINER, by train to Moscow. (The KGB later learned
that JENNER was nct a code clerx but a pouch clerk who also met
couriers at the Msscow airport, NOSENKO said, and this KGB iden-
tification of JENNER's specialty is confirmed by U.S. Department
of State files.) .The report by NOSENXO on XOSCLAPOV is contra-~
dicted Ly twc sources, travel records available to CIA and the
KGB defector GOLITSYN.

Statements made by JEUNER in 1960 and 1962 parallel those
of NOSENKO in 1964 and 1965 to the extent that two young Soviets,
a2 man and a woman, did converse with him cn the train, and later
JEZNNER did encounter the same woman at a Moscew airport., Never-
theless, traveil recorcs contradict NOSENKO's statement that
KOSOLAPOV was the Soviet male aboard the train with SENNER on the

* 24-hovr journey.

Although NOSENKO insisted that XOSOLAPOV was on a single
TDY to Finland, in early 1960, travel records show that KOSOLA-
POV (under a different identity) went to flelsinki in both the
sprirg and fall of 1960. Travel records on the second Helsinki
TDY by XQOSOLAPCV, on which NOSENKO has rot reported, are borne
out by GOLITSYN. GOLITSYN said that KOSOLAPOV, in order to lay
the groundwork for a future relationship in Mcscow, accompanied
a U.s. Embassy code clerk by train from Helsinki about November
1960, or perhaps as late as the beginning of 1%61. Again on
the basis of travel records, it has been deterrined that on
16 November 1960 KOSOLAPOV was a fellow passenger of an Arerican
code clerk named John W. GARLAND on the daily train from Hel=-
sinki to Moscow.

The follewing discussion of the TDY's of KOSOLAPOV is
divided into three parts: KOSOLAPOV's false identity for
travel, the early 1960 TDY, and the November 1960 TGY. Each
part incorporates the information from all sources, including
NOSENKO. ;

(b) Palse ldentity for Travel

Vadim Viktorovich KOSOLAPOV was born in Perm’ on 19 Febru-
ary .1928. According to travel records, one Viktor Dmitriyevich
KOLOSOY, born in Perm‘ on 19 March 1927, was in Finland from
31 March to 2 2zril 1960, in Finland from 12 to 16 November 1960,

-and in Denmark from 25 October to 1 November 1961.* In July 1965,

Johan PREISFREUND (see Part V.E.3.c.1i..on STORSBERG operation)

identified for CIA a photograph of KOLOSOV as that of a KGB offi-

cer named Vadim (last name unknown) who approached him in Moscow

. - 1961 to recontact the YOUNGERS, an American man and wife who
- were arrested for espionage and recruited by the KGB while
" touring the USSR in 1961 (see Part YI.D;Z.);" S
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in the fall of 1564 to ask whetlier he knew anyihing about KOSENKO's
defecticn. ‘Shewn KOL2SCV's phctograph-in Octcber.196€, NOSENKO .
irmediately icentified him a3 KOSOLAPOV. s 4

N i e ¥ .. -’2:4!’ ‘:véy

2 SHPM ATER Y Ry R R : LR IT B et woan
G . 4 e Lo stguantly CiA prepare:
signed, corroborating its accu-!

AT :
protocel, wiil
racy. This protccol reads:

“I co riot rncw about this trip of KO3JOLAPOV's to
Helsinki in lnvexker 1969, I do not xnow that he
accompanied a cciz clerk back to Moscow at thut time.

"I wos ROSCLAPCV's direct supervisor from January
1960 to January 13€2 and would have to rnow and approve
any opsraticral -sravel by KCSOLAFOY outside the USSR.
Ir the case of his trip in March 1360 to pelsinki to
accempany Paul JENAEZR, I talked with him about it, ard
then approved after nhe wrote it, the ceble to the Hel-
v sinki residenzura (lLe3al Residency) informing thew of
" his mis€icn, ént of course recelvad nls report after®
the trip. -

. "Mermally, I would kuow about and sprvova this trip
in advance. If I were away at the tire, rormally I
would lava heard about the trip uren 1"y return. How=
ever, I dou't remenber anything absur thiiv trip either
hefure or after MOSOLADOV's wtrip to iceleinxi. If there
weire fucrther developoents in this case, I certainly
wculd have known aboutr them."”

{(c} Tne Early 1960 TDY (JENXNER Case)

NOSENXO

7 in an interview

FEI.

*¥ NOSENKO rerminded his interviewer that he had travelled to

Cuba in tiovember 1960. He was told that CIA travel records
show that he trensitted Amsterdam cn a direct flight to Cuba
from Moscow on 15 lNovember 1960, three days after KOSOLAPOV
arrived in Helszinki. NOSENKO was then asked if he would have
learned of the trip in any case, whether or rot he was in
Moscow, and he stated that .he would have..: W
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KOSFL 0 was interrcgated -by CIA on tre JENNLR case On
15 Pebruary 1265. Ou the basis of this interrogarion, a proto- g
col was drawa up in question-and-answer form, incorporating -
NOSENFO's rzepcases, end on 17 February 1965, MOSENKO signed -:
the protccol, attesting to its accuracy. The following is taken
from this signed statement: o

TP FERIN 7% T E MR £

Question: Dié you supervise the work agzinst JENNER?
o e ———————————— i

i

NOSENKO: Yes. :

Question: Did you srad the file on JENXNER?

NOSENKO: I don't renember.

Question: Did you rnad re.orts on JELNER?

NOSENKO: Yes, 1 read materials on JENULR, everything which
cane into the scction on JENNER and the other ccde
clerks.

Question: Did you ever see JENNER personally? , 4

NOSENKO: Yes. We had his anketa [visa application]. i

Question: What was the operational plah on JENNER?

§9§;NKO: gefore his arrival we had cniy the anketa, nothing
more. He was listed as setretary/a:cnxvxst,* and
R . there was a date on this anketa which was the date , :
o . - hewas due to cross the Finnish btorder--the ‘middle - k
' of the month, the 15th. It was the beginning of o , A
L 1960, not long after I had arrived in the First s
> Tl i . ... «. . Department., We decided to create an active opera-
' ' tion. We knew the date, and we thought he was to

0

: , - ¥ The posation oflsecfétéry/archivist at the U.S. Embassy in
: o - in Moscow was usuzlly occupied by a code clerk, but as pre~
!  viously stated, this was not t

rue in,JENHER'sacase. . - 4
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-Question:

' be'a‘¢ode clerx. We wéatedrtO’sendAKOSOLﬁPGV téﬂﬂél-
.~ sinki with ‘the mission of returning with JEKNER on: -
.the same train, during which time XOSOLAPOV was to

aﬂguéétioné

NOSENKO:

Question:
NOSENKO:

~.Question:

NOSENKO:
Question:

NOSENKO:

Question:

- NOSENKO:

study his behavior. JENNER was young and so was
KOSOLAPOV. : - L

How old was JENNER at the time?

I don't know. We sent GRYAZNOV's agent, a ballerina,
to Vyborg as part of this operaticn. I think her
first name is Yeva, but I don't remember her last

. name; her code name was "SOLISTXA®... She was placed
on the train in Vyborg as if she nad been visiting
someone there and was returning to Moscow. The main
idea was to place an agent near JENNER before he
even arrived in lioscow. . We wrote a propesal to the
Chairman of the KGB giving the reasons for doing this.
We explained that we had usually only one year in
which to work. The agent "SOLISTKA" met JERNER and
spoke with him. KOSOLAPCV also became acquainted
with JENNER and spoke with him, tut I can't say that
they were all speaking together at one time. $She
gave JENNER a telephone number.

A KGB telephone number?

Of course not; it was her own telephone number, but
he didn't call her. We then noticed that he wasn't
working in the code room but in the mail room. 0.K.,
that was interesting too. We waited one or two
months for the call to ccme, but nothing happened.
When JENNER once went to the railroad station or
airport alone to meet the couriers, we sent her with
GRYAZNOV by car in an attempt to have then meet
again. JENNER saw her but did not approach [her].
Instead, he turned in the other direction. Only
later did we learn that he is a very quiet person.
There was nothing else on JENNER at all except a
suspicion that he may have been a homosexual, but
there was no proof. He was like a child.

How much time did you have between the time of the
anketa's arrival and the time of JENMER'S arrival?

A month, plenty of time to prepare.
A month?

-Well, approximately a month., The usual approval
from the Central Committee was necessary so.that
KOSOLAPOV could go abroad. o
Who wrote this?

I prepared the gpéréktefiétika‘{offiéial form] on
KOSOLAPOV for this TDY and gave it to the Personnel
Office. o L :

whose idea was it féflthisfﬁeléinki'oééfation against f

JENNER?

PONTRN
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B nDSBNKO:i'VIt was~tha.idea;p£*the.groupa;A R
‘gmestion: " Did you advise KOSOLAPOV on what his role was. to be
before he left--what he was to do? : o
'WISENKO: I was discussing this case with GRYAZNOV' and XOSO-
LAPOV, and maybe we discussed it with KOVSHUK on the
day before KOSOLAPOV left. ’ :

cuestion: Was "SOLISTKA" an experiencaC agent?

HOSENKO: She had been working before 1960, but I don't know
for how long.

‘Gaestion: Who handled her before GRYAZNOV? y K

WOSENKO: I don't know. A ; 4

guestion: How did you coordinate this trip of KOSOLAPOV's with-
- other units, for example, with the [KGB] First Chief
Directorate (FCD)? -

WOSENKO: KOSOLAPOV wrote a cable saying that he was coming
for two or three days.

question: Did you approve this cable? i

' %wOSENKO: I didn't sign it, but I read it, and then we took it :
to XKLYPIN for his signature, Once it was signed,
KOSOLAPOV took it to the Second [European) Department,
FCD. i

question: What cover did KOSOLAPOV use for this trip?

[ -

© o o

NOSENKO: I don't remember. o .

Question: What name did KOSOLAPOV use?

NOSENKO I don't remember if he used his own name or another.

Question: What other correspondence was there?

ROSENKO: Correspondence? . ' . ‘ . H

Question: What other cables or letterg were sent 'to or re-
’ ==  ceived from the Helsinki Rezidentura [Legal Resi-

dency of the KGB] concerning this operation,,KOSOLAPOV's M

trip? e ' i

_ ‘NGSENKO: only this cable, nothing elsa. ;KOSOLAPOV was to dis- v z.ﬁw@aga;%
K]

cuss with the Rezidentura the possibility of obtaining
their help in HeIsinki with the work against code
clerks, to see’what agents  they had, or.to study the
situation, the pcssibilities. 'We wanted to use agents
against the code clerks in hotels and restaurdants,

' to use girls... LR

With Qﬁoﬁ.was,KOSOQAPOV to speak in Helsinki?




" NOSENKO:

Question:

NOSENKO:

Question:
NCSENKO:
Question:

NOSEMNFKO:

Question:
NOSENKO:

Question:
NOSEMKO s
Question:

NOSENKO:

Question:
NOSENKO :

Question:
. NOSENKO:
Question:

NOSENKO :

bﬂe spoke w1‘h the Rcsxdent and the Ceput1 Residen

'He discussed this question with them .and they said

they would see about it, but we were told that the
Res1dency has more important qnes*xo 'S, :

What was more important than the work against code
clerks?

They didn*t tell us.

Well, wasn't there some sign, some hint as to vhat
was so important?

Code clerks in Helsinki would be more important for
them; this.is the work of the FCL.

How did KOSOLAPOV know how to find JENNER, to. recog-
nize him and make contact?

KOSOLAPOV ‘had his photoqgraph, knew his name, and
with the help of the Residency, I think, they found
out at the railrcad station who was going on the
train. Then they bcught a ticket on the same train
for KOSOLAPOV. We knew JENNER must cross on the
15th.

When did KOSOLAPOV leave for his trip to Helsinki?
I don't know.

When did he return?

I don't know, don't remember.

How long was KOSOLAPOV gone in all?

About one week, not more than one week counting
travel time.

How did KOSOLAPOV travel to Helsinki?
By train, both ways.

Was he alone on the way down or did someone go with
him? . .

He was alone.

How did you arrange for "SOLISTKA" to board the
right train?

GRYAZNOV sent "SOLISTKA" alone to Vyborg and had the
local KGB'officers there meet her and place her on '
the correct train. They knew the date and would
establish the fact that KOSOLAPOV was on that train
before placing her aboard...

o Also on 15 February 1965 NOSENKO made the following addi-
- tional statement not included
- "SOLISTKA,'
- ROV briefed her for the. mlssxcn,.. KOSOLAPOV wrote a. zeport on .

in the protocol: "The agent was
She was GRYAZNOV's agent even before 1960. GRYAZ~-
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:x, gave a report to GRIAZNGV but there was nothxng there, either.”

, NOSENKO was questxoned on 20 October ‘1966 about his respon- .
sibility for and knowledgeability of KGB. operations .against

American code clerks.
without discussion, to specific questions.

Nothxng unusual ‘or Lnterestxng ‘in it. ééOLiSTKA‘ also

He was required to give only brief anéaers,
The CIA questions

and his answera were as: follows:

Question:

NOSENKO: -

‘Question:

NOSENKO:

Question:

NOSENKO:

Question:
NOSENKO :

Question:
NOSENKO:

Question:
NOSENKO ¢

Question:

MNOSENKO ¢

Question:
NOSENKO:

Question:
NOSENKO:

' Pirst part of 1960

Did you superv1se all code clerk operatlons in 1960
and 19617

Yes.

Were GRYAZNOV and KOSOLAPZV your subordinates during
thisg period?

Yes.

Kow many times did KOSOLAPOV travel to Helsinki in
order to travel to Moscow on the train with Ameri-
can code clerks?

know of one.
When was that? Which one?
Don't remember. 15 Marxrch or April 1960,
Which code clerk?
It wasn't a code clerk. When he arrived it was found
that he worked with the mail. He came as a secre-
tary/archivist and the First [U.S. Embassy] Section
thought he is a code clerk. Found out later that he
worked on the mail.
JENNER?
Yes,
Do you know of any others?

No. What do you mean?

_Ohly one?

Only one--JENNER.

Was the operation successful?

No it wasn't successful. But it was xnteresting.
It was the fxrst try to send an officer "to Helsinkx.

When did it happen? v

b think approximately 15 Ha:ch

¥

or Aprzl.

fOther than
. make other
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Question!

Question:

NOSENKO:

Question:

NOSENKO:

Question:

NOSENKO:

Question:

NOSENKO:

Question: On the 31lst of March 1960.

7'+ Helsinki, that

' He went to Copenhagen to meet this couple {the YOUNGERs

and was in the United States at one of the General '
.Assemblies. _That's all. That was in the '50°'s.’ No .

i _others.

Dpid KOSGLA?OVVpersonally méet’JEﬁNER?>
Yes. -

Did you read his report of this meeting?
Yes. |

on 26 October 1966 NOSENKO was shown the KOLOSOV photo-
the first time, the following discussion ensued:

Do you know the person in this phctegraph, number 17
[Viktor Dmitriyevich KOLOSOV, empioyee of Vneshtorg,
born 19 March 1927 in Perm, USSR]? .

KOSOLAPOV, Vadim KOSOLAPOV, the former case officer
of First Chief Diractorate, First Department. From:

*59, the end of '59, case officer of the First Depart-
ment, Second Chief Directorate.

We have information that a Viktor--
(interrupts) Vadim Viktorovich.
Anything else you want to say about the name?

KOSOLAPOV.

Concerning his travel to Helsinki by train in March
of 1960 under cover of Vneshtorg, does that mean
anything to you?

I was telling you that there was trip when he was
returning with Paul JEMNNER.

JENNER, the code clerk?

He was secretary/archivist, but he wasn't working as
a code clerk. He was working with mail. :

Well, according to official records he arrived in
Helsinki by train from Moscow. S

P

<t

‘Yes. I

]

Y

THE .

Yes. Lo S

" . Question: And he went to meet JENNER, to come back on the

train with him. Right?

"'2i'wés'tﬁinkinq,and 1'm not sure. 60 or ‘61, I'm

‘not sure. ‘GO0 or '6l. I'm not sure. -I'm not sure
'60 or '61. I was telling '60, but I'm not sure.
Anyway, 1 cannot tell exactly. I know he was in

he was going to Helsirki.:. . .
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Question:

NOSENKO:

Question:

NOSENKO:

Question:

HOSENKO1

Question:

NOSEXKO:
Question:
NOSEKKO:
Questions

NOSENKO:

Quest{g&:

NOSENKO:

ggestions

NOSENRO s

; ‘ - WUE. debiie] g
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154.
It*s 1960. He made a zrip in 1950, in March, to
Helsinki by train using this name, KOLOSOV, and us-
ing this cover, Vneshtorg, and we also have a report
from official Finnish sources that he left Helsinki
by train on 2 April 1960 and went tc Moscow.

I don't remember the dates. DCon't remember. Must
be 15 March or 1 April, 15 March or 1l April.

No, he didn't arrive until 31 March. We have the
official record on his travel. Wwe have his photo
here, which you just szaw.

On the visa certificate, anketa, wi.th this picture
of Paul JENNER, it was sald taat he must come; we
knew that he must come 1 April or 15 March, or some-
thing of this kind.

But we hav. the official records showing KOLOSOV's,
or KOSOLAFOV's, arrival on 31 March.

I cannot give you any details. All I have said,
everything whzt I knew. If you need scmething on
KOSOLAPGV, I will try to relmember.

The interesting thing is KOLOSOV, or KOSOLAPOV, left
Helsinki on 2 April. JENNER, Paul JENNER, according
to the same cfficial sources, left Helsinki by train
to go to Moscow on the 3lst. Two days before.

They weire going in one train.

They weren't even on ths same train.

Here, please, they were going in one train.
KOSOLAPOV remained in Helsinki.

(interrupts) KOSOLAPOV in one even carriage, in one
even carriage with Paul JENNER. Then...

(interrupts) How do you know this for sure?

I was reading his report after his coming. I was
reading alsc the agent's report of the female agent
who was put in this carriage, in this carriage in

this train, and at the station Vyborg, the first
Soviet station, Vyborg, where she was taken by
GRYAZNOV, and was put in the same carriage, and she
was acquainted with JENNER. And later, it was a

try, as I was telling, to show her to JENNER, but
JENNER didn't want to have a contact with her.

That's all. It was finished... Ané she was acquainted
with him and was speaking with JENNER, and KO3OLAPOV
himself was speaking with JENNER... I was reading
KOSOLAPOV!s otchet [official account] about his [trip].

That's quite possible. 1It's guite possible that they
gave you a report to read concerning this. But it

is a fact that official records show that the two men:
were not on the same train. They were two days apart.

Y

No (whispered).

P
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Question: JENNER left on the 31lst.

we2IIs T écn't koow. I dcn't'kncw.
pack oot

1 Zca't know. Maybe
this is 2 mistare of Pinnisn cff-cialis. I G’
know, but he was on the same train and he was returnh-
ing frcm ielsinci with Paul JENNER. The same train,
i tEE LEBIILETE.

The remaining information on KOSOLAPOV's TDY in early 1960

comes from other gources:

~ After arriving in Moscow on 1 April 1960, JENNER
reported that ne was agproached on the train from Helsinki
by two young Russians, "a bcy anC a girl, probably uni-
versity students."* The two Russians struck up a conver-

gation and were soon paiting him on the guestion of racial

discriminetion in the United States. They said that they
might see JENNER in MGSCOW. About three months later, on
29 June, SENKLIR was performirg his rormal duty of escort-
ing Embassy couriers to Sheremetevo Airport when he was
again apprcached by the wussian girl, Yuli, who acted
surprised tc see hinm and asked him to go outside to talk.
yuli explainea that she was waiting to say goodbye to a
friend who was leaving on a flight to Irkutsk (JENNER had
seen tne Irkutsk f£light depart a half hour earlier) and
told JENNCDR that her male companion on the train trip to
Moscow, Yura, had returned to his studies in Vyborg.
Interspersed with yuli's questions concerning JENNER'S
irpressions and personal activities in Moscow were others
about how often he came to the airport and how he liked
his job at the Embassy. When JENNER said he must leave,
she gave him her telephone rumber in Moscow and insisted
that he call her.** She advised JENHER that "it would be
better if you did not mention our conversation to anycne.”

ion about his Soviet companions on
WNER also told U.S. Department of
bout sexual advances made by

nd about provocative clecthing
(NOSENKO has not indicated tnhat
s u KGB agent, but has said
raids of American code clerks

- Besides informat
the Moscow journey, JE
State security officials a
his first maid in Moscow a
worn by his second maid.
either of these two wcmen wa
in another context that all
were KGB agents Or informants.)

ed that I. Ye. SERGEYEV, a

- CIA investigations show
1 in Helsinki, contacted

KGB officer and the Soviet Consu

the police chief there on 31 March 19
ance in locating an American named Paul ©. JENNER who was

due to arrive in Helsinki the day before.*** SERGEYEV
explained that he had some "business” with JENNER, but he

** NOSENKO has mentioned s

##2GOLITSYN identified

S e

*KOSOLAPOV was 32 years of age at the time.

everal times that GRYAZNOV's agent
*SOLISTKA" gave JENNER her telephone number.

the Helsinki police chief as a Soviet
Intelligence agent from *about 1945 on.” ; -

60 .to ask his assist-
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did not specify its nature. Reportecly this weas the first
time that SERGEYEV had made such a reguest cf the polics
chief.?®

- ClA travel records ghcwv that JEINNER arrived in EHel-
sinki en route to Moscow on 30 March 1350 and ceparted Ly
trazin the following day. KCSCLAPOV arrived in Eelsinki
the same day that JENNER left, 31 Marzh 1960, ané remaired
there until 2 April 1969 when he too departed for Hoscocw
by train. The Finnish train manifes: for 31 March 1940
indicates that there was only cne passenger abcard the
daily train leaving lHelsinki for Mosccw on this cate,
raul JENNER, listed as a U.S. citizen and secretary/archi-
vist. The manifest for 2 April 196C carries the name
Viktor KOLOSSOV (KOSCOLAPOV) ané shows that no Americen
citizens were aboard.

(d) Th= November 1960 TDY (GARLAND Case)

ipart from denying that it ever tock place, HCUSENKO has zaic
nothing about a trip to Helsinki by KOSOLAPCV in Liovember 1360,

but GCLITSYN said such a trip cccurred and related it te an in-
cipient KGB cperation againzt an American gode clerx.

GOLITSYN was not posted to the KGB Lezal Residency in lel-
ginki until July 1960, i.e., after KOSOLABOV's first trip to
Helsinxi, under the KCLOSOV alias. He has reported that at
"ahcut the end of 1960, about liovember or possibly Ly the begin-
ning of 1961," the KGB Second Chief Directorate sent a telegvam
to the Helsinki Legal Residency. The telcgram advised that an
American code clerk would arrive in Helsinkxi in tra..sit to
Moscow; the responsible case officer would te KOSOLAPOV, whin
was being sent to Helsinki under an alias and under Vneshitors
cover; KOSOLAPOV was tc strike up an acguaintance to be con-
tinued with the American in Moscow.

The following extracts are from the transcript of GOLITSYNK's
further remarks on this subject in early 1962:

Question: You say that around Kovember 1960 KOSOLAPCV came
to Finland?

GOLITSYN: Came to Finland.

Question: He came under cover?

GOLITSYN: Yes.

Question: Under a new identity? With an alias?

GOLITSYN: Yes, as an emplovee of Trade Union (Vneshtorg).
But, of course, there may be scme different dates.
saybe November. I suppose [believe] it was the
end of 1960 or it can be the beginning cf 1961.
And he waiting for some days, a week or so.

Qgestion: In Helsinki? . .

¥ & similaxr request to the police chief was made by SERGEYEV
with zegard to GARLAND (see below).
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197,
GOLITSYN: Yes. Maybe ‘our day Then we knew that the Aneri-

' can Embassy toock a txcket for ‘him [the American tar-
T » . get} for-the train... . And .KOSOLAPOV took a ticket.
R : - " in the same. conpartmen And before the departure

' L . we knew exactly from the guide ([conductor] of that
' " train that it's the same person--{I'm not certain .-
whether he was a] code clerk or not a code clerk*-- 4 L
but his name, his real name. It was listed. And I - S
was at the railroad station at that time, I went - - . - )
to see off the delegation, the Soviet delegation.**

Question: See them off?

GOLITSYN: Yes, the delegation. And I asked him, KOSOLAPOV: ;
"Who is this perscn? I suppose lhe is an) American?” .
I suppose [believe] he said: "He's a fat man, a
young fat man.
Cip ol

Question: The American? 3

[

i
g
b
4
LY
i
3
3
H

GOLITSYN: Yes. And I suppos; [believe KUSCLAPOV said] bespecta- :
cled.*** '~ And KOSOLAPOV and these persons were . . . :
smiling and looked through the window before depart-~ G
ure. }

Question: 1In the compartment? The train compartment? ' ;

GOLITSYN: Yes, and then this other person visited Helsinki from § :
KOSOLAPOV's division [the U.S. Embassy Section, Ameri-
can Department, Second Chief Directorate]. hkkk

Q.-2stion: When was this? _ !

b Rt mit e

GOLITSYN: It was in surmer or maybe September or so of 1961. !
And I asked him. I reminded him about his case...

Question: Who was this? Do you remember?

GOLITSYN: I don't remember because he changed his name. I
‘know him but I... And I asked him how is that case
that I helped KOSOLAPOV with? And he did not want o
C. to discuss it. That's why I came toithe conclusion : 3
A that this case was a success, Otherwise he would i g
' have toldé [me}. And I am not sure but I can try to rec- ‘ '
..ognize this person in pictures. .

T e e
¥

Question: You think that you could? o S S .

* wWhen he first gave this lead, GOLITSYN 1dent1f1ed the . B
Amerxcan as a code clerk. N

e GOLITSYN was not asked details of" this delegatlon. There
were eight Soviets, including KOSOLAPOV, on this train.

%%t RKOSOLAPOV's description does not fit John GARLAND; it is,
. however, a fairly accurate characterization of Paul JENNER.

SRR s#8% NOSENKO has not mentioned this TDY, and the. KGB officer
o C temains unxdentxfzed L , D

ABnarueds
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'“‘ctuitment.“ Although he could not recalli whether he had read’

GCLITSYN: Yes, protably, He Lum’rus e o little of one of iy
: friends.’ .

Question: He looks & little like your f7:1:nd?
GOLITEYN: Yes.
Fuustion: wWalch one? YOSCLAFOV?

GOL.ISYIi: No, no. Tals Auerican
The Finnish raisroad maniisst - smasengors Yravelling >
from Helsirnxi to Moscow an (6 i9: YOICLEYOY wils one
cf eicht Soviets shosnrd .o traarn 3NLAND was the
only American. I2RLANG, . AR Zrrjved in Hel-
sivki on 14 MNovemher 12¢0 - . ling v Moscow to assume
the duties of supervisor Sraw: Lomhrument Sode room in
the U.3. Emicssy.

| E I I
$

.

v

i Lne

o
1

he had with Grvioto GENEL e o SERTEYLY of :

the lLegal Residency i Heloansa oo lus il police chief 3

(ar.d KGB acent, according e UuLiTay!] Javemzer 16€0 for i

help in locaving GARLAID. on ZFas=pidan Wi wouird arrve therne on :

14 lovemper. .

i

GARLAND was fiIst sntersiowens ma ARIDIAN, the krbassy $
Security Officer 1n Moscdw in conned: ~rtn the GOLITSYN lezd !

on 17 June 1962, In this 1rterviow A0 dented having mee “?

any Soviet of KOSCLAFWV & physicadi descrastion during the Hel- 4

vj having ever been
0 July 1903 GARLAND

sinki-to-Mecscow train trip and dlSO
;pprogched by Soviet ;Jznllx ent e

. NOSENKO on 28 Jznuary 1964 identified 20 Americans em- ol
ployed by the U.S. Embassy in Moscow w«ho were of interest to *
-the KGB because they were suspect intelligence officers or I vy Qﬁﬁﬂdég

agents, or because they feli into some otier category of in-
terest to the KGB, He gave a short statcement concerning each
of these 20 persons. One of them was CARLAND, about whom T i
NOSENKO said: “"code clerk,* but.mothing doing.” ' NCSENKO was : - :

asked on 2 September 1964 to review this list for the purpose
of supplying any additional inforination he m1g“, have concern-
ing the individuals named., YOSENKC szarad: - As with all ccde
clerks, they were studying him (GARLA“D) in.order to.gather
“enough material to make a recruitment the caze officer was
KOSOLAPOV. I don't remember the nc.mec ot descriptions of any
agents, and I didn‘'t heer of any derogatory informacion.  As

- .far as I know, theres was no ope:acxcnal apptoach and ro re=-..

‘ the KGB file on GARLAND or not. WOSENKO on 15 February 1965 said:
he thought that he must have read current materials’ concerning:
GARLAND as they came into the U,S. Embassy Section. NOSENKO
~glso said that. there was no opsratrona! plan drawn up for GARLAJD
"because the KGB hLad no dereogatory information whatsoever concern-
‘ing him. NOSENKO has not provided additicnal’ Lnfoxmation con~:;
cerning GARLAND “whom - ho had pte=umab1y never seen. and ‘was unable




to recall any background xnfornatxon concernzng GARLAND or any

COV. A DRI AN "f"“:"‘\‘ C T . ¢ ""."..,"v .',‘. ’

- NOSENKO: When he was returning from Helisinki- with Paul JENNER?

199, B .

details on his travels and acquaxntances while statzoned in Mos-"

In the context of discussion of KOLOSOV/KOSOLAPOV'S travels
to Helsinki, NOSENKO's interrogator pointed out on 26 October
1966 that CIA was aware of a second trip cthere which NOSENKO had
not reported. The following is a transcvlpt of this portion of
the discussion on that date:

Question: Well, we started to look for other trips by KOSO-
LAPOV, or KOLOSOV, and we did run across another
trip, again by KOLOSOV, using the same alias.

NOSENKO: To Copenhagen? : ‘ E
Question: No. This'was a trip to Helsinxi.

NOSENKO: ©Oh, I don't know. Maybe after, after '61 maybe. ' ]
I don't kncw--'62, '63, I don't know. '

Question: No, this was in 1960. When ycu say you were in
the First {U.S. Embassy] Section, First [American}
Department, Second Chief Directorate. He was on
the train, according to cfficial records, on 16 Novem-
ber 1960, going from Helsinki to Moscow,

e ada i e st

NOSENKO: I know about one, he has took trip, when he was re-
turning from Helsinki with Paul JENNER,

Question: We looked at evcrybody else, all the other records
. concerning this train trip tu see who was on the
train with KOSOLAPOV or KOLOSOV KOLOSOV was the
name he used.

i

PR DA

NOSENKO: Yes?

Question: We found there was one American on that train with
' KOLOSOV going from Helsinki to Moscow.

NOSENKO: Yes? And his name? If it is not secret, if you can o
say, of course? E

Question: One of your targets, an American code clerk.

NOSENKO : He was, I know, going from Helsxnkl, only with Paul ;
R JENNER. ;

Question: You don't know this man's name?

B s e e 1 O DU DU P

NOSENKO: {silence) . _ f

Question: Well, we checked further and we found:out that ca
- GOLITSYN-had told us about a trip. C B

GOLITSYN was then out, yes?‘

R S T ¥

Taesot wl.
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NOSENKO:

Question:

NOSENKO:

Question:

NOSENKO:

Question:

NOSENKO:

|

‘Question:

NOSENKO:

Question:

R

Question:

NOSENKO:

" ‘Question:.
4Yes,_I.understand. And FO;OLAPOV must tell him abozt

This is not Paul JENNER. This is a different time ' ';g

NOSENKO:

Question:

NOSENKO :

. him. There was a study of him, yes, but there wasn 't

GOLITSYM told us that KOSOLAPOV was fréveiiih&jtaniﬁ'
Helsinki to meet a ccde clerk in MNovember .1960. -
You understand what I'm telling, you’

the code clerk, kut we found out that Paul JENNER is o
not a code clerk when he began to work at the Embassy. I

of year--

(interrupts) When he began to work in Embassy.

This is not March 1960. This is Kovemker 1960. A
different time. It's the sawe year, but a different
time.

«f
A
!

I know conly about his t*:p when he was returning with
Paul JENNER.

e it e

Well, how do you ewplazn that this man, who's suppcsed
to be under your supervxsxon in the Embassy Section, -
is aboard this train with this American code clerk, i
one of your targets, in November 19602

I know only about one trip {by] KOSOLAPCV to Hel-
51'3? when he was returning with Paul JENNER, about
whot he was thinking azlso that he was a code clerk.
Yes.

KOSOLAPOV or KOLOSOV was not on the same train with
OENNER. We have the names; we have the facts; we
have the official records. We also have GOLITSYN's
information about November 1960. GOLITSYN went with
KOSOLAPOV to the train station to see him off.

i
2
!
L
4
1
i
i

He must. He was working as a case officer of counter-
intelligence, of the Fourteenth Department. Of course
he must, of course he must. And KOSOLAPOV must speak
with him.

KOSOLAPOV spoke with GOLITSYN, and KOSOLAPOV rode i
with this American code clerk from Helsinki on the 4
train back to Moscow. But GOLITSYN was not in Hel- i
sinki when JENNER was tnere. It wasn't JENNER.

{VTSY

W

With Paul JENNER I know, but I don t know of anyoody ¥
else... You are giving me such a big bluff. I don't :
know, I don't know, I don't know.

i
¥
vl
4
N

-y

It's no bluff. Do you have any idea ﬁho this other
code clerk was? :

e . . ‘ , . ' . . 5
No. There wasn't such a one. -, .’ :

Well, I'1l1l tell you who.it was... Did you ever hear
the name GARLAND? - Lo .

Yes, I heard GARLAND. And thefélwasn t any apprbach
made to GARLAND. There wasn't any attempt to rectuxt

:ecruitment or somethxng else; “ - R
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* "{iv) . RGB-Polish UB Activities Against MORONE . - .~

. (a) Introduction
o - In 1961 CIA leatned from a Polish source who furnished
. much reliable and sensitive information that, with the assist--.
: ance of its Polish counterpart, the Office of Security (UB),
the KGB in November 1960 becan using a ferale agent against
Joseph MORONE, a U.S. Department of .State ccde clerk assigned
to the American Embassy in Moscow in August 1960. The woman
accompanied MORONE on a train trip from Moscow, became inti-
mate with him in Warsaw, returned tc Moscow twice in February
1961, and there had seyual relations with him. The compromising
scenes of MORONLC and the Polish UB agent were photograpned.
This information cn the KGB operation was received by CIA soon
after the wcinan's second visit to Moscow. On the basis of this
report, MOROME was interviewed and polygraphed in Oslo in May
i961, and he was transferrxed to Lisbcn from Moscow in August
1961. .

!

-
-. :g
=
3
Rt
3
3
-3
3
H

i
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NOSENKO gave a feu details on the same case, without men-
tioning the name of the KGB target, during the 1962 meetings in
Geneva. In 1964 and 1965 he furnished more particulars on the i
YOPONE case, identifying three KGB agents (besides the Polish '
female) who participated in the operation. NOSENKO, however,
said that two cf them added nco information of us2 to the XGB
against MORONE, ard that he was unable to remember what the tniré
agent reported: statements by other sources indicate tha:t re- i
garding MORONE all three agents could have acgquired information i
of operational potential for the KGB. NOSENKO has not reported,
as have other sources, that. a fourth KGB agent ramed Ella UMANETS
was in contact with MORONE, or that the KGB officer SKVORTSOV--
posing as MICHAUD--was with MORONE at America Hcuse on at least
one occasion, the night when STORSBERG says he was approached g
by the KGB (see above). NOSENKO has ccnfused the MORONE case O
with another by saving that a fifth XGB agent was directed
against MORONE, whereas she was apparently directed against the
American code clerk ZUJUS (see below). The sensitive source of : L :
the original report on MORCNE stated that a KGB officer "VOLODYA" o7

. “{vliadimir, last name unknown) personally met the Polish female o
agent when she arrived in loscow, and NOSENKO said that the
KGB officer was his subordinate KOSOLAPOV. NOSENKO at first
claimed a KGB photographic technician supporting the case re- 1
ported to him, but he retracted this remark after CIA showed i

“ him that travel records on NCSENKO made it impossible for the -

technician to have spoken to him as he described. According to
NOSENKO, MORONE was reassigned from Moscow before the KGB could.
take further steps against the code clerk, and he speculates
MORONE's transfer was prompted by American authorities' concern

e over his relationship with one of the KGB female agents.

o mtieh Nabes

~8

‘(b) NOSENKO's Information

At his first meeting with CIA on.9 June 1962 NOSENKO made
a passing reference to an operation in which he had placed a
. female agent of the Polish service in contact with an American
; . from the Moscow Embassy while the latter was visiting Warsaw. - )
- Later, NOSENKO said, he brought the same female to Moscow-in- . - ~.. -
order to obtain further compromising materials on this American. :

or “ L . -
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-afraid of contacts with Russian girls. .He said that he himself ..

¥ The guard referred to is Frank BEGGS, a marine enlisted man

7. " by any such girl in the Soviet Union-after the trip. to Wa:sa§

Asked on 11 June 1962 whether he had had foreign agent
working against the U.S. Embassy, NOSENKOC descrived his having
introduced the idea of using such agents to develop-Americans ~

had several of these third-national "agents, that he sometimes
would ask the German and Polish services to supply him with
agents, and that it was unnecessary for hir to explain their
intended use in operations against Americans. NOSENKO then ; .
gave an example: “"Listen, the sergzants [enlisted men] who -~ - L o
lived in America louse had a custom--it was tod far to go<to ’ S
America, so where did they go to rest fon leavel]? To Finland

or Peland. Why Poland? Because they can fincd woren there, the
rate of exchange is good, and so ou. What do we do? We planted
a female Polish ageat [on an American] in Poland. Then she ; - -
comes to Moscow. We arranged a chance meeting, and things de- - -
veloped. Once two guys, a Marine quard and a codje clerk went to
Warsaw. They were on leave for a week and a half. We knew

when they would be going. I made an imvediate phone call to
warsaw. - 'Give me 2 woman,' I said. ‘'Get a gced whore for me
there, a pretty one Lut not one who strikes the.eye particu-
larly.' Well, they sent me such a girl. Arnd I placed this

Polish agent on the same train, in +he same car, even in the - -
same compartment. The train left. One of the knmericans, the

one in whom wWe were particularly interested, the code clerk,
wanted the girl and there, in the compartrent, they went to bed
together wh le the other American slept. I toid the Poles in
Warsaw to give the girl an apartment and to get photographs.

They arranged an apartment and he came there. Everything was

O.K. After a week ané a half he returred to lcscow., We did

not rush things. A month passed. Two months. iet's not rush,

T said. A half a year went by. I insisted thau nothing further
may be done any earlier. Then I said, 'All right, let's give

him this girl, this Pole.' She arrived {in Moscow] and they met
one another. I crcated the corditions: we created the condi-
tions. They slept with one another once, twice., A [Soviet]
girlfriend showed up. The sare thing. And he also began to

sleep with the girifriend. The Pole left and ne was with this
;Russian, and she was our agent. You see, first the boys are
afraid of Russians. But [we gave him] a Pole and then transe
ferred him to a Russian.”

Bl
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NOSENKO stated on 1 February 1964: "I remember we were
working on one of the members of the guard of the hmerican Em-
bassy, who was going to Warsaw for a good time, for a few days'
relaxation.* We wrote to our advisors [KGB officers attached
to the Polish UB] to do éverything possible--to get a pretty
Polish girl for the fellow and to photograph any intimate

L

scenes. The Poles introduced the guard to the girl, they did ' .
have intimate relations, but they gave us photographs without - I

any intimate scenes. Just how they are sitting together, how , 3
he is kissing her--that's all. Well, we got these photographs

and some time went by and.then we asked that the: Poles send B ‘ .. i
us this Polish girl so that she could meet him in Moscow. They S Lol -

ﬁ»%ouwmmmdmmmtommw.TMJm&,M%wnsum
to relate toc MORONE, who has described his enctiunter with
‘the Polish girl and her subsequent recontact in Moscow. .
... BEGGS ‘has also reported {see -below) that MORONE met a Polish .
*" girl on the train to Warsaw and that she-later contacted .him<
in Moscow: BEGGS has denied that he, himself, was. contacted .

.

f

- with MORONE.

.
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* NOSERKO has also mentioned a probibitios on redruitment : vl
attempts durirg the 1219 Sokoiriiki t-x‘\unr.i:)n pe~guse of the
need to avoid iucidents affstiag U .S.-Sovaen relationships.
GOLI’L‘ ™ told CIA of . f.uc‘l a pzu.xthxun nla\.e.s an. the use

' e'np-oyee m 19b'1 becauses o:;-
. . ... . EISEIHCWER: to the, Soviet: y:)mn y _ 9
A - ineident:on.:l;May '1960;  chislvisit fiever, ‘tock-pl
g U:S.5Soviet . xalatlons deter toratcags.  Thioughout the rest of
- 1960 and most of 1961 they z«.naxn—’d’\ory'.st.ra.r.ed, ‘ané. Sov*et
-pressures and hard lires culmirated 1n the Beriln srisis’and
v walx-bu;ldlng in’ Berlm m, Auauwt: -Of 19&!. ' 5




.. working against MORGNE was NCSELKO's subo:d nate ard special=’

- had discuss=d the MOPRONE case Wlth ROJOLAPOV and GRYZZNCV on a.’

NOSERKO furthe' tepoztea to CIA ;hat the }GB czse of‘xcer

ist in ¢tode clerk orgcrations, KOSOLAPOV:. .. NOSETKO read the file
on MORONE and saw his visa photcgraph, but he rever saw him in .-
person and so could not provide a physical dcs~r1pti:.i "NCSZNKO

nurber of occasions.

=

ROSENKO said that the YGB agents working on MORONE were:

- Svetlana IVXNOVA , a maid or waitress at America -
House who reported to DEMXIN, the case officer responsi-
ble for Americans living chcre, on evarything ehe saw or
heard concerning MORONE. ROSOLAPGY visitced her several
times with DEMHIN to discuss MORONE, and YNDOSENKD hinmself
ret her cnce or.twice in cne of the twe sate zpartments ’ ;
that DEMKIN had at his dispzszal, NKCSEN#D did nct recall S
arny specific infermation on MORONE which was interesting
or useful from this socurcze. i ¥

B

'..‘iiﬁ'mg!m

3

-
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g an Egyptian erninlcved at the
Egyptian Libausy #ho was 2n agent of the Sizth (Under-
ceveloped Ccunirioz) Departirent of tha XG2 Secwnid Chia

Directorate ngf visited America House and mat MORONZ,
but he diz not £Eart anything of value ihat NOSENKO re-
renbered.

PSP

~ Ona ©f twe East Ceruman females imported for use
against thz inhabitants of kmerica Hcouse. In early ;960
GRYAZNDV went to rast Periinr to obtain <wo German women *
wio could be used .for this purpose. - The tirst of these
was Hanna, blonde, docunmented as a West Ger:an travelling
‘o Moscow, MNOSZNKO never met her but instructed FREIS-.
FREUND (sea the STORSBERG case) to taxe ha2r to Araricar’
House and leave her on her own. Hanna went geveral tinmes
to America House in 1961, but NOSENKO can recall nothing
that she ray have repcrted on MORONE. The other East Ger-
man girl was docurmented as an Austrian. HOSENTO never
met her but recalled that she was asked fcr her cdocuments
at America House on her first or second visit ther2. She
replied that she had left them at her hctel, left America
House, and never roturned. NOSENKO did nct remember the ;
time when this incident occurred, beyond the fact that he ’ © o
was still in the U.S. Embassy Sectien and that ABIDIAN :
was the Ermbassy security officer at the time.® : ‘

B F: v an Italxan%at the Rrerican
’ Embassy and hosohﬁxov s .agent,’ reported everything he
heard or saw about Americans to KOSOLAFOV. NOSENKO re-
called nothing specific that had said about MORONE,

* CIA has no 1n£ormatxon cencerning such an incident in 1960- ' k

1961, but the circumstances described by ‘NOSENKO sez2m to
apply to those surrcunding a relationship between a woman
named Lillian (last name not known) and the military code
clerk 2UJUs. These details are given in Part V.E.3.c.(v).

-';In any _event, the incident involving Lillian occurred after

~ the date when NCOSENKG says he was transferred fronm the U.S.
Embassy Section. At the time, Hugh MONTGO!ERY ta:he: than.
ABIDIAN was. the Embassy Secuzxty Offxcet. . :




‘Fro= one of these agenrts, or psssibly in some other mas
"ner, the KGB learred that MORCNE has olannirng to 3o an 1ea"e
tc warsaw. NOSENKO, ROSOLAPOV, and GRYAZIOV thereupon decided
to employ a Polish female agent in an attempt tc compromis2 hiz.’
KOSOLAPCV wrote tne draft of the ¢ zrational plan for the attemst,
which was approved by GRIBALOV af*e: some editing by NCSENYO
and KOVSHUX, chief of the section. ¥USOLAPOV next met with a
Polish UB counterintelligence officer in KGB lieadguarters to
discuss the pian. The Fole was tcid that the target was a U.S.
Embassy erployee, but not that he was a code clerx; this fact
was deliberately kept from the Foles,

As a result of this m=eting, a .P»2lish girl was obtained

by the Polish UB and sent to Moscecw by train., Upcn her arrival
ste was met by KCSOLAPOV, who tcox her to a Moscew hotel, where
he gave her instructions ceorcerning her role in the coperation.
The girl was told to meet MGRULE on the train, flirt witan him,
h ve him fall in leove with her, continuve the associaticn, and

tuldy hiw.. She was to teil hirm that she had becn in Moscow as
a guest cf ner uncle, a mermber of the Polish Trade Representa-
tiocn in Moscow, 2an? that she could me=t hinm eqgain on her next
‘visit. ‘

hrrancenents wor
Directorate for a2 tec
compartrent naxt to t
visual {but not photus

coloLn tmc train in t:s
2rGGS und for araio z2nd

b}
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£ and BEGC3 left Mcscow.
in makipng 1OR0NE'Ss
the Opelatxcnal Tzcinlical

NGSENXC did not recall
The PBclish agent d.d, however,
acguaintance, and tue technicia

Directorate rupcr tei back to %0 the day after the train
reachea Warsaw The technician told NUSELKO the girl had en-
caged in s;xual intercourse durin: the trip. The technician
also regcrted that the tape recordings obtaincd were of pso
qLality.

- Because the KGB still lacked ccmpremising materials, KC30-

Lapov prepated a paper requesting that the g1r1 again .be brought
+o6 Mosccw cnd permissien to acguire compromising photozraphy
during her vicit. The requests were approved by higher KGB
authority. When the girl arrived, KOSOLAPOV met her alone and

~ took .her to the Hotel Peking, to a specially equipped room.

" The girl called MORONE at Amcrica House, and MORONE subsequently
visited hexr in the hotel room two cr three txﬂes, durxng which
photographs were taken. These were placed in the KGB's file on
"MCRONE. He did not fall in love with the girl, as the KGB had

" hoped, and she had no further contacts with hin.

*  CIA travel records show that NOSEXKD transitted. Amsterdar on
15 hovemLor 1°60 on a throuzh flic t f::ﬂ Hosccw to Cuba,

te rn 8 usa a,proxxnabeLy '

this, NOSENKO stated that instead of tal?xng to the techs:

- nician himself, he may have read the report and seen tke flln
u_stxips after his return.

3
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~""Althdugh the KGB had the. compromising photography, it was -
felt that there were irsufficiznt materials for a recruitment -
approach ‘o MCPONE. The KGB warted to trap him in the apart-
ment of a Soviet woman, to catch him in something that is defi-
nitely prohibited. TFor this purpose, Svetlana IVAOVA (see
above) was ‘supposed to lure MORCNE intc the city, but befcre

. anything further could be done, the Americans ordered MORONE :
out of Moscow before tne end of his tour, possibly because they AR O
were concerned about his association with IVANOVA -, Therefore,
NOSENXO said, the KGB made no operational approacih to MORONE
and no recruitment of him.

e

e

{c) Inforraticn from Cther Sources

e ——

A sensitive Polich scurce reported in 1961 that on 8 lovem-
ber 1960 a Polish female, an experienced English-speaking agent
of the Polish UB, arrived in Moscow winere she was met by a XGB
case officer named "VOLODYA." She stayed at the Hotel Warsaw = t
in Moscow. The ¥GB case officer, apparently from the American
Department of the KGB S2cond Chief Lirectorate, on 10 Novenmber
1969 pointed MORONE out to this agent at a railroad station in
Moscow. Under KGB insiructions, the Folish female met MORONE
on the train tc VWarsaw, where intimacies began. In Warsaw on
12 November 1960 she was quite friendly with MORONZ, but pur-
suant to instructions, she refused all overtures to engage in
intimacies. The next day she took MORONE to a Polish UB safe-
heuse suitably prepared for clandestine photography, and reveal-
ing photographs of an intimate nature were taken of MORONE
and herself. The ferale agent again travelled to Moscow on
5 February 1961 and stayed at the Peking Hotel. Further com-
promising photograpns were taken of her and MOPRONE on this
trip. The female agent travelled to Moscow a third time and
on 12 and 13 February 1961 more photograpas were taken of her
and MORONE.
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GOLITSYN was questioned on the basis of this lead on
16 February 15962:

% Question: Do you know anyone in the Arerican Department of
«he Second Chief Directorate who worked against the
American Embassy and used the name "VOLCDYA?"

GOLITSYN: Yes, I know CHURANOV, He worked at one time against
- ‘the U.S. Embassy. Later he worked against.the .
British Embassy and later he was sent to Cenmark..

. ... .. Question: Wher was he sent? Do you know? o L
GOLITSYN: It was in '57 until probably '60... I suppose that

. . he will continue to work now in the First Chief ‘

oo Directorate. He transferred there from the Second...

Question: Do you know anyohe who used the name “VOLODYA® in
T the Second Chief Directorate in Moscow in the fall
of 19602 ‘ ' _ -

_There is another person. It is [Vliadimir Ivanovich]
PETROV. He is the employee of the American Department,
- .Second Chief Directorate who works against the Ameri- .
- .can Embassy. He evidently knows English. ...and he
" worked in the American Department. .I know him and. I
met him in 1960. He was Chief of the American Section,
" the Embassy Section... L et . e
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'QUesfion:_'Well, in VOLCOYA, "r ¢nteres'~4 in a kGB case offi-'f,
cer who would he working againg Lnnrxcan ﬂode cletnS'&.j

.:"'.' PR :~‘- [ . -:," " ‘, RS ) 207. e VR :_':i’:":‘ Fpv

in the fall of 1960,

GOLI SYN' Yes hé'(PETRO?) is the chief of this section, That .
is why. Hd in the Chizf c. thic seciion waere GRYAZNOV
works. [(GOLITGYN hed carlier identificed GRYAZNOV as
a code clerk =zpecialict in the U.S. Embassy Gection.]

Question: And GRYAZNOV is und<r nim?
GOLITSYN: Yec, he was an assdistant at core time, but is not

fnewl, and tihcn there was the resrganization ard he
became a little "iiguicated {dzuagraded in position}.

Ir an Octoker 1962 interview, following his withdrawal from
Moscow, MORONE stated that he had travelled with Frank BEGGS
Warsaw on 12 lcverboer 1%4G. On the tvraipn he caw a polish girl
cuteide their comnartment and askaed hor wiss lanjuagzs she spokz2
Later she entered his cormpartrent, andd whaen he tricd to engage
in sexual relatioans witn her, sie slapp-d his face. A day or
two after they arrived in Warsaw, the girl c.ntacted him at his
hotel, and he went to her rooum wierc they had sexual relaticns,
According to MORONE, he had sexual relatinns with at least twWo
other women wihile in Warsaw. ile ~ad HUGGE roturned to Moscow
withcut incident, On 6 Tebruary 19cl th: Falish girl from the
train called him at Amcrica Heuse, and the following day he
visited her in her room ai. the "ﬂ kxing Ho=ze¢l, where they had
several drinks and sexual relations. On tins occasion or earlier
the girl told him that she had an uncle in Moscow. MORONE lLad
den.ed being approached cor recruited !) 5oviet Intelligence, a
statement which was supported by a polygraph exanination admini-
stered in 1961, (Iurther details on_:“-s interview of MORONE
are inserted in a later paragrach contuining information from
MOLONE's associates in Moscow,)

The Marine guard BEGGS has cconfirmed MORONE's account in
general, with the exception that ho hus stated that the two
travelled to Warsaw on i3 Noverker 196C and that, after meeting
the Polish girl oa the train, MORONE and she got into the lower
bunk in their train compartment. “They arrived in Warsaw on
14 November and returned the 20th EEGCS rad heard from MOROLNE
that the latter had been rc:on-a:teu by the Pclish girl in !os-
cow ' in February 1961.

. The U.S.'nxlltary code clerk STORSBLXG has reported that
MOPONE was acquainted with "dichel MICHAUDS" (SKVORTSOV), who
laid some qroundwork for the KGB approacn to STCRS2ERG in Lha
fall of 1961. anen lntcrv'ew;i by the zB;ﬁE“ i

N g - TR e S "
a -5 2 <

‘l_r"i'ébruary 1965 NOSENKC said that sxvon-rsov undoubtedly mat
other Americans on his visits to America House, but he did.

"not remember who they were. He added that the KGB would not
.be interested in SKVORTSOV's contacts with other code clerks
because. "we told him not to squander his £orces, to eoncen-
trate on‘sz {STORSBERG] . sz was his target..
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w.tCKE's fellow code clerks and residents of America bouss
have Jezcribed him as a heav tYin¥er, a heavy gamnbler, and a
ladies' ran. Various repcrts indicate thgt \PONE was involved
in a currency-speculation ring operated by ﬁiﬁﬁﬁﬁﬁﬁ&f fataln the

KGE acent renticrned by HCSFY;. and MOPONE hs confirmped tnat,
. on at _east cne occasion, NG igz#% arranged the intrcduction of

o Soviet females. MORONE had rela-
tions with cne cf them in-ﬁhégﬁys apartmert in the spring of
1562, MOTOUE was also naic 1o be a close friend cf tne Embassy

: RRoE FErThidentified by NCSINKO as an agant cf XKOSO-
cnticned by himvin connéctign with cthe MOPONE
that along withh other Americans,

'ORUNE and other code cler:

TR

LakJd¥, buf ~Ct =

opsraticn., (MOXONE acémitted

he =ade it a common practice to purchcee rubles illegally from
. -

el ‘Cne report states that {hideed asked a Marinc guard to
deliver tlachmarket rubles ts MORCIL Ip_tho State Cepartment
code reem, & restricted arca to vhich <@ ® had no access. A
nunser ¢f repcrts indicate that MORONE wa¥  scwvally incimate
with Svetlana IVANOV3, FHXIN's ageat, and with £lla UMANETS,
arnother ¥CB agent at America House identified by NCSENKO but
not renticrned by hinm in comrecticn with MORDIE, (MORONE denies
having had relations with Iv2 i"eaid that he told his
friends that he had been intimate with her. He said, however,
that he krnew Loth IVANOYA and UMANETS well and that he had onca
asked IVANOVA toarrange dates for him.and another code cierr
with two Russian females. IVAOvA ¢id, and sexual relations
ensved. MORONE has also admitted sexuval relations with a num~

ber of weren from varicus wWestern embassies in Moscow.)
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) 'S SENXD repofl
-s§‘a§=.3 the “zZain agent" in the LGB devclopmental opera-
U.S. Aray Sergeant Matthew Peter ZU2US, althougt

R A S S

FasT

(v) Develcomental Oseratich Against

(a) Introcduction’

ed that he perscaaily recruited and haadled

ticn against

GRYAINUV was the officer responsible for the IUJUS case. . R
) ATy

I AR nilitary orficer posted to Moscew for training, ' .
was uscu only in tais operation, buv NCSLNKO centinued to meet
him even after transferring from the U.S, Embassy Section to

the Tourist Departreat, While being interrczated in February
1965, NOSENKO said that<§@UZ¥3 could vouch for his bona Zides,

and he suggested that ClA appronchzfi:;. for this purpose,

ZUJUS arvived in Moscow in Septexber 1961 to assune
tho military code clerk duties of STORSBEXKG {see above),
and he remained there until January 1963, After initially
confusing ZUJUS with James XLYSERS3**, XNOSLXAU first described
the KGB operation sgainst him in February 1964, According
to NOSENKO, neither %g-Mgknor any otirer source supplicd sig-
nificant information Lo the KGB, and tre XGB therefore did not
attempt to recruit UJUS, (Claiming not to know the nanes of
%GB agents besides §hggpwio participated in the opsration,

LOSENXO nevertheless—iif other contexts has meationed two
fenale agents wlc reportedly associated with ZuJUS. One is
Ella UMANETS, the other an Eust Geraan woman posing as en
Austrian., NOSENKO indicated the latter was in contact with
MORONE (see above), wherea:s it is clear that ZUJYS was the
Ancrican code clerx who met this woman, . The Jate that she
and ZUJUS were tcgether, however, falls duriung the sumner
.of 1962 when, NOSENXU said,he was no loagar cexsaged in
operations against the U.S. Embassy,

(b) Information from NOSEXKS

The first reference by NOSENKO to.the ZUJUS case was
made on 2 February 1964:

NOSENKO: With respect to ZUJUS, I'll tell you exactly what we
tried to do with him because I spotted this in scme
notes, This mistake [confusion of KLYSERS and IUJUS]
nade me so mad, I completely forgot about ZUJUS
until I saw my little note., In 1961 I recruited a
Syrian from Dam G5 e T R

) : 3 }T T, 5:&” v SN et
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sewccmeen - - - quainted with iUEUé. %ﬂe ;easan why they had some-

thing in commcn was that sormctime carlier ZUJUS had
been stationed in Lebanon and the Syrian hinself was
from Damascus, which is a relatively short distance

; Here is. his name, He wrote it out hinself.
¥ d he wrote out his own address

£
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here {on one of the notes NOSINKO brought with him

to tne meetingl. We did not v ork with niz, and we
retired the caze to Archives, and did “ot turn him
over to nn,ono Here is hlt artdrass treet
1s CFTT PR y i
moxbéﬁ“” St nys ey R e Gol and the
beginning of 1962. £ad when T was leaving Yoccow

to come here for the Disarmement Conference {n 19682
I turncd him over for coentact (o GRYAZNOV, I said
goodbye to hin and he was scheduled to leave the
USSR permanently in April, back to Syris.

Question: What did vou do against ZUJUS?

NOSENKO: Nothing at all. lc {ed.%: ¥ was rerely studying
and devloping Lim. Yyring the convertation [at
Anericr. House] they even spoke of how nice it
would be to have sone vaanesc vcdka, aund we
specially had some shippped in from the [KGB Legzl]
Residency [in Beirut], ansd the Syrian brought
it to ZUJUS saying it hsad come from Liis friends.
2UJUS by character is n very quiet, uncxcitable,
caln person... Nothing disturts hir,
Py /rk
‘over fo the First Chief

‘:v

Question: VWhy didn't you tuxn

Directorate? yhiug
NOSENKO: ”hert?w1s1no roqcon for this beccauvse he was a
T3 A 5% A . ore s hi N
g 2 Ey AN we were to turn him over to

n}one 1t “Ole have been to the GRU. But we
decided to nell with it and put the case into
our \rbhlvcs.

Question: Did&gkggg.uuw Z3JUS when you fecruited hin?

NOSENKO: ‘No, he didon't herdly know anyonc--cven by nenme,
So we showed hinm photopiraphs, end when he said
that he had met ZUJUS., then we airected him to
develop ZUJUS and not to pay atvteation to any-
one elsc... If you want to approach him you
cen use ny name, simply Yuriy Ivenovich.

NOSENKO then proposed a false-flag rocruxtme\t
whereby a CIlA representative would approach o
that he was from the bGBtmﬂA year later XNOSEN 1Y)
that if ClA telked to %Mnagi the latter would be able to
vouch for NOSENKO's bona fides.

Speakinz of his own agents on 20 April 1964, NO3ENKO
said: EETEINEEAR.. .1 took with rle, even though I had
d ¢ e Seventh [Tourist| Department {[in January
1962}. But it had been decided thet no ore else kngw him
from the First [American] Department; it would have taken
some time before anyone would get used to him. But he was
already working in the development of ZUJUS. So they [the
First Department] said that they were asking me to continue
meetidng with him, and they were counting on my cooperation.
They also promised to speak to CHELNOKOV [Chief of the
Seventh Department] so that I would not have to stop [1
meetings with ZUJUS.”

TOP SECRET

|
1

i
4
i

[T A 2N




TaemoopS T8 T TR L MR

Jet .

- #hen reviewing lists of employzes of the U.S. Ezbassy: . .
between 1960 and 1961, NOSENKO cu 13 September 1964 idea- - L
tified ZUJUS 3s STORSBERG's replacecent and said that the R SRR
case officer working against him was. GRYAZNZV. le said that - L 5
his (NCSENKO's) agcnt‘gggsgiwas working against ZUJUS, but w b g
that he did not kncw the names of cthar agents invelved, nor
of any unusual or interesting inforraticn ccrncerning hiz,
although he had rvad the Sccond Chief Directcrate file on
ZUJUS. There was no information on ZUJUS from KGB micro- ' P
phones, telsphone taps, or surveillance. The KGB, NOSENKO i N -3
stated, did not nake an operaticaal approaca to ZUJUS E
and did not recruit him,

NOSENKO reported on 2 february 1965 that he hiaself
had supervised GRYALNOV's handling ¢I the cpeyation and
TS

x

personally handled the main agent, RFIE00 NOSENKO
read ali current reports on ZUJUS as tiaey c¢z.e into. the
U.S. Enbassy Section, z2nd he diszcusscd the casc with
GRYAZNCV, KOSOLAPGY, DEMKIN {ths case officer responsibie
for the america liouse) aad his superiors. GRYAINOV wrote
the cperational plan _on ZUJUS, <nich called for thorough
development by €t »2353. in order to learn everything
possibie about hldr;.ﬁ?ﬁﬁcntuglly to introduce an agent
to ZUJUS throgh Gy NEHRwas to invite ZUJUS to a _
restaurant in March SApriTiYs2, and a “friend" was to :
be introduced to 2UJUS at that tire. This had not been
accomplished as cf NOSENKO's departure for Ceneva in 1962,

PR S Y

iAm .

o

Progress was slow because ZUJUS was quiet and reservod A
end cften staysd zlone, even in Amcrica llouse, plus the fact
that although GFgodaand ZUJUS were cgguainted, they did not
become good frizads, Gaf5 was to visit Azerica

NJDSENKO met him in hoteis or rcstaurants (never in
is was _gncs every week or two, depending
blefs They would meet again the
Y VA report on which Americans were
drinking heavily aund which were caressi the girls €roa
foreign embassies in Moscow, Although went to America
House orce cr twice a month and drank theTe with ZUJUS, he
reported little of interest, The KGD lcarncd something
about ZUJUS's family in the United States, the details of
which NOSENKO did not recall; NOSENKC was sure, however,
‘that there was nothin; unusual or interesting about ZUJUS's ' ;
family background, NOSENKO stated that the KGB was not
‘aware of any vices or vulnerabilities that ZUJUS may have -
had, There was no recruitment and no approach by the

s vt de g i

Thlis

o b i 2

*

, : KGB--if there had been, even after KOSENKO left the u.S. ]
wf-on w0 Embassy Section, his friend GRYAZNOV would have told aim R
i abeut it. L P

f (c) Infcrmation from Other Sources .

: A In connection with a security investigation at the U.S. R
3 © . < Embassy in Moscow, ZUJUS prepared a statexment in January 1563 g
v which scknowledged his having had sexual relations with only S

one woman in Moscow, an employee of the Finnish Embassy. L
.. During & routine debriefing by U.S. Army authorities later in o
1963, however, ZUJUS said that he had once had sexual relations
with a girl who said she was an Austrian., The U.S. Embassy
'Security Officer reported -in the summer of 1962 that, ZUJUS.
‘had been intimate with an. Austrian womam, Lillian (last -
name unknown),; who had gone to America liouse ‘with ‘someone ' -

=¥
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'ftom the ‘United Arab chubl c and hag rcturned atcne a"

.-ZUJUS was a cryptographer, tbe manlger of Amcrica House

few days later, when she was picked up ty ZUJUS, Since

decided to interview the woman. - Ske tcld hin that she
was from Vicnna and was travelling wita Ler ecrcloyer, a
Czech. The manager then reported to the Security Officer,

‘who lecarned from the Aus:irian £mbassy that no nissport
. . & p

had been issued to this woman. The Scecurity Cificer went
to America House, and asked Lillian for her passport;

she replied that she had forgctten it, and sie then left
saying she was going to her hkote! fcr the passport, She
never returned to Anerica llovuse.®

The U. S Arnv rcvnv‘t of its debric? xng of "UJUS states
I LAY e % B A e By | D

ZUJUS was interviewzd by a ClA representative in
November 1955. Asked whether ite had ret anv aationals of
Near Eastern countrics while in Mos:ov, USUs nared anong
cthers 2 person from Peirut whe had beon in Dumascus or a
person from Damascus who had been zq Beirut--he could not
recenmber which., ZUJUS szid that he lad been acting as
doorman at America licuse whcu this perscn entered, and that
the two '"shct the breeze' for about 13 manatcza.  2UJUS could

"not vecall what they had talked about, tut their convers-

saticn apparently did not interést the visitcr, because he
left after a short while and went to tiae bar, IUJU5 may

have seen the man on several other occzsions, but he could
supply nc additional information. ZUJuUs Jid not recall that.
this perscn zave him lebancse voldka, but did say he favored.
this beverage. ZIUJUS said that he 41d not know this man's
namne or why he was in Moscow, znd he could provide no physical
descriptien.

ZUJUS said that, as manager of the America club, he had
frequent dealings with Ella UMANETS {a long-tirme agent named
by NOSENKO). 2ZUJUS often used her as sn interpreter in his
dealings with other Soviet employees of America House and was
able to provide a considerable amount of background infor-
mation concerning her. lie repeated his earlier statements

‘that he had never been approached or recruited by Soviet Intel-

ligence.

-1" See also NUOSENKU's account of the AGS qung one of two

East German wouen, who represented thenselves as
3Aust§ians, at America House in an Operstion against.
MORONE . :
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(vi) Approach to XEYSERS
(a) Introduction

i
U.S. Army Specialist Fifih Class Janes KEYSERS began his !
tour in Moscow on 20 jlecember 1v60 a3 an assistant to the i
Erbassy Medical Officer, Donald C. MARTIN, an Air Force cep-
tain; as an additional duty he was assigned administrative l
functions in the office of the Air Attiche, For a short per- !
iod in early 1901 XEYSERS was :rained to perferm back-up
cryptographic duties under Jumes STOKSBIRG in the military
code rocom, but he was relieved of this in A»nril 1967 because |
of low aptitude, laziness, and lsck of interes:z, Because of
his admitted homosexuval tendencies, coupled with his attitude
and behavior, KEYSERS was vemovel from “foscow by his American
superiors in June 1961, The decision tc¢ transfer him was
made on 13 June, and KEYSER® was informed of it the fol-
lowing day; approximately two hours before leaving Amevica
House for the airport on 16 June, KEYSESS rcceived a letter
from the KGB suggesting that he Jefect., This vas followed
by an approach to him at the Moscew airport, :

VPSSR S S SRS

Clema sasnenids

NOSENKO has ciaimed that he was thc K3IB cfficer who
spoke to KEYSERS on this occasicn and has said that this
incident was his only face-to-face cuntact with an American
target during his 1966-1%61 period of service in the U,S,
Embassy Section (excepting the alleged bricf encounter with
STCRSBERG--See above), NOSENXO has confussd the KEYSERS and
ZUJUS cases, but correctel this error prior to defecting. :
In most particulars NOSENKO s account of the case matches the ;
details from XEYSERS and other sources. However, whereas :
NOSENKO stated (without indicat:ng how the KGB obtained its S !
information) that the KGB knew XEYSERS had not told American
guthorities or having received zhe letter, KEYSERS did so
before leaving Moscow; this conversation tcok place in an
Embassy voom where a KGB microphone was then located,

o

{(b) Information from NOSENKO

NOSENKO first spoke of the case, without naming
KEYSERS, on 12 June 1962: ‘“Now I remember, He came to Mos-
cow, to the Eabassy, lle was to replace the military cipher
clerk [STORSBERG].® We sensed at once [that he was & homo-
sexual]. Well, everything was thrown at him, I stayed with
this case constantly, I didn‘t spend time on anything olse.
We chased him all over Moscow but were iate. We were in an
operational car., It happened like this. When there was
traffic, you cculdn’t get through. Whether we went up the }
left side or on the sidewalk where people were walking, in
the opposite direction, no matter. Therefore we wers late, J
late [i.e., could not catch him at anything]. But such

et e e M st 4

e

Y Although KEYSEKS trained In VoscoW toO assume back-up

] cryptographic duties, he was not STORSBERG's replace- -
i ment; Mathew ZUJUS, who arrived in September 1961, was, . . ~i
. KEYSERS was assigned to Moscow as a replacement for - ] B
g Staff Sergeant J.C., BRADLEY, who had earlier been rg-
turned from Moscow for reasocs of homosexuality, : ﬁ -j
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things happen. But we were rnot mistaken about this fellow. .

He proved to te a homosexual. iie soid himself, so to say. The A
» American ice ballet (Ice Capades tour) arrived. There vere T ST
L many such fellows (homosexuals) w«ith it, and ne was extremely ? b
' drunk, and was empbracing and kissinc a man. The Americars also

saw this. And decided not to... I thought. whezt to do? Let's

write him a letter, in rezl English, on an 2nclish typewriter.

We'll send this letter to his room. +e knew that he was supposed

to leave today, today. Ard w2 wrote 1t: 'listan. threy know

about you, You hzve ceen rzught. It will go very badly for you

back there. Come on. Stav here. We are waitaing for your

answer.' Well, as 1s customary, you had sdmecne accompary him.

The Assistant Military Attache ezcorted him., I dor't remember '

who right row. Perhaps it was NIX3U, NIFLSCH. & lieutrenant

colorel, What was his nate?* He accoupanied him to Finland

ard then returned by piane, Well, there was no answer from

him to this letter. And 1t was already the lzst momgni, and

suddenly--'Listen, they are teking you away. wait, they know

who you are, what you are, it's all over. If that's the vey

it is, stay here.® No answer, What to do? ilere's what happered:

We got into a car. They (KGH surveillance) hes reported that he

and the Assistant Military Attache had puiled~our from Kropotkin-

skaya Naberezhnava (Amzrica House) for the airport to take the

plane. So we put on al: speed to get there Zirst. We got there , .

first, in order to have got to him. No. It was WILSCH."” The . ;

interview then continuved: MNOSENKO was asked who had accompanied

KEYSERS to the airport. e replied: ' 3

ALt

o

ey
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"Yes, Lt. Col, WILSON, I believe. He dién't leave him

for a moment at the airport. I am turning around here, walking

there. There is coffes there and cognac. He didn't leave him,

I must separate them., O.K, fo [ =aiqa- 'What about their

documents? Make some pretext to separate them,' They were

separated for two minutes. I approached him and said: ‘Hello,

hello, what acout the letter? You think about it?' He said

something to the Assistant Mil:itary Attache, that ‘they tried

to approach me.' So he vas in Moscow in all only thre2 or

four montha. He gave himself away you see, If this ice ballet

had not come we would have wWorked on nim, At the start we did

not know who he was or what he was. 1.e.. .we k=n e that he came’ s
: to replacé the military code cieck, .on whom we had spent much - . =
i time." NOSENKO then moved on to a descriptxon of the STORSBERG

operation without naming KEYSERS.

Ldria

e ) After describing the recruitment approach to STCRSZERG, s
; NOSENKO reported on 24 January 1964: “Then his replacement -

; . came, It was ZUJUS.”"* We began to study him carefully and
; it appears that both ourselves and the Americans, primarily
in the person of the Security Officer, discovered that he

'

..This officer S8 name is HASON

gsee NOSENKO's statements on 28 Ianuary an@ 2 Fehruary S
1964 (below). ZUJUS did in fact replace STORSBERG, who -
.completed his - Moscow tour in Novenmper. 1961, five months
after KEYSERS was :emoved £rom Moscow. * '

P el




-ballet troupe in which some of the malé nembers were hozo- -
_sexuals,” He met them in the America House and his behavior

ot

was a homosexual. It appears.thct thete 333 §onéfv£§itihg'

towards them was reported to the American Security Officer
and at the same time our agent had reported him to us. We
wanted to mount an operation against him but the Azericaus
had already decided to give him up, 'All we could do was
to have a letter delivered ts him; the letter warned him -
that he was being sent cut because he was a hcmosexual

and that he would get into consequent trouble, and an o:ifer
was made to him to stay in the USSR, He did rot answer
the letter and it was just prior to his actual departure,
lle was escorted to the airport by two officers ol the
Military Attache's office, At the airport--I even went
there with a group of assistants to see¢ if we could get a
few words to Lim to change his mind. 'lie left his group
for a moment to get a drink of water., When 1 made this
offer to him that hLe would not regret it if hc stayed,
that he wolld receive great benefits, he panicked and ran
back to his group and shortly thereafter he flzw off, If

N
" ':‘l

ok
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" *Jim, did you think about staying perhaps? Because you
- Be .1ooked at me and turned around and without saying a word

with ;he officers.”

to get at him,"

Whnile reviewing a list of personnel assigned to the
American Enbassy in Moscow in 1963, NOSENKD said on 28
January 1864: " "Matthew ZUJUS--how come? That man can't
be in Moscow. That's the homcsexual code clerk I told
you about, [the] homosexual who was urgently sent back o
the States with military guards., liow come ne is back in
1963? In August 19637 ile touldn't be there, It is
impossible” He was asked whether he was sure ¢f his
facts, and NOSENKO answered: '‘Yes, this must be the
same man, but this must be aun error in your docuament.

He just cannot be in Moscow,” : .

NOSENKO telephoned the Geneva safehouse on 2 February
1964 and said that he wanted to come right over as he had
something important to say., The meeting with CIA opened

.as follows: "I was thinking last night and I realized

that I have made a mistake and it bothered ne, so 1

‘wanted to be sure to call it to your attention today. Re-

member when I told vou we were working on Jim STORSBERG,

. the code clerk, and after that a replacement caze for him?

And I said that we wanted to get a hold of him because he
was a homosexual? It was not ZUJUS, but it was KEYSERS,
In other words, everything I said about ZUJUS applies to-
KEYSERS," '

"] don't remember having any face-to-face encounters
{with Americans] except when KEYSERS was leaving," NOSZNKO
stated on 17 April 1964, “When he was being taken to the
airport we decided, 'Why not try, in case he's aione; why
not approach him and ask him if he wants to stay?’ And sure
enough he stood there with these two officers and then he
walked into the restaurant alone... So I imnediately ap-
proached him right _there in the restaurant. "l don't re-
member what his name was--I think it was Jia.,) -So I said”

know what will happen to you when you return. Say, please.'

he went into the waiting room and started talking rapidly

he werenot spotted—by you possibly we would have beenable B

A
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Part VI.D.2., a tatulation of NOC3E
leads iavolving fmerican cases, in
several operations against U.S5. cc

craites h el b e

© e nasbra

cIeTks fOor wWhich he was the Supervisor;. =
their names are Frank DAY, Rohert DWELLY,
Joseph GAFFESY, John TAYLOR, and Mawrice

ZWANG .
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d. - NOSENKO's Reeponsibility for Coversqe of ABIDIAN"
(1) Introduction - |

John V. ABIDIAN served as the U,S., Embassy Security Officer
in Moscow from 2 March 1960 until February 1962, approximately
the same period as NOSENKO's claimed" service in the U.S. Exhassy’
Section of the American Department, Second Chief Directorate.
During hisg Moscow tour., ABIDIAN was coopted by CIA to perform a
number of operational tasks, including clandestine letter rzilings
to several CIA agents inside the Soviet Urion and servicing a
dead drop to be used only for receiving two spriial types of
communications* from the source in the GRU, Colonel O.V. PENKOV-
SKIY.

R
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proe.

During his 1962 meetings with CIA, NOSENKO mentioned ABIDIAR
on several occasions, .dentifying him as the Embassy Security
Officer and as a CIA officer. In 1962 he described ABIDIAN's
letter—mailing—eettvitiesT—andhe—serd—the-w&s-himself—concerrmed

_{(zanimat'sya) with ABIDIAN, After recontacting CiA in Geneva in

Januarv 1964 NOSENKO divulged that he nad keen the KGB case : ;
officer risponsible for coverage of ABIDIAN in Moscow: for the ,
first time he described then a visit made by ASIDI/N to the .
PENKOVSKIY dead drop site, N :

The discussion below is divided into three parts: NOSENKO's
case officer responsibilities and ths information he learned i :
about ABIDIAN, NOSENKO's knowledge of clandestine letter mailings :
by ABIDIAN, ard NOSENKO's statements on ABIDIAN and the Pushkin Y
Street dead drop. ; i

(1i) Duties as Case Officer ; , f

On 17 April 1964 when asked to describe his transfer from
the Pourist Department to the Anerican Department in January
1960, NOSENKO said that when he reported for duty and was inter-
viewed by V. A. KLYPIN, Chief of the American Department, and
V.M. KOVSHUK, Chief of the U.S. Embassy Section, he was told .
that as one of his duties he would be the case officer in charge . ¥
of ABIDIAN, whose arrival in Moscow was expected in the near
future. NOSENKO was the only KGB officer responsible for cover-
age of and activities against ABIDIAN and, NOSENKO gaid, ASIDIAN _
was the only Arerican target for whom he, personally, was offi- . A
cially accountable while in the U.S. Embassy Section. ’ R 3

o NOSENKO was questioned in detail concerning ABIDIAN for . - E
*" gix days in January and Februsry 1965. ‘He produced the infor- : DR & SR s
mation in the following paragraphs at that time. '

. #hen NOSENKO began to work in the U.S. Embasay Section,
_ABIDIAN had not yet arrived in Moscow. The section, however, -
- . already had received some information on him, and this was given - |

" to NOSENKO by KOVSHUK. Among this material was ABIDIAN's visa

* One type was early-warning information, the other notifi-
-. cation of his forthcoming absence from Moscow. Otherwise,
:::@8 of this time, PENKOVSKIY submitted information in.
Mogcow via contacts with the British Embassy and tha iy
British businessman Greville WYNME. The PENKOVSKIY came " °
is discussed at greater length in Part VI.D.7.b

Tt =
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i application, the negatxve results of checks of kuB Hnadquarters T

. files, and a report prepared by the American Department of the
* First Chief Directorate. 2&zcording to this report, based on
: ! correspordence from the KG3 Legal Residencies in the United:
o States, 2ABIDIAN had served as .a Departmen. of State Security
+ Officer concerr.ed with the personal safety of Premier XKHRUSHCHEV
. when he visited the United States in 1959: from the way ABIDIAN
had acted at that time, the Legal Residencies concluded he was an . ,
intelligence officer, prokably with CIA.” NOSENKO remarked that
the repors:, -combined with the fact that ABIDIAN was replacing the
known CIA officer Russell LANGELLE as Security Officer, made
ABIDIAN one of the most important counterintellicence targets
of the U.S5. Fmbassy Section and therefore of the entire Second
Chief Direcrorate. ‘

NPT P N1

NOSENKO personally opened the KGE file on ABIDIAN and later ,
assigned ham the cryptonym "ARSEN, " since this cryptonym had been ’
used by personnel of cthe Zeventh (Surveillance) Lirectorate, §
KGB- Second Chief Ditecto:éﬁe. vho were working against him. .

NOSENKO was unsuccessful in his attempts to learn more about

the life and career of ABIDIAN. He visited the Chief of the
American Department of the KGB First Chief Directorate, but this
unit had no information in acdition rto that already included in ; :
the original information report. NOSENKO requested that the KGB :
Legal Residencies in the United States ke asked for further ce- :
tails, but they were never received. For these reasons, NHOSENKO :
said that he did not xnow and never obtained details about ABID-
IAN's education and study abroad. date of entry into the Depart- ‘
ment of State, promctions, p=arsonal rank. prewvious foreign assign- . P
ments, military service. or status as Foreign Service Reserve,
Staftf or Officer (FSR, FSS, FSO),**

st ¥ Sy, "

* CIA records indicate that ABIDIAN studied in Paris in 1949-50
and then secured empioyment with the Department of State as
_— a clerk/typist. He remained in Paris until 1954, After spe-
o cial training at the CIC schoci at Fort Holabird and the
Secret Service School., ABIDIAN served from 1956 until leaving
for Moscow in 1960 as a special agent in the State Depart-

.. ment's Qffice of Security. A large part of his workin this-
period was arranging the security of and accompanying foreign
dignitaries visiting the United States. These included the
visits of Soviet Foreign Minister SHEPILOV in November 1956,
MIKOYAN in the spring of 1959, and KHRUSHCHEV at the end of
1959, These duties undoubtedly brought ABIDIAN into contact
with a large number of KGB officers stationed in New York and
Washington. One of the members of the KHRUSHCHEV entourage

. . was KOSOLAPOV who, according to NOSENKO, joined the U,S.
A Embassy Section in late 1959 and, as of January 1960, became
(R NgSENKO's subordinate 1n operatxons against American code

.« -.. clerks. S

i

s e e
7
N

+ #*NOSENKO ‘was unaware of the mean;ng of the: 1n1tials FSR, FSS
:and FSO, . When asked whether he had checked the Department
of: State. Biograghic Register: for information on ABIDIAN's
background, he replied. that this®publication ‘is.not available
-in- the U.S,, Embassy Section. ' He subsequently recalled that
t - the Chief. of the: Section; KOVSHUK, did have a copy dated:
about 1956, which was of no use in. gatheting\information on
'ABIDIAN.: :
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'JJ*u:BécauserABIDIAs'was?éonsideted~to.bc a CIA officer, he was . :i-"
made a."special tarcet" of surveillarce from the date of his :
arrival. He was always under 24-hour survailizance by ¢t least
two and often three XKGB teams, so that at any hour a2 team was
available to cover him if hz left tha U.S. Fmbassy. The only
time this intensity of coviraye might heve kecn reduced, NOSENKO
said, was during @ pericd of about one and one-hLal€ months in
1961, wren surveillance of the Fmbassy was gererally reduced in
order to allow increased coverage of gritish tergets.* As the
responsible case officer, KUSENKO directed the surveillance of
A3IDIAN ard evaluated the operational possibilities offered Ly
pertirent informatica in the surveillarnce roports,

S,

Prior to ARIDIAN‘'s arrival in Moscow, the decision was reach-
ed not to work aggressively against him with agent contacts or :
provocateurs unless he first demonstrated sorw: personal vulner- . -3
ability, ®CSENKO stated. 1t was considered betner to corcentrate : 4
on surveillance coverage 1r. the hope thet, as LANGELLE's succes-

= sor—he—micht—rteadto=anatrer—RCPOV—Fh rotore—no—0pecational
lan Wwas written on ARIDIAN until akbout October 1960. This plan, '
which HOSENKO wrote, called for no direct action but did specify v

that: . 3

. ABIDI/N's maid, Tatyana FECQROVICH, en operational

contact of the U.S, Embassy Section, was toO continue to

apply metka to ABIDIAN's clothing and NEIFTUNE-80 to his

shoes.*** (She put metka on ABIDL/N's clothing approxi- ‘
matcly every 14 to 21 days throughout the time she was !
emplcyed by AFIDIAN.) The only item of operation=l in-

terest from her during this period was evidence that X
ABIDIAN was having intimate relations with a female em-.
ployee at the embassy. FEDOROVICH was unable to find ‘
personal mail or personal papers in ARIDINI's apartment. P

o s ade oA LY et s

" SBEL KOSOLAPOV'S agent, was to try to

>

o dihabie L o

cultivate & N and roport whatever he learned corcern- P
ing him. ®l= Dnever obtained significant information . _,;@
on ABIDIMN's rorsonzl life, ABIDIAN, NOSENKO said, was ' ETARE:
developinqﬂgﬁggahas an informant on American personnel ]

-4

Co at the Embassy. put ROSENKO did not recall any specific
P ' report of his to ABIDIAN that would have keen of interest
; to the U.S. Embassy Section. NOSENKO told CIA in 1962

%;

,
IR . T TR,

*  In another context NOSENKO said that KGB surveillance of R } AA e
British tarcets in 1961 led to the discovery of PENKOVSKIY,

R
It ..

** The PCPOV case is discussed in Part VI.D.7.a. e .
. i . r . L .
#*3Metka and NEPTUNE-80 are surveillance techniques described o
by NOSENKO. The former. a “"thief powder” applied to : B
. clothing, .leaves a trace on anything with which it comes R

into contact; its use in detecting clandestine letter _ i B
mailings is described in.greater detail below. NEPTUNE-80, -
a substance applied to a target's shoes,. leaves a trace on .
the ground wherever he walks_and permits the KGB to carry
out surveillance long.after the target has travelled a .
particular route. ' Dogs are used to follow the targst's

ot
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that ABIT
intelligence mission
tre Sovizt Union :r
Embassy Section tneroups
First Chriei Directoril€@.”

<2 hod recrulted SEAREB LG

-~ Wy 1 v Y
i France -nnrtl

5 were to apply KLPTUNE-BO to

~ Two Izmbascy chautfc PV
tre flozrioaras and foot pedals of AZ:DINI's car if n2ces-

sary.

- All other agents and onsraticial contaces of llre

secrion were to be instructed to reptri evany detail about
ABRILIAN {csee below).

+0 Le insrtructed to check all
mailing letnars.

tn

urveillanca teons

plsces where ARIDIAN miaiht

-~ Ceverage of AUIDIAN'= ar1l was to Lo continued.

f

rts or operational ContauIii WL TET AHIDIANS were Lyud- . B
mila ORCMOKCVA and "KAMOT (KB cryputoayn, nams no% rememuered by :
NCSENKO', CRCOMOKOVA, a langsage instoblitor for J.53. Enbassy per-
sonncl, wag a KG& egent handled by the U.S5.
cer M.A. CAVRILEIKO LnID1z tcokx "only soveral” Russian language ; ;
lessons £rom CROMOKOVA and HOSENKC did nov xnoW whnotner these were i :
private or clzss lessOns. e 'did nor learn anythang cf operacion-
al significance from GROVUKOVA's contacts with ADILIAN, and there
was no regular reporting irom Far.*t “KIMO" was an agent of the
Mcscow Tity KGB organization who accidrntally met ABIDIAN at the

St rom those speciiied by the orzretional plan, the onliy
two XCB - ©
¢

forassy Section offi-

fog
D
jed

;s ¥ claimed he concected this story for the X3B in order tO
extricate himself when the K33 actempted *o recruit him shortly
before his departure from Moscow.

*2* NGSENKO first idencified GROMCKOVA as a KG2 agert when viewing
Embassy employee lists on 28 August 1954. Tre list on which
her name appeared irdicated she was a Russ<an language teacher,
and NCSENKO said she was handled by N.A. GAVRILENKC during 1960
ané 1951. NOSENKO was later shown GROVMOXOVA's photograrh and
failed to recognize it: wnen told her name. however, he again
said she was GAVRILENKO's agent and that she was valuable be-
cause she had a gcod education and was able to provide per-
sorzlity sketches orn her students. He did not associate her . .
with ABIDIZN until he was told by his interrocatcrs in Febru-
ary 1965 that ABIDIAN had been one of her students. NOSENKO
then made the zbove statement concernirg these lessons. ABIDIAN. : :
- ..+ . reported that he took regular language lessons from GROMOKCVA, - o3
: e pormally three one-half hour lessons a week. beginning shortly-
' : after his arraival in Moscow and concinuing until his departure.
The first few lessons were with a group of other Embassy per-
sonnel, and then ABIDIAN switched to private lessons for the
remainder of his tour in the Soviet Unicn. in reporting his
contacts with GROMOKOVA, ASIDIAN said he refused to be drawn _
~into talking about his Embassy responsibilities during Russian
“language conversation- But kept the topic limited ‘to his. past. ..
_* - personal life, travel, education, his fiancece, ard his trips
. ..on which he saw his fiancee. ABIDIAﬁjalso'reported»thatgonj
.23 June 1960 GROMOKOVA &ttempted to persuade him to pass a
‘,lette;gto_deparcingJpeﬁsonnei off icer” Mery GORINHA for for-
warding to Jean LIEBERMAN, a former student. - When. ABIDIAN .
refused, saying that this is against Soviet law: GROMOKOVA:

_to:e'qp~the letter. - .

—— i e
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8aku Pestaurart. when informed that ABIDIAN gave "KAMO™ his
teleprone rumcer, NOSENKO recommended that 'KAMO" try to develop
a relationship with ABIDIAN., After arguing that this was againrst
the policy of taking no aggressive Or provocative action against
ABIDIA, KOVSHUK and KLYPIN finaily agreed, and "KAMO" phored
ABIDI:N twice on KGB 1nstructions. ABIDIAN, however, refused to
meet rim, and no further action was taken.”*

NOSERKO did rot know the room number of ARIDIAN's office in
the Embassv or on what floor it was located, .but said that he
could check the room number if necessary since he had a copy of
the Embassy telsphone list publisned monthly with the office roon
rumber of each Zmerican employee. FABIDIAN'S office was in the
“Zone of Security” (1.e., secure office areas). A report from
some agent, wrose name NOSENKO d1d rot recall, indicated thrat
there was a sicn on ABIDIAN's offiice door which said "Security
Offic=2. " NOSELKO did not krow and said he vas unakle to deter-

s g e .
T .7 O ey Ao Y = TN i o T L R B IS e s e T e A R pc v a gt s S

mine whether ALIDIAN had a secretary.

o dictation cr convaersa-

tion was hreard
was trere, and
interestinrng or
microphones in

NOSENKO did

from

ARTIDIAN'S

orfice

vecause no XGB nicropnone

SCSEMKO said thatr ne did not remember any specific
irporvant information apout ABIDIAN from other
the Embassy.**

rot know the location of ARIDIAN's apartment in

He said that

the Embassy building. ror how it was furnished.
he cic rot consider data of this nature to be operationally
significant uniess the target had shown vulnerabilities or was
under active development.

Aware that ABIDIAN travelled from the USSR two or three times

while staticned in Moscobw, NOSENKO ¢id not know to which countries

he went or the time of year when the trips were made? ™™ Such in-
formation, he stated, wouid have peen of interest to him as
ABIDIZN's case officer since, like LANGELLE s earlier trips
abroad, ARIDIAN's trips were presumed to be for operational pur-
poses. There was, however, no possipility for the KGB to find
out where ABIDIAN had gone:**** even 1f the U,S. Embassy Section
did establish where ABIDIAN would travel, nothing could be done

*  See kelow for LBIDIAN's account of a similar incident involv-
ing a Soviet he met while on a trip to Armenia.

%% In 1960-61 the Security Officer occupied a room where .an in-
operative microphone was discovered in 1964.

saxaARIDIAN made at least three trips abroad during his two years
in Moscow. in August 1960 he took personal leave to visit
his fiancee, a French girl, in the south of France and met
with a CIA officer while there. In February 1961 he flew on
the Ambassador's plane to Paris for meetings with CIA and
then took personal leave to visit his fiancee. In September
1961, at CIA request, ABIDIAN again flew to France and to
Mew York City and Washington for briefings connected with
the handling of PENKOVSKIY in MOscow.

cotohen CIA interrogators suggested that the KGB could have

' photographed ABIDIAN's passport on his return to Moscow,
NOSENKO replied that the Second Chief Directorate does not
photograph passports of foreign diplomats entering the Soviet
Union. <hile this procedure would not be impossible, NOSENKO

- odded, it was not considered so important as to justify the
sgecial effort involved.
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Chief Directorate wovld not accept a rejuest fnr operational
action agains:t an American diplomat coming from Moscow,

. In February 13é5 NOSENKO was esked a number of times
whether he knew of any occasioas on which A2ISIaN took trips in
the Soviet Urion ocutrside of Moscow. He replied each time that he
knew of ro such trips and that 1f ABIDIAN had made such 2 trip or
trips he would have xnown of them and would remenmber them as it
would have been his responsibility as case officer to' take cer-

tain actions. Among the latter he listed: -
- Receiving notification of ABIDIAN's request to travel
from the UPDK (the 3coviet Goverrmsnt organization which pro-
vides services to tre diplomatic commurnity in Moscow) .

- Notifying the UPDK of KGB approval for the trip.

- Notifvinc appropriate local KGB cffices on ABIDIAN's

S about it because the foreign Legal Residencies of the KG3 First _f‘

S P

3l B cons

L3 TTR

itirerary ané civing them instructions for surveillance and
other operational activity if desired.

- Receilving. reading. and filing all surveillance
reports axd reports of other oparational activity carried
out by locak KGB units.

NOSENKO was certain that he took none of thesze steps. He stated
further that even if he were absent when such a request for travel
was made. he would have seen all documents upor. his return and
that he ¢id not remember seeing such cocuments in ABIDIAN's file.,

NOSENYO's interrogators then told NOSENKO that ABIDIAN
travelled out of Moscow from 5 to 9 October 1950.* Thereupon
NOSENKO stated that he specifically recalled having been on leave
in October 1950. He said that he could not recall exactly the
dates of this leave (which he had rot mentioned before), but he
did remember that he was away exactly 30 days since he stayed at
a dacha near Moscow and therefore was not allowed any travel
time. NOSENKO said further that he also rememwdered that he had

*  ABIDIAN made a trip with Paul A, SMITH, the Embassy's Publi-
cations Procurement Officer, to Armenia between 5 and 9 Octe-
ber 1960. (ABIDIAN is of Armeniar origin, and speaks the
Armenian language with a high degree of proficiency.) While
there AEIDIAN visited with various churchmern and their

em. . st +inn- .. parishioners ard an Armenian who had repatr:iated from Greece

in 1946. They attended a service in Echmiadzin celebrating
the anniversary of the accession of the Katolikos VAZGEN I,
and ABIDIAN alsc visited some relatives of his in or near

. ' the city of Yerevan. After returning to-Moscow, an Armenian.

1 : whom ABIDIAN had met on this trip tried to contact ABIDIAN

" at the Embassy. but ABIDIAN refused to see him. When NOS-

“"ENKO was tcld that on 7 October 1960 ABIDIAN attended a ser-

vice celebrating the fifth anniversary of the Armenian Kato-

likos, VAZGEN I, NOSENKO recalled that ABIDIAN had gone to

Echmiadzin and that an agent had reported a contact with him

and the report concerned only his: conversation with ABIDIAN:
the agent had no further contact with him.. NOSENKO said®
.that this was his sole recollection concerning ABIDIAN's - .
trip, and that he rememkered no other details. ... .

» -

‘there. This agent, NUSENKO recalled, was a priest or a monk, - ...

b e
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left the Soviet Union for Cubz two or three, kit nor more than
five, days after his return f-zm leave: he could not recall
the date of nis geperture for {iba *

Except for the smerican woman with whom AFIDIAN was thought
¢0 have beern 1atimate. NOSENKD ~oula not rame AZIDIAN's close
kmerican frienéds in Moscow or his close friends and professional
contacts with foreigners there.

o e e e

NOSENYO received ard rezéd transcripts of all telephone calls
that ABIDIAY made or received 2t his office and epartment via the
Moscow city <elephore system. He did rot remerper the names or
nationalitics of people wnom ARIDIAN cazlled or who called ABIDIAN
because there was roctning of .rrzerest in these corversations,
NOSENKO di1d rot liarn anything from . teleprone transcripts about
ABIDIAN's relatvionship with eny foreigrner in MCsSCow,

#  NOSENKC departed Moscow far Tuba on 15 Novemper 1960 and
therefore, bty his owrn statement, would have bzen back from
leave by 10 lovember at tnz earliest (five days before
departure) . It wes point2d cut to NCSENKO that. in this
case, his 30 days of leave could have begur ro earlier than
10 October and that he mu:zt therefore have bpeen on duty on ,
5 October 1960 when ABIDI&N left Moscow. In October 19¢€6,
however, when the subiect of his leaves again came up in
interrogation. he volunteered that he had lied in February
1965 when he said he had taken this leave. He said he

! ' had no reasorn for this lie other than he had clazimed to

- e on leave *in condivions cf interrogation when lies and
truths were all a porridce.” He told CIA. again for the
first time. that his 1960 leave was taken in January of

TEWOR

- that year, immediately after joining the U.3. Embassy
. Section. Additional details on this January leave pericd 7
j are given below, in discussion of XCSENKO's claimed 4
H Co responsibility for operations against U.S. malitary b E
b attaches in 1960. % E
j . ' - .
.:-‘. ‘ -1£ '.:
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{4ii) ABILIZN's Letter MMailings

neva, NOSILKD reoportel KGB
1 tas¥k 1 by ABIDIMAN .
tment of @ﬁfi% {gee alove). :
w2iling at least three clan-

Durirng the 19£2 meetirnys in Ge
knodledge of one type cf operaticna
in Mcscow 1n edditicn to nis recral
This task, NOSITKD said, involved m

3

destine letters, in each czse to K33 double azents, {

(ccording to NUSINKD on 11 June 1992, tre KGE detected all E i
the leiters mailed by ABIDIAN: he said that chis was athieved ; i
throzgh the use of metkz: "Stop mzailing letters from the Fazassy,
ty Vvs;ssv employzes. After LAISZLLI yoo diagm't mail lettars
for a year and a Lalf, ard thea ysu teg n cgain., XBIDIMN mziled ' §
several,® ABIDIRN, John ABIDIAN the Fmkasoy 3ecurity Officer, )
Listen, we have tris co si.e. comnlote coverage of claadestine f
mailings/. we have @ mzchane, arni the marhine firds the letters !
which z2re mailed. a1thoit sarveillanc P machine itsgelf,

A

[3¢]

Tnis 1s a big, o2ig secror. Here! %s. They onter

your room -~ ycd live in o wWOr¥ live in the Enm- .
bassy. They /Soviet maiérs/ clean and simply oour
a powder c¢r apply it wiilh 2 rog Jto veour <loth=3z/. A ray, even
. lixe & handkerchief. Trerc 15 no smell. “They put it in *he
Pocrets where you miche put & lewtar.  And thers 15 a cpecial
lltt48 machine et a station in MoScow... Fll ietters wnich zre
mgiled in Moscow pass throush this macthine, under a foroapuarat

[’i.e::lly a canera: NOSE: probably means some sort of light-
gensitive devace/. WC rLow have 1z /machines/ and hopez to have
i00 irn Moscow. And all the letters pess through the apparatus
and the machine itcelf gelects the letter which was mailed by
youi or him. Do you understard? The machine itself finds it...
This is how it was with the letters that A3IDIAN mailed. We had
them all because this machine gave them /o us/. I even would

phone surveillance and say: ‘He's out walking around. ABIDIAN
i85 out walkirg around, checking, cnecking.' I would zay: '‘Crop
him. BSut give me all the lettsrs today.' The rachine deter-

ES !
mines whether there is a special letter there,” !

Three days later, at HOSENKG's fifth arnd final meeting
with CTIA in 1962, Lie was azked whetrher he kno+ -0 whom these
letters Jere addressed. NC3ENKO replied: “To whem did A3IDIAN ' :
mail letters? ~First he mailed a lotter te a guy ia Odessa,

Then ABIDIAN mailed one zo still scrmecne else, He mailed ¢two '
or three letters. One letter was to the Baltic area. The !
same kind, that is we ha3 planted this ran on you. I think t
it was to Riga, to our double agent. And ztill, T think, ]
er |
{

two or three oth letters, also to double acents.** But wWe

* NOSIIKO's informaztion is substantially correct. LANGELLE
was declared perscna ron greta in connection with the arrest ' i

' of CIA agent EOFOV in Octcoar 1359. Two letters were mailed,

' one on 9 December 1959 and the other on 22 February 1960

: (one of which was to an agent now known to have been under ] : R

KGB control at the time):; no mors letters were mailed until 4 ”
) 1 2pril 1961, when John ABIDIAN mailed one, again to a KGB- X 1
! controlled agent. LANGELLE's arrest., however, was not the ‘ =
- eause 0f this bresk in letter-mailings; the suspension re- : )
sulted from other considerations. o o .

“®In 1961 ABIDIAN mailed three operational letters for CIA, .
ome to an agent ir ; ®-cn 1 April, the second to an ‘ o,
agent in Ermeon 2 Jdly, and the third to a @&y DR
@gent on 1 Septemb»ro '

R
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didn't uncover any agonts-on ‘the tasis of letters he mailed, -
“There weren't any. . I was concerned with ABIDIZN; therefore I
know. 1 can't tell you anything acour the agent 1in the Baltic _

‘area because he was handied by the Seccond Section of the Am- = Y

erican Department, the -Active Lire -~ penetration."* ' I

NOSEEKO has described in gre
detectec mailing the letter to Cdes
sonnel assigned to the American Dspart
Directorate, he said on 24 Jure 13¢64: I first saw Aleksey )
Konstantinovich SUMIN 1n the Secnrnd Section in 1960, alrthough 1 3
heard thrat r.e was there 1n 1959. .. H g
on working against letvers contzining {ret writing... SUMIN 5 'ﬁ

[ ' ’ ;5‘

g i

i
. - o4
er detail how ABIDIAN was N '”“«%
33’ While cdiscussang per- ‘ =
artment of the Second Cnief %

"

sees all the letters mailed by *mericens. even the American
touricsts. 1The letters are caight &1-nher by surveillance or by
use of metka. Trere are severel tyvp=s of metka. with different
colors, and one typ2 wi1il e used on *merican Embassy personnel, ‘
another type on british Errcassy personnel. and another tyve for !
= = ; TOUrists. ™™ ThLe same type it no. aiways used acainst the same i
' group. They are swit. hed arosung 2r. exzmple 1s in 1961 when j
ABIDIAN mailed a letter to an egent 1n Cdessa. This was a :
‘game’ /igra_ - dcukble agent operahxor' Th2 agent was ‘ARK- y
HENGELSKIY /KGB cryptonym/ I think. J1AN used to park his : 3
car ard walk around, visiting meny suops on Gorkiy Street. He ;
went to one commission chop vwhere there was a large mirror in
the shop window. and he would cheok fo- surveirlieance, 'He was i
.even followed to a post office ard cne of the surveillance i
"mer. got in there ahead of :.iwm, but he dién't do anything. Then .

U)

iD

VR SRR

NOSENKO has explained that the so-zalled"Active Line" Section
of the American Department was concerned with the penetra-
tion of U.S. intelligence., prinarily by serving up KGE-
controlled agents for tecraitmens.

" ** CIA has conducted a series of tests designed to determine
whether a substance such 2s m=tka was being used as a KGB
control device For the purpose of these tests, articles
of clothing worn by members of the U.S. Embassy and those
of other selected Western embassies were sent back to CIA

__ Headquarvers. The ciothing 1n each case had been sent to

Soviet dry-cleaning establishments or had been permitted

to hang urattended in urrestricted areas of the Embassy or

in the apartments of Embassy employees = Special filter

paper was applied to these articles of clothing. The same

paper was applied in Moscow to desk tops., safe drawers,

and the like. The paper was then subjected to ultra-violet,

. chemical, and microscopi: analysis as well as to examination
for trac : ] i




© . he walked by a post box on the street and was checking it. _Two.
’ or. thiee times ne was followed by this post rox. but the sur-
veillance never saw hiin mail a latter. 3z11li. <he KGB would ,
remove the contents of the letter btox and send 1t in, On the : N
second or third time SUMIN tourd the lerzer he mailed with S S
metka. He hzd also malled a cover letter to his parents. of i i
. course, SUMIN also kncw the addiess of the agent. since it was '
a 'game’. "

Under interrogztion in .January 19e3 NTSENKO éescribed how
metka had besn applied to AMDIAN's (loihang oy his maid and how,
in particula: <thiz led %o the disfovery of the letters AZIDIAN
mailed to the agent ARKHANGELSKIY in Ddessa and to his parents
in the United Jréetes ire followiing 15 zaken from the protocol
of these intsrrogaticns which JOSENKEC s:zned as being accurate,
on 4 March 1965: :

e cm———

e d S e

. “ABIDIAY s maid in 0500w was -zryana FEDOROVICH,
—— —— She—wae—ah -0p&t-at vornal o coansacy prensr-ing 1o ﬁ?[_E_NLQV_,_ She ) !

‘i”*”'“iﬁi”“‘*'*-‘ letters had metka on them. as I was toid by SUMIN. 1 e e s

started to work for AbIDIAL a fow nonths after his arrival,
peihaps three montns kut no tonger than s:x months after
his arrival. [ met her shortly after she began to work
for ABIDIAN in order to yet aczuaint=d with her, in order
to evaluate her and give hel general 1nsLructlons about .
her work for 2ZRIDIAN, 1 8o not know trhe exact date of .
this meeting but 1z was before the fatl of 1960. I wrote

the operational plan on ALIDLIAN in circa October 1960, i
At this time FEDOROVICH was aiready working for ABIDI2N,
This operationai plan stzted that FIDOROVICH would con- v
tinue to put metka regularly on ASIDIAN s cloching.

e hd s e

[ e S

“FEDORGVICH put merra on ABIDIX! s clothing during
the entite period that sne wdrked for him. She did this
Vo every two o: thrce wecks except for a few times when she
| was sick or on leave No one else had access to ABIDIAN'S
-+ apartment ard thzzrefore no other perscn had the possi-
bility of putting metka on his clcthing.

r——diey

“I have said that ABIDIAN marled an operational
letter to the XOI aocukle agent - ARKHANGELSKIY®, He
mailed 1t at the mailhox on Tverskaya Yamskaya where he
had gone sevcral times earlier, Survelllance did not
see ABIDI2N mail the lettér bat the marlbox was con-
trolled and the letter to *ARKHANGEL3KIY - was found,
alorng with a letter to ABIDIAN s parents. Both of these

. cannot remember the date that ABIDIZN mailed this letter
- el . except that it was sometime in 1961.'< :

3

*In a CIA interview on 8 December 1964, ABIDIAN identified a
/. .photograph of Tatyana FEDOROVICH as a maid who worked for
.. Marion ALEAMONTE and Myra KEMMER. Embassy secretaries, until
- KEMMER departed Moscow in approximately July 1961. There-' i
. after FEDOROVICH worked part-time.for ALBAMONTE and part-.
' time for ABIDIAN. . ABIDIAN.explained that he had no maid at
all for the "first, year oO: so'  of his Moscow. tour and that .
FEDOROVICH ,was theé.only maid he employed there;- -When :
ABIDIAN left Moscow, she began to work for the Embassy
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(continuation of footrote from preceding page)

code clerk John GARLAND (Part V.E.3.c.i.). CIA records
show that ABIDIAN mailed the first of his clandestine
letters or. 1 April 1961 and his second, the one to
"ARKHANGELSKIY", on 2 July 1961. If ASIDIAN's recollec-
tion is correct (a review of Embassy phcne lis:ts shows that
KEMMER we&s in Moscow in June 1961, but was not there in
August of that year), it appears that FEDOROVIZH could not
have been responsible for the metka which, NOSINKO said,
led to discovery of the first of these letters; algo, it
is possible that she was not employed by ABID" XN at the time
the letter to "ARKHINGELEKIY" was mailed. ABIDIAN's third
clandestine letter was mailed on 1 September 1361, appar-
ently after FEDOROVICH came to work for him., when KOSENKO
was told in January 1965 that FEDOROVIZH could not have
been applying metka regularly to ABIDIRN's clothing at the
time of tre "AKRKHAIGELSKIY" letter-mailing, he repeated
that no ore but FEDOROVICH hed the possikility of doing

so and that he was sure she had., when nis intasrrogators
suggested that FEDOROVICH may have occasionally cleaned
ABIDIAN's apartment on an informal basis before being
formerly hired as his maid, NOSINKO sazid that this was
possibly the case. ({CIA does not know whether this was

so or not, but ABIDIAN gave his interviewer the impression
in Decemter 1964 that he did his own housekeeping until
hiring FEDCROVICH.)

A . van onedn A
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) ABIDIAN's Servicing of the Pushkin S¢rezt Dead Drop

In 1964 NOSENKO told CIA for ¢he first time that KGB sur-
eillarce had observed a visit by A3IDIAN t5 a prooable dead
/fdrop on Pushkin Street in Moscow a2z the erd o€ 1960. This dezd

drop figured prominently in the PLNXOVSKIY case.

%
+
i
!

NOSENKO's first remarks on this subject were made on 20 April
1964: "I left /the U.S. Embassy Section/ in 1962, There was an
interesting move, Tris address where JACOE3® was caught in the ;
PENKOVSKIY case - the same address was visited by ABIDIAN in
; 1960, or at the beginning of 196i. &nd at that time I went there
?g ; together with /V. A./ KOZLOV, the Thief of the Surveillance
3§ / Directorate. /M. G./ MATVEYEV /Dsputy <hrief of the American
EJ / Department/ also went there with us., We went to that address

i several times, at Pushkin Street. It was very interesting, this
radiator ard everything, but the only thing we did there was to
bPlace an observation post there, ard that post was there for
about three morths after ABIDIAN's visit... That was in 1960,
196i... They watched for three mont 5. The surveillance teams
had to_be occupied there for 24 ho:rs every cay., I was there
then /in the U,3. Embassy Section for the ertire time that sur-
veillance was watching the Pushkin Sctreet site/ At the be-

>/ e a e
- ginning I came there two or three times. I ceme there with

ST,
\

On the basis of information supplied by NOSENKO during
April 1964, he was questioned during January and February 1965
on ABIDIAN's visit to Pushkin Street. The following, which is
consistent with and somewhat more cetailed than earlier state-

mfnts not recorded here, is taken from these 1965 interroga- S
tions: :

g " MATVEYEV once, twice with KOVSIUK: we came there with Venyamin
YR KOZLOV,... _But no one appeared hers and so thiey were not writing
Fﬁ‘p& anything /meening that the Surveillance Directorate was not sub-
"%‘ug mitting written reports/. o one eppearad. That's why, only
PO ggi orally, KOZLOV was saying ‘'nothing.' &4 week passed - 'nothing, '
é,g‘ ¥ the next week passed - 'notning'... I shall tell you vhy /I
é{égfa' didn't mention this to you in June 1962/. Because I had
3 occasions where there were many such places, and they were
% ! watched for nothing. And it would just pass away and in a
pis E month it would be forgotten... So we waited a month, two,
[ P three. Nothing. So they let it go at that and had forgotten.
& g Of~course. the surveillance team had it_all recorded, but we y
?ﬁ : had forgotten about that in the_First /American/ Department...
i, i In 1962, I was in the Seventh /Tourist/ Department. I trans-
{ ferred in January 1962." ’
i -
i

- In 19561, while NOSENKO was the responsible case '
officer, the KGB followed ABIDIAN from the U.S. Embassy

to a residential building on Pushkin Street in Moscow. 3
A stationary surveillance post at the Embassy saw ABIDIAN Loy
leave with the Publications Frocurement Officer of the . A
Embassy in a chauffeured automobile, rather than in the ; N

car he normally used. The surveillance team assigned : ]
specifically to ABIDIAN thereupon followed the car to . T
2 bookstore. Both Americans entered the bookstore, but ' n. '

® Richard JACOB, a CIA officer, was apprehended while servic- B
ing the Pushkin Street dead drop on 2 Novembher 1962. o

v 2 coale s
L hadl F, Fr R e LT
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’:kk({ : : 3h°rt1Y thereafter \BIDIAN qut alone. He'velked around
o the corner and entered a residential b:ilding next to a

v meat market on Pushkin Street. ABIDIAN emerged atter a

: : few seconds. The surveillange team saw him go-in but’ did
not follow him. This unusual incident was reported by
the surveillance team to the KGB Seventh (Surveillance)
Directorate, and the building was inspected that same day .
by the Chief of the First Degartmen of the. Surveillance ;
Directorate, KOZLOV, tog=ther with the Deputy Cnief of the
American Department of the KGB Second Chief Directorate, ©
MATVEYEV. Taking into account the character of the building :
and its inhabitants, the durgtion and. circumstances of
ABIDIAN's visit, and the suitability of the hallvay -
partzcularly the radiator in it - for. use as a dead drop
site, it was decided by the leadership of the Second Chief
Directorate and the Surveillance Directorate that a station-
ary surveillance post should immediately be set up to cover
= T —tWis Tocation. Because of the short time available, it was

i not possible to place this pgst inside the building, so it

was set up across the street, In addition, the radiator £
was checked daily to see if anything, such as a magnetic '
container, had been concealed behind it. This stationary 3
post was maintained around the clock for 30 days, after "
which it was maintained from 0800 until midnight for another '
two months. If a package or magnetic container had been
found behind the radiator, which was checked every morning,
it was planned to actach to jt very thin wires to tricqger
a signal should someone remoye the package. At the same
time a member of the surveillance team wculd be stationed
on the landing of the staircase in this building, out of: _
sight from the hallway below, During the three months
that the post was maintained, nothing was found concealed
behind the radiator, nor were any suspicious persons seen
entering or leaving the huilding. The post was then 4is- .
continued, but the addregs wgs placed on a list of sus-
picious places inspected daily by the Surveillance Direc-
torate. The true significance of this location became
. known to the KGB only later, after the arrest of PENKOV-
_ -+ SKIY in 1962,

-
A
3
3
3
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' -~ NOSENKO first heard of ABIDIAN'S visit to the sus-
‘pected dead drop site on the day it occurred. . He was
sitting in KOVSHUK's office when he received a telephone
call from MATVEYEV telling him o€ the incident. ' Although
NOSENKO was ABIDIAN's case officer and KOVSHUK was Chief -
of the U.S. Embassy Section, the decision to place the o
‘stationary surveillance post on this location was made at
o _ a higher level: neither of them was involved in it or in
- S the later decision to discontinue the post. NOSENKO him-

S self visited the building or] Pushkin Street the following
" - day or the day after, but he remained only a few minutes
. -~ and did not recall any details of the hallway. except that S
[ there was a radxator there. e P |

'
Tl Kamt .

e P ity i
AT MRS H el

Er T P T

ER ,_‘- As ABIDIAN's case officer, NOSENKO recalled re-
- ceiving the surveillance report of his visit to the
-~ Pushkin Street building and placing this. report. in
o ABIDIAN's fxle.‘ (This xs the case file whxch NOSENKO
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, - A 'éurnea over to ﬁis sﬁcces;or,‘GRYAZNov;‘abou: 28-28 December
f)" L 1961, just before he .trangferred to the Tourist Department.)

~’x“7i“' B

vr
dd T S REORS

- NOSENKO received no written reports on the results ’ . oo
of the stationary surveillance post, but he did discuss U A
this matter with KOZLOV on an almost daily basis during i
the first month of surveillzance, periodically after that, -
These discussions took place either by telephone, or when
KOZLOV was visiting NOSENKO's office, or wken NOSENKO
visited KOZLOV's office in KGB Headquarters, From KOZLOV
or perhaps someone else, NOSENKO learned that the post hzd
been discontinued after 90 days. On the basis of these
conversations with KOZLOV, NOSENKO knew that nothing of
interest occurred during the period of the stationary sur-
veillance,

3

et dis e s i AI L

- NCSENKO was in the U.3. Embassy Section during all
the period that the statipnary supveillance—post—was—wateh=
ing the Pushkin Street site and was there when he heard S
from KOZLCV that the post had been replaced by periodic ;
ingpections.

- NOSENKO did not report this incident of surveillance
on the Pushkin Street dead drop site to his CIA contacts
in-Geneva in June 1962 because the post had already been
discontinued by this time without anything unusual or sus-
picious having been noted. Therefore he thoucht that this
incident would not be particularly interesting to the CIA.

CIA records show that ABIDIAN visited the Pushkin Street :
dead drop site only once, on 30 December 1961, a year later than : ) .
NOSENKO says, in response to an apparent signal from PENKOVSKIY.
The sequence of events was as follows: On 27 December 1961,
following rececipt of what seemed to be the prearrang=d signal
from PENKOVSKIY that the drop had been loaded, Air Force Captain
Alexis DAVISON drove from his apartment to the U.S. Embassy to Lo
alert ABIDIAN. At about 2100 hours the same night, ABIDIAN A
left in his own car for Spasso House, the Ambassador's residence g
vhere a dance was in progress, to tell the CIA Chief of Station,
Paul GARBLER, about the signal. ABIDIAN and GARBLER left Spasso
House with the other guests at akout 0200 on 28 December in )
: ABIDIAN's car and drove past the telephone pole where, as part A
i of his "drop loaded" signal, PENKOVSKIY was 'to leave a mark. - _ S B
; Later in the morning of 28 December, ABIDIAN, again in his own . . . S
car drove from the Embassy to DA/IDSCN's apartment, whare he - o
-«t-m: .- first checked the telephone pple visually from the window and . I s |
then walked by it for a closer examination. ‘Although it was v s :
not certain that the telephone calls.received on 27 December . = -
had, in fact, Leen a signal from PENKOVSKIY and altlough no - . L
supplementary mark was found on the telephone pole, a decision"
was reached to check the drop. Therefore, at 1115 on 30 Decem-
; ber 1961, ABIDIAN with Julian F. MacDONALD, an Embassy Economics PR
¢ ¢ . Officer, left the Embassy in an official car with a Soviet . R
' . driver and proceeded to a bogkstore on the corner of Pushkin : S
. Street. At 1130 ABIDIAN entared the building where the drop L
"-8ite was located, determined that the drop was empty, and '
left one minute later.. The pair then returned to the Embassy. -

- T PP R
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‘These £act$ ﬁete outlined tp?NOSENKO}dﬁringithe-Pehtuafy‘ Cox
interrogations.. It was_poipted‘out,tﬁgtk by his own most. ;

.




=recnnt account, NOSENKO had transfetred from the U S Embassy
Section to the Tourist Department about 28 December 1961 and
that his participation in a Tourist Department approach to
Averican citizen W. E, JOHN3ON on 5 January 1962 had been con-
firmed by JOHNSON himself, Therefore, NOSLIKO was told, much
of what he had told CIA about his own role in the Pushkin
Street affair became untenable, NOSENKO's response to this
observation is descriked in Part V,F.3., which dxscusses
NOSENKO's approach to JOHNSON,

Also during the February 1965 interrogaticns NOSENKO refused
to sign the page of a protocol which read as follows:

“I have Leen told by my interrogators that ABIDIAN's
only visit to the Pushkin Street site took place on 30 Dec-
ember 1961. Therefore, I was told that:

a. I coulé not have placed the surveillance

———— —— report in ABIDIAN'S case file because I.had— alreaoy
' - turned over the flle to GRYAZIOV,

,

b. I could not have receivedé repcrts about the
stationary surveillance wnile still L BIDIAN'S case
officer, since I was already in the Seventh Depart-
ment in January 1962,

¢. The three month period in which the sur-
veillance post was watching the Pushkin Street site
did not expire until 30 March 1962 - more than two
weeks after 1 left for Ceneva.

Thus 1 could not have kxnown in June 15€2 that the surveil-
lance of the dead drop site rad failed to produce results
or that it had been discontinued.*

Although he acknowledged having reported to CIA on his involve-
ment with ABIDIAN as summarized in the protocol, NOSENKO said
the way in which the protocol was prepared made him "lecok silly.*
On no other occasion has NOSENKO refused to sign protocols
dealing with other subjects.

NOSENKO was questioned further dur1ng October 1966 concern-
ing ABIDIAN's visit-to-Pushkin Street, - NOSENKO reaffirmed that
ABIDIAN was under special surveillance coverage throughout his
Moscow tour and that this suyrveillance detected his travel from
.the U.S., Embassy to Pushkin Street and back:; he would date this
only as "sometime in 1961." NOSENKO was asked whether KGB sur-
veillance had detected any unugual movements by ABIDIAN during
the period just preceeding his visit to the PENKOVSKIY drop
site (a reference to his movements on 27 and 28 December 1961
as described above). He replied that he knew definitely that
surveillance had reported nothing unusual and added that
ABIDIAN had not succeeded in losing the KGB- sutveillance at
any time during thxs perzod.

S On 20 October 1966 NOSENKO was asked vhy in his opinion.
ABIDIAN had gone to Pushkin Street at the time he did. In re-
sponse, he told CIA for the first time that in about:1960 an.. . -

[P AL N,

P e




‘Amerfcan tourist or délegation mesber had goné to the PushKin .
‘Street address and that it was the “"opinion of the Second Chief -

Directorate“ that this American had selected it as a decad drop
site,* it was thought that ABIDIAN went there merely to check
the guitability of the proposed site.

When he was asked on 20 October 1966 whether he had visited
the Pushkin Street address several days after ABIDIAN had been
seen there, as he had earlier said, NOSENKO replied: "I don't
remember. I do not want to say that I visited the dead drop. I
don't remember now whether I visited it or not. It seems to me
that I visited it, but I don't remember. It seems that I visited
it with KOZLOV, but 1 cannot say ‘'yes,' and I cannot say ‘no.'"

As previously indicated, NOSENKO said that on the same day
ABIDIAN was observed on Pushkin Street {(i.e., on 30 December
19€1) the Chief of the KGB Surveillance Directorate, KOZLOV,
inspected the Pushkin Street building. The FBI had reported,

RSPV N

' AP

" however, trnat KOZLOV was on TDY in the United States from. . o

15 November 1961 until lecaving New York City on 30 December

1361, travelling via France. The timing of ABIDIAN's visit to
Pushkin Street, at 0330 hours New York City (Eastern Standard)
time, would appear to preclude the possibility of KOZLOV's having
gore to the dead drop site on the aay NOSENKO 5aid he did.

* The Pushkln Street dead drop site was proposed by PENKOV-
SK1IY himself in the August 1960 letter by which he initi-
ally contacted CIA. - The only known visits by Americans to

.this address and the only ones connected with its use as a
‘dead drop location occurréd on 12 November and 4 December

1960, when CIA officer Eugene MAHONEY checked the address

from' the outside, and on 21 January 1961;" when MAHONEY

returned and entered the building to check the precise -

dead drop location. See Part V.E.3. f..for a discussion .

8 knowledge: of HAHONEY. . ' v
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At the beginning of the interrogation session on 29
January 1965, NOSENKO was asxed to list the duties he as-
suzed upon reporting to the U,S, Ecbassy Section in Jan-
vary 1969, As he had on a number of earlier cccasions,
NOSENKO replisd that he was given responsibility for the - -

supervision of code clerk operations, was made the KGB
case officer for Americen Security Officer John ABILIAM
who was to arrive in the near future, and was charged -
with tnhe Second Chief Directorate file on the security of
the U.S. Embassy and his secticn's file cn the imaterials.
from mzcropnones in various Exbassy offices. Later in
this same session NOSENKO recailed--and tcid CIA.for the
first time--that he was also give:n the duty of supervising
activities against cfficers asasigned to the U.S. Army,
Navy, and Air Force Attache officess The pertinent
rgortioa of .the 29 January 1965 interrogatica was as <fol=

ows}

‘Quéstiont Who briefed you or gave you instructions cn
what was expected of you in the Section?

NOZENKO3 1 was speaking with GRIBANOV and KLYPIN.
Questions Wnat did KLYPIN say?

NOSENKO3 That "you are Deputy Chief of Section, but I
consider that you must also pay special atten=
tion to code clerks., We must study them and
make an appranch to one of them, It's necessary
to work on this." KOVSEUX was in KLYPIR's
office and I remember also that he raised the
question: "O.K. He will supervi.e this kind
of work, but maybe ha can alsou take the military.
All three attaches." Well, KLYPIN did not say
yes and di¢ not say no. 1 couldn't say anything
because I had not begun; I didn't know how auch
work this would involva. I couldn’t say. And,
you see, KLYPIN said: “"Let's try it a short.

’ period of time.” It was that way, It was
"decided that Irwill supervise the code clerks
and then the three attaches. 2nd KOVSRUK took
the diplomats and a whole pile of work. But,

iem wi < .. .. . of. course, in the absence of KOVSHUK I must

take everything and in my absence, ROVSAUK
must take everything. But later, 1,2,3 -- I
don't remember dates -- later I was not super-
vising the military attaches but concentrated
only on code clerks.

Later you were not aupervising nilitary attaches,
A but only code cletka?

L1uhat o you
‘attachsa? ’

. Hhat coes it ﬁean? If the caso otflcers o£ the-
.three attaches. have any questions or any pape:s

to report to the Chxctgoi Section, thoy go
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Questions

NOSENROs

Questiont

Ot ———

NOSENKO$

Questiont

NOSENKO3

Questions

NOSENKO3

guastionl

Questions

NOSENKO3 .

DEIMKIN was handling enlisted perscrnel, and he

1.They ware all important.

'f“CAn_yéu‘égiiﬂ-hVﬁﬁéﬁé?}bﬁ*uﬁio“i?én&idéﬁhosé,o£: ‘
. yous. time to cause the removal of your respon-:

23S L -
me, not to KOVSHUK, ' They were deciding all
questions with re, This is what supervising
the work on thase three attaches means. They
were deciding all questions with me. For ex-
ample, the casa officers who were working
against diplomats == KUSKOY, ARTEMOV, FEDYTANIN,
CHEREPANOV -~ they were reporting any questions,
any papers, to KOVSHUK. You see, there was
such a division {of labor]. -

Am I correct that by military attaches you ) 4
mean Army, Havy, and Air Forcez - : E

Yes.,

Aitaches and their assistanta?

Yes, yes, yes.

and enlisted persdnnel? .

P

was also coming in to me for advice. A

Roughly how long did you have the responsibil-
ities for the attaches?

(pauce) I don't remember. Several months.
By gseveral, you means..?

Five or six.

[ SRS S

And why was this responsibility removed from

you? g
I didn't have time. No time, No time. You see, .é
besices this, which is simple to explain, there 9
were too many other questions whicCha.. 1
- {
What occupied most of your time?
. i
Day-to-day matters. An order from the Chief of i
Department to study and develop this question, : S
then this question, then this guestion. Then : g

something to prepare for GRIBANOV, then some-
thing to prepare for KLYPIN, for his report,
then something to prepare for myself...

R |

}
k]

To which of the major responsibilities you have '
mentioned did you devote the most time? '

I don't know. ,
_What was most important?

sibility. for.military attaches?
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HOSENKOs No. I can't tell‘you.

Questicns Who was given the respcasibility for military
_ attaches? - : .
HOSENKOs Just a moment. I thirk he was... I don't re-
member how, or what date, when there appeared in
the First [Amerxrican] Department a Ceputy Chief
of Depart:ent, 1t was either before I came,
or it was in January, or it was a little bit
later, -

Questions Who was this?
ROSENKO3 ALESHIN.* AnRd his job was such ~-- it was a
new one -- supervision of work against military
intelligence officers, nct ocnly Anericans, but

: of other departments eiso, the First, the

: °  Seconc, tne Third, the Fourth, the Fifth, Co-
ordiration of the whole work against all miiitary
intellicence officers, and thac's why, later,-

KLYPIN and KOVSHUK said:s "Well, why are you

supervising this? Let ALESHIN do it. You are

the Deputy of the Chief." It was not only be-

- cause of the lack of time, Also it wasn't con-
venient to the case officers, They were re-
porting to me. <%hen ALISHIN would invite them
in and they would have to report tie sama thing
to hin.

Questicns Vho were you supervising?

NOSENKO13 e« GAVRILENKO had the Air Force attaches and
assistants; KURILENKO nad the Army Attache and
assistants; and BELOGLAZCV the Naval Attache,
assistants and marines.**

During interrogations on 20 October 1966, NOSENKO
changed his earlier statement that the only operational
file he held in the U.S. Embassy Section was that on
ABIDIAN, At the same time, he described a leave period
that he had not mentioned earlier. NOSENKO said: "vhen
I begaa to work [in the U.S. Embassy Section!, after a
month or so, I took the files on the Naval Attaches; And

: ¥ HOSENRO had mentiored this earlier, on 18 June 1964 he was
b asked to list the names and functions of U.5. Embassy Sec-
tion officers in 1960. He said: ®"In 1960 the Chief of the
First Department was KLYPIN. .MATVEYEV was still there as
First Deputy. The Second Deputy was Yevgeniy Nikolayevich
_ ALESEIN, He was given the special assignzent of coordina-
ting the activities of the Second Chief Directorate against
“all foreign military intelligence activity but was assigned
to the Pirst Department... In the First Section, KOVSHUK
" 'was the Chief and I was the Deputy Chief, In.addition to
.. general functions, I had the responsibility for supervising

et et

* In June 1964 NOSENKO explained that Nikolay DRANOV was re- -
- 'sponsible for the Naval Attache's office in January when - -
... BOSENKO. arrived, but he vaapt:ansfer:ed,andrh%s?dntia;gyero
_ taken over by BELOGLAZOV who had been working with-him
againat this target, . ; : : : ‘

T oY o

‘ the work against code clerks ané the Embassy Security Officer.”

3
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a
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then after two months 1 gave them to BELOGLAZOV. 1 im=-
mediately went cn vacatiocn after I came.* After two weeks _
1 went on leave for a month. I took over the files either - o U
before or after the leave."** NOSENKO was aaked why he ' o B
had assumed responsibility only for the Maval htiaches and _ ’
replieds 1t was decided by KOVSHUK. I should take only: L.

the Navy while I was gettiag acquainted with the section. - T B
At the same time, the case officer DRANOV was retiring and A . -

he handled only Naval officers. I didn't take the Army.

or Air Force.,"

NOSENKO was asked again cn 25 October 1966 why he
was responsible only for the Kaval Attaches during early
1560, He answereds "1 tocok the files only on the Navy,
‘but I was working on all of them.®

memm st s e e e e e Ao

R

TYn other contexts NCSENKO has always equated custody .
of & file with case officer responsibilities. There=
N, .. fore, he secems to have ipdicated here that for the
' approximately two ronths when thesa files were in his T
_name, he was officially the KGB case officer charged ' I
) with the American Naval Attaches. , , .
~ %* During a subsequent ‘interrogation seasion, NOSENKO was
.7 asked to describe the leaves he took during: 1960 and .
. 1961, He repeated that he tcok a month's leave im- _ i
. mediately upon joining the U.S5. Embassy Section, “part
;. of January and part of February” 1960; He had gone, L
. he said, to the Caucasus with his wife and mather, He
. then addeds "You want me to say I was not telling the
truth in February {1965] when I said I wvas on leave be~
fore I Han:‘tp-Cubaz(in,Nove:be:219§OJ.A;1xknoV&thig.'lpﬁ -
Sdb.PartYV;B.3.d.)¢ﬁbichidaﬁcribes¢;hin;Ré@nmber*LSGﬂ. R
‘Jeave and its relationship to MOSENKO's' responsibilities
as. case officer for John ABIDIAN.): Dl e s L T T T
) A tpmiae
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{4) Introduction . - : L
... His position and duties as Deputy Chief and sometimes ) '\\g.

Acting Chief gave NOSENKO access to, and required hinm to
know, the extent of the U.S. Embassy Section‘'s knowledge.
of its target. He has therefore been queationed at length
by CIA about the locations and cccupznts of the Embascy
offices as well as about the Embassy personnel whom the KGB . _
had identified as CIA officers. The information from i
NOSENKO on these two topics is presented below, ‘

N

i
!

{(ii) Physical Premises

o il st astaid bl

NOSENKO has said that ris knowledge of the physical
layout of the Embassy cerives boti from his gencral super-
- - - wvisory function during 1260 and-196)-and from his respon< H
gibilities as the officially registerad custodian of the . :
‘KeB'e flle on the security of thc Erbassv. According to :
NOSTRO, he received the latter from his chief, KOVSHUR, :
when he arrived in the section in January 1960; shortly :
thereafter he arranged by a phene call to the Sacretariat
of the Seccnd Chief Directorate to have custody transferred - . - KR
officially to his name from that of M,F, BAKHVALOV, his
predecessor as Deputy Chief of Section, NOSENKO explained
that BAKHVALOV had already left the section by this tirve
but that, under KGB prcce-lures, it was permissiule for an
officer to rerain official custodian of a file belonging
to the U.S., Embassy Section, even after leaving the American
Department, 80 long as he remained in the Seccnd Chief
pirectorate. Until he turned this file over to GRYAZNOV
approximately duriny the pariod 25 to 28 December 1961, no
one else had access to it cother than KOVSHUK, Chief of the
section, anG GRYAZNOV and KCSOLAPOV, who shared the office

and safe where this file was kept. :

RSV OS R

Ldias

Sa .

Lig apategun e

NOSENKO stated in February 1965 that he had never
studied the contents, nor nad he paid any special attention
. to this file., Since he would necessarily have been in a
position to know, NOSENKO also said he is certain that no
operational analysis or planning by himself cx others was
"done on the basis of this file during his two years in the o s
section. The file consisted of two volumes, one for the old : T
building on Mokhovaya Street and the second--about one inch ' i
L thick-~concerning the new Embassy building on Chaykovskiy . R
. Street, which was occupied in 1953, It was used only for
reference purposes, for the KGB had concluded that it was
impoeeible for a Soviet citizen to penetrate’ the secure
areas of the Embassy because. of the security precautions in
effect. Apart from these file-custodial duties, NCSENKO vas
generally interested in the floor plans of the' Embassy.by
... wirtue of his position as Deputy Chief of the section.

. . MOSENKO's knowledge of the Embassy premises is reflected in ]
the CIA debriefing of February 1965, and these .statements .-~
are given in the next paragraphs.. . . .. e o
7:7A1l KGB'employees who went into the secure areas (®"Zone -+
‘of Security”) of the Embassy on. the seéventh through tenth floors*

[SPRRNEINIRTE cim-
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.were carefully questioned on what they saw, because these. . -~
areas were of special interest to the KGB, NOSENKO knew o
no KGB employees who enterad the secure arcas during
1960 or 1961 and had no personal contact with any of them,
He did not remerber any information that such KGB erployees’
ever repcrted to the KGB, except that Dmitriy- I. KUKOLEV,
an electrician whom he personally handled in '1954-1955,
had observed antenna wiring in the attic; the details or -
significance of the wiring were unknown to NOSENKO as of

1965,

NOSENKO personally p.aced some reporis by KGB agents . ;
in the Embassy security file while he had custody of .it. - '
None of the infcrmation, he said, was interesting, {m~- R
portant, or useful enough for him to remember, and he
could not name the' agent sources of the KGB, In another
context and at another time, however, NOSENKO said he
had received a report from scome .agent (name unknown)
that there was a sign "Security Office"” cn the oifice -
"door of John V. ABIDIAN, the Lmbassy: Security Officer.*®

s
1
i
{
i
oF
I
H
:
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NOSENKO did not study the Enbassy security pro-
cedures in detail and éid not remember wheve the classified :
trash was burned. He said that nothing could be done with i
this information operaticnally, because the trash was al- :
ways burned by a U.S. sergeant or a Marine guard ac-
companied by an officer.**

The Embassy office or floor where any section was
located or any individual worked during the years 1960
and 1961 was not remawbered by NOSENKO., This reply was
also given when he was asked about tha rooms and floors
for the offices of the armbassador, the political officers,
ABIDIAN, and the code clerks.*** NOSENKO said that he
eithor knew these locations at the time he was Deputy '
Chief of the section or could have found them in the : g
in the monthly Embassy phone lists; the KGB received these ] o
regularly from agent sources, and the lists gave office ' N o
pumbers and phone numbers,****

ot ot i
-

05 At i e da

¥T%herc never has Deen such a signj NOSLNAO's responsi-
bility for the KGB coverage of ABIDIAN is discussed : i
in Part V.E,3.d.. All Soviets who eater the top three ' - : e
floors of the Embassy have a marine escort. - ‘
#* A check with two former Embassy security officers in-
-+=  dicates that there has never been such a regulation.
The trash is burned by the marine on duty who "in-
I variably does it alone.” One of the security officers
2 ‘ . guestioned saids "I can think of no reason why the Sov=-
R iets would think this to be the case, since whatever
T . . collateral information they have on it would point to
< feoe. ... . the truth.® A T
s - ees  part V,E,3.c. reviews NOSENKO's knowledge of and parti-
cipation in XGB operations against U.S. code clerks.
The telephone lists give only phone numbers, not office
- pumbers, They do, however, provide apartment nuzbers.

o S TN
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- -+  at the Embassy for President Eisenhower's use-aad for
secret conversations, NOSENKO was not certain where it was
located or whether it was ever used, but he heard from an
-unknown source that in 1960~1951 meetings were held in a
gsecure room in the "Zone of Security.” He did nct know any
of the technical details of this room.

The KGB accomplished only one theft of classified
material in any form from the U,S, Embassy durirg 1960
and 1961. A charwoman {name or crypionym not re-alled),
who worked as an agent for the KGB officer Viktor BELOG-
LAZOV, stole a bag of papers from the office ¢f the Naval -~
Attaches. Most of the papers were turn or crumpled. They:
inclucded a draft of a report of the Naval Attaches' sighting
of ships and factories while on a trip to Leningrad, Since
this report was of only routine interest to the KGB, NOSENKO
said, he was unable to recall any other details of the theft;
including the date, except tkat tl.e charwoman was granted
a cash award,

(iii) CIA Personnel Under Embassy Cover

According to NOSENKO, the Americans at the U.S, Embassy
of graatest counterintellivence interest to the XGB section
were tihe identified CIA officers, When questioned on 2-
Septewber 1964 concerning his knowledge of intelligence por=-
sonnel assignad to the Embassy in 1960 and 1961, NOSENKO
stated that the KGB immediately listed any officer associated
with the offices of U.S, Armed Forces Attaches as a menmber
of American Military Intelligence and any diplomat.as "suspect
American Intelligence,” the latter nctaticn always meaning
CIA. One of the tasks of the section was to determine which '
of thess diplomats was the CIA "Resident® (KGB nomenclature
for.Chief of Station), which were CIA case officers, and
which were tho CIA agents or cooptees., The KGB knew that
code clerks would not be -used to fulfill intelligence missions
and that the sane probably held true for the Ambassador and
the Marine guards. NOSENKO cn 25 February 1965 signed a pro=-
,tocol which included his stataement that, as Deputy Chief and
occasional Acting Chief of the section, he would "necessarily
know whom the KGB knew or suapected to be a CIA office: in the
Embassy."”

NOSENKOC has been shown lists of the names of all
iviiwe .. ... Amsrican personnel assigned to the embassy during 1960 and
1961 and on a number of occasions has been asked to select
those known or suspected by the KGB to be CIA 6fficers. The
persons he so identified, together with his ccxmments con-
ce:ning then were: -

L "2_;‘f' : -Boris KLOSSON: Considered to be the CIA 'Resident'
L * [ in Moscow during this period. NOSENKO did not know why

.- KLOSSON was considered as such but said: "Every officer -
~ in the FPirst [U.S. Embassy] Section thought he was the

~ Rasident.® KLOSSON may have taken David MARK's job,

. BOSENKO said, and MARK had been suspected of being the

. CIA Resident on the basis of his behavior under KGB.

» -uxvaillance and of his letter maxling. Nosznxo‘did

' In ;960 a metallic chambe:" (acoustlcal ro#m) arrived'“A'

Ctegegar Al s o
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not récall the names of KGB agents working apecifically ' !
against:KLOSSCN and never read ary agent or surveil- i
lance report indicating that KLOSSON was engaged in

clandestine activity, NOSENKO did nct know KLOSSON's _ :
position:in the Embassy, where ho had been previously K
staticned, what trips he tcok inside the Soviet Unicn, ' Y
where he lived in Moscow, about XLOSSQl's wife or

whether he had children witih him in Moscow, anything

about his personal life, the names of close American

friends and his Soviet contacts. "I didn't read the

file" on KLOSSON, NOSENKO said on 3 February 1965.

The responsible XGB officer, A.M. MIKHAYLOV, "was

reading [the file]. I can't tell you why ([we believed

TLOSSON was the CIA Resident). There was opinicn--his

previous pesition, attitude. Little, little details.,

I don't remember.”®

-John ABIDIAN: Consicdered to be a CIA officer
on the basis of his conduct as a U.S. Department of
State security officer in connection witi fremier
KHRUSHCUEV's 1959 visit to the United States and be-
cause no replaced known CIA officer Russell LANGELLE
in Moscow. Surveillance established the fact that he
mailed operational lettarse anc visited a possible dead
drop site in Moscow (see rart V.E.3.d.).

_=George WINTLRS: Known to be a CIA cfficer and
was given special attention because of his operaticnal
activity in the POPOV case.** WINTEFS wac in peracnal
contact with XCVSHUK, who used the Ministry of Foreign
Affairs as cover. The KGB case orfficer respcnsible
for covering WINTERS was V,A. KUSKOV.

-Steve WASHENKO: Known to ke a CIA officer. As
far as NOSENKO was aware, the KGB identified WASHENKC
as a CIA officer on the basis of his mailing one or
two letters to KGB-controlled double agents in the Baltic
aréa, In addition, from a KGB micreophone he was over-
heard dictating an intelligence report shortly after he
returned from a trip in the USSR,

Lewis BOWDEN: Suspected of being a CIA officer,
but NOSENKO could not recall the reasons vhy.*** KOVSHUK,
under Ministry of Foreign Affairs cover, was in contact
with BOWDEN, :

LTt ARSI - SRR s

* See below; William MORELL was identified by KLOSSON to the
Soviet Minister of Foreign Affairs as a CIA officer be-
fore MORZLL arrived in Moscow. .
#% The case of GRU Lieutenant Colonel POPCV is discussed in . :
Part VI.D.7.a.; further KG3 information on WINTERS is re-
viewed in Part VI.D.7.c,
*#* The CHEREPANOV document. which sets forth a KGB plan for

operations against BOWDEN, lists several reasons why he
was believed :to be an FBI representative in the Embassy.
NOSENKO, when reading this document in Geneva in February
1964, concurred in this opinion; he referred to BOWDEN

as FBI on later occasions also, Ses Part VI.D.7.C. On _
CHEREPANOV, W
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- Richard FUNKHOUSER: Suspected cf being a CIA
officer because he is a specialist on the Soviet Union,
particularly economics. NOSFNKG did nct remember the
names of any agents working against YUNKHOUSER nor any
derogatory information concersnirng him.

. = William HORBALY: Suspected of being a CIA case
officer* because the XGB heard him, by me2ans of micro-
phones in the Embassy, discussing a report he had
written, or dictating it, about his cbservations on
a trip he hacd taken in the Sov:iet Uniorn. NOSZINXO said
that he did rot know the names cf agents working
against HORBALY or whether the agents obtained deroga-
tory information concerning him. As far as NOSENKO

i . knew, there had beenrn no operaticnal approach to or -
recrultment of HORBALY. W : :

Of the seven U.S. Embassy officors desigrated by
NOSENKO as known or suspected CIA personnel, tiree--WINTERS,
WASHENKO, and HORBAILY--were in fact CIA officers. When
HORBALY was first assigned to Moscow, however, he was
detached from overt employment as an economic analyst in
CIA. 1In January 1962 he sevecred his connecticns with CIA
to become a full member of the Foreign Agricuitural Ser-
vice of tht~ Department of Agriculture. When LHORBALY first
arrived in Moscow he openly discusscd the fact that he had come
to the Embassy from CIA. While in Mcscow he had no connection
with or knowledge of CIA clandestine activities. WASHENKO was
similarly detached from overt employment as an economic analyst
with CIA when he was assigned to Mcscow, but was coopted by
CIA for limited operational support activity, chiefly mailing
agent letters. After his return from Moscow he reverted to
his overt CIA employment. John ABIDIAN was a State Department
officer coopted by CIA; although not a CIA staff employee, he
was for all intents the CIA “Resident" in Mescow from Febru-
ary 1960 until November 1961. The remaining three--KLOSSON,
BOWDEN and FUNKHOUSER--had no affiliation with CIA.

: During the time NOSENKO said.he belonged to the  American
- . Embassy ‘Section there were stationed in Moscow two CIA -

: ' officers, Eugene P. MAHONEY and Paul GAR3BLER, whose status

28 such was subseguently found to have been known to the

KGB before their arrival in the Soviet Union. 1In addition,
one officer (William MORELL) was openly identified as a CIA
employee to the Soviet Ministry of Foreign Affairs before
arriving in Moscow. Furthermore, Francis STEVENS (see Page
374) reported having been.asked by ore of the two KGB offi-
cers trying to recruit him whether MORELL was a CIA employee;
when STEVENS replied that he did not know, the KGB officer
stated: "He openly says he does." Another officer (G. Stan-
ley BROWN), an overt CIA employee, had transferred to the

. the Embassy. ' The latter two were not engaged in clandestine-
activities in Moscow on behalf of CIA, but the first two CIA
offxcets were.

NOSENRO indicated that he did not know about the int319
fligence aftiuatxon of any of theas four persons:

ST - NOSENKO was shoun a phothraph of !AHONEY, vhon.
he did. not recognize. He was then given MAHONEY's

| name, which he recognized as being that of an. employee‘
of the Admxnxstzat;ve Sectxon of the embassy.

‘U.S. Department of Agriculture shortly before being assigned to
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"said that;'other than this, he d

i¢ not xnow anything
about MAHONEY--his previcus carear

o, his knowledge of the

Russian language, wher he arrived in Moscow, whan he H : {'
departed, where he lived, his activitics there, or T N

wasn't known he was a CIR officer,” XNOSINKO said on

.2 February 1965. "If there was evidence I would have
known. But there was none." NCSERKO was told that
MAHONEY's CIA status had been revealed rto Lhe KGB by

a KCB penetration of British intell:igence [George
BLAKE] . IHe replied that he waz certain that the U.S.
Embassy Section's file cn MAHOLIY contairzd no infor-
mation from such a source «ccncerninz MALONEY, and that
had there been such informaticr available, he would
have been a special target and would have been hzndled

evicdence that he was an'intel!:gen:e officer. "It o ,l J
i
t
i
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by one of the best officers :n the s2ction. NOLINKC
added that he could not understané why this infcr- - . . .

mation about MRHONEY was not 3:ven to the section by
the XGB First Chief PDircctorate. -

- NOSENKO identifiedi Pav) CARSLEE as a naval officer :
who worked in the office cf thz Kaval Attzache and the o
case officer working against him as BILCGLAZOV, He said :
tnat he could provide no other deraiis on GAPBLER.
NOSERXO specifically said tha= nz ¢:&é not Anow the names 4
of. any agenits working against CARBLER, that he krew of i

no unusual or interesting .nfcrmaticit concerning GARBLER im
contained from concealed micrczhones, telephone taps, ¢
or surveillance, and that he c:¢ not know whether he . . o1
had read GARBLER's file or ctrer "materials" ccncerning )
him. :

- NOSENKO did not identify William MCRELL as a CIA
- officer.* Nor did he know tha: while ¥ORELL was in the
Soviet Union, he was under direct cultivation by NOSENKO's
superior, KOVSHUK, and by K.N. SMIRNOV, a case officer
of the KGB First Chief Directcerate.

- NOSENKO did not reccygnize the name of G. Stanley
BROWN. As shown on a list which NOSENKO brought to CIA,
BROWN shared an office with HCF2ALY, waom NOSENHO sa:id
was a suspected CIA officer; in this office was a KGB
rmicrophone with gocd xccept;cn but inzignificant pro-
ducticn, accoriing to J:EVLZ." Fezartzdly ZHUAN and .
another member of tae E Lassy staff were under constant B
surveillance during a trip witnin the USSR during 1961, '
and in the same year he travelled to lLeningrad with
WINTERS, correctly zdentxfxed Ly V“SE VKO as'a CIA officer.

4
N
i
i
i

'CIA records show that, as a staff officer, MAHONEY served

in'Frtfﬁffff:ffﬁing 1955 and 1956 :=3 was connected with a - f
joint rojest which handles the NTS, a Russian enmigra b
" . .organization. His work brought hi= 1ntc lia:son in true name D S
"t .with both was known tq[:::::] ot ;
. J'apersonnel y rue rirst Yo oo, . i ;

.7 PR ehat in late 1960 or ea:ly 1961 taz U. s. Embassy Section
L . -had decided to withAdras the reguirement for continuous.
. R S B LA TS RV TN AL T APl T Mok I LT nwm'q a!ﬂce
Comsd bt Elibe mead o Heng et twu“-‘ '.lr' Gtbmasnd 3
" hbuher. gy huuy Pass:
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MAHONEY arrived in Moscow on 4 October 1960 ﬁ

His specific CIA mission there was to ‘support the handling S

of PENKOVSKIY inside the Soviet Union. J}AHONEY lived in L R £

America House. From the start cf his tour he was active in : i

" his attempts to familiarize himself with Moscow and he

frequently toured various areas of the city on foot. In

checking locations connected with the PENKOVSKIY case,

MAHONEY went to the Pushkin Street dead drop location on

two occasions during -November and December 1960, and he

‘made a thorough examination of the dead drop itself as . :

well as of its related signal site on 21 January 1961, _ ) ;

Throughout, MAIONEY was subjected to intensive KGB surveil- ;

lance. In a report dated 25 October 1960, ABIDIAN conm-

mented on this as follows: "I find this type of coverage

(five surveillants on a recent trip to the bari:er shop)

completely out of character with that which is usually

given a new arrival of similar rank. Ny oaly :inference - - - -x

. is that the XKGBE has at least strong suspicions of MAHONEY's
primary role [CIA officer|. As for surveillance on my- =
self, it continues to be eccasional and extremely discreet." ’

JPTLIV L TR

-

JPPRTIE CRRARRE. 5 AN

George BLAKE, the XGB penecration of MI-6, was arrested
in London on 14 April 1961. In his confession ke said that
he had passed the KGB a master list of the names of persons
connected with the joint U.S.-British project with which ;
MAHONEY had been connnected in Frankfurt, &s well as other !
materials on this project. On this rasis, “WAHONEY was
relieved shortly thereafter of further duties connected with
support of the PENKOVSKIY operation; he was withdrawn fron
Moscow in September 1961, less than a year after his arriveal.

3
%
-4
3
1
!

CIA records indicate that GARBLER was detailed to CIA
by the Navy in April 1952 and served CIA
from January 1953 until July 1955. 1In the fall
of 1955, he resigned his naval commiss$ion, and in Ma

) he weas assigned as a CIA offi

On 3 June 1961, he returaed to active duty with the Navy,
and on 31 August 1961 his appointment was announced as
Assistant Naval Attache to Mcscow, with the rank of Commander.
. ~ In September 1961 his official biographic data was forwarded
i to the office of the Soviet Naval Attache in Washington, who
; had requested this information, and the same month GARBLER
X . made an official call at the Soviet Embassy. GARBLER arrived
: : ' in Moscow on 29 November 1961 He was the CIA Chief of :
' Station there.

- : ‘ " Prior to his affiliation with CIA, GARBLER served in

i - Korea and there was acquainted with George BLAKE. In April

< 1960 GARBLER was a participant in joint CIA-MI-6 discussions

.- in Washington on- the question of tourist operations into

- - the Soviet Union (see Part V.D.8); BLAKE, who had access .
to information on the agenda and participants for these.talks,
-admitted after his arrest in 1961 that he had photographed
. the minutes of:this meeting and had passed them to his Soviet.
-handlers. :Op this basis CIA presumed that GARBLER.was. T
identified to. the KGB prior to arriving in Moscow at the




. end of 1961. - (BLAKE was arrested the pre
! was definitely identified as such in an article carr

* See:Pagé

N _247.
vious April;) Hhe -
ied in
the Soviet Government newspaper 1zvestiya in October 1963. o
This article, entitled "A Cruel Téscon,  was allegedly . - P
written by Arthur HAMAN, an Estonian who defected to the ’ Ef
¥est ip 1955 and returned to the Soviet -Union in 1963; in b
it HAMAN atteampted to expose hov “the U.S. Secret Service, §
riding roughshod over Swedish sovereigniy. recruits agents :
for subversion and espionage against the Soviet Union and
tive use ot the official U.S.

of CIA in Sweden and, in fact, GARBLER had no connection

with HAMAN or #ith anytin

other countries...making ac

missions in Stockholm, newsmen, tourists..." HAMAN named . é

GARBLER as having been involved in. this work. Ihis article, ! ~%

which appeared at about the same time as the arrest.of . - : 3

WENNERSTROV, described a number of fabricated activities §
3

ing which HAMAN describes.®

_ GARBLER's part _in ABIDIAN's visit—to the PENKOVSK1Y .
‘dead drop site on Pushiin 3treet is discussed in Part o
V.E.3.d.
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g€ Blectronic'Operations'Agaiﬁst the U.S. Exbassy

(i) 1Introduction

NOSENKO had. three basic pieces of information on KGB
audio and other electronic operations agaipst the U.S. Em- .
bassy in Moscow: The preseace of microphones in the
-chancery buiiding, the absencé of audio-technical devices
in the north wing of the Embassy, and the exidtence of a
bean which monitors and jams transmissions from the Embassy.
Thegé are discus:ed separately below. Except for knowing
that a resonant cavity (wireless) ‘microphone .had been found
in the American Ambassador's residence in 1953, NOSENKO
said he was unaware of audio surveillance devices and tech-
niques (other than the chancery nicrophones) in use against
the Embassy, nor did he know of any material produced by
such measures. NOSENKO told CIA on 14 May 1964 that, to

" “the best of his knowledge,  there were no wireless micro-
phones (i.e., carrier transmitters and radio transmitters)
in the Embassy.* His information on KGB electronic opera-
tions against this target dated mainly from the period when
he was Deputy Chief of the U.S. Embassy Section, American
Department, KGB Second Chief Directorzte, in 1960-1961 and
derives from his special responsibilities in this period;
from his 1933-1955 service in the American Department, NO-
SENKO said, he learned only that audio installations
existed.

(11) Microphones in the Chancery

Frequenitly described by NOSENKO as his most important
information, the microphones in the chancery building were
first mentioned by him during the 19262 meetings in Geneva.
In these and subsequent debrietings NOSENKO reported in de-

' “tail on the ways in which he acquired this information, on
: the number and locations of the microphones, the quality of
reception, and the value of production. He has not given
the date when the microphones became operative, but pre-
suned (in agreement with the KGB defector GOLITSYN) that
-they Ware installed prior to 1953, when the chancery was oc-
cupied by U.S. Government representatives.** Of the 16
. microphones listed by NOSENKO, he has stressed the impor-
! ) " tance of the one in the office of the Minister Counsellor,
’ the existence of which was earlier reported by GOLITSYN and
subsequently confirmed by technical investigations. In
. =+ 1962 NOSENKO said that the audibility of the nine-year-old

$NOSENKO stated that the KGB knew the identity of American

counter-audio technicians and therefore turned off the micro-
* "phones whenever any.of them arrived at the Embassy. Since
~-—=8 microphone-and-wire system ¢annot be turned off, this re-
- mark suggests @ither that there was an external power source
for the microphones, which NOSENKO has not mentioned, or.
- that NOSENKO hinself did not have rndimentary knowledge of
ch natters.;- : : ,

‘_"‘ﬂlo invut!sattons by Anericau technicians leave no‘doubt
that the aicrophone-uind-wire systea would have ha& to be
B ¥ place 3t the ttne of occupancy.»

A B
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system varied from very clear %o zcro; he said in 1964
that the quality was deteriorating and that "in a year or
tvo they ?the microphones| will be completily inoperative."*
! Althougt the microphones produced a great deal of politi-
! . cal intelligence, NOSENKO sajd, ~he found nothiry worthwhile
‘ for use against U.S. code clerks or others of operational
interest to him.** All pertinent details from NOSENKO and
other sources on the microphone svstem in the chancery
building is presented in the fol. .wing portions of this

paper.

‘ (a) NOSENKO's Sources . -

Nearly all of NOSFNKO's knowledge about the microphone
system in the chancery building was, hLe said, derived from
two circumstances: Fitst, his responsibility as Deputy
Chief of the KGB's U.S. Embassy Section, for receiving and
disseminating transcripts of conversations there; and second,
a special neeting which he attended in his dual capacity as
Deputy Chief of the U.S. Embassy Section and custodian of
the microphone information. Additional information was ob=-
tzained by NOSENKO in 1962 and 1963 from G.I. GRYAZNOV, hi3
former subordinate and his successor as Deputy Chief of the
Section. In several discussions with GRYAZNOV duting this
period NOSENKO learned that some of the microphones were
dead while others had become less efficient since NOSENKO's
reassignment to the Tourist Departrment in Junuary 1962,
NOSENKO's statements concerning his major sources' 6f infor-
mation on the microphones are prescnted in chronological
order below. .

4
Wi -

“fe -are listening to everything the military attaches
say in Moscow, the Military, Navy and Air Force Attaches,"
. NOSENKO said on 11 June 1962. **All the reports go through
me. 1 read them....Only a limited group of people read
these reports. They are all in the First Department of the
" Second Chief Directorate. Who are thev? The Chief of the
Department (we don't give them to his deputies), the Chief
of the [U.S. Embassy] Section, and I--altogether three people.
Sometimes we report to GRIBANOV things we consider importent.
We conceal the fact that we are listening to the Americens
from our workers in other departments, from the Epnglish
Department, from the French Department....We are listening
to the three attaches and the Minister Counsellor. Don't
even send coded cables about me (to Moscow). If you do it .
will be the end o6f me....Only three people krow that we
_are listening to you. Even within the Second Chief Directo-
rate it is a tremendous secret that we are listening. to you."

S L. NOSENKO was asked on 12 June 1962 about the form in which
‘ he received the audio intercept reports and whether these

- reports were delivered to his office: He answered:. '“No.

- Here's how it is done. We have a special unit concerned

- e, RS T

_aTests of the KGB equipment by the American technicians
“later in 1964 resulted.in_recordings of htgh,intelligibitlty

in, certain- instances. - .

T F s e

£

PR . Y

j¢sVulnerability data on Americans in Moscow could be obtained "°

from the microphone system, according to the damage report fi

., by the Security Committee of the TU.S. Intelligence Bosrd (USIB)-

_and according to the views:of the U.8. Army Attache whose

‘office in the Embassy was the site of a microphone. - ;
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with this function which is called the Second Special S L .
Department. It is a part of the Opecrationai Technical:. , N
" Directorate [OTU]. The Special Department has several e N
sections within it. Take, for example, the section under =~ - I AR
Colonel [N.Ya.} KUZMIN. He has the entire English line, . o
everything. He has young girls. and boys there who have an ' =T
excellent command of English. They all sit in a room with : !
special equipment and listen continuously. Besides this, ST e T
everything goes on tape and later they transcribe it. They
listen to it two or three times so as to get every word....
[They prepare the materials.] The materials from the
American Esbassy used to come to me...and I decided what to
keep and what rot to keep. Why? A summary report would
come to me with the notation that the information in it
was Top Secret or Confidential. This was all rnoosense, but- -
I was required to rcturn the repnrt within two days' time.--
So, 1 would read through the materials to sce what was usc-
. ful and what was not. It's not all suitable. And 1 would
-underline this [the significant items] with a pencil. No,
[I was wrong!.t Fhe report first went to the thicf of de-
partment and then I underlined with a pencil what was neces-
sary and gave it back to them {the Second Special Department,
OTU]. They collected it. I signed a receipt that I had
received it from them and they gave me a receipt when I
returned it. And then they gave me extracts. From these
. extracts alcne one cannot tcll where the material caue from,
but from the report one realizes that the Americans ere
being listened to. It is necessary to have these extracts
to place in the files. We have a tile on each person working
in the Embassy, the so-called delo-formulvar [developmental
file]. We keep one on every Embassy employee.'

b ametiakel lanis gt S e s ity

During the second of the 1964 series of meetings in
Jeneva, on 24 January, NOSENKO took a number of notes from
"his wallet. Pointing to one of them, he said: "This piece g
of paper was kept in my operational file and it represents 3
the statistics for the years 1960-1961, listing those micro- .
phones which are actively used in monitoring conversations
in the U.S. Embassy."” This list named eleven offices and
apartments in the chancery which contained microphones.
When asked whether he had copied the list from records or
< had. drawn it up from memory, NOSENKO explained that it ‘came
; ’ from an operational review of what "listening points we had /
i in the U.S. Embassy."” .

,g

A detailed explanation of his acquxsxtion of the written
list was supplied by NOSENKO on 14 May 1964:
¢ ) -
Question: How did this list come into your hands? What
A caused you to write it?

NOSENKO : I came to KLYPIN [Chief of the American Depart- -
— .. ment] with my working notebook. KOVSHUK {Chief . G
. of.the U.S. Embassy Section in the Department] : SRR

was writing and he put the list on my book.
""" KOVSHUK said this one [microphone| is working
';_'ell. this one badly, and so on. . e

0 Question: Ihat.was the date of this? lhat year and noutb?

 NOSENKO: - Oh, I don't renenher, 1960. . .uaybe the mmng o
— of 1961. . | , B

'Qdestionii'At the end or 1960 or the beginning of 1961
* . you and.xOVBHUK net tn KLYPIN's oftlce? )
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. NOSENKO:. = Yes. . Or maybe it was .at a meeting. 1t is &if-- . .

: , ‘ficult to say. Maybe we went to report to KOVSHUK
in his room or maybe KOVSHUK was .writirg in
KLYPIN's study room. 1 don't remember.

_ . NOSENKO then described the purpose of the meeting:. To dis-

S : ‘cuss the possibility of releusing monitor positions from
some of the chancery microphones and of assigning these re-

__ leased positionsﬁtb,VladiminﬁLpaLronymic unknown) PETROV, _ _ __.
Chief of the American Department's section for werk against
American tourists and delegates suspected of being con-
nected with American lntelligence; PETROV had earlicr re-
quested English-language monitoring positions from the ‘Chief
of the English-Language Section of the OTU’s Second Special
Department but had been told that all such interpreters welve
alrcady engaged on pricrity targets. At the neeting KOVSHUK
ai:d KLYPIN reviewed the microphone coverage of the chancery
to decide which rooms offered infcrmation of little value
and which menitoring positions could: be released to PETROV.
KOVSHUK drew up a list of the Zmbassy offices and apartnments
then heing covered on a full-time pasis and indicated those
of lesser importance. At the end of the neeting, KOVSHUK
gave the list to NUSENKO, who retained it in his safe until
bringing it to CIA in 1964. NOSENKO has added nothing fur-
ther on the locations of microphones in tne chancery buildirg,
and much of his information concerning the quality and value
of the production by these microphones came from this
méelting. . .

Since his defection, NOSENKU has spoken further on his
responsibilities in connection with the daily transcripts
received from the Second Special Department. He sald on
14 May 1964: A1l the materials after they were read and
‘signed were returned to the Second {Special] Department of the
Operational T-chnical Directorate. Some of the material fron
this was put in the individual file, but anyone who read
it would never know where it came from. He wouldn't know

" that it came from mikes....KOVSHUK and I read all of this.
From this we gave information to those who needed it, de-
pending on their interest. If there was something inter-
.esting, it was given to KLYPIXN to read. If KLYPIN saw

.. something interesting ke could take it 'and give it to GRI-

BANOV. Tatyana GRISHNYAT [ from the -Second Special Department]-

came by car with this material. - She went to KLYPIN. Some-
times she left them with me."”

A protocol signed by NOSENKO in 1965 states: "One of
my duties as Deputy Chief, First Section, First Department,
; ‘Second Chief Directorate, was to rcceive, review, and give
L to appropriate case officers the production from microphones:

o - 4n the American Embassy on a daily basis. I also maintained
“the control book (journal) for these trarscripts. These
.+ tranmscripts were prepared by the Operational Technical Direc-
" - torate of the KGB., Every day a. female worker of the OTU
" brought me the transcripts of conbversations in the Embassy -
' from the previous day. I regularly returned all of the ori-
~ginal transcripts to this female worker; they were usually
in my possession  for one day.' lo.my ahsence this duty was
performed by [my superior] KOVSHUK ‘or [my subordinatei?
v ] B . LS sy WA AR T K3 i R -
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(b) Number and Locations of 31crophené$__

The: information from NCSENKO cn the number and locations ]
of the KGB microphoncs in the chancery building in the U.S. ?
Embassy is scparated from that furnished by other sources. 3

NOSENKG s Information i

.  50SENKU brought to CIA (see above) showed that the following
- offices and apartments in the chancery contained microphénes:

o BT

1%
11 June 1962: [NOSEXKO has just been essured that none
of trZ informatTion he had given CIA would be usad without
first consulting with Lim.} “¥ell, because vou are such

"good guys, I will give you even wmore. Have the Minister ;

Counsellor stop dictating to him=elt in his office...

Listen, move the  Minister Cocunsellor from h:s present office
to the rorth wing of the Embassy [where NOSENKO said there
were no listening devices; see below|. We are not listening
to the Ambascador. but move the Minister Counselior....

And we are listening to 21! your military attueches there.

All of them~—the Military Attachie, the Naval Atteche, the
Air Force Attache....¥¢ have iour or five points [ fros which
we are getting intercepts!. #e hezr the Minister Counsellor,
all thrae attaches-.~that's fTodr poinis--and the rifth is
where one of the State Department employees sits.  And yes,
there's annther, a sixth point. We are listening to the
Agricultural Attache. €. Stanley] BROWN is working there
row and somcone e¢lse, a young man | william HORBALY]. So,

we are listening to these six points. This is our biggest
secret. Only a few peoople know this. I was Deputy Caief

of the section and roceived this information. [ decided
wvhat to give the Chief of Department and whart not to give
nim, Do ycu understand? This is to s2y nothing about the
other departients and the [U.S.!{ Embessy Section 1tself.”

12 June 1962: "We lost the microphone in the private
residence of tne Ambassador. This was not THCMPSON, but the
one before him. BOHLEN was there then. We once had sonme-
thing there, but you found the [Ureat] Seal where it was
located. But in the Embascsy itscl., 1n the Ambassador's
office, we have nothing. ‘1nc one se hear now is [Hinister
Counsellor| FREERS. Bill FREERS, in particular, walks around
his office and dictates. All this is recorded. Well, this
is important material."

14 June 1962: "When 1 was Deputy Chief of the American
EmbassSy Section I received reports on the microphone material ;
daily. If there was something important in it, I reported :
to the Chief of the department. The rest KOVSHUK and I
read and thsn distributed to the workers the parts that con-
cerned them. Well, the workxers who were operating against ,
the three attaches knew about this [microphone} equipment....
Nothing was received from the code room. Theae machines
were working and there were no conversatiops. He was sitting
alone and there was nething. [NOSENKO is evidently describing
the military code room.)....There is a point there from which
we hear the Agricultural Attache. But there in nothing
there. They talk about what interests them in the field of
agriculture. Nothing interesting.”

T i R

————
P

24 January 1964: The late 1960/early 1961 1ist which _ -

18P SEpsey
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woffice of ihe dinister Counzellor, FREERS;

voffice of the Naval Attache, HOLCHTON;

vOffice of the YMilitary Attacte, TRBAN;

"Office of the Air Attache, NEILSEN:

roffice of the Assisrvant Arr Attache, WINDSOR;

voffice of the Assistaant Air Attachres, SENTO and SACHANEN;

"Office of tle Assiztant Military Attaches MASON, REITZ

and WILSON;

"Office of the Political Officer, GLEYSTELEN;

"Ofrfice of Agricultural Attactes, HORBALY and BROWN;

“Military Code Roo:n; :

"State Department Code Room and Telotype Office;

“Apartments of FREERS, HOUGHTON, URBAN and NEILSEN,

"Eighth Floor Bar ‘Marines)”
Altcgether, sixteen spaces ars listed, but of these NOSENKO
said that the microphons in onc {the Marine bar) had never
worked ard that notning of 1mportapce was l:arned- fron the
microphones in the four Eabagsy apartments., This leaves
eleven; when presenting tha list to CIA, NOSENKO said that
while he was in the U,S., Embassy Scction, “thers were a total
of eleven listening posts.” (In discussing the late 1960
or early 1961 meeting at which HCVSHUK and KLYPIN received
the microphone coverage, NOSENKQ =2id on 14 May 1u%4 that
it was decided to releasce the microphone positions in the
GLEYSTEEN oflice, tace VGIBAY V-BEOWN office, tho State De-
partment code room and the tcletvpe ofrice. ‘'ihis would
leave a total of eight 'listenine posts. ™)

14 May 1964: Questiozned on the total number of micro-
phones in the (.S. Embassy, NOSENKO said that "marny’™” were
installed in the chancery building be fore the Americans moved
in, but that he did not krow how many werc instailed in all,
how many wege in any one of the¢ rooms included in KOVSHUK's
list, or where they uwerc lo.ated 11 specific roons. He
did recall that nost of the microphones were placed in the
outside wall, thke wall rfavast {naykovskiy Streei, as mcst of
the offices faced th:s strest and the piacement of the micro-
phornes near th: outer ¥all would make it more difficult for
American techniciars to tind trhem if they examined only the

inner walls.

January 1965: NOSENKO volunteered that there were no
?ixed mMicrophoncs in America House, the residence of enlisted
men at the U.S. Embassy in Moscow. He said that there was
discussion during 196G and 1961 of using the KCB agents
employed there to place temporary audio devices for one oF
tvo days at a time in the rooms of the Americans as well as
in the Embassy garage. Those plans were vetoed, however, be-
cause such devices are too easily found. For the same ref-

_ son, NOSENKO said, there was no attempt made in this period

to place temporary devices in Spasso House (the Ambassador's
residence) or in the apariments of such Embassy officers

os John ABIDIAN. The KGB was "afraid that they will be
detected 2nd that there will be a scandal.”
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Information from Otk.1r Sovrices
. =

In 1956 4 sinsitive sourceholding a sentor position
in the KGB «dbmittid a »ritier rrport to the U.S. Ambassador
in Yoscow with *“he cautionary zemark: Do not <peak about
this information in the r1ooms of trhe American kEmbassy.”
The report itself contain- a gortion reading as follows:
"Because¢ all rooms in tne Amurican Embassy in Moscow are
being monttored by the KB, 1 ~trongly ask that there be no
conversations and discussions conesrning this information
in the American Embassv. lhe flap irvolvinug the American
direction..findiny specialist-* in Stasingrad ducing the
surmer of 1955 was orpanizad by the KGE hecause conversa-
tions were overheard in the rooms of the American Embassy.
As you know, as a vosult of this flap, the KGB seized valu-~
able directiecr.fiinding ¢aquipment from the Anmcrican intelli-
gence of Ficers, he XGB did not possess this type of
valuable equipmrpnin, and 1t would hLave baen nécessiary for
Soviet techuicians to xork and experviment for a iong time
in order to acquilve such valuabhle equipmert. The listening
devices are s0 skitttully instailed in the walls, floors,
and ceilings of +he yoown< of tne Americarn Evbassy that 1t
is impossible £0o fird «iam, ven with special-perpose instru-

]

ments. "

GOLITSYN, who Jdefected in late 1961, reported the exis-
tence of a microphona L the office of the Minister Counsellor
and said t%at many wore had been irnstalled in the chancery
prior io 1953. 7:OLIZ3YN was deprivfed in early 1962 and
his information or this stvhjcct was disseminated within the
U.S. Guverrment appeoxirately two we-cks betfore NOSENKO's
initial contact witn CIA.) GOIE18YN said he had learned of
the microphone in the Hdiniater Counsellor's oftice when by
chance he happened to sce a particular document in an office
at KGB Headquartsrs. Accovdirg to COLTISYN, during one of his
visits to toe Amertcan Ik partment in 1960+ he heard and saw

*This is a refsrercs to ine arrest of L.S, Military Attaches
BENSON, MULE, and SiROLD and the scizure of sspsitive elec~
tronic equipment they had witr them in Stalingrad in the
summer of 1955. NOSENKO reported that the KGB seizure of

this equipment was based on information obtained from micro-
phones in the U.S. Embasasy in Moscow. See Part V.C.3.b. (viii).

**GOLITSYN has reported that he visited the U.S. Embassy Sec-
tion of the Americar Department on a number of occasions in
the spring of 1960 as pact of his preparation for assignment
to Helsinki in July of ‘that year; he has also said that he
returned on temporary assignment to Moscow and again con-
sulted with U.S. Embassy Secction officers in December 1960.
With regard to the latter visits, however, COLITSYN's pass-
port and CIA travel records indicate that he was in Moscow on
temporary duty for two weeks in January 1961 and that he is
therefore a month otf in his estimate of when these visits
took place. On this basis it arpears that by his statement
that this incid=nt occurred in 1960 ‘he has not been more

_specific), he could have becn referring to either his visits

to the American Dopartment in the spring of 1960 or his visits
in January 1961. - .
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that a report or reports concerning the resulis of audio-
surveillasce in the U.S5. Eubassy had been misplaced:.” While
GOLITSYN was in the office, the Chier of the American De-
partment ordered all persoanel present to search” for these
papers, and all the KGB officers searched again through
their files, without success. GOLITSYN noted a large num-
ber of reports with red stripes across their covers, indi- -
cating that they were the property of the Operational Tech=
nical Directorate. The only office in the U.S, Embassy that
GOLITSYN recalled being mentioned in connection with thi
scarch was that of the ¥inister Counsellor.* . ' - ¢

b el Ak Wi, B

No technical investigations were undertaken as & result
&m&i&&é;aﬁof GOLITSYN's information, and so it was largely on the basis
Pama g . lof NOSENKO's reports that American technicians inspected the
) chancery building for the presence of microphones in the
spring of 1964. The results have been described in the
damage report submitted by the USIB Security Committes on
7 October 1964: "On 23 April 1864, a low~impedance dynamic
microphone and associated scven-inch pirobe tube were dis-
covered in the wall behind a vadiator in Room 1008 of the
Chancery of the U.S. Embassy in Moscow. The csble to this
microphone was traced tc a major cable run which lay several
inches under the outside surface of the cast face of the
Chancery. This major cable run consisted of a single
twenty (20) pair and a single thirty (30) pair, lead-sheathed
audio cable which ran along the cast fuce of the Chancery
to the rcof area of the North Annex of the Embassy. At
this point, these cables were spliced into & one hundred and
one (101) pair cable along with two ten. (10). pair cableS..o.
A number of vertical cables were found to run from the ten,
twenty, and thirty pair cabies to the variocus microphone
installations., Fifty (50) microphones huave been positively
identified.** Two (2) microphones not physically located

—— i il
#On 28 January 1965 NOSEXNKC volunteered an account of the i :
loss of one of the intercept reports which the U.S. Embassy X
Section had received from the Second Special Department of

the Operatioral Technical Directorate "inp 1960 or 1961."

This document, according tc KOSENKO, was '"one of the reports

with [Minister Counscllor]| FREERS dictating”; as 2 result of i
its loss, "the month of December, the whole month, the U.S,
Embassy Section was in a turmoil™ searching for the document.
The month-long search and investigation was unsuccessful, : :
however, and. in the end, the case was closed with the con-
clusion that tlie document had probably been burned inadver-
tently, without a record ot destruction having been dravn up.
In this account NOSENKO appears to date the incident in Decen-
ber 1960, which a2pproximates GOLITSYN's seccnd series of

visits to the U.S. Embassy Section (and duplicated GOLITSYN'sS
erroneous estimate of when these visits took place). NOSENKO
has never reported that GOLITSYN was present in the offices

of the U.S. Embassy Section during the search for this docu-
ment and, in fact, has denied that GOLITSYN visited the section
either in the spring of 1960 or in late 1960 or January 1961. }
. The ‘only visit by GOLITSYN to the U.S, Embassy Section reported .
by NOSENKO was one in the spring or summer of 1961, at which .
time NOSENKO claims to have been om leave; GOLITSYN was not

-in Moscow at. the time. - : PN o .
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can reasonably be presumed to be in apartment 6J based on
the symmetry of the known installatiozs. The microphones
located were situated so that all microphenes and probes §

were behind radiators. The microphonz system discovered E ;
covered every outside room on floors six through ten,  with . :
the exception of thuse offices with dcors entering onto ! ;

balconies and when exterior bullding constructions were ad-
jacent to ocutside wall sections bearing radiastors."

The first nicrophone found was in Room 10608, in what
is row the Army Finance office and which in 1960-1961 was
the office of the ¥ilitary Attache, where NOSENKO reported
a microphtone to be. All other microphones were ultimately
traced from this discovery. There were microphones in all
rooms identified by NOSENKO, and in others besides, Two of
the latter werc incgerative when found--one in t' e Ambassa-
dor's office where NOSENKO said no conversations were being
heard in 1960-1961 and theother ian the Zecurity Office where
NOSEXKO eai1d there was none. The damage report concluded
that all the microphones were installed before the U.S,
Government took posscssion of the chancery builuing in 18353,
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(c) Receptivity and Audibility of Microphones ' 'vﬁ

XOSENKO made the following evaluations of the quality
of intercept received from the chancery microphone installa-
tions:

11 June 1962: “'They are dving. the microphones, and i
we cannot do anything about it, because we can't get into i
the Embassy | to make new installastions|. In that respect i
your Embassy and the british Embassy are the only cnes ve
can't get into."

SRS

14 June 1962: 'The most interesting nmaterials, of )
course, &re irom the...{Note: one or two words or the tape
are uninfelligible here; from eariier and subsequent remarks,
particularly one on 24 January 1964 (see below), it is clear
that NOSENKO is speakigz of the microphone in the Minister
Counsellor's office.| 4And I t~ll you honestly that it is
becoming increasingly difficuvlt to work with this. The
shayba {microphonej, as we call them, is fading ard only two

nree people are able to make out what is being said.
That is, the tape sounds as if somewhere far, far away,
sorewhere in the cellar, somnceone is spearing in a whisper.
It is very difficult to hear, very difficult when it is
fading. But, what can you do? They tell us categorically
and directly--KUZMIN, the Chief of the section of the Second
Special Department responsible for this, tells us that
soon we will not have anything there. There are a great
nunber of microphorn.s there, but they don't work. I know
that there are about 20 microphones there that don't work.
They have all gone deaf.'

24 January 1964: ''Now, we also listened to the code
roon and the teletype orfice, but we could never get any-
thing out of the teletype office because of interference
[probably speaking of rachine noise|. Froa this point

pointing at the list, but not stating which microphone he
was speaking about| thc¢ reception became progressively
weaker until it finally stopped: evideatly it wore out.
Yes, there was another point in the bar on the 8th floor.
This one never worked even though it was installed. Thus,
out of the eleven poin:s, nine were working...[NOSENKO then
referred to information he learned in 1962 and 1963, after .
leaving the U.S. Embassy Section.] GRYAZNOV said that the !
equipment is deteriorating and they are only getting snatches :
of conversation and that in a year or two they will be com- f |
letely inoperative. GRIBANOV is insisting on getting to . .
Frecruiting code clerks at all costs.”

2 e ae S———

71 - 31 Jgnuary-1964: “Here in HORBALY's and BROW®N's room ¢
[office of the Agricultural Attaches], there is no acoustical
sic] and nothing comes from here. I'll come back to this, E
but they complained that they're not getting anything. [ These
microphones were installed] when this building was being
built. It wasn't later after you had moved into the building,
but when the building was under construction...[NOSENKO was
asked whether more or fewer than nine microphonesare now gur-
rently active.]| It couldn't be more, anyhow.”

: 14 May 1964: Very interesting information wes heard
.. from Ninister Counsellor FREERS' office, NOSENKO said, 'but
for the laast years, even io 1860 and 1961, it was very

o
;
"
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difficult to hear., 1 was sitting with [S.G.] DMITRIYEV i
[Deputy Chief of the English-language Section of the Second °
Special Departmeat] and they toid me how difficult it was.
The mike was dying. Only very experienced interpreters .- '
were sitting on this. They lictened 10, 15, even 20 times :
to the same place [on the tape]....lAfter 1961} GRYAZNOV

was telling me that they were getting rlmost nothing from

this point. [He said this] in 1962, 1963, I was thinking

you had given a command {had cautioned FREERS|. Ve were
getting 2lrost nothing. I heard this from GRYAZNOV several
times in 1963. Thr. mikes were working not bad at all in

1960 and 1961 in the attache rooms-—-Navy, Alir Force....

1 don't know [how receptién was in 196?{. 1 know only that
GRYAZNOV was trZling me in 1962 and 1963 that they were getting
jittle, little, and almost pothing. He sald we are losing
everything. We have no nmaterials. We have little, little
pieces, bhut nothing...in generai { from all of the micro-
phones]."t NOSENKO then speculaied that one reascn for this

was the fact that the Americans in the Erbassy were not

saying anvthing significant, but he said he did not know

this to be the case. Speuking of the micrephone in GLEYSTEEN's
office, rc said: ''"There was something heard. In 1960 and

1901 it was working [ remeaber. Reception was good but

there was no secret information. The mike in HORBALY's

room was gond in 1960 and 1981....1860 and 1961l--good re-
ception." According to NOSENKO, reception was good from

the State Department code and teletvpe room “only always

the sounds of [teletype] machines. In 1960 and 1961l--machines
only....Reception was good when conversation came through.

I don't know [rbout reception in 1962 and 19863}....Reception
was good [ from the military code roow in 1950 and 1961."

R R S WAL TR TR

On-site tests made by American technicians after the
1964 discoveries deteirmined that the following microphones
in the chancery (the occupanis listed are those as of Decenm- :
ber 1960) were inoperative or unintelligible, but the USIB i
damage report emphasized that it had not been possible to v i
determine how long these microphones had neen inoperative: i

~one microphone in the apartment of the senior Naval

Attache;
-¢hree microphones in the apartment of the senior Air : .
Attache; :
-one micrcphone in the apartment of the Economic Counsel-

lor;

: -the microphone in the office of the Publications Pro- i
curement Officer; §
-Yhe microphone in the Marine bar;
~the microphone in the Internal Affairs office .
-the microphone in the Ambassador's office; ‘
-the microphone in the office of the Security Officer;
~the microphone in the office of the Chief of Chancery;
-the microphone in the office of the Air Attache;
~the microphone in the office of the Assistant Alr At-
tache;
-the microphone in the office of the Assistant Naval
. . S - - Attaches;
P T .+ othe microphone im the Navy administrative office;
-t ‘ S -the microphone in the Air Force administrative office.

o AL B s L 4 mas

Phis list includes the office of the Ambassador (from vhich
IOSENKO said no intercepts vere being xeceived in 1860 and

P P
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1961) and the office of the Securitv Officer (where NOSENKO

has said no micrcphone was installed).® On-site recordings ¢

made from twelve selected micrcphones in 1964 indicate that f
3
!
i

.

the nicrophone in the office onccupied by the Minister Counsel-
lor io 1960 was capable of producinog tapes of "high intelli-
gibility" as of 1964. The 1264 tests of toc microphones in
the military and State Depsrtzent code rooms in the office )
of the Naval Attache also produced recordings of high inteili- i
gibility. As pointed out telow, however, the possible pro-
duction by the code room microphunee would have been sharply
reduced by the installation of acoustical rcons during 1962,

[ G R S v

sAs noted in Part VI.D.3.e., NOSENKO reported that the U.S,
. Dmbasgy officer Richard HARMSTONE did not report his having
been approached by the KGB for recruitment in May 1959,
- HARMSTONE did, in fact, report the spproach, and the report
was made in the office of the Security Officer.

L L I S P S . Pan
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- (d), Amount, Type, and Value of Production
Evaluations.of the dunlity of prdduction tave been
given by NOSENKO as well as U.S. authorities concerned
with the microphones in the chancery building.

NOSENKO's Statcments

11 June 1962: 'Well, perhaps, there would be some kind
of fitness report [kharakteristika]. Sometizes there the
Counsellor, FREERS, who was there before McSWEENEY, dict-=ted
something; he said that so-and-so has such-and-such weak-
nesses. We had not known that. We are listening to your
military attaches there. We know where tkey intend to travel,
what they want to find-out. Ve krow ¥aat nachinery and what
targets interest themn--alwzys....They chatter sonetimes.,
.Some of the things they say are surprisirg [from the point
of view of security]. They discuss, among other things,
where to go, what to see, what to take with them--electronic
equipment or not. And we are hunting for this electronic
equipment and now have permissica, 1f we are a2bsolutely cer-
tain that one of your people is taking electrounic apparatus
with him on an intelligence trip outside ¥oscow, to teke it,
to steezl it. We now have authorization to iazke any necessary
steps to steal it. Because you now have improved your
equipment. We stole some egquipment in Stalingrad in 1955,
but now you have boetter apparatus....¥28t do we do [ when we
know the attaches are taking special. equipment;? Well, they
are getting ready to go aad we hear ttat such-and-such data
interests them. We give them disinformation; we z2ke them
think, for example, that there are rockets there. And there's
absolutely nothing there, urderstand? Absclutely nothing.

We make it appear on the radio {[by spurious transmissions]
that there are rockets there; we even heve patrols standing
there and everything....They talk about interesting things,
but never in my life have I heard a conversation sbout agent
operatioas, not once." ) .

12 June 1962: [Speaking again about coverage of the U.S.
Service Attaches] '"They say: ‘Today, let's go to such-and-
such a place.' They go to the military attache, the two
assistants, and say: 'This region is -interesting. They have
something there.' We know it at once. I personzlly tele- -
phone surveillance at once and tell tre Chief of the depart-

' » ment to come at once. He arrives and I say: 'Throw in
mioooelotees three, four, five brigades [surveillance teamsl' We work sl-
most openly against the attaches....}REERS, Bill FREERS, in
particular, walks around in his office and dictates. All
this is recorded. Well, this is very important material. ' We
do not know the cipher, but he dictates Top Secret and Con-
fidential cables [in the clear]. We receive the clear text
and decide at once whether there is anything serious there or
. mot, If we decide that this must be reported to the [KGB] :
- Chairman immediately, GRIBANOV may call him right away."”

' 24 January 1964:  "Now, ié'llso?iiétéued’to"the code

- code clerk James] STORSBERG. swearing on occasion, and then
. he would mention a group of numbers.® This was, of course,

#8ee Part V.E.3.c

,tpoi?gna.fES Teletype office, but we could never get anything
because of interference [teéletype machine noise]....We'didn't °
get much out of the [military] code rooa; we. could hear [the . :

or

. é:
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‘all recorded, nnd we'turned it- over- atronce to the 2ighth
Directorate, dealing with coding and dccoding.

o

14 Mny 1964- Discus:ing the 1ist drawn up by KOVSHUK
and The decision to withdraw U.S, Embassy:Section requirew
ments for full-time monitoring. of certain microphones, NO~

' SENKO quoted KOVSHUK: 'We are getting information rréh the
rooms of the attaches, the Counsellor, and the Agricultural
Attache, The flats [Embassy srartments]-—no, the bar--
nothing. Of course, I know it is necessary to keep the room .
of the code clerks in spite of the fact that there is seldon i
anything received except severnl numbers. The code clerk is .
saying aloud szveral numbers, at the flats you can take,
not permanently, but temporarily.” NOSENKO then continued:
“KOVSHUKX said to give them these flats....But’ you see,
nothing was going on in these flats. They weren't speeking
or wer2 talking about steak and eggs. There was nothing
of interest from an operating standpoint. Sometimes wvwe
heard there would be guests. Okay. There is a possibility : !
to hear something. . In this case we would c£ll DMITRIYLY
[English-language Section of Second Special Departme"tl and
say: 'This evening, this day. this flat. Maybe we will
get something.' The mikes weve working not bad at all in
1960 and 1961 in the attache rooms--Naval, Air Force. VW¥hen
the man was alone we heard nothing. But when two.or three
men were sitting in the rooms, the assistants, we-heard.

For example, when they returned from a trip ard -discussed
what they had seen or when they were preparing for a trip....
Bui we heard nothing about agents.'

mopverw  cwawn

i

JRIRTICN

R

Later on this occasion the following diagogue took i
place: ‘

NOSENKO: GRYAZNOV was telling me in 1962 and 1963 that
they were getting little, little, almost nothing.
He said we are losing everything. VWe have no :
, materials., We have little, little pieces, but ‘ e
: nothing. E

« contivast Lonidihe b aan o

Question: Was he talking about the Military Attackes?

NOSENKO: In general. I think they were speaking very
: 1ittle. God knows. Then, you see, we were thinking
they were taking new measures. GRYAZNOV, -
FEDOSEYEV, and KQVSHUK considered that there was
, ) 8 room-in-a-room--a room {acoustic] for the
T -+ meeting. S O

Questlon: When did you first hear about the room-irnside-the-
- . room? “a '

¥

e wtis

, . NOSENKO: First it was known when, I think, Eisenhower was ,
' - - going to come.* In 1960 or 1961 we had informa-. S i
}’tion that the Embassy had such a chamber made out B AT

.

Xk

¢

“spresident Eisenhower's trip to the USSR was scheduled for
‘the summer of- 1960.but wts<cance11ed over the 'U-2 .incident .-
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L - ‘of steel....In 1960 and 1961 the mike in GLEY-

' . STEEN's office was working, I remember. Recep- , o
tion was good, but there was no secret informa- o N
tion. 1 don't know {about reception from this S -
mike in 1962). ' R

Question: What about GRYAZNOV's statement [concerning

. dimiq;gbing production of the Embassy micrcphones}? . . R 43
- NOSENKO: This was only one common phrase. He didn't tell - 4
" ' = which rocm, 1 think he was speaking about the : o X

: . ;

group...

Question: How was productlon from the mikes in HORBALY's
"office?

ROSENKO: Not good, but we did get something which made us
S suspect he was connected with intelligence.
HORBALY. ' ‘ '

Question: What about the code room and teletype office? : |

NOSENXO: At State, yes. Only always the sounds of machires
in 1960 and 1961. Machines only. Three times
during these two years maybe somebody said one
phrase or one of the guys said several numbers.

Question: Wnat about the military [code]| area? T

[Rpeva.

'NOSENKO: The reception was good. He [STORSBERG] seldom
spoke. Sometimes he repeated numbers to himself.
And soretimes a mechanic of code machines caze
to him, a military guy, a sergeant [William
HURLEY, an Army Warrant Officer]. They said two.
or three phrases. 'Did you check this?" "Yes.,"
"This side good." Et cetera. e

¥
HRTR SNNTORT I

j' Question: In all this time that you read all this material,
: ——  there must have been something that impressed
you as exiremely valuable.

PRI

NOSENKO: Extremely valuable--nothing. A little was in-
teresting from FREERS' room. It was given to the
special group of GRIBANOV, They were writing
e ' special information to the [KGB] Chairman to the :
IR _ [cPSU} Central Committee. There were political. R ey 1
o questions, for example. . ’

PRVSUIE YRS TR F H S ORI

26 January 19585 - The following is taken from an inter-
rogatIon protocol signed by NOSENKO: "I regularly reviewed
- a1l of the tramscripts from microphones in the American
Embassy for a period of approximately two years, from Janu- Lo :
ary 1960 to January 1962. The following is the only infor- . A p
mation which I can remember as being important, interesting . = .- -
or operationally useful to the KGB: T s

5
S .

"~/ @, . From the micropnone in.the office of the . .
inister Counsellor, FREERS, 1 remember that  he ocs’- .
- casionally-dictated cables-about. the. Embassy's evalu- '
ation of certain declarations or acts of the Soviet =
. Government and advised the State.Department on posiy .- N
- tioms for negotiations with the: USSR. This informatfion-.




was of such importance that special reports were .
written to the Central Compittee of the CPSU. How-
ever, I cannot rcmember ary specific incidents or
cvents which these cables reported nor any specific

. evaluations or recommendations made in these cables. .

b. .Also from the microphone in the Minister
Counsellor's office, I remenber that he dictated fitpess
reports (kharakteristiki) on.about twelve officers in
the EmbasSy. [ canrot remecber who any of these offi-
cers were or any dctails from the reports. Thexre was
pothing in these reports which was interesting or
useful to the KGB.

c. From the microphone in tue Military Attache's
office I remember that the Mi1litary Attaches regularly
discussed plans for trips within the USSR and the tar-
gets that they wanted to cover. They also discussed
the results . of these trips after their return. How-
ever, I cannot remember ary information about speci-
fic trips planned oy spccific Military Attache per-
sonnel or any speccific targets that they planned to
cover or any speciiic resulis from any trip. I do not
remember any specific operztionai activiiy taken by the
organs of the KGB against Military Attaches on trips
within the USSR which was based on information obtained
from this microphone. There was no nteresting, impor-
tant, or useful information about the personal or pro-
fessional lives or about the vulnerabilities of anyone
in the Military Attache's office (Army, Navy, and Air)
obtained from this microphone,

d. I remember that from the microphones in the
State Department code room occasionally a code clerk
would read numbers. These numbers were only of inter-
est to the Eighth Directorate (Communications and Crypto-
logy) of the KGB. I do not remember any conversations
from this microphone. There was no information from
this microphone on any of the code clerks which was
interesting, important, or useful to the U.S. Embassy
~. Section, First Department, Second Chief Directorate,
‘KGB. '

During the approximately two years in which 1 daily reviewed
the production from all the microplones in the American
Embassy 1 do not remember any information on any American in
the Embassy which was interesting., important, or useful to
me as the Deputy Chief of the Embassy Section: except the
‘points noted in the above paragraphs.’ '
28 January 1965: "In 1960 and 1961 I don't remember
any report irom the mikes about agents. Never. Nothing
about work with agents or work with contacts. But FREERS
or WALMSLEY [Xinister Counsellor 1954-1956] were dictating
interesting opinions of the Embassy. concerning the political
situation and this material was looked at by the information.
‘group and then they were preparing special reports: for - .- .
KHRUSHCHEV." C s ST i

1
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‘:Evaluation by Otbers

Theodore P. HOFFMAN Army Attache in Moscow from May
1959 to May 1961, has been interviewed concerning tae micro-
phone discoverias. (In the spring of 1961, Colonel HOFFMAN
was succeeded by Colozel URBAN as Army Attache.) While in-
Moscow, Colonel HOFFMAN occupied room 1008, whare the first
microphone was found and his statements beiow relate to
matters presumed to be of general and specific interest to !
the U.3, Embassy Section during the period when NOSENKO :
claims to have been its Deputy Chief.*

R sl S D

_ MJames H. STORSBERG [military code clerk] was -
dating a foreign rational, 1 belicve a secretary in
the British Fmbsassy, name not recalled. On cne or

- two occastons, he was needed either to decode or to
encode for dispatching & nessage and was not avail-
able., He would be off with his girl friends, and we

© couldn't find him, He was verbally reprimancded in my
office in regard to the two incidents of absenteeisnm.

arken i a8

“M/Sgt. Peter BINDER gmanager of America House]
and I discussed frequently the administrative problems
encountered in his operatior of the America House.

We also discussed the importance of his keeping me
informed of the conditions, personality problens,
drinking habits, and any other incident of importance
that mitht occur in the Axzerica House or the America
House ciub. All discussions were conducted in my
office.

et oo 04

“"In May or June 1961, James C. KEYSERS [military
code clerk]) was found to have allowed one or nore
male members of...a U,S, ice review entertainment group ;
touring the Bloc countries to spend the night in his !
room at America House. He was suspectcd of homosexual
activities, and he admitted to me being & participant
" in homosexual activities. I believe these esdmissions
and my entire discussion with KEYSERS took place in 4
room 9, identified now as the shielded code rocm, lo- :
cated on the ninth floor of the Embassy. 1 gave .
SAVAGE [his enlisted administrative assistant] verbal - . o
- idnstructions in my office to immediately prepare the >
necessary paper work for removing KEYSERS from the
station and instructed him to inform ACSI by cable as ]
to the details of the incident. _ , L R T |

elidinin Llias o

" "I remember...a discussion I held with the U,S.
' . Air Attache in his office [ where a KGB microphone was ‘ 4
; - - located] concerning homosexual activities on the part ' 2
of two of the Air Force enlisted personnel on station...
~The discussion in his office concerned the administra-
. . tive procedures necessary 1n removing the 1nd1viduals
=-tron Btatxon. . . : -

-

‘Apurt fro- his general duties as Deputy Chief of: the—U.S. R
Embassy Section, NOSENKO bore special responsibilities for
each of the persons mentioned by Colonel HOFFMAN: . He super-wg
vised the KGB offigers operating against code olerks -and; the'
Teaidents 6f Assrica House, and he. personnly mrtmtp&to& fn- —'
whu t6- the two. code clerks: named;, ' 'STORSRERG and: KEVSERS,
BIGRSII!G lnd IIYBERS‘c&lcl are dimcussed in Part
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_  [Summing. up] "“To be perfectly.frank; I would -
assume that...some of our modus operandi, some of our
targets, some of the resulls, End all of our personal
weaknesses were comproaised. - Tuis is not a very de-
finite answer; however, it is the best estimate I can

make,"

In its general introduction, the USIB damage report -..
states: “Although there has been no observable indication
that the Soviets have acted in any manner to the detriment. _
of the United States based upon information considered pose -
sibly compromised, it must be concluded that due to the ex-
tensive period of penetration, the cumulative effect has
resulted in serious damage to the United States. The
Soviets have gained considerable knowledge as to the effective-
neas of United States operations within the Soviet. Union,
particularly the military attache collection progran.

T Soviet knowledge of U.S. enphasis upon certain intelligence"
collection areas has made it possible for them to identify
priority intelligence and probable Soviet targets and thereby
permitted them to implement specific counteractions.. The
Soviets over the years must have amassed considerable infore
metion concerning the personal habits, problems, attitudes
and weaknesses of personnel assigned to the Embassy which
can be used by them for purposes of exploitation at any
time of their choosing in the future." o

The following extract from the USIB damage report con-
cerns the declining value of the production from the micro-
phones in 1962 and 1963.*

"The security practices and procedures appear to
have followed a pattern from April 1953 to May 1960, at
which time the first plastic room was installed. A
change occurred in the work habits in that the more
senior State Department officers utilized the plastic
room for sensitive discussions and dictation. The
room could accommodate only 2 limited portion of the
Embassy classified discussions and accordingly, a number
.. . of classified discussions were held outside this secure

! area. In the April 1953-May 1960 period it was &1 &C-

— - cepted practice for the Ambassador and the Deputy
v ' - Chief of Mission to discuss openly in their offices
- routine classified operations of the Embassy and to ’
: dictate clessified documents and telegrams....In Sep-
- tember 1962, the second acoustic room was erected for

the typing section for the Landling of sensitive classi-
fied material. From December 1963 to date it was indi-
cated that no classified telegrams have been dictated

PN

. #Ag previously indicated, NOSENKO.-said that in 1962 and 1963
he learned thare was almost no production from the Embassy
microphones. One reason was the natural decline in effi-
ciency of equipment installed ten years previously; the KGB
believed that other reasons were ' the installation of ~ ,
acoustic rooms. in the Embassy an tightened security pro-
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outside of the acoustic rooms....The m
reported that most cables were drafted in longhand or.
typed by the originator and then turned over to the
code clerks for transmission. In certain instances
cables were dictated in the offices.. There were many
discussions in the offices relating to official duties,
office routine, proposed travel, personal observations
and normal office talk not specifically in themselves
considered classified. From 1953 to 1959, sensitive
classified matters were discussed in whispers or to the
accompaniment of external noises, such as radios and--
street noises....In 1959 a secure inner room was con=
structed in the attache section and has since been .

utilized for classified discussions and debriefings...."

< e e Tameat e L.
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“»(111) Microghones in the hocth Wxng

According to NOSENWKO, no microphenes or other audio devxces')
were installed in the north wing (as distinct from the chancery) -
of the U.S. Embassy prior to its occupancy in 1962. (For this
reason, NOSENKO advised CIA in 1962 to transfer its sensitive
offices gradually--to protect NOSENKO's security--fron the

chancery to the north wing at the Embassy.) He has commented . _ '

several times on this subject, and these remarks are presented :
below, _ ¢

11 June 1962: "The Embassy is now located on Chaykovskiy
Street., When they decided to give th2 rorth wing to the Embassy,
I wrote an ertire report about it. SYHELZIPIN was still there
then [as KGB Chairman. ~ proposed that! equipment be installed
in the walls, cave the justifaication fcr this, etc. SHELEPIN
wrote: 'Is it worth it?' At the time trere was an improvement
in mutual relatiors (retween the Soviet Union and the United
States). SHZLEPIN was a godod lad, but fezared that...and ko2fore
this you found 18 or 20 micreophones in the new building in War-
saw.* CSHELEPIN wrote: 'Is it worth it? We row have good re-
lations with America. It isn't worth it.' He didn't want com-
plications. And then time was lost. Two or three months passed
and we again wanted to try it., SHELEPIN also wanted to, but it
was already too late. AEIDIAN was going ther= all the time, the
Security Officer. It was already too late because this can ke
done only while the bwilding is being built. When the windows
and doors have been begun it is already too late... The north
wing was almost ready. We don't have anything there., So, you
should move the Minister Counsellor there. Move him to the
north wirg from his present office... Don't do it at once. Do
it slowly. Don't hurry: don’'t be 1n a hurry. Have him say that
he doesn't like this room and wants to move there... We hear
all the military attaches--the Mili:zary Attache, the Naval
Attache, and the Air Force Attache--in Moscow., Everything is
recorded. But again, don't do anything a: once. Don't make
any (sudden) charges. Quietly transfer one and then another
there (to the north wing), the attache himself and his assist-
ants... You must ke very, very clever and very, very foxy...
Gradually, gradually move them to the north wing of the build- !
ing, to the north wing, in which we have absolutely nothing and
won't have anything." .

© 31 Jaruary 1964: “ﬁhen the construction of this right

(north) wing had begun, when you started the right wing, the - : At

new addition to the building, there was a plan to install as
many (microphones) as p0551cle—-th1rty, forty--stick them .
everywhere. It really wasn't important how many of them would TR
really work. The Committee (KGB) Chairman at that time was . :
_ SHELEPIN. He didn’'t go for this. Whether it. was the flap o
with the Poles that happened Jjust before that* or whether it

- wWas something else or whether it was the international situa-
" tion, they were afraid that this may be uncovered. But then, ;
..later, when the building was finished, and when you were :

;. finishing or putting up the addition yourself, at that point

-4t was too late to put these- things in.i.It. uas 1mpossib1e

QHOSENKO is refetrxng to the discovery in June of- 1960 of
19 mic:ophones in ghe ‘new U.S Embassy in Warsaw, -
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Tl After being told by CIA on’ 31 January 1965 that a lead
' cable had been found in the north wing, NOSENKO said: "I
personally can assure- you that 1oth1ng was done in that
R right wing. Nothing, 2bsolutely nothing. Thnre was nothing
.o done there, so it must have been’ something else."

No extensive couhter—audio checks have yet been cerried
out in the north wing of the U.S. Embassy, and no wired N
microphones have been found there. Investigation of the
microphones in the main section of the Eubassy led, however,
to the discovery of other Soviet technicel equipment installed
in the north wing. The USIB damage report stated: '"Three-
coaxial cables were discovered running parallel tco the one- -
hundred-and-one pair audio catle from the North Annex roof
area to the basement of the North Annex...[All three cables
were severed by American technicians in 1964.] The ceble
runs were as follows: '

"1, The first coaxial cable...terminated under six
inches of reinforced concrete in the North Annex attic.
The cernter conductor was conuected to the lead sheath
of the Z0-pair and of the 30 pair cable which ir turn
come iror the east face of the chancery. The shield of
the coaxial cable was uncunnected. :

"2, The second coaxial cable.,,followed the same path
as the first coaxial cable. The shield was unterminated,
The center conductor was terminated in an insulated
metal grill. The grill is lccated in the upper crust
of the North Annex attic floor with the long dimension
in juxtaposition to the old common wall between the
Chancery and the North Annex. The long dinénsion is
S normal to the street in front of the Embassy. The
o grill is made of one centimeter steel reinforcing rods
: ‘ spot welded into a mesh of 15 cm. (5.9 inches). The
. overall dimensions of the grill are 14'4" by 4°'7".
: The coaxial ceble was conrnected to one corner of the
grill....The grill is located as close as possible to
. the old common wall and is about thirty feet below the
v - State Department code room. The grill 'rpoints’ in the
general direction of the code room as the plane of the
grill is parallel to the plane of the ground.

"3. The third coaxial cable ran along the approximate
path of the otker coaxial cables to the block c¢f rein-

. forced concrete that contains the grill mentioaed above.
This coaxial cable terminated in a four- inch piece of
fine Lits wire. The shiéld of the coaxial .cable was
unterminated...”

The damagé: report added: . "The coaxial cables: appear to be
) ~of recent installation probably prior to Russian evacuation
... . of the North Annex. The outer shields of a11 the coaxial
P i clbles were carefully inaulated.?

o The colxial cables and their terminations were evaluated
as follows. in-the damage report: "All tests that have been .

fe:formed indicate that the grill work and. the lead sheaths -

- Jof] the cables 20-and 30 patrs were used as antennaS.... =
No function .has been determined for the third coaxial cable

'hlch tersinated ina short piece of Lits wire....The'locatiohf




of the grill in such close proximity to the State Dcpartnent
Code Room indicated that an operation was directed against

that area....The lead sheath may have had other uses. The-
possible uses that have been suggested are listed bélow.

The most likely use is &s an antehna although the otber pos-
g8ibilities have not been completely discarded. .

N .. ... Va,
“b.
llc.

~d.

" Antenna for collection effort directed against code

room,

Antenna for use in connection with somo other
surveillance device or techaique..

An alarm system to 'protect® the microphone
systen.

Part of a hum removal system connected with the

.microphone installation.

Not in use,"

e DReki o
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“(4v)" Moitortng/Yisming Benn

NOSENKO was questioned on 31 January 1964 about the
so-called "Moscow Signal.” (This is an "SY band signal .
that has been directed against the top floors--the "secure
erea'--of the U.S. Embassy since the early-1950's from en
apartment building located about 200 feet away. _Detailed
ipvestization of the signal has been underway since Octo- . . N S X
ber 1962, but its exact pature and purpose have not yet been - T
established. Although there is some speculetion that- the ‘ ‘
signal is meart for 'harasemeat purposes only, the view now . :
generally accepted by U.S. technicisns is that it has soma C
intelligezce-collection function. No chinge in the signsl : _
has beern poted since the discovery and the cutting of the ]
cables referred to in the preceding section.) The inter ;
view went as follows: R ' ;

NOSENKO: There is a beam, there 18 & ray which works
==—"""" _ ageainst the Embessy. I know. '

Question: Do you know what it is? +

NOSENKO: ¥o, I don't., Kut I know that they work and they
put things in, and they listen and they do some-
thing, and they... .

‘Question: (Interrupting.) 1s it successful, is it working?

NOSENKO: Yes, they keep working: 21l the time. Perhaps v B
periodically, but it's working. Yes, there is :
something in the back.of the Embassy on this ’ ;
Chaykovskiy Street, and there is something in :
front of the Embassy, too. . :

-Question: And it is for listening in?

NOSENKO: No, it's in order to deprive you of working with
stationary equipzent. '

‘ Quéstion: What do you mean--so that our receivers wouldn't
operate properly? ’

. NOSENKO: Look, I'm not a specialist. I don't know the .
: details. 1 know only that the work is being
done in this particular area, in this particular
direction. But what they do, I don't really
knovw, E I

. Question: But this is not for the purpose of obtaining in- . o
: , formation? o - S , .

NOSENKO: Let’s say you go on the air, So we:find out .
: ~ whether you're listening in on some of our com- - s
_munications or something 1like this, R

‘Yo what extent would you in your [American] De-
“partment,’. in your {U.S. Eabassy] Scction; know-
about these technical aspects? Would: you have
"to know it? Would you know the details of these
things? T U

:




'+ ~ It wag this sysgtem, he said, which. had determined. that the

~ho. No. This is somathing that ‘theé: meubers of ..
“the [KGB] Eighth Directorate. {responaible for
communications and ciphers] should concern them-
selvesn with, the ones who work in OTU. This-
doesn't concern us in the Azmerican Department,
in the U.S. Babassy Section.

Questioned sgain later,. NOSZVKO said that the signnl
wag lused to jam U.S. equipment working in the Embassy building.

. Americans had intercepted some GRU agent radio communications. ' ' )
"The beam was designed "both tc monitér- and to jam" trars-

nissions from the Embassy... NOSENKO repeated that. "not being

& specialist" he was igcorant of the technical naturée of the

Job, or any further deteils. :

o \.'..r;ubi W
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Because NOSENKO's true rname and photographs had been submitted
to the U.S. Embassy in Moscow in connection with this visa request,
NOSENKO added, it was henceforth necessary for him to use his
true name fer all travel abroad. |

L mte b

c. The Cuba TDY (1960)

In November 1360, after and as a recult of the cancellation
of his planned trip to the United States, NOSENKC travelled with
a delegation of nickel industry experts to Cuba. He first men-
tioned this trip on 11 Jurne 1962, during his second meeting with
*CIA. Yis account of his activities was given in answer to the

guestion cf whether he had ever visited Germany: "I have been
in Germany. Yes, yes. I was in Cuba in '6). Well, as NIKOLAYEV.
I was there a montn and a half. This was when your Embassy was s

there and we wanted to prepare¥... Well, I lcoked it cver to

see what kind of paople you had working there. They asked me

to prepare, so to speak, an accounting on how things were going.
I arrived there and as:cd how thay were WOrking against you, Jjust
on you. Everyone there is worxing for you. One, two, three,
five days went by... I had uniimited funds, any amcunt. I could
go to any res.aurant, any show. So that's how it was with me.
The fellows reported: ‘'He [an fumerican} is there.' LMy mission
was to get a general picture. DNot for cae, Lwo, or three days,
put for a month or two, to provide an opinicn... 1 worked prettiy
cleveriy on tiem, He [the American] would go to a restaurant.

They would say to me: 'He is at such-and-such a restauraut and
can be cobserved there.' I would go and observe him in the mir-
ror or somehcw. I am sitting in the restaurant, drinking, and

that's all. But I would watch him to see how he behaves, etc.,
etc. That is, I would begin to feel if he has the mark of an
intelligence officer. ...But this was not ercugh for me. I
would go again and again. I would see that, yes, he is an in-
telligence cofficer... We were asked to share our experiences
with them [the Cubans]. T..ey didn't know a thing... They had
turned all intelligence work over to the Communist Party. The
Communigt Party complicates it.”

In the final minutes of NOSENKO's last meeting with CIA in
1962 the subject of his trip to Cuba came up again; NOSENKO re-
called that he had used the name NOSENKO for his trip to Cuba
and that his function there was that of security officer.

Question: When did you travel to Cuba?
NOSENKO: 1960, November and December 1960.
Question:; Under the name NIKOLAYEV?

NOSENKO: No, as NOSENKO, NOSENKO, NOSENKO. I will explain
how this happened. I was supposed to go to America,
sometime in November, with a group from Gosplan,
automotive specialists, etc. Data had already been
submitted for coordination and, in particular, my
name had been given to the American Embassy there _ .
{Moscow]. But the American Embassy announced that ' .
;... . » this delegation could be accepted, but a little
- .i- later. And my passport had already been issued.
- . . My passport had already been signed authorizing travel
Troen e Ve abroad, but it was a service passport, not a diplomatic
one, And at this moment a delegatlon was supposed to

- ¥ fg:lu .S. EﬂBasay in Havana was offic;ally closed on 3 January
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biﬁet job was sxmply to 1nform us . in case somethi g intetestxng
“happens and sorebody interesting comes to the library, but prac-

tically robody ever went to the library. Then, what could she

" tell us akout these sergeants that were taking Russian lessons,

that she was supposed to be reporting cn? In the first place,
they were lazy buns. They would go to a lesson once and then

.. miss the next two and then perhaps go again, and again miss one

or two.” In September 1964 NCSENKO added that LEVINA had rever
been targetted ayainst -any particular individuval and had never -
provided any interesting reports on her Aomerican contacts. At

the end of 1960 or in the beginning of 1961, NOSENKO said, she

was released from the Emkassy by Paul SHITH, possibly because

she was a little deaf and one had to epeak loudly to her to Le
understood.* NOSENKO turned LEVINA over to anotheér officer te-
fore he returned to the Tourist Department, and later the Eritish
Department was planning to use her in either the British or Canad~
ian Embassies. :

¥ CIA records show that LEVINA was employed at the Embassy as

a librarian from January 1958 through January 1962, when she

. was released. Paul SMITH was Second Secretary of the Embassy .

“in charge of the Cultural Affairs Section and:Publications—
Procu:enent Officer from May 1959 until approx;uately SGpten-

-
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3.  oOverseas Assignments

a. Attempt tro Obtain Assiqnment-ih Eéhigé;a (1960) .

During the first half of 1960, NOSENKO said, he applied for
a permanent overseas assignment to Ethiopia because doctors had
prescriked a change of climate for his daughter Oksana's asthma. .
O.M. GRIBANGY, Chief of the Second Chief Directorate, approved
his reguest, but then the KGB Personnel Department tuxrned it
down when a file review revealed potentially dangerous character
weaknesses. ’

MOSENKO described this matter on 14 April 1964 as follows:
*Gennadiy GRYAZNOV came to the American Cepartment of the Second
Chief Dircctorate in 1958. Before 1956 he was stucying in the
Higher Schocl of the KGB and when he finished the school in 1956
- - he was assigned to the KGB Personnel Department, and then he came .
' to the American Department in 1958. So GRYAZNOV had very good
cornactions ir the Personnel Department. So in 1960, when I
. wanted to leave, to go abroad on permanent assignment I said to
e GRIBANOV: 'Let me go for two years to Ethiopia.' Vhen the Par-
sonnel Department refused to let me go, I decidad I'd just have
to know what was there in my personal file. I had to learn what
it was that was causing all this. By that time GRYAZNOV was in
the American Department of the Second Chief Directorate and hap-
peried to be the head of the Party Organization of the entire
"directorate, and he at cne time had worked in the Personnel Office -
himself. He siid: 'Give me this thing and I'll see what I can
find out about it.' .So he went tc the Personnel Department and
through his friend there got my personal file. Then he gave me
a call ‘and said to come over. I went to his office and he locked
the door. Of course, he couldn't give me this file, couldn't
let me hold it in my hands so to speak. So he read this case
to me, this 1954 case to me, about the woman and soO forth,* and
then said that at that time they made an investigation of my
- . previous residence. And they found out that winile I was study-
ing at the Institute [cf International Affairs] and was living.
e on Pervaya Meschanskaya Street, all sorts of girls visited me;
. different girls, a new girl would visit me almost every week.
This was in my file. Then this case that took place in 1954.
And then in 1960--and, incidentally, GRIBANOV mentioned this to
me also--the file said that I was drinking quite a bit, and for
this reason I had many fights with my wife. And that was all
that appeared in my file. Nothing else, whatsoever, besides
these things that I just mentioned.”

' b. U.S. Visa Application (1960)

NOSENKO's true name: appeared with 11 others on a 20 October
1960 request to the U.S. Embassy in Moscow for visas for renbers
of a Soviet automotive exchange delegation which was scheduled

8y

. ¥ NOSENKO is referring to the inéideﬂt he séys took place in
1954 when he used KGB alias documentation to conceal his true
tdentity*whilewseekingetregtmentfto:=venerea1;diseas§;wfseslu;u‘
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- to visit ‘tha United States in mid-November 1960.% NOSENKO. :was.
* listed as an engireer employed by the State Sciertifiz-Tecnnizal
Committee (CNTK). After defecting, MOSENKO told CIA that he had

been scheduled tc acccwpany this delegation as a security cffi-- o
cer but that the delegatior.'s visit to the United States had ' s
been postponed at the last moment. He therz2fore did not travel

to this country.

- I
3

He further explaired, on 17 April 1364, why his visa appli-
cation had been submitted in true name ans under a different
cover: "In 1957 and 1958 I want to Londun as NIKGLAYEV repre- .
senting the Ministry of Culture. Then in 1953 I didn't go any-
where. 7hen when this question came up of my going to the Stotes
in 1960, I said: 'I'm rot going. I've I2en gring under the
Ministry of Culture [cover] and with sports d=2legations. This

t has Lo be changed somehow at this point.' So we theought about
T . it and finally somcbcdy said: . 'Loux, how about this? Perhaps
" [you can use] this committee cf RULNEV's [GWiK].' Sc 1 said:
" 'Well, it's up to you. You decide.' by that time my passport
vas ready, but the smericons and th Soviets nadn't cocme to an
agreenmcnt yet. It was decided that this delegation would go tco
the U.S. in 1961." NOSENKO was then asked why he could not
have used the NIVOLAYZV name for his trip to the United States.
He replied: "Sure, I could have gcne as NIFYOLAYEV, but I just
didn't wane to. Pecausa, look, it was known to us that the
s - British and American Intelligance exchange information on people
they suspect of being KGb, and that the Eritisih, of course,
had probably watched me when I was in England {in 1957 and 1338}
and probably there it was noticed that here's this man under
the cover cf Ministry of Culture. He's not a gportsman. It -
xind of looks suspicious. Then he goes to the Soviet Embassy. -
Also suspicious. So then I have to go to the States. and if
1 go as NIKOLAYEV I couldn't uge--in that case I cculdn't use
the same cover of Ministry of Culture Lecause of the type of
the delegation. 1I'd have to use 2 different cover. So I1'd go
there and they'd say: 'Aha, here's NIKCLAYEV under different
cover now.' But if I go as NOSENKO, the British never heard
the nana. Nobody knows the name. Everything would be O.K."
NOSENKO was then asked why he could not have travelled under
some other alias. Hc answered: “"That's the way it wes ce-
cided. I guess so as not to get all mixed up they decided to
gsend me as NOSENKO anyway. It's up to the people who are in
charge of these operations. They are the ones who decide.”"**

silheitaia, .

P O

orud

*+This visa application was submitted approximately six monthse SR
after the KGB rejected his request for PCS assignment to ;
Ethiopia.

*% With regard to his trips to England in 1957 and 1558, NOSENKO i
. < ... said that he had been forced to use the name NIKCLAYEV because i
DS . this was the name he had used with British citizens § . i
et e X hen they visited the Soviet Union in the summer of 1957; he R
R - ecould not, he said, have shown up in ‘England with another I . ’
: ey : PR B ; : g o ¥
- 2B &Sl upon thelr return from the lBee Part-Vs e
-This apparently was not a consideration when selecting a name -
for the U.S. Vis§~appiication,ifo:.NCSENKO-haduhsgdﬁthemname;.¢
SERGEYEV in his approach to American George' DREW in 1959 (Part.
V.D.4%h.) and the: name PETERSON:when he ‘recruited Professor
Gerard MERTENS, also in 1959 (Part V.D.4.l.). " NOSENKO .was .in .7~
*‘contact with Arsene: FRIPPEL under the _name:: NIKOLAYEV: during: thi
..period. - NOSENKO and other- sources have: said- that the. RGB sus~ -
pected that FRIPPEL was an Amarican. agent. (see Part V.D.5.
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Because NOSELKO's true rame and photographs had been submitted
to the U.S. Fmbassy in Moscow in connection with this visa request,
NOSENKO added, it was henceforth necessary for him to use his
true name fer all travel abroad. ;

c. The Cuba TDY (1960)

In November 1360, after and as a r=cult of the cancellation
of his planned trip to the Uni:ted States, NOSENXC travelled with
a delegation of nickel industry experts to Cuba. He first men-
tioned this trip on 11 Jure 1562, during his second meeting with
*CIA. His account of his activities was given in answer to the
question of whether he had ever visited Germany: "I have been
in Germany. VYes, ves. I wag in Cuba in '6l, Well, as NIKOLAYLV.
I was thcre a montn and a half. This was when your Embasgy was
there and we wanted to prepare¥,.. Well, I lcoked it cver to
see what kind of people you had working there. They asked me
to prepare, so to speak, &n accounting on how things were going.
I arrived there and asked how they were working against you, just
on you., Everyone there is worxing for yocu. Ore, two, three,
five days went by... I had unlimited funds, any arcunt. I could
go to anry res.aurant, any show. So that's how it was with me.
The fellows reported: ‘He [an American] is there.,' My mission
wag to get a geoneral picture., Not for one, two, or three days,
put for a mwonth or two, to provide an opinicn... I worked pretty
cleverly on tiem, He [the American] would go to a restaurant.
They would say to me: ‘lie is at such-and-such a restaurant and
can be cbserved there.' I would go and observe him ‘n the mir-
ror or somehcw. I am sitting in the restaurant, drinking, and
that's all. But I would watch him to see how he behaves, etc.,
etc. That is, I would begin to feel if hec has the mark of an
intelligence officer. ...But this was not enough for me. I
would go agyair and again. I would see that, yes, he is an in-
telligence officer... We were asked to share our experiences
with them [the Culans]. 7T..ey didn't know a thing... They had
turned all intelligence work over to the Communist Party. The
Communist Party complicates it.”

In the final minutes of NOSENKO's last meeting with CIA in
1962 the subject of his trip to Cuba came up again; NOSENKO re-
called that he had used the name NOSENKO for his trip to Cuba
and that his function there was that of security officer.
Question: When did you travel to Cuba?
NOSENKO: 1960, November and December 1960.

Question: Under the name NIKOLAYEV?

NOSENKO : No, as NOSENKO, NOSENKO, NOSENKO. I will explain

how this happened. I was supposed to go to America,

sometime in November, with a group from Gosplan,

automotive specialists, etc. Data had already been

gsubmitted for coordination and, in particular, my

name had been given to the American Embassy there . .

{Moscow]. But the American Embassy announced that -

. this delegation could be accepted, but a little . ;}:

.« later. And my passpcrt had already been issued. . ';‘W
[
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My passport had already been signed authorizing travel )
abroad, but it was a service passport, not a diplomatic
one., And at this moment a delegation vas supposed to

8_ Egglvoso Exbassy in Havana was officially closed on 3 January
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" ®Just a minute. We have a man who has his passport all ready.
His passport has been formalized. NCSENKRO. He was supposed to
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go to Cuba. GRIBANCV's deputy [S.G.] BANNIKOV,
sald that a worker [XG8 officer] should be sent.
But they decided not to send z worker to Cuba.

"Why bother?” [they said]. "Is Cuba worth it?" :
Suddenly there was a phone call from the Central : s
Committee [of the Communist Party]. Scrmeone from -
the Central Committce said: “MNo, there is a direc- ‘

tive that one of our werkers must go ncevertheless.,”
And only two days remained before the departure of
the delegation. Wnho could they send?

Cuestion: The first person they come across.

NOSENKO: Those wito have passports. I had a passport. I was -

- ready. hnd they cdecided: "Get going immediately.”
We flew thrcugh msterdam, through Gencva. Ve spent
& night in Amsterdam and then made a short stcy in
Geneva, then the Azores, Santa Maria Island, than we
were supwvosed to fly to Curacao. But we had a head-
wind and the pilots were evidertly afraid that we
wouldn't have enough fuel. So the plane went cut
5f 1te way and made 4 iending on the island of Bar-
tados. This was ncot a Soviet plane, Lut KLM, We
flew to Amsterdam on a TU-104 and then went by KLM.
Then from Curacao we flew to Arube. We also szpent
a night in Aruba, an interesting island; the water
and natural surroundings are beautiful., Fronr Aruba
we flew throucn Kingston, through Jamaica, and then
to Cuia. And we flew the same route back, but we
did not sperd the night in Curacao. From Curacac we
landed in Caracas for about 40 minutes, and through
Fararari.c--5onizch Guiani—-=—-arcss tie ocean, sowe
island or anotner there, and from there again Lis-
bon, Geneva, and Amsterdam. B3ut here the entire
delegation flew [(to Moscow] after a day or two and
I took a train through West Germany [to East Beriin].

A1l of NOSENKO's accounts since contacting CIA in 1964 have
been generally consistent with that given on 14 June 1562. His
story has beer as follows: In the latter part cof 1960, at the
game time as he was preparing for his intended trip to the
United States, a special delegation of nickel industry experts
from Gosplan, the Soviet State Planning Commission, was prepar-
ing for departure to Cuba. The delegaticn was a routine one, :
consisting mostly of engineers from various sections of the :
Soviet Union, and since there was no one under any sort of sus-
picion, the Eleverth (Soviet Travellers Abrcad) Department of
the Second Chief Directorate had decided that it would not be
necessary to include a security officer. Two days prior to the .
departure of the group, however, the Central Committee cf the ] )
Communist Party decided that a Second Chief Directorate case . s
officer must go along. Because of the short time remaining be- ! 21
fore the scheduled departure of the delegation, the Eleventh t :
Department protested that it would be impossible to find a suit- :
able person and get all the necessary papers ready in time. At :
this point, A.I. KUZNETSOV of the Eleventh Department said:

. .'. Lt e . .
P 1P ARV YRR N A

go to the States... and his foreign passport has been issued
and signed. Why don't you take him?" WNOSENKO's staterent con-
tinued: °®So somebody said: ‘How about a visa?' And KUZNETSOV

o TRSEET
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says 'Never xind. The {ubans will give him an entry visa.'’
ind then I had to get a transit visa because we were f£lying
through Amsterdam. Anid this whole thing was taken care of in
two days. The Cubans gave their visa immediately anc Tae
Netherlands issuedé thesir visa also right away."

NOSENKO has reported that his functions with this delecga-
tien were purely of a security nature. He flew with the dele-
gation to Cuba in October or Noverkber and spent abouc a month
and a half there. During this tirme he accompanied the delega-
tion everywhere it went: "I was witn the delegation. They go
to a plant--I go with cthem to the plant. I was with them all
the time. They went to .ifferent plants, tc watch the produc-
tion. They mwet with scme representarives of the so-called Insti-
tute of Agrarian Reform. They would meet with these people and
they wouid have many Giscussions about how to increase produc-
tiocn." HOSDNKO's cover assignnent was deputy chief of the dele-
gation and shortly pefors ceparting Mosccw he was intrcduced to
the other members as sucn. He had one agent within the delega-~
tion and dzveloped several veconfidaential contacts"” wuring the
trip, which turned cut o be entirely uneventful and, for NOSENKO,
scmewhat long and dull., ile explzined that .e would not have
accepted the assignment had he krown how lc.g the trip was to be,
and that he nad really wanted to 4o on’y - the United States.

to Moscow, NOSENKO was given a special

vn his return tr:ip
mission. As no was leaving from Havana Alrport, the KGB Legal
Rzsident in Cuba, &H.1. ALEKSEYEV, handed him a package with in=-

structions to deliver it to Moscow. NUSLNKO did npt know the
contents of tne package until he arrived in Amsterdam en route
home. There the wrappings became loose (it was bound only by
thin string) and NO3ZUKED took the opportunity to determine that
it contained copies of "leiters betveel MIKOYAN and KHRUSHCHEV
concerring the prices of sugar” and drafrs of agreerments tetween
the Soviet Union and East Germany, Bulyaria, Czechoslovakia,
and Rumania. Arriving witik his delegation at the airpcrt in
Amstercam, NOSENKO was told that a message had Eteen received
¢rom the Central Commitzee of the Communist Party instructirg
that the packzogje was 2 be deliverad "urgently" to Che GUEVARA,
who was tour.ng the Satellite countries and was then in Berlin.
while the delegatiocn ~ontinued on to Moscow, NOSENKO therefors
was driven to the Soviet Embassy in The Hague, and in the late
evening of his second day in The Netherlands he left by train
for East Berlin. When he arrived, however, he found that
GUEVARA had left Berlin for Hungary. NCSENKO refused to go any
further. The package was delivered to GUEVARA's deputy in
Berlin, and NCOSENKO then returned to Moscow.

CIA travel records show that NOSENKO, listed as a mineral
engineer, transitted Amsterdam en route to Cuba on 15 November
1960; and that he transitted Caracas from amsterdam on 17 Novem-
ber 1960; and that on 19 November 1960 he went through Caracas
en zoute to Havana.® Our records also show that NOSENKQ again
arrived in Amsterdam en route to Moscow from Havana on 13 Decem=
ber 1960 and that he left for Moscow on 15 December. There i8
no record that he travelled to Berlin,.®*% .

€Ik ootained a photocopy of NOSENKO's passport while he was
"passing through Amsterdam and again through Caracas.

e¢ ¢ appears possible that his name was not removed from the
original passenger manifest fer the 13 December flight €o
Moscow and that his train trip to East Berlin went un-
noeticed.
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" "a. The Bulgaria TDY ard the LUNT Case -

.7 In the spring of 1961, four months after returning from'
Cuba, NOSENKO was sent on temporary assignment for about a )
month to Sofia, the only trip he tcok in other than a security o
*"watchdog® capacity. According to NOSENKO, it happened this S o
way: "I think I first heard that I wa3 going to Bulgaria, a -
week or so before I left, from S.I. YEGORGY, Chief of the .
section having contact with the counterintelligence representa- : L ;
tives of the Countries of the Pecples' Democracies in Moscow... . :
He said: 'Ycu must go to Bulgaria. GRIBANOV has decided.' ’ .

He asked, 'Do you know about this?' and 1 said 'lNo.' He said: i
'KLYPIN (Chief of the American Departrent] must tell you.,' But
this was the first I had heard about it. YEGOROV said that the
Minister of the Bulgarian MVR had requested the Chairman of the

i KGB to sernd an officer from the Emerican Department of the Sec-

ond Chief birectorate to Bulgaria for consultation with the ' ;

- - ---pmerican Department, Second Directorate of the MVR of Bulgaria... — — .- - — — - -

T hfter one or two says KLYPIN told me about it. He repeated ~— T T T T -
the same thirg ard after about one and a half weeks I flew to
sofia." The discussicn continued as follows:

WP UTTHENPRPA

Question: Wnhat plans were made for this trip in Moscow before
you lefr? What Lriefings or discussions were held
concerning what you were to do in Scfia?

NOSENKO: I was told: “You are goirg for consultations. There
are KGB advisors there. They will discuss it with
you." No one was speaking with me about my trip.

Question: What discussions did you have with your department
chief, KLYPIN, about what you were to do on this ‘
trip?

. NOSENKO: Nothing. He told me: "You will go. You will see ' ' i
. . what they are doing. You will tell them how to .
‘ work.”

Question: Did you have any meetings or discussions with the
representatives of the Bulgarian MVR in Moscow be-~

: ; fore you left?

S Tlaend- B -

'NOSENKO: No.

Question: What discussions did you have with YEGOROV or his
section about what you were going to do in sofiaz?

NOSENKO: YEGOROV said: “You will go. You will tell us what
they are doing." C 5

Before you left Moscow for Sofia did you know any-
thing about the size of the American Department of
the Bulgarian MVR? : ‘ : L

P P

4.4

pid you'knou‘tﬂé'ha;eifa:'dny of the officers of the
..+ Amarican Depa:tqent;of_thefau;gaxianAavazﬂ» -

Ro.
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Questioni DLd-yoéu know what any of their. particular problems -

" NOSENKO: No. Nothing.

Question: pid ‘you know jdst what was the area of'tesponsibility » ; _>' _;g.
‘ of the American Department of the Bulgarian MVR? : SR

NOSENKO: No. Nothing.

NOSENKO flew from Moscow in early April 1961 and was met
at the airport in Sofia by A.S. KOZLOV, a former Second Chief
Directorate officer whom he had krown in Moscow.* The follow~-
ing morning he was pickec¢ uvp in an official vehicle and wes
taken to KOZLOV's office in the Bulgarian MVR building, not far .
away. NOSENKO asked KOZLOV what was expected of him and was »
told that "they want to know .about how to work against the Ameri-
can Legation. He said he wanted me to tell them everything about
how to work, right from letter 'A.'"™ NOSENKO was.then intro-
duced to the Chief KGB adviscr in Sofia, Mikhail YEGOROV, and
to the Chief of the MVR's American Department, after which he
was assigned an office in the MVR kuilding. During the ensuing
weeks he discussed both general matters and particular cases
with individual Bulgarian officers working ag:inst the American
target. On one occasion he lectured interested MVR officers
on the principles of operations against fcreign military person-
nel in Mosccw, and on another he visited an MVR surveillance
post opposite tne American Legation. He discussed.KGB methods
of operations against foreign tourists. He also addressea the
entire American Department for about five hours and told them o
“what is necessary, what to pay attention tc, how to work.* g
At the end of his visit, some time in nid-May, NOSENKO conferred o
with the First Deputy Minister of the MVR about what had been :
accomplished and his recommendations for improving operations
against Americans. ‘

bad
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: As an outgrowth of his TDY to Bulgaria, NOSENKO has pro- ' :
! vided one lead to a case in which he said he took personal part. . R
: About two weeks after arriving in Bulgaria, around the end of
oL April 1961, NOSENKO was going over lists of foreignars who were {
. schedyled to visit Bulgar:ia® in the near future, and he came e !
: across the name Horace G. LUNT. NOSENKO recalled that a man [
named LUNT who was a Slavic linguist had been reported to him
in 1958 or 1959 by one of his homosexual agents, VOLKOV or ‘ C
YEFREMOV, as a possible homosexual. He asked the Bulgarians . : ]
whether this man was a specialist in Slavic languages. When : L
the Bulgarian officers replied in the affirmative, NOSENKO de-
cided to check his recollection against KGB records and an
immediate phone call was placed to Moscow, asking for traces.

ESaealtu aet

c ~ ¥ NOSENKO had earlier reported that KOZLOV had served as the
e - chief of the American Department, Second Chief Directorate,

L until 1953 and that, until about two years before going to )
Bulgaria as a counterintelligence advisor, he had been i
Deputy Chief of the Tourist Department. For the two years B

~+  immediately prior to his Bulgarian assignment, he had been .
Secretary of the Party Organization of the Second Chief
. Directorate and was relieved of all other duties.  Asked
- why KOZLOV was unable to “advise* the Bulgarians in this
.instance, NOSENKO said that he was tco busy advising on
higher levels and that he had been.away from the work for .
- number of years.: = . 5 Py >

=
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" A reply was received almost at. once: . *Yes. This is the same’
LUNT who was in Moscow. ‘- Homosexual.®” NOSENRO told CIA that
the KGE had never done anything with its knowledge of LUNT's-
homosexual proclivities and that the Bulgarian MVR had not pre-

viously known of thenm. o T ' : L

NOSENKO's description of what happened next is as follows: . ;
*yoZLCY and the Chief of the American Department were very in- )
terested. KOZLOV said: 'George {[NOSENKO]. you must help them.

They never recruited an American.' I =aid that I would do wvhat

I could. The three of us went to see Ceneral DUMKGV, the

Chief of the Second Directorate, Bulgarian MVR. 1 asked them ' .

if they had a homosexual agent. They checked and said they ‘

had one who is an operational contact. 6.%., I said, acquaint

thenm, prepare a flat, make the pictures. This is the first

stage. I also told them, of course, to find out how long he

had been tiere, why, who his acquaintances were, etc. Thern we

wert to YEGCROV, the senior Soviet advisor, and KOZLOV. called

GRIEANOV. GRIEANOV, I later found out, was in 2 meeting with

.the department chiefs of the Second Chief Directorate and was

not in a good mood. Why, I don't know. te didn't understand

what KOZLOV was saying. GRIBANCV thought that I, myself, wanted

to make the approach to LUNT. KOZLOV got confused on the pacne.

GRIBANOV asked to speak to me. I took the phone. ‘'What are

you doing?' he said. 'You are not at hcme, you are abroad.

You were sent only for consultations, but you are living as if

you were at home.' I said: '0O.K., O.K. I wasn't going to do

anything.' He hung up. I told XOZLOV that even if the Bulgar-

jans were to ask me, I could not do it myself. YEGCROV became )

upset. ile thought our position was bad because the Bulgarians , :

were asking. 'What they ask, I will tell,* I said, 'but I am ©g

not leaving the office to go any place or do anything. I can - i

only advise them on how to make the record entries after he is :
! caught. I can dictate the questicns to he asked. Baut the
approach and recruitment I cannot do myself.'

i

RIS

»The Bulgarians never said anything to me about active

participation, but they didn't know what to do. I told them :
! ' to get two agents. Maybe LUNT wouldn't like the first one. ;
I _ The Bulgarians reported that LUNT woulda't be there long. I

! . told them that if they wanted to take pictures and make a pitch

' later, that's one thing. But if they wanted to do it all in

one step, that is anotker. I told them they should consider the

time element... The Chief cf the American Departmeat, KOVACHEV,.

and the chief of the section dealing with tourists and American

delegations were to make the recruitment. The approach was

34 - ey pade at the end of April, I thimk.® . .

NOSENKO went on to say: "I was in the office during the
. approach. I told them I would not leave. 'If you need my
‘advice,’ 1 said, ‘'come to me.' KOZLOV and I were sitting in !
' " his office. It was the end of April, I think, and the.next
; <. .. day I went on holiday. I don't know where or how they approached
e " . LUNT. I only advised them that after the first conversation with
i ... bhim they would know if he would be willing to cooperate. I said ;
. they should have an apartment ready... not far from Sofia. I - - 5
‘told. them that if he agreed, they should change the place right ‘
away. Take him some place nice to finish the conversation.
That's what I suggested.® ... S iirdoy:s Y
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' one. I.tcok a neutral position. . They said everytuing was O.K.
' The next day LUNT was to meet KOVACHEV and the section chief.

et X

I went on a little trip, the May holidays, part.of 30 April, 1,
2, and 3 May. Wren I returned they said everything was O.K. and
that he {.U}T) had left. I asked them what they had decided for
the future, a contact in the United States or not. They said
they decided against it because he was to core to Bulgaria in
1962 or 1963 fcr a Slavic conference."

This account, which NOSENKO gave on 6 October 1964, differs
somewha:r from what he had said earlier, .on 1l June 1962, during
his second meeting with CIA. NOSENKO claimed taen that he per-
sonally participated in the recruitment of LUNT against GRIBANOV's

wishes: “They sent me in '6l to Bulgaria. The Minister of Interral

Affairs there asked for a specialist to help them. I went to
help. Ar {Americar] professor arrived, a very prominent special~
ist on the Slavic countries... They [the Bulgarians] had never
tried [to recr:it) an American. ‘lLet's try,' I said. The Sov-
jet advisor in Bulgaria telephoned GRIBANOV and reported that
NOSENKO had deciced that it is possible to ge: this Rmerican.
GRIBALCY wes in a conference at the time. GRIBANOV said: "Where
the hell's NOSENKO? Let me talk to him... What the hell are
you doing? I sent ycu only as an advisor.' Then he hung up.
What ccuid I do? The Buicarians had already mace all prepara-
tions... I was embarrasscd, but what could I do? T left the
office of the advisor and they were waiting for me... I de-
cided to go ahead. I was sure that it would work. I felt that
it could be done, that this American could be firmly recruited...
I spit on everything and went ahead with the Bulgarians. I
told trem to grab him. If it will be difficult for you, tell
me and I myself can recruit him. Wail, they began and I came
there. Ee [NCSENKO is speaking of himself] was under the guise
of a Eulgarian and spoke in English, although my English was
poor... 1 said: 'You are a pederast.' He also proved him=
self to be a homosexual there [in Bulgaria}... 'Well, what will
society think of you, those whose know you?' Well, what did
this person decide? He agreed.”

The first time NOSENKO said that he had not participated
directly in this operation was on 2 February 1964, while still
in Geneva. He volunteered the following: "In Bulgaria in

© April and May 1961, although I did net personally participate

in this, I went there, and-I helped them there with the whole
process of recruitment of this professor. I helped the Bul-

. garians with what to do and how. He was the professor of
philolcery, LITT.® '

" NOSENKO has also varied on the timing of the operation

‘against LUNT. In the account quoted above, he said that the

approach was made the day before he left on his. May Day holi-
day. On 24 April 1964 he said: "I remember that it was at
the very beginning of May that this name came up. And we got
the informaticn from Moscow the same day, telling us it was
the same LUNT. ' I went on a trip the 1lst, 2nd, 3rd of May.

. That is the 30th of April, 1st and 2nd of May, and the 3rd of
May in the morning I was back. So it was in the very beginning.

after the night of the trip.

"

And Moscow was called :}qh: away,

. . he outcome was not known to KOSENKO, for he said: %I =
Y didn't read any report of the results, and I didn't ask to see .
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homosexual crn him. They planted this man either next to him
or in the restaurant -and, well, he met LUNT and they got tc-
gether and decided to meet with each other the same day or the
next day. This was all.done very rapidly.*™

According to Professor LUNT, the approach actually took
place on 5 May 1961, following a visit to Moscow where he had
contacted an offxcxal in the U.S. Embassy. Ee travelled on
9 May directly from Sofia to Yugoslavia, where hLe at once re-
ported the incident to U.S. Ambassador George YENNAN,. an aca-
demic ‘acquaintance. LUNT told the Ambassador, and later CIA,
that he had visited Sofia on one earlier occasion, from 8 to
28 November 1960. During this first trip he bzcame involved
with one Gecrgi Velev ALEKSIEV, with whom he erngaged in homo-
sexual relations on at least five separate occaizions and to
whem he gave U.S. travellers checks, which ALEKSIEV intended
to sell onh the black market. On one occasior during the first
vigit ALEKSISV was recognized and stopped by the Bulgarian
civil police while walxzng cn the street with LUNT. After
1eavxn~ Bulgaria in November 1960, LUNT received two letters
from ALEKSIEV and priot to his next visit, cn 25 April 1561,
LUNT wrote ALEKSIEV saying he would be returning.

P T T A o I I R

given all the: data, and they called back rzght away'and said....
‘Yes, this is the sameé LUNT who-was in Moscow...' As.soon as .
"this was established, the next . day the Bulgarians planted this:

.
b LA S At

PYSER NN

ot W e o

otuar




*“ﬁis.“.Tténsfer fo iﬁé fodriﬁffbéﬁar;hent—iﬁ;Jénuatf“iészkili

e '~ In the autumn of 1961 a decision was reached, on the basis
' : - of NOSENKO's own request, to return him to the Tourist Depart-
ment., GRIBANOV had originally wanted to promote NOSENKO from . ~ -
the position of Deputy Chief of the U.S, Embassy Section to the -
post of Deputy Chief of the American Department; NOSENKO's
. . superior and friend KOQVSHUK had long had his eye on this job,
. ‘however, and was the personal choice of the Chief of the Ameri=
°  can Departrment for it. (In fact, NOSENKO said, KOVSHUK had
once held tke job, lcsing it in 1959 because of some misbehavior.)
NOSENKO did not want to be placed in the difficult situation
which his own promoticna to this post wculd have created. NOSENKO
. described his transfer in the February 1965 interrojations. The
following is from a protocol signed on 26 February 1965:

PRI

sttt v et i et el

*The decision for me to return to the Seventh [Tourist]
Dezartrent. in January 1962 was actually made in about Septem-
ber or October 1961. GRIBANOV planned to appoint me Deputy
Chief of thke First [American] Department, but the new Chief
of the First Pepartment, FELOSEYEY,wanted KOVSKUK to take
this position. Since I did not want to be placed in this
pceition by GRIBANOV's order against the wishes of FLDOSEYEYV,
I went to GRIBANOV and reguested that I be transferred back
to the Seventh Department, in any position. I had already
spoken to [V.D.] CHELNOXOV, who was then Chief of the
Seventh Department, about this matter and he had suggested
that I go to GRIBANOV and ask to be returned to the Seventh
Department as Chief of the First [American-British-Canadian] B
Section with the understanding that I would be appointed - K
Deputy Chief of the Seventh Department as soon as this '
position would be vacated by [B.A.] BALDIN [who was retiring
in July 1¢62]. ...GRIBANOV did not teli me hia reasons...
for wanting to appoint me Deputy Chief of the First Depart-
ment in late 1961 or for appoointing me Section Chief and
later Deputy Chief of the Seventh Department in 1962. He
did not discuss witii me my personal qualifications for.
each of these positions.”

[PPSR S SO

Aware of his impending transfer NOSENKO took the opportunity
during December 1961 to spend several hours each day in the Tour-
ist Department. There he talked with Department Chief CHELNOKOV, ;
familiarized himself with certain files of the American Tourist !
Section, ‘and discussed current operations and operational possi- A
bilities with the officers assigned to this section. The formal i
order for the transfer was signed by GRIBANOV on 24 or 25 Decem- ' N
ber 1961 and NOSENKO officially signed over the ABIDIAN case file S e e
and the U.$. Bmbassy security file to his successor as beputy

T Chief of the American Embassy Section, G.I. GRYAZNOV, within the
4 - next few-days.* As he had when he transferred from the Tourist : v
. to the American Department in 1960, NOSENKO said, he took his .
. . active agents and his safehouse on Vorovskiy Street with him when
‘ ‘he turned to the Tourist Department in 1962. L .

," T f

- ¥ These specific dates were arrived at under interrogation in . w1
.....February 1965. On all earlier occasions NOSENKO had said S
" that he was transferred in January 1962 (or some later date);
“he said in. February 1965 that he was "officially® transferred
at the end of December and reported to his new position at
‘the beginning of January (see below}. - : ' i

e




1400000 71T
s

ra ~

udinué£§3f952 té‘Jédh$ryf19§¢*Efo;r15t~bepéftméht)5

'f.

.1. Date of Transfer

NOSENKO has given different dates for the time when he left
© ° the U.S. Embassy Section of the American Departmert to become
Chief of the American-British-Canadian Section of the Tourist
Department, During the Geneva meetings of 1962 he said on
-different occasions that this occurred in January 1962 and in RS
February 1962; in 1964 he timed the transfer as falling between T .

15 arnd 20 January 1962; and in February 1965 NOSENKO gave the -
date as 2 or 3 canuary 1962, He has also reported that he was
in the U.S. Embassy Section for three months after John ABIDIAN
serviced the Pushkin Street dead drop (on 30 December 1961, thus
placing NOSENKO in the U.S. Embassy Section until late March
1962) and that he had transferred to the Tourist Department by
the time QOLTASYN defected (which NOSENKO placed in mid-January
1962 but which actually occurred in mid-December 1961).* W.E.
JOHENSON, the target of a Tourist Department operaticn** con-
firmed that NOSENKO approached him in Moscow on 5 January 1962.

PUNEREL FEN

In Faebruary 1965 NO3ENKO said he recalled that the correct
date of his agproach to JUHNSON was on 5 January 1962. The CIA
interviewer then reminded NOSENKO that he had earlier described
on several occasions his visit to the dead drop site on Pushkin
Street and his receipt of reports from the surveillance post
for three months afterwards; during all of this period, NOSENKO
had said, he was in the U.S. Embassy Section of the First Depart-
ment. NOSENKO was told that CIA records show that ABIDIAN made : b
only one visit to this dead drop site, on 30 December 1961, six .
days before the approach to JOHNSON. He answered only that he
might have been confused, but despite any contradictions the . )
"facts" (his emphasis) were the important thing, not any corre-
lation of dates.

2. Functions and Activities

't As Chief of the american-British-Caradian Section of the ; S
Tourist Department (hereafter in Part V.F. referred to as the R
American Tourist Section) from January to July 1962, NOSENKO
said, he was responsible for planning and coordinating all
KGB activities against such tourists in the USSR as well as
for supervising the operational work of 15 Subordinate case
officers. He had no deputy. NOSENKO told CIA that he required
: gseveral months at the beginning of 1962 “to get the feel of
"« r... [ things"; "there were no accomplishments" on his part in the ;
initial period on this new job, and plans for handling the : Ca Rl A
influx of American tourists.during the forthcoming 1962 season- . !
consisted of studying files and continuing to work against the . L
tourists as 'in the past. NOSENKO was asked in February 1965 . S

JrECN

[

‘%  Statements by NOSENKO about GOLITSYN are reviewed in
Part VI.E., and ABIDIAN's servicing of the Pushkin Street
dead drop is discussed in Part V.E.3.d.

.

,#* See Part V.F.4. for details on this operation.

R
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whether, in his first several months in the Tourist Department,
he had originated any new mptbodc for operaticns ageinst Am-
erican tourists. ke replied that during this period he -had
proposed a study of represcntatives of foresign tourist firms
in Moscow with an eye toward the XKGB attempting to recruit
them.* This suggestion, NUOSENK?D said, had teen accepted.

In March 1955, NOSENKO was asked whar new Xnowledge con-
cerning the use of tourism for esplonagz purposes by foreign
intelligence organizations had been acquired by the XGB during
his two-year absence from the Tourist Depariment. He replied
that. the KGB had noted an increase in automobile tourism and

that American Intelligence had increased 1tus use of multinational

tourist groups. NOSENKO was then asked wrat new information
concerning the use of tourism &3 & cover for cspionage activity
had been obtained by the KGB from any agent source dauring thin
period, NOSENKO answered that he neither koew of any such new
information nor had he heard of such an agent.**

NOSENKO has said that, in lire with the wishes of the Chief

cf the KGBE Second Chief Directorate, O.M. GXIBANOV, nhe was pro-
moted to the positicn of Deputy Chief of the entire Tourisu
Department in July 1262, immediately efter his returna from
Geneva, A year later he was made First Deputy Chief of the
Departmient, a provotion which irvolved only & change in title
as there was rno Second Deputy Chief at the time. Apert from
saying he was V.5, CHEILNOKOV's second-in-command from July 1962
to January 1964 and as such general supervisor of all KGB tour-
ist operations, NOSENKO has rot detailed the functions attached
to this position; NOSENKO has not been questioned specifically
concerning these duties,

NOSENKO's first operaticnal activity after transferring to
the American Tourist Section was supervision of a homosexual

approach to W.E, JCHNSWN on 5 January 1$62. Additionally, during

the 1962-64 period 1in the Tourist Departmernt NO3SENKO tcok part

in the recruitment approach to Horst BRAUNS, in the interrogation

of Yale University Professor Frederick BAFGHOCORMN, and in the

arrest of the American tour guide Bernard KGIEN. For a short
time in 1963 he handled the KGB agent Alexarder SVENCHANSKIY

owner of a tourist agency in New York Cizy*** and a Russian
language bookstore in Chicago, Illinois, By virtue of his

* NOSENKO said at another time that he made the same proposal
in 1958-59, forming the basis of the FRIFPPEL operation {see
Part V.D.5.).

%% See Part V.D.7.b., which discusses the XGB agent George
BLAKE, a staff officer of MI-6, who confessed after his
arrest in April 1961 that he had passed to his Soviet
handlers the complete minutes of joint meetings held by
CIA and MI-6 in London in June 1959 and in wWashington
during April 1960. These meetings were held to coordinate
the American and British programs fcr legal travel opera-
tions, mainly with tourists, into the Soviet Union.

Part V.D.7.c. describes a top secret KGB document on
Jestern tourist operations in the Soviet Union which was
prepared in 1961 in the Tourist Department of the KGB
Second Chief Directorate. This document, which the
defector GOLITSYN gave CIA, quoted verbatim certain
poetions of the minutes given to the KGB by BLAKE.

OUIROTEN was frequently employed as a tour guide to the USSR
by this tourist agency. .

TOP SECREY
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“supervisofy position in the Tourist Department NOSENKO: also be-. . °

came involved with John SHUBIN, a GRU agent. (These six cases -
JOHNSON, BRAUNS, BARGHOORN, KOTEN, SVENCHANSK1Y, and SHUBIN - are

discussed below,) NOSENKO reported that his planned role in the.

approach to Natalie BIENSTOXX (see Part VI,D.2,) was prevented
by his preparations to leave for Geneva in March 1962, Finally,
NOSENKO said he participated in the KGB investigation of Lee
Harvey OSWALD after P-esident KEINEDY's assassination in Novem-
ber 1963 (see Part V.D.6.). : :

NOSENKO has indicated that his own operational work in 1962
to 1964 was limited to those cases cited above becausze of the
considerable amount of time spent on temporary duty assignments
outside Moscow during these two years, In mid-February 1962,
soon after assuming the duties of Chief of the American Tourist
Section, he began to prepare for his first trip 9 Geneva, which
lasted from 14 March until 15 June 3962 (see Part III,.B,). NOS-
ENKO estimated that he had spent a total of six months outside
Moscow in 1963 on temporary assignments. These included a two-
day trip to Odessa to meet FRIPPEL, an inspection tour of the
Leningrad ¥GB organization, a five-day trip to Leningrad for a
conference on border control, a week-long trip to Alma-Ata for
a corference on tourist travel with KG3 representatives from
the Soviet Central Asian republics, and an eight- or ten-day
inspection trip to the Caucasus as a memker of a team headed by
GRIBANOV. HNOSENKO said he travelled to Gérkiy Oblast on 16-17
Decemker 1963 to assist in the search for CHEREPANOV, who had
passed top secret documents to the U,S. Embassy in Moscow (see
Part VI.D.7.c.).

3. NOSENKO's Agents

#hen NOSENKC returned to the Tourist Department in the
first days of 1962, he took with him the agents whom he had
been handling as Deputy Chief of the U.S. Embassy Section,
These agents are listed Lelow with a summary of NOSENKO's com-
ments concerning their use in 1962 and 1963.*

a, Arsene FRIPPEL:

FRIPPEL had been reassigned from Moscow in early 1961, but
NOSENKO continued to be the Second Chief Directorate case offi-
cer in charge of any future KGB contacts with him. (FRIPPEL
had no KGB contacts in New York City.) Describing FRIPFPEL's
past service for the KGB on 15 June 1962, five months after he
said he transferred to the Tourist Department, NOSENKO said:
“FRIPPEL was afraid and gave practically nothing... He was
a weak agent... I recruited him but, speaking honestly, he

‘was not an agent." Nevertheless, NOSENKO.said, the KGB hoped

that FRIPPEL would be reassigned to the USSR at some future
date. When FRIPPEL returned twice to the Soviet Union in

1963, NOSENKC met with him, once in Odessa and once -in Moscow,

i

§

" ® The only other agent.wﬁomﬂaoszﬁk6 hahd1ea duringvthis 

‘period was the American Alexander SVENCHANSKIY. (See
Part V.F.6.). L o
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‘ but FRIPPEL provided nothing useful on theze occasions,*®
ihereas NCSENKO had rormally met FRIFPEL in the company of
CHZINOKOV during FRIPPEL's Moscow tour, he Went alone to «hne
two 1963 meetings. N : 3
* 8

b, Johan PREISFREULD:

After COLITSYN's cefection, NOSEGZKO said, the KG2 considered

PREISFREUND compromised to American Intelligence and therefore

irneligible for further use against Anericans at the Embassy in

Moscow. For this rezscn NOSENKO was told by the U.S5, Endassy

Section to continue to randle PREISEREWID while serviag in the

.. “Tourist Department, but as PREISFREUND spcke orly Finnish and

.  Russian, he was of no use against Ernclish-spezking touriste.

. . - Although NOSEIKO met with PRIISFREUND on the latter's wvisits to
" Moscow in 1957 end 1953, this agent wes rot used operatiorally.

P

c. VOLX OV and YEPRIMOV:

KOSTNKO's two homosoxual agents VOLKOV and YEFREMOV took
part in the entrapment aporoach to wW.E. JOMNION several days
after NOSENKO returned to the Tourist Department. This was
their first operational activity since 1959, for they had not
Leen used in any homosexual operations while 1IDSENKO was in the
U.S. Embassy Secticn. It was, accorcding to NOSEZHKO, the last
time they were engaged in KGH activity. At the end of 1962 or
the beginning of 1363 they vere terminated, and their files were
sent by NOSENKO to KGB archives. NO3ZLKO explained that VOLLOV
and YEFREMOV had become too well knowr for their operaticnal
activities to be of further use to the Second Chief Directorate,

when NOSENMKO was transferred to the Tour:st Department,
he was instructed by the Americar. Department Chief, 5.M.
FEDCSZYEV, and V.M. KCOV3HUK, Chief of the U.5. Embassy Sectien,
to continue to handle &g mibrinty Sal Ty Al K G Es Vit ARG AR
studying in Moscow. :

KO had personally rccruitedél&aﬁﬁég
and had used him in the developmnient cf U.S. military code
clerk Matthew JJJUS (see Part V.E.3.c.) in 1901, an operation
which was still underway at_the time of NOSENRO's transfer,
NOSENKO continuad to meet raoss curing the first months of
1962, end he recalled that in February or March of that year
Le instructed @EEZA to attempt to arrange a social meeting
with ZJJUS in a Moscow restaurant so that za2nnther KGB agent .
could be introduced to the KG3 target. This meeting had not
taken place by March 1962, when NOSERKOC left for Geneva. Just
before leaving Moscow, around 12 March 1962, NCSEINKO turned
Qﬁ}%@‘over to G.I. GRYAZNOV, according to NOSEIKO, then the
peputy Chief cf the U.S. Embassy Sectien. GZE5E) was scheduled
i . to finish his studies in Moscow in May 1962, and HOSENKO be-
lieved he left at that time to return to Syria.

. % FRIPPEL reported a meeting with NOSENKO and CHELNCKOV
* _in Odessa in early 1962, and the records of the State
Department Passport Office indicate that FRIPPEL intended
oue t Yo visit the USSR at that time., NOSENKO said there wes
o+~ ipo such meeting., See Part V.D.5. '

PRI - .



-~ Marina RYTOVA: ' ./ =

: Marina RYTOVA was turned over to NOSENKO by I.A. KONSTAN-
TINOV of the Tourist Department in 1956 or 1957. At that tire-
she was working as an interpreter at the Russian Permanent
Exhibition in Moscow. In 1960 or 1961 she became an instructor
of the Greek language at the Institute of International Relations,
and some time in 1962 she got a job at the schocol of the Central

Cormittee of the Communist Party of the Soviet Union. Thereafter

she ceased all agent work. NOSENKO was officially registered as
her case officer until his defection in 1964. He cid not indi-
cate that RYTOVA took part in ary operations from January 1962
until she began work for the Central Committes, L

4. Approach to W.E. JOHHSON

a. NOSENKO's Information:

- NOSENKO first referred to his approach to the American
_tourist Wallace Everett JOHNSON on 11 June 1$52.° He did not name
JOHNSON at this time: "In January of this year I recruited /an
American/. 1 cannot reinember his name. E2 is from California,

a Baptist, a young guy, healthy, somewhat faz, and he turned out
to be a homosexual.* He loved men. I have an agent network
capable of anything and, in particular, althouzh I head a section
there, I have a good agent apparatus, i.e., I have beautiful '
girls... and I have young pederasts, homosaxuals,_ In partic-
ular, I have one special pair /VOLKOV and YEZFREMOV/ - I'm afraid
that they are known to you and the English... Here is what
happened. He gave me a signature. I told him: ‘Write it your-
self.' So he typed it on a typewriter. I said: 'No, I don't
want it typed. write it out longhand.'... Ee had a very re-
actionary attitude toward the Soviet Unijon. His attitude was
such that he insulted us terribly. He visited Baptist groups,
“churches and... insulted us, Russia, and the coverrment horribly.
He sent letters, and we read them all - awful letters, i.e., the
government is lousy and everything here is poor. I said to him:
‘Write, damn it, that the best country /in the world/ is the
Soviet Union, that the best government is the Soviet Government.
Write, write.' 1In general he did everything /1 asked/ but then,
right away, he ran to the Embassy_and told everything. This
was in January of this year /1962/. He told everything. 1 '
know that he told. But he gave me his signature that he would
help the Soviet security organs, etc. I kaow this. .1 was
there. I decided to go to the hotel where he was staying. I
sat down and waited. Surveillance was on the job. 'Tell me
when he comes,' /I ordered/. I sat down. ‘He has come,' /the
surveillance_team reported/. ‘where is he?*' /I agked/. 'In
his room, ' /fthey said/. ‘'We'll wait,' /I replied/. They re-
ported that he had gone to eat in the restaurant and I went
there .at once. He was sitting alone., I approached him:
‘Hello, how are you?' I didn't say anything to him. _I knew
that he had told everything ia the Embassy. /I saidi/ 'How .
. are you? How about our connection in the States? And our
 work in the States? what do you think about it?® I said to
¢ ‘hims ‘Will you work? Can you: give us something importent or
“not?' He answered: 'I have nothing.' I said: -*And if I

- Other sources, pe:snnéIAacqﬁéintagcés»df;JDHNSOE.
~tepo::ed'JDBNSO§FS‘having;hdmosexual.tendenctesg

héwe;

3
i
Y S By

bt ok

i
i
3
-3
1

e o r———
e

Cbde iRl

< TR PV

¥

P, 4Hi




maxe it publzc that you are a pederast, what will happnn then?' i
N2, ' ne said, 'I will do anything you.want,' But I couldn't C

- tell Lim that I knew that he had reported everything. I said: _ .
‘Listen, brother, I don't believe yosu, You zre a bad person.' ' .
We dec ;ded that we couldn't do anything with him. ‘'Go home, "
damn you,* I said., ‘3ut if you write one 1nsu1ting,a:tic1e : |5
about R 351a I will £ind ycu, even in the U.S.' He is a o ;
Baptist and writes articles, a bright guy. And I left. He. - s
pushed aside_his food and ran to a pay telephone and called = -
/the Embassy/: 'This afterrnoon in a restaurant George was ’ ;
frightening me.' we know Le called the Embassy. de hearc ' !
everythirng." .

&

vt B detedittiiiug,

NOSZNKO's first reference to JCHNSON ir 1964 was at a meet-
ing on 2 February wren he produced a note ‘pearing that name and
the date 5 January 1962, “"Here I have a rame jotted down,
Everett #allace /sic/ JOHNSON," NOSENKO said. “The date was
.5 January 1962, but what took place i have absolutely no recol-

- lectiorn. I don't think it was a recruitment, but it was some .
sort ‘'of ~ontact, or he was being studied or worked on, or some- :
thing like that. But I remember nothing."

b dsetonit

NOSENKO next mentioned his approach to JCHNSON on 17 April

1964. Although not immecdiately recalling JCHNSON's name, he

eventually rememktered that "it was scmething like JOHNSON, -

JOHNSTON, or sometning that starts with a ‘J'" ard that he was .

2 Baptist from the California coast, NOSEIKO placed the opera-

ticn sometimz in the summer of 1962, after his return to Moscow

from Geneva, because he also remempered wearing "just a coat,

no overcoat at the time." JCHNSON, who had come to the Soviet ,

Union as a tourist, was known to be -a socialist, and on this

basis the KGB Secona Chief Directorate considered him as a

recruitment target. When the Second Chief Directorate checked

whether the KGB First Chief Directcrate wculd have any use for

JOHNSON as an agent, however, it learned there was no interest
" in JOHNSON: He had no access to important information, and he : g

lived too far from the KGB Legal Residencies in the United { . :

States for convenient contact.

FE

et

Several days later KGB surveillance observed JOHNSON ]
. mailing some letters in Moscow. When read by the KGB they were g i
; found to be_"so bitter toward the Soviet Union, angry, cr1tica1 . i ;
: that they /the KG3/ decided something had to be done" to stop.
v : him from writing letters and making anti-Soviet statements on : f
’ his return to the United States. At about the same time there %
wWas some sign that JOHNSON was a homosexual, and it was decided i
to entrap him on this basis. The sole reason was to halt
JOHNSON's criticism of the USSR - no recruitment was attempted,
because neither the Pirst nor the Second Chief Directorates
had any use for him as an agent and because the KGB had deters
~mined that he probably would not accept a recruitment proposal
anyway. NOSENKO did not know why he was selected to make the
approach to JOENSON, except that "BOBKOV said I should go."
(F. D. BOBKOV, a Deputy Chief of the Second Chief Directorate,
_ supervised the activities of the Tourist Department. ) NOSEN-
. KO's homosexual agernts VOLKOV and YEFREMOV were’ selected to
compromise JOHNSON.-

Rt

[ IR S

~In 1967 NOSENKD implied that the KGB received its first .
indication of- JOHRSON's homosexuality from one or hothu
these agentsv o
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.of him. Let's see that his trip is cut off.'"-
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Metropol Hotel. They told JCHN3ON that they had recently ar-
‘rived in Moscow and invited JORMSON to visit their hotel room.
JOHNSON agreed because “they urcerstood each other right away.
They knew they were the same (i.e., homosexuals) and so he came,
and when they were engaged in their business, our people walked
in on them under the disguise of the hotel administrator and '
one militiaman." Plotographs of the incident had been taken,
but these had rot beern developed at the time of “his, the first
cornfrontation of JOHMECN., A report describing the circumstances
(an akt) was prepared, and JOHNSON was then transferred to another
room. By this time, NOSENKO had arrived at the hotel from his
office, ard he went into the room where JOHNSCGN was waitirg in
#ccordance with KGB orders. NOSENKO discussed the situation
with JOMISCH, then asked him to type and sign a statement that
he would "not say anything derogatory about the Soviet Union."
JOINSON did as he was told.

The following day, after the incriminating photographs had
been developed, WNOSENKO approached JOHN3SON in the cafe of tte
Metropol Hotel and a2sked him whether he intended to keep his
promise, When JOHNSON said that he planned to do so, NOSENKO
preserted him with an envelope containing copies of the photo-
graphs and said that they would ke leaked to the foreign press
if JOKNSON were to break his promise. The KGB later- learned
that JOFSON had visited (or phoned, according to a later ver-
sicn) the U.S. Embassy and assumed that he had reported the
approach. NOSZNKO did not recall what name, if any, he had
used during this operation.

Questioned further on 24 April 1964, NOSENKO said that,
upcen his .arrival at the hotel irmediately after the compromise, :
the militiaman described the incident to him in JOHNSON's pre-
sence. Addressing JOHNSON, NOSENKO had said: "How come? How
could you do such a thing? what are we going to do now? After
all, this is punishable by court and... people are given from
five to eitht years for such relations. It used - to. be three
to five, not it's from five to eight." Frightened by this,
JOHNSON had written and signed his promise not to denigrate
the Soviet Union in the future. : SR

NOSENKO was asked whether the KGB would mount such an
operation against any foreigner who wrote uncomplimentary

H ) e Rt B i;;,_:“
letters and articles about the USSR. He replied: "They don't ’ '“'””%ﬁ”_ﬁ “t ‘

Jump on everyone, and not everyone writes this way. - And not :
everything that is written this way gets into their hands. -

In this case there was a coincidence. - There was something we
could hit him on. For instance, if the fact that he . is a -
homosexual didn't come to our attention, they would probably
Just say: 'All right, to hell with him. Ne have to get rid

qhiie discussing the approach'td-JOHNSON'dn-30'January
“the following“q;alogpe‘;ookip;acezgi Y.

“of '62 or '63. ;

fcoﬂéé:n*ﬁﬁansbéﬁat atl.-.rﬂxemember.:
I think it was '63. P

_ |
JOHNSON became acquainted with VOLKOV and YEFREMOV at the . . . - |
i
{
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course. hecause we haven t seen: hzm yet., ‘But even that first-
sigval is very. help‘ul So if he goes on -a Soviet plene, they
will start watching him from the time the flight starts. 'Now,.
as soon as he crosses the ~order._he will ‘be watched by the
border quards; he will.be watched the entire route of his travel,
“This is a very important busiress, because the main task in re-.
gard to tourists is to uncover within the gereral flow of tourists
thosze persons wno are of interest from the operatioral point of
view... Let's just say that this person is processing a group ;
of American tourists who are going to the Soviet Union, and, ) !
wren the processing is almost finished, annther person is added
to the group. lcbody knows this perszon in the group... but he . :
was added_at the lest mirute. So this is an indication. This is o . a,g
what he /the agent/ was taught to pay attenticn to when he was "
being trained in Moscow... How, if some official qovernment T
agency mzkes a request that a man ke sent tc the Soviet Unjon as i
.a tourist, this immediately arouses suspicion, of course,.. 1In
" such things he has %een traired... He comes to Moccow once or
twice a year. You krow, such a little Jewish fellow - an emigre
‘from Russia - in the past, you know, scared of everything. The g
] . last time he came he told us: 'You know, I'm thinking about it 3
. P all the time,' e says. So they asked him: 'Are you afraid?
#hy are you shaking?‘' He says, ‘Well, T'm not arfraid; I'm not
shaking. But why should I be caught like an idiot..,‘' His
pseudowym is 'ANUD' and his last name is SVENCHANSKIY. Well,
*11 give you all this later."

NOSENKO told CIA on 14 February 1964 that SVEHCHANSKIY was

recruited in 1861 and that in 1963 he, NOSENKO, had taken over
the handling of this agent from Tourist Department case officer
Ye, N. NOSKOV.* SVENCHANSKIY had sent the KG3 many open code
messages such as those described ziove, and a number of these
messages have been considered to have been of definite opera- . N
tional interest. KROSENKC identified SVENCHANISKIY as the presi-

dent of "Afton Tours” in New York City and the owner of a

‘Rugsiarn-language bookstore in Chicago.

L s

-

i . There was some concern on the part of the KGB at the time |
of the recruitment in 1960 or 1961, NOSENKC reported on 1 March: ! i
1965, because SVENCHANSKIY had had contacts with AMTORG in New : L
. York City. The KGB suspected he was an FBI agent, but in con- . :
L ‘ tacting SVENCHANSK1Y in 19€0 or 1961, NOSKOV decided that this
. was not so and therefore recruited him. (Asked how it was de-
: termined that SVENCHANSKIY was not an FBI agent, NOSENKO re- ;
P ‘plied: "NOSKOV felt it:;" he had no further explanation.) The i
recruitment was based mainly on an agreement that Inturist ’ !
;i . . . . would send more business to SVENCHANSK1Y if he cooperated. S S
c ROSENKO also said SVENCHANSKIY had been arrested for black- _ o
marketeering, but he did not elaborate on this statement.- :
NOSENKO took over the case from NCSKOV in September 1963, and
o i his name was entered ‘in thHe single-volume file of SVENCHANSKIY p !
Lol as the handling officer as of that date. Together with NOSKOV,
e I NOSENKO subsequently had two meetings with SVENCHANSKIY when
» the latter travelled to the Soviet Union, one in Septemher S
»and one touards the end of 1963, , . o _ e

L e 3 AP == e i

Informatxon from Other Sources""

CIA records reflect t:hat Alexander: svmcrmsxnv"was born -
on 6. Hardh 1909 An. Theodosxa. Russia. ‘He - nunigrated to. the
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o 5 "'£ather?§_pépers'1n 1929, His rarlxec*‘ *ﬂlcyers were thﬂ "All-
© 1" Russian Textile Syrdicatu” from February 1628 te March 1931, _ .
: i by AMTORG in New York City from April 1932 to !tay 1942, and by ’ L
_— ‘ the Soviet Governanent burchasing Zommission in Washington from - C
' ‘ i May 1942 until Decemter 1942. Ducing the Second World War,
SVENCHANEKIY served in the U,S. Army Alr Force as “official . :
S translatcr™ at the rhite Horse Air Base in Alaska, where he had -
frequent centacts with members of Soviet aircraft crewWws. From
i October 1946 until Zecember 1952, when he was dismissed for re-
‘ fusing to answer questions by tre McCarran Camittee corncerning
alleged surtversive activity, SVENCHANSKIY was employed at United
Nations Veadquarters as a radio officer, broadcasting to the
USSR. hAs of early 1565, SVENCHANSKIY was listed as president of
Afton Tours, lnc., New York City, and president of Cross World
Books and Periodicals, Chicago. Afton Tours iz a branch of the . K
Fackage Lxpress and Travel hgency, which is a registered agent
of Inturist. Cross world Books and Periodicals was registered
in 1961 as an agent of Mezhdunarodnava Kniga, the Soviet Forzign
Trade ldministration dealing with the distrikution and sale of
Russian-language books, periodicals, filmz, and visual aids.
SVEMCHANSK1IY has mace numerous trips to the U33R, including one
in Muagust ard September 19(3.

it A gt R i e, o a
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Allrgations of vVEVCH; NSKIY's Communist sympathie; and pro-
hable Soviet e,;xon“ge a "ttt ; ; S
.orce service in Aias <a,. TN ¥ 3 AR £ "
£ his strong pro-Scriet “5 2nu suspilciously cloqe con-
e with Soviets. In Av-ust 1950 YHerry CGOID, then in prison
ac an admitted Soviet agent, linked SVENCHANSKIY to the foviet
espionage retwork in tha United 3States.* GOLD stated that in.
March 1942 SVENCHANSKIY, under the nawe of SWiN, had been in-
strumental in intrcducing his "co-ronspirator” Abraham BROTHMAN
to "another AMTORG man to engage in industrial espionage." A
CIA report of 14 Wovember 1950 zites a “"tested source" (a Czech
naticnal employed &t the United Nations) arc stating: "I believe
that Alexanrder 3SVENIHANSKIY, employed in the Radio Section of
the Russian Divi=1o1 of the United Vatlons, i3 a Communi°t and
<‘

VL RPN

._v.,._..

S A oy TN Identx‘xeo as a Sov1gt ag»nt by °lea— ) .
beth BENTLEY, KAZLAKEVICH has since emigrated to the Soviet : 3
Union; he was identified as an agent of the KG3 Second Chief ;
Directorate by COLITSYN and by NOSENKO, Virtualiy all the : :
individuals with whom SVENCHANSKIY has entered into business
. arrangements since leavxng the United Nations have or had con- .
seh nections with the U.S. Communist Party or with the Soviet S t
: _ Intelligence Services. His business dealings.have .also brought
. ) . him into frequent contact with Soviet officials in this country,
T including a number of identified intelligence officers (two of
them reported on by NOSENhO). . .
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The 21 October 1953 edxtion of the New Ybrk Times carried

- the story of ‘GOLD's 'testimony under’ "the headline "Ex-U.N.
,Aide lirked to 'Spy Ring by Gold:" . the Times .reported. that :
“GOLD: had executed an affidavit to this effect the week -

g ¢ St L
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a. Informatior from hw

NOSENKO warz asked in dancva on
Lad been involwed in the arrect of an
YoUSR in tha rfall of iSc Almast at
this as the cesec ot iern
New York City {and hence
see below) who nad bozn apprehended
NCSENKO explain-.d that, while L had no: perscraliy participzted
in tre errest ard hat rover met KOTTH, e hed supcrwvisea thz case
from KGD Heedguarters and “the fase was reporred Lo m2, '

NCSENKO said +that Koiwn had a2 momder of the Aa- 4
orican Communist Party and vras a frejuent wisitor to the Soviet ; 3
Union after world War 11, On these trips he had a large number ! ’ 'i
of contacts with dissident litevary tigires and with 3Jovist ’ 4
citizers in gencral, perticularly among Rucsyan Joas.**  Because
0 these many suspiciou: contacts, both the KS3 First andé the
Second Chief Diiucilorates had come to the conclusion that KOTEX 2
might well pe a provocation agent planted in or recruited from
the ranks cf the Coivaunist barty ot the United States. lMore-
over, on the eve of KOTEN's 1903 trip, the Tourist Department ; 4
learred frca V.bB. BARKCOVSKIY of the First Chiel Directorate's .
Scientifie and Technical (347T) Diroctorate tihi2zt KOTES was K
arrying with him the acdéposs cf relatives of an important
. gert of the KGB's .?5g§55 Legal Pesiderncy, and that KOTEN :
incended to visit them wialle in the USZh, NOSTNKO said he did :
rot know the name of this agent BRENARApS ’ % :

to 45 years old, an engineer born in Russia, who was employed e
in an “interesting industrial company or technical organization
in the New York City area." For some time he had been working

4

3

4

This agert was a naturalized Awerican citizen, about 40 ’ 3
44

*  CIA told NOSENFO of this information about SCKTLOA. in March i
- 1965. He recalled that a woman named Sonya worked for . o
SVENCHZNSKIY but said that "we considered that he (SVEN- i S
CHANSK1Y) was doing it (spotting the tourists)." NOSENKO : :

did not know of any Soviet Intelligence ties to, SOKOLOW.

** NOSENKO has explained in another context that. the;:Second
Chief Directorate:is wary of foreign contacts: with. Soviet

ews because: the Israeli Intelligence. Servicé has fre--

ently: sponsored’such-contacts, . .. Ps 3
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E acti&ely for thd

" were absent from KGB Headquarters at the time, immediate action.

g

KGB with "good, qolxu ; .formation® with “very. valua.,l° materia‘

for technical intelligernce:" at the same time the azent had been -

asking to be repatriated to the USSR, to become a Soviet citiz::

but the KGB had been putting him off in order to continue to

exploit his 2ccess. Since tha amount and quality of the agent's _
production had recently deteriorated, the KGB decided to accede

to his request for repatriation. Now, however, the a2cent de- : :
clined, sayirg that "he was not ready to go just yet. First he Lo
was pract.cally begging to come to the Soviet Union ard now h= :

was balking." This by 1tself appeared susplﬂlouJ to the KG3, tus . ' i
in adgdition, it was arout this time that the agent came into con-
tact with KCTEN NOSE!IKO learned from BARKCOVEKIY that KOTEN .
"used to go to some bLooOxstore that sells Soviet literatura and
through a saleslady in this story whom KOTE! knows, he became
acquainted with the agent. who also used to go to this store.
After that, he used to meet with the agent without the saleslady."

lslidic tbemionsn. it

\ LA

b

On the basis of these incidents the First Chief Directorate o
suspected that KOTEHL had been directed specificzlly to this store -
in order to meet arnd ‘work on" the egent and that, having learned
that the agent had relataives "in Stantsiya Loo, akout 17 kilo-
meters from Sochi... he had evidently received the assignment
(to visit the relatives) from American Intelligence., Evidently
they had gotten on the trail of this agent and were checking on .
him."” The KGB also had suspicions concerning the relatives,
former kulaks who were still well-off firancially. It was known
to the KGB, for example, that the agent haed written his sister i
in Stantsiya Loo that he wanted to return to the Soviet Union, : *
and she had replied: "ls there any sense in your coming here?" :

PP T

KOTEN arrived in Moscow and then travelled to Sochi, From
there he sent a telegram to the agent's sister and her husband
in Stantsiya Loo, asking thiem to come to Sochi to see him, When
they arrived at XKOTE!'s hotel. however, the hotel adninistrator

told them that OTEN was on an excursion and refused to allow } 4
2 meeting., KXOTIN then tock it upon himself to travel to Stant- : ‘
siya Loo vhere he eventually contacted and spore to the rela- ; E

tives. In the course of this meeting KOTZV took photographs ' : !
of the sister ard her husband and recorded a message from the .
sister to the agent on a tape recorder he had brought along. J
From this the KGB deduced that "U.S. Intelligence wants to get !
docunentary data" and 1t therefore decided to "try to get rold :
of KOTEN. ]

3
.4
4
B

"5

There had already been some indication during XOTEN's
‘earlier trips to the USSR that he was a homosexual, but the .
KGB had taken no action because KOTEN was believed to be a
loyal Communist Party member. With these recent developments, §
the situation had now changed. Although RCSENKO's superiors .

dadsik

o s

was required. NOSENKO consequently "took the whole thing on’ I &
myself because everybody got excited. . Everybody said: 'Let's N
go. MAmerican Intelligence is active, none of our bosses are
‘here, the situation is right, the decision must be made right
now.*'" By this time KOTEN had travelled to Tbilisi, and there

. a homosexual KGB agent managec to.entice him. into relations

in a public park. These were suitably documented, and he wasl*7-;

'then picked up by the 10ca1 Militia. (In the ahsence of his




‘eypariors and fear

ing tha 1o (rrer »
insisted what t 1lieag3r aces ‘e r.ia227 1n a public plztz,
erd trat the KCGI not parLiuipates FOTRN *e aporenersicn.)
After (uestionini Ly the smilisia. KOTE? wis5 permitted to con-

Y
ry to Kiuw, wiore be was sche Tuled to stay
‘ore' lesving the USSR

tinue has itine
- for two éays ©

Mearnwhile, the Flrut Chicof Dire_tnrate, which w3s gr wing
increasingly corcerned that thz@FEdesent of thciﬁ?é{“ff P
Residency woulé ri appreherded by tie 772, weheed TO 58T L7
of the United Sustes ~efore this happznei. 10 ‘establish the
true purpose’ Of ROTHEN 5 presence in the US52 and whether he was
an Americéan agent, as weell as to hold kimountil the agent had
arrived cgafely in the U35% (as NOSELKG +old the F2I on 24 Feb-
ruary 1964}, 1t was requested that YOTZ! e dstained in the
Sovizt Unicn., The duo1sicn wdas made L0 Rrrest him at on<ce on
the basis ¢f thne complomisind nateriale cbtained in Thilisi.
Following the arrest Ly the Kiev Militiz, KOTZ1! was turned over
to the KCB for interrogationg the purpos.., NCSENKO said, was 2
“preak him, " tO s&cure the sdintssion t.2t ke twas an American
intelligence agent. Al the same time ’*&mﬁ;@m theé@ agen“
had failed tO ¥eEp 2 huaber cf scheduled ~Getings with hic KGB
case officer, end thz lLegal Residency teared that something had
gone wWrohg. He did eventually appear. hiwever. and NO3T.LKC has
descrived the supsequant meetings as follows: “They asked him:
‘Are you going to leave the States?’ Ha said: ‘well, I gon't
kncw. I have to think about it scie more.' 50 we cgaid: ‘Ro,
you have to lcave or olse we will wash our hande of the whole
affair.' £o he said:s You wnoWw I was tninking of leaving with
my wife, but my wif: does not want to leave.' To make a long
story shert, they scent three mocetings trying to talk him into
leaving, and he Kept Liusitating. He Gi1dn't secm to want to
leave, so then they tolé him: Looxk: we are treaking off con-
tact with you. If you decide to go. yod Yo how to do it.

You are to oo from the United States to some place in Europe
and go to the Soviet Embassy there. They will give us 3 gignal
» and the visa will ke 1ssued to you. Put as far 2s we're con-
. cerned, we're breaking contact with you.*"

o
>

After this, according +0 NOSENKO. the KC3 relceased KOTEHN
when the Americen Communlst Party and other organizations
" strongly protested his arrest and imprisorment.

ougqgg.gon:erninq,KOTFN

b. Irformation_from Other S

' At the time of his ariest KOTEN wes an instructor of
Russian at New York University - director of the Liprary for
Intercultural Studies. a.d a regular cortributor tc the New
dorld Review ard the magazine Jewish Life. Both the Likrary
for Intercultural Studies and Jewish Life have been designated
uCormunist fronts" by the House Committee on Un-American
. Activitiess the Hew vorld Review has been cited as a propa-

- ganda organ of the Soviet Government. KOTEN has said that,
* despite his. arrest and 1mprisonment in the USSR, he hopes to
return there in the future and that he rstill loved the
Russian people and believed  in the basic humanitarianism of

e Soviet Government. “

e
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'8, -Arrest of -BARGHOORN -

‘A ln!érﬁatfod>from NO§ENKO-

At the first of the 1954 neetings in Geneva hOSE KO
described the provocation and arrest of Yale -University
Professor Frederick BARGHOORN in ‘late 1963; he was ques- - -
tioned farther on this case on 3 February 1964 and again
whilo waiting in Prankfurt to leave for the United Statos.
NOSENKO's most corprehensive statement, from which the
following paragraphs were largely drawn, was made on 9 June
1864.* On this last occasion NOSENKO said that the pur=
pose of the KGB operation ageinst BARGHOORN was to retaliate
for persona non grata sction taken against three Soviets )
in Néw York U3ty 1o the case of John W, BUTENYO and to Y
secure a hostage in exchange for a fourth Soviet in the .
BUTENKO case who was jailed. In Geneva, however, NOSENKO
maintained that the operation against BARGHOORN “was to
discourage future arrests such as that of IVANOV | the

"jailed Soviet], not because of any spacial importance of

IVANOV hinmself."

NOSENKO said that in 1963 four KGR First Chief Direc-
torate officers assigned to the New York Legal Residency
were caught 1n operational activity in the United States.
0f the four, three had diplomatic immunity, but one was a
chauffeur and had only a service passport. The three
Soviet diplomats were held three or four hours by the
American authorities and then recleased. IVANOY, the chauf-
feur, was arrested since he did not have diplomatic immunity.»=*

GRIBANOV, Chief of the KGB Second Chief Directorate,
learned of this arrest probably the next day and was directed
by KGB8 Chairman SEMICHASTNYY to take "necessary mcasures." _ ~ .
GRIBANOV thereupon called to his office NOSENKO; A.G, ST
KOVALENKO, Chief of the Tourist Department; and G,I. GRYAZ-
NOV and Ye.M. RASHCHEPOV, both Deputy Chiefs from the Ameri-
can Department. After explaining the arrest, GRIBANOV
asked what information the Second Chief Directorate had on
any American--U.S. Embassy employee or tourist--that could

*The detail of NOSENKO's information on the BARGHOORN case

reflects both the extent of the CIA debriefings and the

depth of his knowledge of this case. He did, in fact, fur-

nish much of this information during his first 1964 meeting

with CIA. NOSENKO was also able to describe at length . : . )
BARGIHOORN's professional background, which gave rise to KGB '
suspicions of intelligence affiliation, and he provided the

general outlines of cther operational activity centering

" around BARGHOORN during his 1963 trip to the Soviet Union.

*+Three Soviets were arrested in Englewood, N.J., on 30 Octo-
ber 1963 during a clandestine meeting with the KGB agent,
BUTENKO, an American engineer. Two of the Soviets, G.A.

“':PAVLOV and Yu.A. ROMASHIN,. were members of the Soviet Mis-

sion to the United Nations; they claimed diplomatlc immuni-
ty and were released; a few days later ‘they were declared -
persona non grata along with a third Soviet, V.I. OLENEV. R
who was nameH"I—‘the charges by the U.S Government but wasg
not. arrested.. 1 3 A 4 ’

" for AMTORG. did:

-~ _..—.'uv‘v_.
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ﬂ~¢ser9ejas~méferiaiffofjaﬁidrtesiﬁ'[RASHéﬁEPOQ éﬁbﬂGR¥AZNOV_’;ﬁ“~
- said that at .that very moment there were three or four ° :

American military attaches in Rostov and that, in the
_opinion of the American Department, these officers night
be carrying electronic apparatus. It was knowr that they.
had cameres, that they had been taking photcgraphs, and that
they had beecn observed taxing notes. If permitied, they -
could be arrested in Rostov berore they took the return
plane to Moscow. GRIBANOY wanted to know what other pos-
sibilities existed and irstructed the two reprisentatvives
of the American Department to write a report on this. He
also told them to rcquest permission to arrest and search
the military attachas, - ‘ : ~

GRIBANOV then asked what pertinent information was held
by the Tourist Department. He was told that there were re-
latively few American tourists in the Soviet Union at that
time;>* these included BARGHOORN, who was mentioned to GRI-
BANOV along with one other (name not recallied). :NOSENKO and
KOVALENKO reported, however, that the KGCB had no "strong"
materials against them. They were ordered to make an im=
" mediate study of the situation and to report back to GRI-

BANOV as soon as possible. : -

Returning to the Tourist Department, NOSEXXO and
KOVALENKO gathered the entire American Tourist Section in
their office. In a general discussion, it was decided that
BARGHOORN was the only Americsn on whom the KGB had anything
worth consideration. All the materiils or BARGHCORN were
gathered together, and NOSENKO &nd KOVALENKO took them to
GRIBANOV, exrlaining that he was the only possibility.

GRIBANOV recad all the materials and was pleased with them;..

he was sure that BARGHOCORN was connected with American
Intelligence. He then asked what could be done. NOSENKO
and KOVALENKO reported that BARGHOORN was then in Tbilisi
and that, in fact, Ye.N. NOSKOV (case orfficer, American
Tourist Section) was in Tbilisi with a woman doctor from
the KGB Operational Technical Directorzte for the purpose
of working against BARGHOORN; thke doctor had some special
item which had been used to make BARGEOORN so violently sick
to his stomach that he had to be hospitalized. While he
was in the hospital, a careful search had been nade of his
belongings, but nothing of operational interest had been
found. In addition, a KGB agent was placed in BARGHOORN's

room as a patient; he made anti-Soviet statements ard offered

BARGHOORN "materials," but BARGHOORN did not rise to the
bait. At the time of this meeting with GRIBANOV, BARGHOORN
was scheduled to fly from Tbilisi to Moscow the following
morning, and the KGB knew from a phone tap that he had an
appointment with Theodore ORCHARD of the British Embassy

at the Hotel Metropol the following evening.

. It was GRIBANOV who raised the possibility of giving
~ "materials" to BARGHOORN in Moscow. NOSENKO said that this
... would be a provocation, but GRIBANOV replied that this made
. no difference to him., . He instructed NOSENKO and KOVALENKOD

*0n_another: occasion;, ¢d their number at

e b tm——
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" to locate an agent ‘who ‘éould be uséd to pass the damaglag "L L

}Auflpé}?-

raterials to BARGHOORN and told them to write a suzmary of . -
BARGHOORN's background with a proposal that the Second .. :
Chief Directorate arrest him "when he obtains materials
which are of interest to_Amerlcah_lntelligence." This was
to be sent in letter form to SIMICHASTNYY over GRIBANOV's
signature; the letter was not ‘to indicate how BARGHOORN

was to receivc the materials (i.e., the-fact of provocation

was not to be mentioned).

GRIBANOV took a one-page letter on BARGLHOOPN, along B,
with a similar letter from GRYAZNGV and RASHCHEPOV con- - o
cerning the military attaches, to SEMICHISTNYY. ¥hile

the four--NOSENKO, KOVALENKO, GRYAZNOV and KOVALENKD=-

were waiting in GRIBANOV's office for his return, GRYAZNOV

received a telephone call from the local XCB organization

in Rostov informing him that the military attaches were in

the air on their way back to Moscow. Shortly thereafter, -

GRIBANOV returned with the news that the Chairman of the KGB

had approved the arrests of the military attaches as well

as BARGHOORN. (KHRUSHCHEV was absent fron Moscow at the

time, but SEMICHASTNYY had called BREZENEY and secured his

approval. *) .

¥When GRIBANOV learned from GRYAZNOV that the military
attaches were already on their way back to Moscow, he be-
came furious ard sert GRYAZNOV out "to do the job or die.”
Meanwhile, arrangements were made with the "Department D"
(the KGB element responsible for disinformation, subordinate
to the First Chief Directorate) to provide some materiils
on rockets which could be passed to BARGHOORN. While these
were being picked up, NOSENKO and KOVALENKO returzed to
their office to plan the provocation.

BARGHOORN was placed under immediate surveillance upon

‘his arrival in Moscow. At 1810 hours a radio message was
received from one of the surveillance cars that BARGHOORN
had gone to the U.S., Embassy, and it was decided that the
agent (nare not recalled, aged 23 to 30 years) would be

placed in contact with him as soon as he came out. The

KGB knew BARGHOORN had an appointment with ORCHARD of the
British Embassy at 1900 hours, but at 1900 hours a report

was received that BARGHOORN had left the U.S. Embassy in

the American Ambassader's car. He was alone but for the

Soviet driver. Nothing could be done while BARGHOORN was in

the moving car. A check on ORCHARD established that he was

in the downstairs hall of the hotel waiting. 1t was there-

fore decided to approach BARGHOORN when he left the car at . S e
the hotel. : -

-
[ Y

*NOSENKO plhced these events on the day before BARGHOORN re-
turned to Moscow from Tbilisi and on the day before BARGHOORN

. was arrested.  As indicated below, BARGHOORN returned from

Alma-Ata to Moscow on 25 October 1963 and was arrested om . | 4 . o

531'0ctober 1963, six days later. CIA records show that on- -

.30 October, the day before the arrest, XHRUSHCHEV greeted .

/Laotian Premier SOUVANNA Phouma on his arrival in Moscow and
“later in the day attended a luncheon in his honor. . On.31 -

' October, the day of the arrest, KHRUSHCHEV and SOUVANNA at-'

. _tended a performance of- Swin Lake ' in Moscow. BREZHNEV was ... . ...

'1n.loscowrtron"29'Octobgr‘untXLVZLvaember'1963.
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ISR ST IS Sers No sooner had BARGHOORN stepped out of the. car’ than I C
- ==~ ~“the agent approacked. "You are an American?" the agent :
., --.asked., "Yes." ‘'Please take it," the agent said. - The
. agent put the packet containing the naterials on rocketry
Iy ,_zin‘BARGHOORN's inside coat pocket and then ran off. _
NERRARIE I SUNE ERCD A S
cwin BARGHOORN had takenr only one or two steps when he was
seized by NOSKOV and Petr POPTSOV, another case officer of
. the American Tourist Section, and told he was under arrest,
"A surveillance car pulled up. BARGHOORN was pluced in the
car, handcuffed (on GRIBANOV's orders, because the Sovizts
arrested in the United States had received similar treat-
. ment) and driven to the 50th Section of the Militia, where
‘a Toom had been prepared. .

' . L 1. YEFREMOV and K,G. KRUPNOV from the American

— Tourist Section were waiting at the Militia station, KRUP\OV
to interrogate BARGIHCORN and YEFREMOV to be the interpreter.
.When BARGHOORN was brought into the station, 2an "incidernt
report” form was filled out, and a resolution was prepared
requesting permission to hold him 48 hours. Betwesen 0200
and 0300 hours BARGLOORN was taken to the KGB inpner prison.
At 0400 hours the Tourist Department case officers were
released with instructions to report for duty at 0930
hours. NOSENKO and the others went home.

. ... n- KRUPNOV began the questioning in Russian at 1000 '
... . hours the next day. Although BARGHOORN speaks good Russian,
YEFREMOV remained in case he would be needed to interpret.
NOSENKO entered the room sevcral times during these sessions.
(Although NOSERKO did not want to reveal his face to BARG-
N HOORN because he knew BARGHOORN would be released, GRIBANOV'
R " had.told KOVALENKO that NOSENKO should be there when they - :
e reached the point where BARGHOORN was to tell how he obtained
the damaging materials.) The first sessions concentrated
’ on general matters, such as BARGHOORN's life history.*

N ) After one and one half hours of questioning, BARGHOORN
i-,;.. ®agreed that the materials were on him when he was arrested,
" "but he maintained that they had been placed on his person.
. <.1..Re said that he thought they were "newspapers or something,’
o ‘Tthat he did not know what they were. The closed package

" was then opened and shown to BARGHOORN; it contained about

sl e ;1t1’ 20 to 25 pages of information on missiles. ."BARGHOORN
r;fj it »wag not, of course, given a close look" at the materxals. ,

Ve )L(‘ L

—*In October 1966, NOSENKO stated his certainty that he had o )
. .been present on the day after the arrest. At this interro- : e

. t\“ of T.gatfon NOSENKO said KRUPNOV quest ioned ‘BARGHOORN "concerning

10 L‘“"""personal background, employment, etc.' -Then NOSENKO asked

_‘“‘“- e mmaooax whether he had had the incriminating materials -

to the Ili.q gép person- at the time of his arrest. When BARGHOORN : o A

could. te ‘"' ted this, NOSENKO left. As noted below, BARGHOORN. R
mentation. reported that the materials were not discussed at this par- - e

‘ ar 2 P
‘d_p:}\ frétieyg 1nterrog tion:.
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. The CIA 1nterv1~wer thﬂn read to h1m the report which fixed

‘the 3ate of the approach as 5 Jaauary 196z, the date contained
in NOSENKO's notes, and indicated that NOSZMKO used the name
NIKOLAYEV (see below). Acknowledging that “mayb e” he had used’
the name Georgiy Ivarovich NIKOLAYEV with. JOHNSON, NOSENKO
said: "I don't know vhy I made this mistaxe with the dates., I

think it (the approach) was the first or second. day that -1 was in

the Seventh (Tourist) Department. I saw myself that he had
(romosexualj intercourse.,. . Your date is absolutely right, but
this reminded me that it was soon after I had come in the
Seventh (Tourist) Department. Is this important?”

Question: How long had you been in the Seventh Lepartment?

NOSENKO: - Now I remenber that it was immediately - one or two
" days. I know I returred in January 1962. I knew 1

would be going to the Seventh (Cepartment) already in
December. I was visiting the Seventh already then.
I had not toc many papers to turr over to the First
(Arerican Department), and now I remember that I
moved to thre Seventh immadistely (NCSENKO's emphasis)
after 1 January 1962.

b. Information from JOHNSON:

JGHNSON reported to the U.S. Ewbassy in Moscow on 5 January
1962 that he experienced an "incident with Soviet plainclothes-
men in the Hotel Metropol earlier that day." JCHNSON, who
arrived in Moscow on 31 December 1961, told the consular officer
that "he was dining alone in the Hotel Metropol restaurant the
evening of 4 January when he was joined at his table by a Soviet
citizen who identified himself as a doctor from Riga. (This
was NOSENKO's homosexual agent VOLKOV.) According to JOHNSON,
little conversation transpired because the Riga 'doctor' spoke
English poorly. Before JOHNSON left, however, the 'doctor’
said he would like to chat with him and knew a student who
spoke English well., JOHNSON then agreed to come by the ‘'doc-
tor‘s' room at the Metropol at 10:00 a.m. the next day. JCOHNSON
said that he dropped by the 'doctor's' rcom abcut 10:00 the
morning of January 5. Soon after he entered, the 'doctor’ and
his ‘student' friend (NOSENKO's homosexual agent YEFREMOV)
began to make homosexual advances to him. He stated that he
protested and was rising to leave when two plainclothesmen
suddenly appeared in the room and announced that all were under
arrest. JOHENSON was then taken to another room where he was
asked to sign a statement in Russian... e signed this state-
ment and was taken to a man in a third room who identified him-
self as the Chief of Police, Georgiy Ivarnovich NIKOLOV.* The
police chief first iold him that Soviet law had been violated
and that he, JOHNSON, could be imprisoned for three, five, or
perhaps even eight years. After proceeding in this vein for

.f * NOSENKO frequently used the operational pseudonym Yuriv
Ivanovich NIKOLAYEV, He has said that he was normally
called Georgxy, a variation of Yuriy. by fam;ly and friends
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. a few minutes, the police chief remarked trat it was in his power
. to dismigs the whole affair, provided JOMN3CN would do him a R . :
. favor. The favor turnod out to k2 a sigred comaitment that he i L g
K would not speak i1ll of the Soviet Union when he returned to the Y
United States.” ‘ T : .

In the afternocn of 8 January, JOINSOY callea the Embassy :

to say that he had beer recontacted Ly the Cuief of Police, who . i
reminded him of his pledge end showed him four pictures, JCiBiSCH ! :
said: "I dca't xnow where they got them, : they were dilliez.® ' 1
During the interviews by the rBl {EE0%; S TN ¥ ¥
19€5, JOHNJON repeated substantially tn Y. continuing.
to dery that nhe nad-actuislly been compromised. In addition tc

letters to his parents, *JOHNSCH s1id he wrote to about 20 other

people, mostly "minister friends" abroad; apparently he dié not : :
tell ‘the FBI of their contént. Shown pictures of VOLKOV ar :
HOSENKO ‘on 13 May 1965, JOENSON said he had zeen VOLKOV “some- :
where" and suggssted that the photoyreph of NOSENKO was tras of

a yourger man wihcm he had seen in Djakarta in 1962-1963.

5. Attempt to Recruit BRAUNS

a, Informatior from NOSENKO:

NOSENKO made the following statement or 2 February 19€4:
"In 1962 come U.,S, citizen by the rame of Forst BRAUNS came to
the Soviet Unica. I mentioned him to you in 1962 but at that
time could not recall his name.* +We tried %o recruit him Lut
did not succesd. He lived somewhere in iLeningred, and in 1942
he went back with the German troops to Gzrmeny. And he served -
in the.German Army, and after the war hLe chanzed his name and
went to the USA and became a U.S. citizen. e is either &
skilled mechanic or a worker. His real name is different.- it is
Russian -~ kecause he changed his name when Yo was ir Germany."

S
3
4
¢

i- v

NOSENKC wernt into the operation against BRAUNS in grea-er
detail on 17 April 1664: "“This was /K.G./ KRUPNOV's case.
This fellow was 2 Russian ard lived prior tc the war in Lenin-
grad. 1In 1942 he was in Tikhvin, near Leningrad,.when the
Germans' came, and when the Germans were retreating they tookx
him along and some other people, local people, and so he found
himself in Germany. Now, in Germany, as he told his story, ne - -
. 'was kept in various prison camps and when the war was over he A
worked in West Germany and_then, in 1956 or 1957 or 1958 - I
don’'t remember  /which year/ - he came to the United States ané b,
i . settled dowr. rhy we became interested in this fellow... ;
. ’ /NOSERKO thought his name was somethirg like °*BRUNKS' or
. 'BRONX'/ is because he came from Russia. .'So, according to
Soviet law, he never lost his Soviet citizenship... Leaving
.. with the Germans is interpreted as treason, as being a traitor
-* - of your country. So there was something to talk to him about. :
-, Besides, KRUPNOV found out either in the Information Section "
-~or some other section /cf the KGB First Chief Directorate/: .. -
. that the. man is: working  in some: very interesting. company that

wr, wae
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inturist /Hotel/. Then KRUFNC

N"They;callgafhiﬁ'to~intur

izt They gave hifm 2. room in the

v eransferred ‘hinm frem the Inturist

to arother hotel, put him in a room in the hotel, and st:zoted

talking <o him. - Tren he left

said that ne reeced help, thet

men., I thought that he would
self, 50 I said to KOVSUUK:*

Linm .in his room and callec u3s up -
te can't do anything with the

ce atle to handle him ali by hin-
‘I'm serry. 1 thought he'd be arle

to hardle it. ie tells me tnat he doesn't seem to get anywhere,
g0 I guess I'E hrave to go hrelp him.' 1 got tlere arnd I sea that

the man .s cscared stiff.  He 3

o2sn’t talk about anything, doesn's

want to lister to any <f these reasons, He wes told that, after

2
censent, he agreed o help us.

watry, that Lo went with the Ger-

NS.e. This fellow was a coward, a re2l coward, so he geve his

“The rext day he i . S0 T felt -thar this
agreement wasn't very o 0 the next cay KRUFNQV
exd. 1 went £0 see QUL rief the Tourist Departmert/.
Fnd I %cld ham: 'I fegl that this acreemant of his :s5 guite
shexy. I'm not sure skout it. 33 2re we to follow through? IF
we decides 1o ¢2 go, then we'll nave 0 a9 to Laningrad. £o
FIUPNOV went enc cailed tha mar, arnt the ran rofiuvssd to zaik to
hum. Zo tren I was told ro go. 53¢ I went fto i« ard...
i went tc nis notel rcoom.  He iocked the door, arnd re wouldn't

r us, the lock in

let me in, The only thing, fortunarely fco
1

the 40OOr Wain't a very ygzod on
he founc a key =nat opencd the
énd we started tzlking to him.
Te wag sheking. €0 it was quir
fcr us. So we finally decidad
anything from youa., Go ahead,

all:; thac was tre end of it,

or BRONX cor some name like tha
but his true name was IVANOV."

In Fetruary 1965 NOSENKO
"to be irvolved in the HERAUNS c

could not name any Soviet citi
tact in Moscow,

b. Information. from RRAUNS

_Interviewsd

YT

-.\%LV

Chief of the To

e
not know why £RAUNS haed vasited

€, 52 we calied 4 locksmitn, and
3s0r. S5 we entoered che rcom,
The fellow wns terribly scared,
e orvicus that hie would nevar werk
‘Look, it'sokay. We don't want
nzyve Coodoye.* And that was
Aoy, Yuow whether it was BROCKS
t which he used i1n the States,

d he had forgotten how Le came
. He also said that he did
he Scviet Unieon, and that he
zens with whom ERAUNS was in con-

* 'NOSENKO is apparcntly in error. At this time, he has re-
- ported,. V.M. KOVSHUK was not_in. the Tourist. Department but
.. iR the American Department. ’ He may mean -V.D. CHELNOKGV,
urist Department. - ’ R S ;
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a. iaformatryct frem HISTURD: ‘ S
ROLENKD providaod the lezd o AlexarZapr 3VENCHMISKIY, K33
) ... eryptonyn “JNCOD, Y on I Jonuary (%94 irn the scourse: of discusszion.
. e of KGB use of foreign t:avel Liureau perscrnnel to spot tcurists
' of pcs:iblg cparational inzerest. “Wall, her='3 an examplei ¢ T §

‘Cne. of cur agents is.the director of 3 smeil tourist agency,®
~HOSEKKr said, "He takes the tourist's application form which
“"hes a phociojraphk, and if he suspects the tourist o‘ having ties
(te - American, In.el‘ygen‘e, he.¢ill mcve the photo:siightly, for.
. gxan;le' .Far, : £ifth hine, .where rty says ‘nation=
d 2k 1) ' snd‘hﬁ'the end, wbete
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o Following BARGHOORN's admission, snother resolution

. was drawn up by KRUPNOV and signed by KRUENOV, KOVALENKO, _
and GRIBANOV. NOSENKO and KRUPNOV then took it to the office. : S -
of the Chief Prosecutor where the ircident report, the first | N é
interrogation, and the first and second resolutions were ' 3
reported to (fnu) MISHUTIN (or MISHUSTIN), the First Deputy i
to the Chief Prosecutor. GRIBANOV further directed that all -
materials on EBARGHOORN, including information from KGB R
Archives, be given to the Department of Prosecurion of the .
XGB so that they could begin the legal proceedings against
BARGHOORN., After this, all-interrogations were conducted
by this department; KRUPNOV was dropped from thc case,
but YEFREMOV continued to act as interpreter.

L R P PR y

b. AInformation from BARGHOORN

BARGIIOORN, who had made five ecarlier trips to the .
Soviet Union since 1955, arrived there on 2 October 1963. . ;
The purpose- of his visit, as stated in his visa application, ) ‘ :
was to gather information for a book on how effectively the
Soviet Union was operating as a result of its political ed-
ucation and political system. His itinerary took him to
Leningrad from 2 to 7 October, to Moscow from 7 to 10 Octo-
ber, Tbilisi from 10 to 17 October, and short visits to
Tashkent, Bukhare, Samarkand, and Alma-ita from 17 to 25
October. He flew from Alma-ita to Moscow on 25 October and
was scheduled to leave for Warsaw on 31 October. On the
1aiter date he was arrested and held by tne KGB until
16 November when, at President Kennedy's intervention, he
was released and left the Soviet Union. BARGHOORN had no
inteclligence mission.

Upon his return to the United States, BARGHOORN was
debriefed by the U.S. Department of State and by CIA, His
information indicated a high degree of KGB operational ine’
terest in him throughout the trip, including encounters with
at least Tive probable KGB agents during his first wveek
there: an attractive waitress who invited him to "do the
town,” a disenchanted intellectual in Leningrad, an attrac-
.tive unattached girl who sat next to him on the flight from
Moscow to Thilisi, and two young Armenians whom he met his
first day in Tbilisi.* The two Armenians were instrumental
in the drugging described by NOSENKO. At dinner in his
hotel on the day he arrived in Tbilisi, BARGHOORN met a . ) :
- = young man claiming to be a student at the Leningrad Music B . L
Conservatory. They left the hotel for a walk and ran into R T e e
a friend of the student, a second young Armenian, and the o ;
three of them went to a cafe for coffee. None was available, = - e e T

#Questioned about this in February 1965, NOSENKO said that

. BARGHOORN, as a suspected American Intelligence agent, wes
- ‘of operational interest throughout the trip. _He vaguely re-=

. called the girl on the plane but either did not know or -had

. . forgotten details of any other specific activity. NOSENKO
~ . said that none of this activity was directly related to the . -
- provocation operation, which was-based. on-a. last-minute de-
ecision. - e o ' ' ©
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but the young student weht'to'thefkitéhéh»"to-arrangé things,” = - E g 3

and shortly thereafter "three foul-tasting cofiees” appeared.-
Within an hour, BARGHOORN was in the hospital, acutely-ill.
He wae assigned. to a room whers.there was another patient,
and a woman doctor took care of his case. lle was in the
hospital for four days. During this period his clothes,-
notes, and other possessions were held by hosp1ta1 authori-.ﬁ
ties. ) K

Upon his return to Moscow by air on 25 Octobcr,.BARG-"_
HOORN checked into the Metropol Hotel. The next six days.
were occupied by sightseeing and appointments connected with
his research, ‘In the late aftérnoon of 31 October he called
on friends at the U.S. Embassy for cocktails, and at 1910,
already 10 minutes late, he left in the Ambassador's car for
a dinner appointment (prearranged. by telephone) at the Metro-

e e

pol with Theodore ORCHARD, a British diplomat.

BAPGHOORX's account of the subsequent events closely
parallels NOSENKO's. Ilaving been handed the incriminating
materials, he was arrested, handcuffed, and taker to Militia
Station No. 58, wherc he was questioned briefly by a uni-
formed Militia officer. The KGB was called. Within 30
minutes a KGB captain (BARGHOORN thought his name might
have been GORBUNSKIY) arrived and began to question him,
assisted by an interpreter named YEFREMOV.* All question
were asked in Russian, and BARGHOORN answered nost of them
in English. The package of materials was opencd and con-
tained, according to BARGHOORN, 13 or 14 photographs of
rockets., This session lasted until about midnight and
centered around BARGHOORN's possession of the photographs
and his '"intelligence mission."” He was then taken to the
Lyubyanka prison. .

Interrogations were conducted the next mornirng by the
original KGB officer together with his '"chief," whom BARG-
HOORN subsequently identified by photograph as NOSENKO. The
questioning concerned BARGHOORN's biography, and pothing was oo
asked about the compromising raterials. The following day :
the case was turned over to a KGB colonel identified as (fnu)’
PETRENKO, and BARGHOORN did not see NOSENKO or the other KGB
officer again. At this and subsequent sessions, BARGHOORN
was questioned further concerning the circumstances of his
arrest. BARGHOORN described NOSENKO as "clever and quick-
witted” and as gziving "the impression that he was not a -
dedicated careerist, but opportunistic and adaptive; he - i
seemed not to care about what he was . doing, but doing a good
Job nevertheless."”

-signed interrogation reports attesting 'to the accuracy of
-translation. o : . L

*Asked why YEFREMOV used his true name during the interro-

gations, NOSENKO said this was necessary for legal reasonms,

that he had to sign documents connected with the interroga- -~ - S
tions. BARGHOORN confirmed that. 'YEFREMOV had participated o T
throughout the.entire series of- interrogations and had. - S L
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of Russiga cxtractiun, 2 RHussian speaker.,
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tour >t duty {(June 1950 to January 1960)

t Department.  NOSENKD irdicated on 26 June

LITSKIY was tne casc officer in the Tourist

sible for SHUBIN, and since at another time

VELITSKIY “transivrred fiom the dcpartment
_would appoar.that he was placing the date
trip &s sone time before the transfer.

rted that SHUBIN was placed under surveil-
during tae third trip. He lLas of fered .

as to why: On 23 Januavy 1964 NOSENKO
as that SHUBIN had visited the Soviet
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g ~on 2 February 1964 he—explained-the
illance as having been founded on the KGR's

ing for this trip, as variously given by
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0. BOLSHAKOV, Robert xenneay, and the Cuban Missile Crizis . R

? a. Introduction

XOSENKO volunteered at his s«~cond meetuzg with CIA
in January 1964 that G.N, BOLSHAKOY was his “old friend"”
and that he was a colonel in the CRU. On. 26 January, :

1 February, and 19 August 1964 he again raised BOLSHAKCV's ' i
+

[RTRIRCTE RS A RNy

nane, enphasizing that he was a GRU officer and a 'good
friend.” 1In the 1 February interview, after displaying an.

initial reluctance to discuss with CIA such a "'sensitive” s .
subject, he provided a number of details on BOLSHAKOV's ‘ )
alleged relationship in 1962 with the then Attorney General,

Robert Kennedy. His information on this subject, he said,

derived from his friendship with BOLSHAXOV in Moscow, wkere

BOLSHAKOV was reassigned (in December 1962 following -a tour

in Washington as Novosti corresporndent and editor of the

.magazine USSR). XGSERKU claimed a personal role in this

"afrair, in that' he personally proposed to thc KGB leader-’

ship that the KGB. take over BOLSHAKOV's former (GRU) con-

‘tact with Robert Kennedy.

NOSENKO c¢laimed that an information chaanel of con-
munication between BOLSHAKOV and-the Attorney Ceneral had
developed at Kennedy's initiative., He described in detgii
the circumstances of their introduction at & social function
by a journalist (whom he did not name). He said that he
“thought'" that the Kennedys knew that BOLSIAKOV was a
"military intelligence officer," and he implied that they g\
regarded these private con\ersstions with BOLSHAKOV as a .
useful instrument of diplomacy. According to NOSENKO, the ™
KGB knew that CIA was not aware of this relationship--ict
was "obvious'" that Robert Kennedy wanted it that way.:
NOSENKO claimed that after BOLSHAKOV left the United States
"during the Cuban missile crisis,”* no one took over his -
role as a confidential channel to the White House. After S
the assassination of the Presidant, NOSENKO continued, the ;
Kennedy family tiried to reestablish the relationship through
their close friend, the artist William WALTON, during the .
latter's visit to Moscow in December 1963, NOSENKO reported ’ .
that he had urged that the KGB try to take over the Rotert.

Kennedy operation from the GRU and that he had proposed two
+  plans which would have enabled this to take place, the -
second involving WALTON, Neither came to fruition, however.
Referring to the Cuban missile crisis, NOSENKO said that the _ S _ S

e e

“3 7= 7777 GRU had "played dirty" with BOLSHAKOV by forcing him to "tell T
: Robert"” that there were no offensive missiles in Cuba wbereas : i
there actually were such weapons there. ‘

According to other sources, BOLSHAKOV left Washington
for Moscow on 3 August 1962 and returned on 2 ‘October 1962,
On 23 August, about the time that CIA was reporting urgently
to the President that "something new and different" was
P ) going on with respect to Soviet . aid to Cuba, Anbassador
i DOBRYNIN assured Theodore SORENSEN (Special Counsel to the
i -~ . President) that the United States pad .no need to fear Soviet

v
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activity in Cuba. On 4 Septembrr POBRYYIN gave Robert . - o
Kennedy "an unusual pevsonal message from: KilRUSHCKHEY for e

" the PresidentV: - KHRUSHCHLV pledged that hc would not stir’
up ary incidents hefore the upcoming U.S. clections. OCn

tho-sazme day, the Picsident stated publi~ly that tha Urited
¢tates had no proof of a Soviet offeasive missile capabiiity
in Cuba. Also orn thc sanc day, the Sovict Union sent 2
narsh pote to the U.S. Government concernlrig the (unipten-
ticnal) violation of Soviet airspace by an Am-rican U-2
plane on 30 august; the note -Lhreaterned “appropriate re-
telistory mezsures™ against -2 bases should such- incidents
be repcated. The following day (5 September) U-2 flights
over Cuba were tenporarily suspended, and they did not re-
gsure until 14 October. Cn © September DORRYNIN again told
SOREASEN that the Soviets had “done rothing nz=w' in Cuba
and gave his assurances that all their steps'were defensive
ir, nature and did not represent any threat to...the United
States.'™ On 13 October DOBRYNIN irformed Chester BOWLES (2
Special Representative and Advisor to the President) that
the USSR would never sond offensive weipons to Cuba, Sini-
lar assurances were given by KHRUSHUCHEY to U.S. Ambassador
YOHLLR ia Moscow on 16 Octcber (the samn day that the Presi-
dent was shown the U~2 photographs which revealed the pre=-
sence of offensive missiles) and by Foreiyn Mirigster GRONYXO
to President Kennedy in person on 18 October.

- Also on 18 OC_tbtg“_r, the FB mﬁi

16 ? % _"@Q;gi»:ﬁ_'y;%;- .
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TOLSHAKOV told #washnington corvespondelts Joseph ALSOP and
Charles BARTLETT that the Soviets had ro offensive wi apons
in Cuba, ard sa:d hLe bhad bcen instructrd hy RHASHCEEV and
MIKOYAN on 1 October (the day before uis departure fron
Moscow) to inform Prosident Kewnedy oi tais tact. CIA hes
. po indicetion that BOLSHAXOV dolivercd this m:ssage to the .
Prasident, or ever dirccetly to the Attorney Crreral, or
ttat, prior to kis meetlng with BECGLOV in Yew York City.
he made_any remarks abouf Sovict weapohs in Cuva, ST T
Ri X3 godder LNk ./'.‘ézz.'. --- i"»&f’w “{here IS no
" report of BOLSHAKOV's having played any role in the Cuban
missile crisis beyond makling these remarks to ALSOP and

BARTLETT. Discussions at the White llousc, State Departzert,
and Deferse Dzpartment about the erisis cuimirated in the

Hot by b
Y

*—decision~%o—4mpesamn»blockade,on”Cubn;ﬁihis_QEQ13}9“_“‘5 '
announced by President Kennedy over nationwide television -
and radio on 22 Gctober 1962. Soviet overturcs for a peace= e
ful settlement of the situation were initiated or 26 Octo- . :

ber by the KGB Legal Resident in Washrington, A.S. FEKLISOV, **
in contacts with thc American journalist John SCAL1, YEKLI=~
SOV's proposals were along tha same lines as those received

#BEGLOV came to the United States to attend the “Third Un- . = L < e
official US-USSR Conference of Public Figures,” held at S e T
Andover, Massacrusetts, from 21 to 27 October 1962... Also. . - : '
‘present at this conference was Boris BELITSKIY,: identified .
" by NOSENKO' four months carlier as a. KCB-controlled source

- of-CIA (seo’ Part VI.D:6.). BELITSKIY' indicated =t that .
‘time that BEGLOV might bo affiliated with the KGB. - - -~

. 3L gt '
B R i

5
3
]

was-the-guthor-cf-ere of the dncume - among: the CHEREPANG!
»u.h,ntngrsv(see=Pa:§_v;,p,7.q;). - T T T
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~at ‘the White Housé late that right in a secret letter: from =~ .
KIMUSHCHEV. At a facew=1l party for BOLSHAKOV in December -
1062, Presidential Press Sacreiary Vlorre SALINGER asked
HOLSHAKOV who would “do his work.' FOLSHAKOV7 =cplied that . -
no ore would do precisely tho sams job, but *hat {f SALIN-. Comed

GER had "arytning speci2l to say.' he misht coatact 4,1,

ZINCHUK, * ' :

b. Soviet Sourc: s During the Crisis : R

NOSFXNKO has rot indicatad that BOULSEAKOV had an infor-
mation-collection role during the Cuban missile crisis. As : :
for Soviet sourc:s at this times, NOSENKO stated on several ‘ !
occasions in 1964, ir different centexts, that the KGR “had ;
not had luck in getting irntelligen-e from high places in
the U.S. Goverrment" in Octobor 1U52, © On more than one oCw
ccasion he said that the KUB agert "SASIA"** was unable to
furnish any information of value (n this réegard. lle sald
this on 25 February 1564 and again while being questioned
about "SASHAY™ on.4 August 1964. On the ldtter date NOSENKO -
sald: "During the Cuban missile crisis the [KCB} First
- Chicf Directorate, the lnialligence, couldn’'t tell what the
U.S. will do. KMRUIHCHEVe** was rot satisficd with the work
of the Intelligence., XNo agents wers producing inforzaticn
on this." NCSENKO co:itinucd by saying that "SASHA" ro- .
ported nothing to the XCB during the Cuban missile erisis.
In fact, "he couldn't kncw anything, 1 heard that this was
very tightly reld information. ‘ihere wore just z few
people around President Kennedy who knew the plens, and they
. were sworn to keep it scecret.®

‘ZINCHUK'waS'idcntificd bty DERYABIN by name and photograph
in October 1954 as a KCB staff officer. NOSENKO has said )
that ZINCHUK was a KGB cooptce rather than a staff officer.

e ‘*F°r~a'@iscu5810n*of'the‘"SAsnA"“casé;‘see"p;ff‘yrjnjs;a,'*‘"' T

***Speaking before the Suprcme Soviet on 12 December 1962,
KIRUSHCHEV said that the decision to negotiate with the :
: " United States for a peacrful settlzment of ths Cuban situa- » e !

. tion had becr influenced by "information from otir Cuban . i
comrades and other [unspccifled) sources.” This informa- 3
t tion had been received, KHRUSHCHEV statad, on the morning . — %i
a of 27 October 1962 (Moscow time). .As previously indicated, ' S &
however, KHRUSHCHREV's secret and conciliatorv letter to' - Tooo s
the President was received at the White House. on the night
of 26 October. 1952. . ' S : — :
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e, " NOSENKO's Statements on BOLSHAKOV = "

et

NOSENKO rcpeatedly ecmphasized BOLSHAKOV's CRU affilin-
_ tion and the fact that the KGB was in no way irvolved in ) :

"¢Lis channel to the U.S. Coverrment via Robert Kennedy. . .. . L e
He first volunteered BOLSHAKOV's name during a discussion- . : .
of the use of Novosti as a cover organization for Soviet -
Intelligence officers,. “yyriy BOLSHARKOV of the GRU also
sits there," he said. “He is a colonel and a friend of -
mine." Two days later, out of context with the preceding -
discussion, he introduced the name again: “*Then threre is
this BOLSHAKOV. He is frorm GRU who was in the United
States.'” NOSENKO then cormented that this was ''a very in- .
teresting casc' and added: “We shall talk about it later.” , ;
¥hen his case oftricer trer<upon turned to anotner tcpic, :
NOSENKO immediately interrupted to say: 'l know BOLSHAKOV
very well., He is my old friend...l met him through Yuriy
GUK...[wholwas with him in the United States...and we are

" now very good friends. He ~alls me up and consults me for
advice...’ ©On 1 February 1964 NOSESKO said he thought the
Kennedy family knew EOLSHAKOV to be a military inteiligence
officer; "yet for some reason they chose him' as a channel
between the U.S. and Soviet Goverrments., BOLSHAKOV, NO-
SENKO added, ‘reported directily" to the Chief of the GRU
concerning his exchanges with Robert Kennedy.

o s ni e e R At

! NOSENKO said BOLSHAKOV was introduced to Robert Kennedy
. by an American Journalist (unnaned) at = roception in the
United States, The journalist invited BOLSHAKOV to go for
a walk, and as they strolled "down an alley," there was a
man sitting on a bench dircetly an=ad of them. "The jour-
nalist said: ‘'Listen, Géorge BOLSHAKOV], are you acquainted.
with Robert Xennedy, the brother of thz President and the
Cnief of the Department of Justice?' BOLSHARKOV said: 'No.
Of course, I have heard of him,' ‘Would you like me to
introduce you?' '0Of course, ' - BOLSEAKOV said, ‘please do.'
He led him to the man on the bznch. There was this feeling X
that all this had been pr2-arranged.” . 1

This contact''was at the personal desire of Bob Kennedy...

- BOLSHAKOV was called in for tiis. As you know, the whole - ,

jdea of this contact was to pass informatior. to Kennedy
. from KI'PUSHCHEV and from Kecrnedy to KHRUSHCHEV....It happened
to be BOLSHAKOV, but it was not BOLSIHAKOV who sought to
have the meeting....Then the relationship grew. BOLSHAKOY
was_a visitor in Robert Kennedy's nouse. Th2y would first
talk about ordinary thingsf"hnd"tﬁéﬂ‘tﬁé"conversation~f e
turned to other mattzrs...Robert Kennedy did not say: T A e e
'please tcll KHRUSHCHEV so-and-so.' He would say: ‘You
know, some of these problems seem insoivable.” - And BOL-
SHAKOV would say: 'And you know, at home they think this
and that way...' without actually saying that this was coming

from KHRUSHCHEV. But, of course, this was clear without ’
explanations. It was ar exchange of views on important poll-

tical questions of the moment. He was like an intermediate '
point...” NOSENKO commented that he personally thought . .

that it was a "case of mutual ‘feelers' being sent out by
both sides--exploring some given current political.sitgation,"

e e e

. o
T SR RIS SUPLA
Lt . 3 .

: _ After BOLSHAKOV left Washington, NOSENKO stated, ‘0o one’ I
_:repllcedghip;as'afchanner.to the U.S.' Government.. Asked: ST
Ihetpe:,giggnu&‘cpuldgp;ygitakenﬂoVer—upon.BGLSHAEDV‘Bwa :
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doparture. VOSEhKO said: . “"Oh, no. . There is no contact.
"like there was befare. It was broken at the time BOL-"
SHAKOV left. ZINCHUY was an agent or & coopice....No,
there is no such con'act since BOLSHAKOV left. He passes
' nO more messages.’ o

i

. Referring to the Kennedy-BOLSHAKOV contacts.'VOSE\KO
told CIA on 26 January 1964: "You have shown considerable
interest in him ! BCLSIIAKOV], even after his return .to the
Soviet Union...because all this was done by by- passing CIA."
He said on 1 February 1964: "It was pretty obvious-that
this relationship between BOLSHAKOV and Robert Kennedy had -
nothing to do with ClA, and CIA was not witting of 1t. It
was at the perscnal desire of Bob Kenredy.' he KG3B
determined that CIA was uraware of the exchange between .e
Kennedy and BOLSHAKOV, NOSENKO reported, because when BOL- :
SHAKOV was subsequently invited to a reception at the U,S,
.Embassy 1in Moscow, two CIA officers--Kenneth A, KERST and
Malcolm A, TOON*--tried to elicit information from him
about his relatiocship with President Kenredy. "The most.
important thing" they had tried to find out, accordingz to
NOSENKO, was whetker the President and BOLSHAKOV had met
personally. Althcugh BOLSHAKOV did ‘rot adait the fact to
them, he did have one meeting with President Kennedy--"he
was brought in a car...and was taken through a back door
into the #hite House,'™ NOSENKO said.

FRPNRY WRIUERT RN U, 8.0

NOSENKO reported that ¥William WALTON visited Moscow in Decem-
ber 1963 and at that time went to BOLSHAKOV, whom he had
-previously met at the home of Robert Kennedy. Part of
their conversations, he continued, related to Robert Kennedy's
future political plans: “WALTON said that Bobby...did not
expect at present to become a candidate for the vice presi-
dency. He was, perhaps, according to WALTON, thinking of
running for Goveranor of Massachusetts...'” NOSENKO said he
felt that there werec "some feelers sent out on the part of
WALTON~-not exactly questions, but just a passing of opinion.
WALTON was trying to sound them out, but I think that every-
. thing was left without an answer....My personal opinion was
~_ that these things were told to WALTON so that Le could pass
" them on as, so to speak, Bouby's plans for the future."
-Another topic covered in the WALTON~BOLSHAKOV discussions,
NOSENKO added, was the assassipnation of President Kennedy,.**
"As I remember, it was WALTON's opinion-.-and his opinion re-
: flected the opinion of the Kennedy family--that there was . : o
T ‘no Russiap—involvement “in- the murder-of-the-President:— No-- — ————— - - - o -
suspicion at all.," , T ' !

< 2

NOSENKO proposed two plans whereby the EGB could take
over the GRU's channel to President Kennedy. Under the
first of these plans, the Soviet Minister of Justice would
personally invite the Attorney General to come* to the Soviet’ o '
Union. There the KGB would “"set him up in private living - =~ o R
quarters, give hin everything he wants...so that- he would be o .

‘Nbither KERST who VOSEKKO said was suspected by ‘the. KGB
of being the: CIA Chief of Station in XOscow, nor TOON was.
g lffiliateé'with CIA 1n any -ay.;;
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rleased....Not to make an egent or cooptee out of hix, .. i SR ;|
btut just to promote a rapprechenent.” In ¢ddi»;da,:on_the_ & Sl B
basis of vhar LOLSHAXCOV had told NUSENRC ebout DdhLort ‘

Kennedy's interest in a Sovier hallarina, this nlen called
for the two :0 vo brouuziht togetheér, and the ballerfra; who

"1s quite free in her bebavior witn the opposiie se:n,

would do “everythirg nccessary for the State.” 3efore ' ’ H
NOSENKO's superlors could make a decisisn on this planm, ' :
the Firesident was assazsinated and the ~atter was dropped. T

.USE‘\O cenceived hLits second plan during WALTCN ‘s trip to
_¥oscow in Decceaber .19C3: "HBOLSHAKOVY told me that ho was
going. to reet WALTON, and asked ne whether we had an in-
terest in it....I told the chiefs about 1* znd said: 'Lot's
utilizce WALTON oursclves. Why should we let the GRU use

Rin?'"  NOSEXNED suggested-that the KGB "tell BOLSIAKOV : é
that we are woerking on vALTON--thatthis s a Nunber One

target o5 far Rs we are concerned. BCLSHAXOV will do any-
_thipg we ask him." However, "the boss. sald:  'Well, you : - - .
know, it wil!l worsen rcelations between the KGB and the GRU.

25 long uas thuy are working on ii, let then do ft.'"

NOSENKO indlcated that if the XGB had actually acsumed
authority for the opceraticn in Moscow irua the GRU, as hao
Lhad proposed, the KGB Ligal Pesidency in Washington would
have theu taken over, and "someone new' probably would have
been sornt from KGR Headquarters to develop the association.
1his XGB officer would have beoon "someone with a broader
outlouk vro couvld carry himself well in social contacts."

d. Inforzation fl'u:m

In addition to NOSELKO, one other Scy! et rource had
entificd BOLSHAKOV 25 = GRU ofricer. £ FNTLIEE ]

Tt
repacted th
; esidency M%‘m.had
recentlv" turned over to BOLSHAKOV an inforrant w:o was
" an Ameriq&g?gﬁrrnrnordcnt based ir Washington. This jour-
nal‘qt, ht 3 kad accompanied Vice President Nixon
to the USSR in July 1959 and while there had agreed to coop-
' erate by '"furnishing political information.” BOLSHAKOV was
< : to "concentrate all of his efforts on this one contact,.”*

b
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ﬁ Committee for State Security NOTATIONS OF PRESENCE 'IN° PLACBS f7 s
““Under the Council of Ministers OF TEMPORARY DUTY . o b
- USSR | - T
s December 1963 | "Arrived in city of Gor'kiy 16 December 1963"1“
‘ e
Issued to: Lxeutcnant Colonel "Arrived in cxtylof Shakhun'ye 17 XIX 1963 "!'¢~
o NOSENKOD, = - Did not use free quarters" e
- o Yuriy Tvanovich . : | e
. For duty to:_ VKGE of Cor'kaya s./Chief of Shakhun'ye Chief Milltia L1y
E _ ObTast’ . Section, Militia Major (illegiﬁlér
;- Length of tem- i | _ .
' .porary assign- o "Departed Shakhun'ye 17/x11-63 P
ment: 15 davs : Did not use frece quarters" . 1_|
“. through: ~30 December 19603 : ?}

. AuthorizatTon:_directive of _ s./Chief of Shakhun'ye Chief Militia

.uChxef of a Chiet Directorate | Sectxon, Militia Major (Illegid}#l
. Effectlve on presentation of , "Left Gor'kiy 17 Decembet 1963 : ﬁ'

~5ident1ty decument No.: _ NK- 2513 Did not use free quarters" _ [

: A v . oo i J
Ch1ef S. /GRTBANOV of Dxrectorame : s./ (illegible) - v

. Ty
of Department I : :

-'fCommxttce for State Security ! ’ ; ,V‘
”*undnr the ‘Council of Ministers, USSR . ; SRR

Front ] Reverse (endorsements only) - j?'

TDY authorlzatlon for Lieutenant Colonel Yuriy Ivanovich NOSENKO
1n connection with the search for CHEREPANOV ‘
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S Tt E.  NOSENKO's. KGB Promotions-and dwards. oo it meL Llnod TRn i
‘ - _ ' : s . - o e

. _ 4

‘1. Rank - A e . , SRR ) ‘- i

) ~ NOSENKO has bcen questioned at length concerning his . =~ = - RN |
' " progress tnrough the KG3 ranks, from lieuteniant to lievten- Co ’ : 3
“ant colonel. He has voluntcered additiosal information.on %

.this subject himself. ilis various statcments follow in :

- chronological order. : :

11 June 1962: '"As a Chief of Section, I now receive
2,500" " [Tublés per month}, plus 700 for my rank, for major, -
plus pay for longevity. 1 receive more t.an 4000, i.e., '
450-470-4%0 [rubles per month] in new money. This is
enough for me...J] am now a major but I should receive 4
lieutenant colornel soon. I have already completed my time - N
in grade. Ve have a system of tize in grade. From major o ’
to lieutenant colone¢l it is necessary to have four years...
—- s - o7 "My time in grade‘was’up‘in"Dcccmber;‘in“December‘of“last'"'*
year [1961}."

23 - January 1964: At the first of his 1964 meetings
with CTA 31 Go.aava ROSENKO had in his possession the ten-
porary duty authorization which he said he had been issued
in December 1963 to travel :rom Moscow to Gorkiy Oblast in
connection with the search for CHEREPANOV.* This official
¥GH paper had been signed by O.M. GRIBANOV, Chief of the
Second Chief Directorate, and authorized."Licutenant Colonel
Yuriy Ivanovich NOSENKO to visit the local KGB organiza- . i
tion in Gorkiy Oblast on official business between 15 and r
30 December 1963." It bore official stamps of arrival and
departure in December 1963, as attested by otficials in the
town of Shakhunya,

10 February 1964: In Frankfurt, while awaiting ex-
£i1tration to the United States, NOSENKO was asked to review
a biographic statement which had been prepared by his case
officers on the basis of statements he had made during the
1962 and 1964 meectings in Gencva. NOSENKO went over the
. .biography carefully, noted several changes, and then stated
a that it was correct. The biography included the informatior
that NOSENKO had served in the U.S. Embassy Section of the
American Department as a senior lieutenant from 1952 [sic]
to 1955, that he was promoted to captain in 1956, to major :
in 1959, and to lieutenant colonel in November 1963, shortly - :
before leaving Moscow for Geneva. . ’ :
8 April 1964: NOSENKO was questioned about the date T temrmenety
when HRe beécame a senior lieutenant, and he replied: "I o ’
think in the end of '53 or the beginning of '54 I got the
senior lieutenant."

 Question: That's less than a year after you entered the .
service [KGB]. ' 7 L

Lot hasdaiosh sans e e

R
Ve

_ *See Part VI.D.7.c. for a description of this search and R S 1
.- . of NOSENKO's claimed part in it. . . e RS 3N e
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==+ L ROSENKO: © Well, I kad the GRU service: ““That counts” two: 2T :
years, as military scrvice, of course. it was. ' - Tt D e
considered as a contiruance of military service. . '

- : 3Qhestlon:..sd you got.if when? At the end of 19537 - - . AU B

"NOSENKO: . At the cnd of f53 or beg}nning of '54., Then 1

got captain in 19856. @ .

FRRPNVRTIN 31 ST TP SO

é Question: VWhen in 18562 .. . . 3';

NOSENKO: I don't remenber. You sce, they are not given

- exactly in February or in March. Sometimes the
scheduled time passes before they give it. So,
'56--Captain, '59--Major, and '63--...

. 16 June 1964: Asked to list in chronological order the
date T his vromotions within the KGB from the date of
entry, NOSENKO stated: "1 began in the GRU as a Junior
lieutenant. While in the GRY I became a lieutenant, and I
entered the KGB with this rarnk in 1953, Not long after I
entered the KGB I becams a senior lieutenant, but 1 dom't
know the month. It was still 1953. In 1956 I was promoted
to the rank of captain. 1 don't know the month, I became
a major in 1959. I don't know the month. In October 1963
I wr madew licutenant colonel....Personnel called me on
the .elephone and said I had been promoted, Later 1 was
told that GRIBANOV wanted to see me. I " went to his office,
but, of course, I didn't let him know that I already knew
. that 1 hLad been promoted. He gave me his congratuiations.
You never see the attestation. It goes into your official
file."

26 January 1965: While discussing his role as case

officer Tor U.S. Embassy Security Officar John ABIDIAN,

NOSENKO volunteered out of context that he had never offi-

cially been a major. He explained this situation as

follows: Having been promoted to the rank of senior

lieutenant in April 1953, he became eligible for the rank
.- of ecaptain in 1956, When this time came, however, he was
! not promoted because a senior KGB official held against

him his illegal use of KGB_ documents to cover treatment for

gonorrhea in 1954, NOSENKO thérefore remained a senior

lieutenant until 1959, when he would have been eligible

for promotion to the rank of major had he received his -

captaincy on schedule. Altliough GRIBANOV had promised NO-

SENKO that he would be promoted directly from senior lieu-

tenant to major, skipping the rank of captain, an admini-

strative error was made by the KGB Personnel Office, and . :

NOSENKO found when the orders were issued that he had in- ' o A
A stead been promoted only to captain. Instead of rectifying - : ) .- 3
! this mistake, GRIBANOV persuaded NOSENKO that it would be ' . 1
. to his advantage to remain a captain until he became eligible L o3
for promotion to lieutenant colonel in 1Y63. NOSENKO - there—
fore was a captain from September or October 1959 until
October 1963 when; as promised by GRIBANOV, he was promoted
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" directly tothis rank of 1icitenint colonel. Tn this danner- it
’ turned out that he never officiqllv held the rank of major.*

C 10 August 1965: Under questionlng by. DERYABIN, NOSENKO - L i
’ rﬂpeaféd the chronology of his promotions glxen an 46 January T ¥ é
]

1865.° He again explained that he:was put’ up for captain in ) .
1956, but this time sald that the-promotion had been blocked . L »
on the grounds that he should be made to wait because of - ‘ Lo
shortcomings in his work. Asked why he had told CIA that he

had been a major during the 1962 meetings and again in the

‘biography prepared’ in Frankfurt, NOSENKO replied- that he

thought the true story would not be believed.

17 April 1966: In a voluntary statement, NOSENKO wrote
the following: "in March 1951, with the rank of junior licu- '
tenant, I started service in Naval Intelligence of the Seventh. : ’ )
. Fleot 1n Sovetskaya Gavan...,From August 1952 until 1953, .1 . - - - - —-
B T worked st the intelligence base of the Naval Intclligence of = - = - e

R the Fourth Fleet in Sovctsk, whére 1 received the rank of

lJieutenant of the Administrative Service....In 1956 1 received

the rank of senior licutcnant [in the KGB}, in December 195

the_rapkX of cnptain, and at the end of 19632 1 vas recommended

for the rank of major. | have never held the rank of lieuten-

ant colonel oand the travel crder which you know of, with the

rank of lieutenant coloncl, was filled out erroneously,.*%

.19 April 1966: 1In a new version of his esutobiography,
NOSENRU included tThe followingz statement: 'in July 1956.1 -
became a candidate member of the CPSU, soon after which I re-
ceived a promotion at work: I became a senior case officer
and was given the rank of serior licutenant. In August 1257
I was accepted into the CPSU, and during the secoad half of
1958 was appointed Deputy Chief of the Sccond Scction, Seventh
Department. On 29 Decenber 1959 1 was promoted to the rank of
captain, -

26 October 1966: "I lied when I said I was a lieutcnant LA
colonel 1In 1954. I was only a captain." Asked why he had : ;
-~ said in 1962 that he was then a major, NOSENKO replied:
» M"There was no conversation about rank in 1962. About my po-
sition, I said I was in the Tourist Department. That's all." |;

To summarize what NOSENKO has said sbout his ranks while

-serving in the KGB: He bLecame a senior iieutenant in 1952, ‘
April 1953, 1954, or 1956; a captain in 1956 or September/Octo- : ;
bor/becomber 1909' & major in December 1958 or 1959; and a ' .

: lieutenant colonel in October/November 1963, (The latter P b el

; claim was verified by the official KGB document listizg him as

i 2 lieutenant colonel as of December 1963.): On the other hand, o

! - NOSENKO has indicated that his highest rank in the KGB was - - ‘ -

: captain, and that he never advanced to a majority or a lieu~ - - ’ o

P tenant colonelcy. i . : : 1

I'  ®At about this tine, in carly 1965,

P fe Ttceived. 1nformation from follow KGBioff}cérs which = L
. nade 1t appear qutte certain” that hOSENKO pms a lieuten;ngﬂ_ o
: - tcolonel.; L i et e o oL . ; e




»aA2:7TA}E;dé";haxﬁééa}ationé%T

.;_;;same-gﬁnenalxtOpicw,RQSENKO&&sked.htsaCIA”csse=offtcgr.!hethﬁt

. Not long after reestablishing contact with CIA in--
- January 1964, NOSENKO mertioned that he had received the : : S !
.. Order of Lenin "shortly after the 1962 meetirgs" in Geneva - . ‘ Lo k]
. as a reward for the ideas which he had developed to Yen~. . - ’ i
- large the éxperience and improve the quality' of KGB Second
Chief Directorate.staff personnel in Moscow.* During the
first series of interrogations,.NGSENKO on 6 April 1964.
claimed that he was awarded the Order of Lenin in 1962 for:- .
his work in the Tourist Department, KGB Second Chief Direce -
torate, after receiving the Order of the Red RBanner in 1962
for his performances while in the American Departament.
The following discussion of the subject took place on
6 April 1964:
-~ NOSENKO: - Yes,-I-received a big gold nedal. —- - U S e
Questina: It was the Order of Lenin?
NOSENKO: It was at first the Order of the Red Ranner--the
Red Star, I mean, In '63 1 received the Order
of Lenin, In '63.
Question: What for?
NOSENKO: GRIBANOV decided that whoever is working a long
period in tle Second Chief Directorate--[V.D,}
CHELNOKOV got one, [A.G.] KOVALENKO got one--
many, many [received the Order of Lerin}.**
Question: You reécived the Order of Lenin for this brilliant
) service?
NOSENKO: No. For working in the Scventh [Tourist]| Depart-
ment, which is considered good.
Question: What is good? Were there recruitments? What
rscruitments?
/ NOSENKO: You must know that the main task of the Seventh
Department is rot recruitments. The main task is
countering the intelligence activities of the op-
position.
Question: So, the Chief and the Deputy Chief of the Seventh ' i
) Department got the Order of Lenin? :
NOSENKO:  Yes. P :
#NOSENKO has described the Order of Lenin as the highest. ‘
decoration for which a KGB officer can be eligible. - . 5
#sIn June 1964 NOSENKO said that the only Second Chief Direc- . <

. torate officer whom he knew to have received this award was
V.A. CHURANOV, Chief of the British Embassy Section;, who re-
eruited William John VASSALL (see PART VI.D.S5.b.). On the .~

he, the CIA officer, had received a medal for his part im: . o

etings. with NOSENKO. He asked this-in January
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Question:

NOSENXO:

Questioﬂ:
NOSENEO:

Question:

NOSEXKO:

Question:

NOSENKO:

QueStion:

NOSENKO:

" 'Question:

CHELNGKOV and. KOVALENEO? -

Yes.  And CHURANOY got 2-d I got andg .-who else?
[S.4.] FEDOSEYEV got ard ‘Vv.M.| KOVSHUX also got
the Order, the second tirme. The first tine he
got it severol years ago, -and this wis the second

time.
¥hen did you get the Order of the Hed Star?
Red Star 1 got--1 don't know for what.

Bhut then one year later theyv gave you another
onc, because this liveder of the Red Star) wasn't
enounth?

Because the awards are given out--now, walt one
noment; up until 1961, 1§ (here were any awards
for the Cickists [KUB personnell it was very rare,
and they were ornly awarded four a specific thing.
Such as CHURANOYV, for inst2rnce. Y+ was rewarded
for o spucific decd | the recruitment of VASSALLY,
But in 1962, 1963--thcse tirst years--whether it
was the iden of the Parity to encourage the
workers, trey decided to let SAKHAPOVSKIY [Chief
of the K(B First Chief DLircotorate| declare his
medals and GRIBANCOV 1o Zeclare”his nedals, They
get together with their deputies and decide to
whom they will give them. They don't say to
wvhon--they say, for ipst:nce: 'One order to your
department; you decide wnd should have it.'

Like ti.at. Then we would get together, I
CHIELYNOKOQV, KOVALENKO, aré we decided | who would
get one)l. In our degartm.nt, [v.I1.] YAKOVLEV
got a medal. Who else got a mcdal? In 1962, 1
got one, and then LEONOV who was Chicf of the
Sccond Section -.Le got thz Order of the Red Star.
We decided on these individuals., s far as we
oursclves were concernvd. that decision was made
by GRIBANOV and his deputy.

Did the Seventh Departmen:t catch any spies?

Well, as I have > told you, there was this
Italian fellow § » This was considered a
good case because the First Department later--
the Seventh Department ®as only involved at the
time of the arrest--began mecting with him.

Suo you got the Order [of the Red Banner| in 1962
because of youur work in the Tourist Department?

I think in 1962 GRIBANOV gave it to me not for
the Seventh Departmént, but for my work in the
First [American] Deparizent in 1960, 1961.

You think $07? .
I thiok s0. '

rder

he: O
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5Je§tf66: :And the d?déf”ot'iéhib,wﬁé.th;é;“éa?

NOSENXO: - The saze. 'Woll, the way 1t éﬁie;fiﬁror §6$E'§e11A
done for the organs of the K(AB'™ there ia ro indi-
cation exactly what it is for. = R

. ©  NOSENKO admittsd on 8 April 108643 "In 1864 [in'Gepeva] -
-1 told g Iie mioout the:Order of Lenin, . Bhy?. It wea 8---.. " -
boest,' NOSENKO.then explained what be said to be the true -
circunstances and gave the resson for which he wes to have ' -
received this decoration, GRIBANOV, NOSENKO atated, had -
proaised in 1983 that NOSENKO, CHELNOXOV,. and KOVALENEOQ .
would get the Order of Leaing "He said: 41 amm submitting
‘your names for the Order of Lenin for: crsating ths TsOP8
, Central Operational Communicatione Eystem of the Socond -
- .+ Chief Directorate}, for this new thing you bave tried to
' ' create in tourist work,' But December fleesl'had gone by
1 left [ for Coneva] and nothing happoned, * . _ '

NOSENKO wes asked on 15 April 1864 to 1list the dates,
reasons, and types of awards, decorations; and bonuses Lo
had received dvring bis KGB career, as well as to ipdisate
from whom he had received each of these. Kis reply wes .
as follows: "I received nothing in 1838, 1854, and 1933,
In 1956 1 rcceived a coumendation and one month®s pay.
SEROV, the Chairman of the KGB, awarded nme this for the
recruitrent of Richard BURGI [see Part V,D.4.b,] while I-
was working in the Seventh [Tourist] Department of the
Second Chief Directorate. It was signed by the Chairmen,
and GRIBANOV told me about it, As usual, this Ordor of .
the Chaircan of the KGB was circulated, and I wnd all czse
officers saw my name listed. There is no certificate or
anything., Pexrsonnel just makes & note in your official file:
that on a ceortain date you received the commendation froa .
the Chairman of the KGB. LTS : o

"From 1856 on, I received something almost every year,
but it was nothing special, Perhaps it was the KG3 anniver-
sary or May Day or Army Day. 1In 1957 oxr 1858, I got somée
thing from GRIBANOV, Maybe it was the 40th anniversary of . M o
the Soviet Army. I don’t remember, It was given to =e and . - e
a group of people in the hall [suditorium] between the third :
snd fourth ficors [of the KGB Headquarters building]. PERe
FILYEV, Deputy Chief of the Second Chief Direotorate, aade

. the preseatation. : : . ' Ce _

. "In 1959 I received a commendation =nd one month®s
© - . pay from SHELEPIN, Chairman of the KGB, for several YO,
=~ - --.-cruitments,/among them the profesasor from Tbnnasaee“[lS!T!RlLi -l
- - - DREW, FRIPPEL, and three British people,. There were six 4n - -~

$HOSENKO later reverted to his original statement, whiok . -
related the award to his efforts to "inspire” the work ot';_

.. the Touriat Department..
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"all; three Americans ahd.three Br;txéh._fI can't remember the
‘British names just nowf‘ o .

“In 1960 1 gt a commendation from GRIBANOV for o¢ood work
in general. A lot of cfficers got this. In 19€1 I received
the Order of the Red Star. With a group of case cfficers I got
this for general gocd work in the Second Chief Directorate,
KOVALENKO and KOVSHUK got this too. IVASHUTIN gave it to me
{made the presentaticn). Personcsl makes a note in your official
file, but you carn teke the medal and the little certificate that
goes with it and either keep it at home or in your study rcom
{office) . **

"In 1962 I got a commendation from GRIEANOV for gereral
good work. I alszo received th: Unblemished Service Award’

. for- ten years'-<ervices- -They cournted this from OctoZer 1950,

when I ‘joined tne GRU, and they were late by two yezrs in
giving it to me. This 1s not urusual. SHCHERBAK, Deputy
Chief of the Second Chief Directorate, gave it to me in the

* See Parts V.D.,4.l.and h.,. Part V.D.5,, and Parts ¥.,D.4.1i.,
j., and k., respecrively, for descriptions of these recruit-
ment operations and NOSENKO's ‘role in them.: NOSENKO also
said during interrogation by DERYABIN :on 10 Auqust 1965
that, in 1959, his name was stbmitted for the Order of the
Red Banner in conrection with these recruitments, but that
he did not get it, probably beciause he was transferred to
the First Department at that time (January 1950). NOSENKO
has described the Order of the Red Banner as the third
‘highest award a KGB officer may receive. Asked what KGB
officers had received this award, NOSENKO said on 10 June

..1964 that GRIBANOV, SAKHAROVSKIY. and several other high-
ranking KGB oificers were awa:ded 1t for the important role
they played in smashing the Hungarian Revolution in 1956,

** On 15 April 1964 NOSENKO had said that he received the
Order of the Red Star, along with a group of other Second
Chief Directorate oificers, at the end of Decemker 1962.

He recalled this because they were planning the presenta-
tion for the anniversary of the KGB on 20 December, but

the presentation was delayed and was not made until the
end of the month. HNOSENKO and about 70 other officers of
the Second Chief Directorate, including KOVEHUK and G.I
GRYAZNOV, received the award "simply for achievemrents, for
good results in work." ' NOSENKO told DERYABIN in August 1965
that the order accompanying his award'had read: “For ex-
ceptional performance of mission.” . When asked what mission
was involved, NOSENKO replied that the award was JuSt for
good work in general.

PR SR VI SO - O M -¢
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e nopER hau along with a certificat “In-1963 T recelved a
‘ Ll commendation from GRIBANOV for general good work. Also, -
GRIBANOV told me that 1, along with some others, was to~
" receive the Order of Lenin on 20 December 1963, the KGB
anniversary date, but I left for Gencva.**l was to re-
ceive it for arousing [1nspiring] the Seventh Department "

hOSEVKO said on 26 October 1966 that he never re-
ceived any KGB award or decoration for his operational ’
work. The only awards he received during his KGB career,
he said, were a Red Army anniversary medal and the award
for satisfactory completion of ten years of service, =

. $NOSENKO's wording here reflects earlier intensive ques=-
tioning concerning the tern-year service medal. NOSENKO said
on 15 April 1964: "In 1962 1 had ten years of service in
thke KGB and got a medal for unblemished service. It is
usually given for ten years and to KCB men only....That was

# . 4n 1962. 1 had ten years of service then." When it was e

pointed out that, according to his: most recent statement,’
] " . be had joined the KGB in March 1953 and therefore would -
! e have had only nine years of service in 1962, NOSENKO said he
v did not understand why but that he was certain that he had
! | - been given the medal. after his return from Geneva in 1962. :
: (The 1962 date is consistent with NOSENKO's earlier statements
; that he joined the KGB in 1952.). The following day, 17 April’
e . 1964, NOSENKO said .that he remembered why he had received
P . the meédal in 1962 rather than 1963; this medal, he recalled,
i - - is-awarded to servicemen as well as KGB officers, and prior
o . military service is taken into account in computing the -
o service time for the latter, NOSENKO . had' entered thé .GRU.
.. 'im 1950 and therefore should have received. the.ten-year: 2 C
.- medal in 1960, ' Because-o. -a mix-up 'in the- KGB- Personnel s
;Departnent he did;not receive~1t unt11»1962.. ; o =

e
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© . H.. NOSENKO's. Relaticnship with GRIBANOV

. me, It was the very best that can be given, brilliant. GRIBANOV

will be Deputy Chief of Department. You must give thought to the

" 1. 'Information from NGCSENKO

a. Summarz

From the time of his first meetings with CIA in 1962, NOSENKO
maintained that he had a close personal and professional relation-
ship with Major General 0.M. GRIBANOV, Chief of t:z2 Second Chief:
Directorate. NOSENKO has-described recruitment approaches in. which
he and GRIBAKNOV took part together, conversations they had on opera-
tional matters, the role which GRIBANOV played in his rank promo-
tions and receipt of various awards, and his. afterhours carcusing
with GRIBANOV and First Chief Directorate ccuntcrinteiligence
officer Ye.A. TARABRIN. NOSENKO has also frequently meantioned the
role which GRIBANOV played in nis, MNOSENKO's, rreofessional advance-
ment within the XGB: GRIBANOV was wholly respcnsible, against
NOSENKO's wishes, for his appointment to the position of Deputy
Chief of the U.S. Embassy Secticn of the American Department in
January 19690; later, when NOSENKO rejected his offer to make him
Deputy Chief of the entire American Department, GRIBANCV arranged
his return to the Tourist Department as Chief of the American
Tourist Secticr. and his later appointment as Leputy Chief of the
Tourist Department. '

NOSENKO's remarks concerning his direct invslvement with
GRIBANOV in cperations against Am2ricans are-included in other
parts of this paper. 2Among them are his early.statements on the
approach to code clerk James STORSSERG (Par®t V.E.3.c.), his 1962
account of the arrest and attempt to recruit CIa cfficer Fyssell
LANGELLE (Part Vi,D.7.a.), and hic early reports on the attempt to
réCrUit TIA officer Edward Ellis SMITH (Part VI.D.2.). In all
three cases NCSENKO subsequently cenied having played the role he
originally attributed to himself ané denied having had personal
contact with the Americans involved. NOSENKO has also altered his
original accounts to say that he received no awards or decoration
for operational activity and that he had not received the promo- K
tions he claimed. : i

b. Details

The statements of NOSENKO given below corcern primarily his .
personal relationship with GRIBANOV and how GRIBANOV assisted
his rapid rise within the organization of the Szccnd Chief Direc~-.
torate, ' i

12 June 1962: "Oleg Mikhaylovich GRIBANOV is a great gquy. ‘ e
A real pal. We, so to say, used to meet one ancther illegally :
and had women together... GRIBANOV wrote a fitness report on

wrote the very best fitness report on me. He .had an excellent
regard for me, excellent... I am supposed to beccme Deputy Chief
of [the Tourist]) Department. I believe that GRIBANOV is promot-
ing young pecple, new people, who already have experience, good PR
experience, who have made recruitments. .I know two or three {of o ?
the people he is moving aheadl. I personally have about 12 re- T ' '
cruitments, four or five of them were British and the rest Ameri- '
cans. He [GRIBANOV] has his eye on me in particular, and the
question of my -advancement is right now under consideraticn... I

‘
R

e it e e laiieb ok ibeb e

L ek msobis b b
- "




§
H
H

fact that I have been talxxng with you. You can ruin everythzrqa‘

I have a career. I have bright prospects. My boss GPIBANOV, ny

highest boss, has a very hzgh degree of respect. for me. -He some-

times bawls me out and I-- Well, I make it look like this is un~-
pleasant for me. But, in fact, it is a ple:sant thing because,m
inside, I am glad he is bawling me out and not someone else. I .
know that if he bawls me out he has a high regard for me., He -
sometimes calls me personally {to his office] and suys: ‘'You
come with me. I have to meet an ambassador.’' I go with him,
We arrive and have the conversation. He is there all night. He
comes out and says: ‘Well, where shall we go for a drink?' I
know beforehand {[that he w111 say this] and everything is ready
at the Aragvi Restaurant. We go there ‘well, what shall we
drink!' [GRIBANOY says]). I answer: 'Well, Oleg Mikhailovich,
cognac, of course: He is the highest chief. ‘I'don't drink
cognac., I'll have vodka,' I say. 'Well, we'll have vodka then,'
{GRILANOV says}..." One of NOSENKO's CIR handlers suggested at
this point that GRIBANOV seemed to treat NOSENKO as an older
brother would. ‘NOSENKO replied: "That's his attituce toward me.

23 April 1964

Question: .Did you ever go to GRIBALOV's house?

NOSENKO: I never went in the house. I have driven to it.
Question: Did he ever come to your house?

NOSENKO: No.

Question: Were you ever out at night with him, after work?
If so, how, under what circumstances?

NOSENKOQ: After work? Yes, once,

Question: Who else was there?

' NOSENKO: TARABRIN.

Question: What was the occasion?

NOSENKO: No specific reason. GRIBANOV called me at midnight.
I could hear that he was already drinking; he asked
me how long it would take me to get dressed and come

" down to the Praga Restaurant, first private room..
Afterwards we wanted to go somewhere else to finish
the evening... GRIBANOV was sloppy drunk, lay down
to rest, he needed a couple of hours of sleep. I
drove him and TARABRIN home, got him there-at 6 00
a.m., gave him some p;lls to help him: .

Question: When did you first personally meet GRIBANOV?

. NOSENKO: I might have seen him in 1953 or 1954, but I did not

have a chance to speak to him then. Once I was in two
. group operational discussions (about 15 people present)
.. about work against Military Attaches.in 1954 - that was

.the first time I ever. spoke to him. L v
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'Question:' #when did you first’have‘any-perédhal.c°nversation with

him2 - . . :

NOSENKO: I don't remember. He gathered groups of pecple. .

Maybe I was with him with KOZLOV and others in Tourist
Department [i.e., between 1955 and 1960].

Question: wWhen did you develop a personal relationship with him? V

NOSENKO ¢ It is difficult to say how it got started. I was’

- gtill working in the Seventh Department. It was in
1958, or maybe 1957. KOZLOV suddeanly called me and
said 1 should immediately report to GRIBANOV. I did,
‘and GRIBANOV said.I should quickly be ready to go to
a reception with him at the Indian Embassy, with him
and Vera [Ivanovna] ANDREYEVA. - '

Question: Why you?

' NOSENKO : I don't know... (pause) ©Oh, vyes, this is the story.

this is it, this is why he started favoring me.

Earlier, some time in 1953, I knew some girls, Nira on
pPokrovskiy Boulevard and her girlfriend, Rina GUDKOVA,
friends of {Yu.I.) GUK and [V.M.]} KOVSHUK and [V.A.]
CHURANOV. CHURANOV was a frierd of TARABRIN, who was

a friend of GRIBANOV. Through TARABRIN he got acquainted
with these girls, and TARABRIN brought them to GRIBANOV'S
dacha n~ne night. The girls were talkative and- told me
all about it, and said they'd told CHURANOV. I told
CHURAROV who warned me not to mention it. I never did,
and GRIBANOV learned about this and liked it; he re-
marked once: "You are not a gossiper..."

Question: How did he find out that you knew and didn't tell any-
one?

NOSENKO: I don't know, but he did.

Question: Who wrote your fitness reports?

NOSENKO: My last one was written by [V.D.] CHELNOKOV. The one

before that by [V.A.] KLYPIN, in the First Department.
Before that in the Seventh Department it was written
by (K.N.] DUBAS, before him by [V.A.] KOZLOV, then
{S.V.] PERFILYEV and before then, in the First Depart-
ment, by [A.M.] GORBATENKO.

Question: Did GRIBANOV ever write a fitness report on you?

’ NOSENKO:' He may not have actually written them, but he signed

them, - those reports written in connection with pro- -
motions to higher jobs or for trips abroad, or general
‘reviews of personnel. R T .

15 February 1965 (from a protocol signed: 20 February 1965): -
*Before I joined tne KGB in 1953 I had never heard the name of -
Oleg Mikhaylovich GRIBANOV. and knew nothing about him. As {F.G.]}

.- SHUBNYAKOV, rather than GRIBANOV, was the Deputy Director of -the

Second Chief Directorate responsible for supervising the acti-

vitigs,of*;he{Et:@t?Depantmeﬂ;xog;thewbirectqrité, where .I. worke: .

'
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it may have been several montiis after I began my KG3 service'that
GRIBANOV first came to my attention. T don't kncw when I first:
gaw GRIBANOV but it may have been approximately 1953 at. a meetirg -
before May Day or the 7 November holiday. I would not necessarily
remerber this as I frequently met much more importart people, who
were friends of my father, and seeing GKIPANOV wcuidn't have been
particularly important to me. Sometimes during 1954 and 1955, it
was necessary to obtain the signature of a Deputy Crief of the
Second Chief Directorate on a cable that. I had written and, if-
SHUBNYAKCY was absent at the time, I would take it to GRIBANOV
for approvzl. Though I was only a junior case officer at the
time, I would take the cable, after it had been apprroved by the
Chief of section and the Chief of Department, directiy to GRIZANOV,
who would simply sign it with no discussien. I do not rerember how
many times I touk cables to GRIBANOV nor o I remember the contents
of any specific one of them, " The first reeting with GRIBANOV that
I specifically remember was in the summer of 1956, I think it was
in June. I had returred from Kiev with KOZLOV and, after writing
a spravka on BURGI, PERFILYEV, KOZLOV, and I went to see GRIBANQV.,
‘KOZLOV didn't introduce me to GRIBANOV at that tire, but GRIBANOV
knew that I was NOSENKO bzcause the plan for the BURGI Cpération
said that I would participate and because PERFILYEV had made an
appointment for the three of us to speak to GRIBLNUV at this tire,
The reeting lasted about 30 or 40 minutes. GRIBANOY read the re-
port on BURGI's recruitment and asked some questions. KOZLOV
answered some of these and I answered others. .Other than #sking
what Ukrainians took part in the operation, I can recall none of
GRIBANOV's questions nor do I remember any of the conversation
which tock place at this meeting. When we were through, KOZLOV
and I left while PERFILYEV remained with GRIBANOV. Perhaps the
first time I was alone with GRIBAMOV was in 1958 when T attended
a reception giver by the Indian Embassy at the Sovetskaya Hotel
in Moscow. Usually [A.V.] SUNTSOV accompanied GRIBANOV on such
~occasions, butyhe was sick at the time. I den't know why SUNTSOV"
usually went with GRIBANOV, why I was selected to go, or what I
was supposed to do at the reception. I think GRIBANOV called the
Seventh Department and asked whom he could use, but I don't know
why he picked me. GRIBANOV told me that, at the recegtion, I was
to refer to him as Aleksey Mikhaylovich GORBUNOV. I was to
introduce myself as Yuriy Ivanovich and if anybody asked, would use
the last name NIKCLAYEV. Vera ANDREYEVA, who went with us, used
the name Vera Ivannv.a. After work, I went home to change my
clothes and we went in GRIBANOV's car from the KGB to the Hotel
Sovetskaya. GRIBANOV sat in front with the driver and I sat in
back with Vera ANDREYEVA. I cannot say how many times I have seen
GRIBANOV altogether. From 1959 on 1 saw him more frequently.
Sometimes, GRIBANOV would call meetings of chiefs of secticns and
their deputies and I would take part in these. I haa begun tc
call GRIBANOV by his first name and patronvmic in 1956, when I
was Deputy Chief of the First Section of the Seventh Department,
- but at these meetings I called him ®'Comrade -General. ' -In 1959
- I also went to GRIBANOV's office alone in connection with the.
FRIPPEL case and, sometime -between llay and October 1559, -toock
him a' report that T had prepared concerning the use of tourist
cover by foreign intelligence organizations.” ' S : ’

23-24 February 1965 (from a protocol signed 26 February):
“*GRIBANOV was never in my own office, my home, my parents hoxe . -
or my parent's dacha. My father never knew -him. = I was. never
1nAGRIBﬁKOVfafhome‘qrghiSzdacha.a'I'was never in ‘any KGB opera-

"tional apartment with' GRIBANOV. I.neve::in;toﬂnceananygqfiﬁr*;,;,f;'

7
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nts to GRIBANOV, = GRIBANOV knew aheout agents :
$E ,mgﬂ?;q?ﬁwgnﬂu'ﬁﬂTUR':(FRfPEEL),‘but‘I"h%VQf srecificaliy
disorssed them with GRIBANOV. 'I 2id discuss with SKIBANOV the
agent 'PROXNOR' (PREISFREUED). On three occagsions 1 have been
with GRIBANOV in social circumstances.” On all three occasicns
TARABRIN was alss present. After two of these occasicns, we
Lad parties with ygyirls. I don't rememder when tie first time
was, but the last time was in septerrter or Gstcrer 1963, Om
this occasion tiey called me at home late &t night and acgked me
to join them at the Prague Restaurant; 1 arrarged for female
companicrship and tais party lasted until early morninqgi* It
was at this party that I gave GRIBANOV sone pilis 1 hao fsr
Lhzngovers. I nad brought a supply of thes2 bacx from Geneva in
1562. A few days after this parvy {GRIBANCY's secratary Ye,S.]
K1RPICHNIKCV came to my office with a note from GRIBANOV asking
me for sopne more of <hese pills. Thie-is the note I gave to my.
CIA case officars in 1964.** I have ridden in GRIBANOV's cars
perhaps four or five times, once when I went with him to an
indiern Embassy reception in 1958, perhaps two or three times to
méetings with SUSLOV and two or three times in connection with -
the drinking parties with GRIBANOV and TARAERIN. GRIBAUNOV played

" absolutely no part in my entry 1nto the KG3. I think he could not

have played any perscnal part in my assignrent o the Jirst
secticn, First Departxent, Second Chief Directorate in 1953 since
at that time CRIBANOV vas Deputy Chief cf the Second Chief Direc-
torzte supervising the Sacond bepartrent and not the First De-
partment. I do not kaow who mac: the decision toc transfer me
from the First Deparurent to the Seventi pepartment in 1955, but
1 did rct have any p=arscpal contact Or conversazicn with GRIBAKOV
concerning this deciszion. 1 do net know if SRIBANOV played any
personal part in nmy appointment as Deputy Chiet cf Section in

the Sevenzh Departrent in 1958, I do not remerler just who wis
responsible for my appointnent to chis poziticn. I did ast per-
sonally discuss this appointment with GRIBANOV. GRIBANCOV decided
at the erd of 1939 that I would be appointed Deputy Chief of che
First Secticn, First department, Second Calel Directorate, and
this appointment took place scmetire in January 1%tG. DUBAS,

the Chief of the Seventh Departmeat in 1359, teold me that GRIBANOV
planned to appoint me to this position and that he had spoken to
GRIBANOV two or three times about it, but had been unable to get

. GRIBANOV to change his plans. I spoke to GRIBANOV myself abcut

this matter once or twice. GRIBANOV did not tell me who had
recomnended me for this ncw position and did not tell me any.
reason for my having been selected. GRIBANCV did tell me that my
appointment was a part of his versonal plan to raise to more -~
senior positions a number of younger officers, including myself
and Aleksey SUNTSOV. The decision for me to return to the Saventh
Department in January 1952 was actually made in. about September or
Octcber 1961. GRIBAMOV planned to appoint me peputy Chief of the
First Department, but the new chief of the First Department,
FEDOSEYEV, wanted KOVSHUK to take this position.. Since I did not

¥ See below for a more detailed version of this'affairtv

*¢ when NOSENKO arrived in Geneva in 1964 he was carrying a note

. _addressed: ' “Personal to NOSENKO, Yu.I.” In translation the

. note read in full: "Yu.I., get me please. some nore tablets
like the cne you .gave me once.: {gsigned] GRIBANOV." -
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= e below for a more detailed version of this affair. o ;;

'own acents to GRIBANOV. .GRIBANOV knew abeut aaents 'm -
i #4 and ‘ARTUR' (FRIPPEL}, but I naver specifically.
dlBCHS‘eu them with GRIBANOV. I did-discuss with GRIBANOV the
agent 'FPROKHOR' {FPREISFREUND). On three occasions 1 Lave been -
with GRISANOV in social circumstarnces.. On all three occasions.
TARABRIN was also oresent. . After two . of tnesn occas*cns. ve -

‘had parties with girls. I dén't rerember when tite first time

was, but the last time was in Septemter or Ocztoker 1963, On
this occasion théy called me at hoze late at.night and asked me
to 301n them at. thé Pragu=s Restaurant. I arrz2rnged for female
companionship arnd this party 'astad tntil early morning;* It

was at this party tha- I gave GRIBXNOV some pills I bhad for
hangovers. ' I had brought a supply of these back from Geneva in
1962. & few days after this party ([CRIBANOY's secrntarj Ye.S.}) .
KIRPICHNIKOV came to my office with a note from GRIBANOV asking’
me for some more of thege pills. -This is the note I gave to my
CIA case officers in 1964.**. I have ridden in GRIBANOV's cars
perhaps four or five tlmes, once when I went with him to an

- Indiar. Embassy reception in 1958, perhaps two or three times to
.meetings with SUSLOV and two or .h:pe times in connection with

the drinking puarties with GRIBANOV and TARABRIN. GRIEZANOV played
abgolutely no part ia my entry into the KGB. 1 think he could not
have played any personal part in ny assigument to the rfirst
Section, First Department, Second Chief Directorate in 1953 since
at that time GRIBANCY was Deputy Chief of the Second Chief Direc-
torate supervisirg the Second bLepartment and not the First De-
partment. I do rnot knovw who made the decision tc transfer me
€rom the First Department to the Seventh Department in 1955, but
I did ~.ct have any personc: contact or conversatica with GRIBAhOV
concerning this decision. -I do nct know if GRLIBANOV played any
persor.al part in ny appozntment as Deputy Chief of Section .in

the Seventh Deparument in 1958, I do not remember just who was
responsible for my appointment to this position. I did not per-
sonally discuss this appointment with GRIBANOV. GRIBANOV decided
at the end of 1959 that I would be appointed Deputy Chief of the
First Section, First Department, Seccnd Chief Directorate, and
this appointment took place sometime in January 1960. DUBAS,

the Chief of the Seventh Departmeat in 1959, told me that GRIBANOV

planned to appoint me to this position and that he had spoken to
GRIBANOV two or tiree times about it, but had been unable to get
GRIBANOV to change his plans. I spoke to GRIBANOV myself abcut

. this matter once or twice. GRIBANOV did not tell me who had

recomnended me for this new position and did not tell me any -

reason -for my having been selected. GRIBANCV did tell me that my

appoxntment was a part of his personal plan to raise to more

senior positions a number of younger officers, including myself
and Aleksey SUNTSOV. The decision for me ‘to return to the Seveath

Department in January 1962 was actually made in about. September or

- October 1961. GRIBANOV planned to appoint me Deputy Chief of the

First Department, but the new Chief of the First Department,
FBDOSEYEV, wanted ROVSHUK to take this posxtlop._ 81nce I dxd not

#* When. NOSENKO. arrived in Geneva in 1964 he was carryxng a note -
_addressed: “Personal to NOSENKO, Yu.I." - In translation the
-note read in full: “Yu.I., get me please some more tablets
like the one yeu,gave me. once. [sxgnedl GRIBANOV. .
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want to be placed in this position by GRIBANOV's order against the
wishes of PFDOSEYEY, I went to GRIBANOV and requested that I be o
transferied Lack to the Seventh Department, in any position. I

had already spoken to CHELNCKOV, who va3s then Chief of the Seventh:
Department, about this matter. and he had suggz=sted that I go to

GRIBALOV and ask to be returned -to the Seventh Department. ' GRIBANGY -

finally agreed that I should return to the Seventh Dapartment as

Chief of the First Section with the understanding that [ ‘would be:-{, ,

appointed Deputy Chief of the Seventh Department as soon as this .
position would be vacated by [3.A.] BALDIN. 1In July 1962 I was
appointed Deputy Chief of the Seventh Department. “his decision
was malde by CHELNOKOV and GRIBANCV in acccrdance with the intention
stated by GRIBANOV at the end of 1961 that I .should be appninted
to this position as scon as possible. I had no further perscnal
di ;cussions with GRIRANOV- about this appointment at this time. In
1963 CHELNOKOV [GRIBANOV'S Depucy, F.D.] BOBKGV, and GRISANOV .
decided that I should be named First Deputy Chief of the Seventh’
Department. f%hey Gid not discuss this with me beforehand 2nd no
order was iegsued about this appcintment. I was simply told that
from that time I would be considered as First Deputy Chief of tha
Department. At this time I was, in fact, the only Deputy Chief of
the Seventh Department, since KCRCBOV did not come to the Saventh
Department until about November cr December 1963. GRIBANOV did
nct tell me his reasons for appointing me Leputy Chief of the
First Section, First Department in January 1960, ifor wanting to
appoint me Deputy Chief of the First Department in late 1961, or
for appointing me Section Chief and later Deputy Chief of the
Seventh Department in 1962. He did not discuss with me my personal
qualifications for each of these positions. GRIBANOV had nothing
at all to do with my assignment to Geneva in 1962. I thirk that
the kharakteristika written about me for this trip was signed by
BOBKOV, since he was tae Deputy Chief of the Secornd Chief Direc-
torate who supervised the Seventh Department. I did not personally
discuss this trip with GRIBANOV before my departure from Moscow.
My candidacy for this assignment was supported by BANNIKCV, the
Deputy Chief of the Second Chief Directorate who supervised the
" work of the Eleventh Department which had the investigative file
"on SHAKOV. BANNIKOV was concerned with the question of who would
go as case officer on this trip because SHAKOV, who was suspected
.of possibly being a Western agent, was tou be in the delegation.
There was no background or neighborhood investigation conducted
on me in connection with my being approved for this trip. My
assignment was approved by the Eleventh Department, by the Person-
nel Office of the Second-Chief Directorate, by the Central Personnel
Office of the KGB and by the Central Committee of-the CPEU. GRJEANOV
had absolutely nothing to do with my assignment -to Geneva in 1964.
The kharakteristika on me for this trip was signed by BOBKOV. For
the 1964 trip no decision of approval of the Central Committee of
.the CPSU was required for me or for any of the other members of
the delegation who had been approved.for the 1962 trip. KHLOBU-
- STOV, PANCHENKO, and KOVALENKO supported me for the assignment as’
" a personal favor to me. I did not discuss my. 1964 trip to Geneva
with GRIBANOV prior to my departure. . In fact, I was even afraid
that GRIBANOV would find out that I was going and would object to
py making this second trip.” ‘ o

SRV T UTUR I X
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T 23 Februar 1965+ NOSENKS conman:°¢ farther 4 his social . -
ST encounters with GRIBANOV.and TAPABRIN. The following, which was’
: : “not included in the protocol. quoted above, is tu/”F fxom case

off;cer notes.

Question: Teil me about’ the occasxoﬂs when you ware with GRIBANOV

and TARABRI.

NOSENKO : Three times--drinking in céfes. Twice afrterwards thera

were girls. The mcst recent time was in September or
Octoker 1963. I don't remember the first time.. In
: 1963 I received a call from.TARABRI! at home. - Then
GRIBANOV got on the phone and told me to take his car
"and core join them at the Praga Restaurant, I éidn't "’
take his car because I didn't want tc call the duty-
officer. I took a cab and went to the Fraga., They
were sitting there and drinking in a private room. I
joined them. They were drinkirg chanqaaqc, but I took

cograc. TARABRIN suggested girls about 1230 and GRIBANOV

made me go tc the office to get my notebook., I called
one girl I knew-~her and her sister. VWnen I got back
to the restaurant it was closed with only GRIBANOV and

TAPARRIN still there. We went to thne girls' (apartment).

They weren't prostitutes exactly. I knew her before.

Question: Is this why GRIBANOV called you to the restaurart (i.e.,

to provide girls)?

NOSENKO: I think so. It was the second time I had participated
- in this. This last time CGRIBANOV told the girl his

name. The girl works in the Archives of the First Cnief

Directorate. At that time of night I waen't able to
reach anyone else. Her name is Galina Mikhaylovna.
Her mother works in tha Central Committee. I don't
remember her last name., GRIBANCV was drinking aad she
told him that she had quarrelea with ZAYTSEV, the Chief
of the First Chief Directorate Archives. GRIBANOV

. told her that he would give her a iob and told me to

! arrange for a job in the American Department of the

Second Chief Directorate for her. Galina's flat is in

the building inhabited by Central Committee workers on

Kutuzovskiy Prospekt. GRIBANOV's driver drove him.

home at 0600 and he was in the office by 0830.

) 3 March 1965: Speaking of the damage his disclosures must
have caused the KGB, NOSENKO said: "I believe they will punish
people in the Second Chief Directorate [SCD]j... Even GRIBANOV.,.
. He was personally responsible, as head of the SCD, for pushing
i " me ahead.”

i
4
1

3

"j

:

PRI

S PR

" Question: What sort of punishment? . . . . . . .

NOSENKO: Even firihg.

Question: Do you think any others would be punzshed, or even
fired? .

NOSENKO:  Maybe xovu.asxo, BOBROV, and people in the Eleventh
— Department. Many others, too. e ' S
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Later in the same session the 1ntetrogator returned to this subject:
The followxng ie a transcript of the dlscussxon., S . I

Question: You said you trhink GRIBALOV,nght berfxred. Yet, there’
. is ncthing in the protocol you signed {see atove] about
your relations with GRIBANOV which would teem to make
him personally responsible for ycu. 1Is there something
else, something ycu haven't told me? ’

[ A TR L

' NOSENKO:  No.
Question: Why then do you think GRIBANOV would be fired? ' § : 1
NOSENKO: (no'answer) . ‘
Question: (repeats)

NOSENKO: Don't know.

Question: Well, what is your 6pinion at least?

'NOSENKO: Nothing, nothing. Let's not discuss this.

Question: Why rot?

NOSENKO: It's simply my opinicn, that's all. I don't know why.

Question: Well, what is your cpiniorn? : ’ S

NOSENKO: He was responsible for my becoming Deputy Chief of
Department.

Question: But you had already gotten ahead before: you said he
: didn't help you become Deputy Chief of Section in 1958,

NOSENKO: Yes.
Question: Did you ever hear any gossip about his help to you?

NOSENKO: It was said in the SCD that he helped me become Chief
of Section and Deputy Chief of Department,

Question: Why would BOBKOV be punished? ‘ ' : :

NOSENKO: He was my supervisor, and in '61l he was Secretary of
v the KGB Party Organization. |

Question: Hould others in the Party-okgaﬁization'be punishedi_-, e e

NOSENKO: Yes, also in the Party Organization of the Seventh ) ' ‘ - 5

'
ey Y S < ot s e p e e a0 ¢ e

Department and of the SCD. . . T :
' Question: ' Would BANNIKOV be punished? o : vu' :'viﬂ?ff i B

i NOSENKO:  No. He did nothing, just supported my . candxdature for T '-TQA
oo . : Geneva. - o o ) v P ey R

“Question:. WOuIa'xovsﬁUk:be.pﬁdished? R T T AR S
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NOSEMNKO:
.Question:

NCSENKO:
Question:

NOSENKO:

Question: -

NOSENKO:

Question;

. 335.

Of course they ‘would speak klth KOVSHUK, bUK, GﬁYAZNOV,:
who talked to me.

‘How about the First Chief Lirectorate and the Seventh

Directorate? -

No. I wasn't close to them, except GUX.

How about First Chief Directorate residen:iesfabroad?
[S.I.] GAVRICHEV might ke recalled from Geneva.

You must be w1thhold1ng something about your relation-
shlp with GRIBANOV.

No, I was telling you I v191ted his cffice. He told
me: 'I found out you're drinking too much.' I said
no, not especially. He said: ‘'Stop this drinking
with KOVSHUK. 1It's not good for you.'

But this couldn't harm.GRIBANOV‘a pecsiticn now.

" inspection group- of the Collegxum, checkznq the: Seventh

NOSENKO They would review my file, and find that it contained ;
’ the report about the woman in '54,* the fact that I
was turred down for assignment to Ethiopia, drinking, .
scandals--GRIBANOV knew about this, but he approved 3
my appointment (to Deputy Chief of Cepartment) anyway. :
Question: Why did he promote you? E
NOSENKO GRIBANOV thought I was a young, active guy. Six re-
cruitments--oh, they weren't much, but it sounds
great for the First Department, which was having no
success with Americans in the Embassy.
Question: But why make you Deputy Chief of Department?
NOSENKO: He thought I was a tough guy, good case cfficer. 1In
: '59 I saw him often and was involved in a lot of
‘operations which were reported to him. _
S Question: But it was not then, but in 1961, when he made you o d
<0 Deputy Chief of Department. :
: -
: NOSENKO : (shrugs) )
i
. Question: Who would offlc;ally approve a Deputy Chief of Depart-
4 o ment? e -
NOSENKO: Must be higher than a Department Chief--bec. :se .i
A GRIBANOV - signed. They could get him for his, especially [
those who are against GRIBANOV. : 4
. Bt
_ Question: Who? 3
NOSENKO: Well, IVANOV, who wanted %o get promoted to Depnty .
———Chief of "Department. in .59-60- but didn't: - He was in an B ;;g
i Sl
A

'Departmenc.,

E ' f s Presumably this -1s a reference to- hOSENkO's contractxng venereal
1 : disease (see Part IV c.z. ) , R

5,
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: Ciestion: But GRIBANOV rust
' B Departzeat. Chiefs,
of them defecteld?

nave approved all th:
Yoo, Would the

-

NOSENXO: Well, if 1t was from the Sezond BDepirtment, for exarple, - .
no, because GRLEANDV waen't parsonally supervising it. © TR i

"It woulcé be someone else's proposal.  I[nomy cas2 it was i
hig own. initistive. : - v ;

PRSP SR

Wa3s anyone in the First Chief Directorate punishel as
a result of GOLITSYN'3 defcction? : . . -

hs indicated in Part III.I., a number of gources have repo
cm o tae

that GRiBANOV and other KGB officers were diwcharged frc
in +he wake of NOSENKQ's defecri TR, s
PTT )

Tt

£ 7T Ry ST
c s ',;{ LisE : -

15 KGR orricers had alreaay keea »d frem the KGB Lkecause
of the dafection, and that SRIBANOV and three of his deputics ware:
includéd in this number. oOne of the deputies wés named “BANNIR
{BRNNIKCOV) . GRiBANOV's guilt was said to rest in the facts that,
as Chief of the Second Chief Directorate, he had been ultimately
responisible for NOSENKC's flight; that NOSLNXO was his per=zcnal
friend and protege; and that, therefore, he cshould have been aware
of NOSEXNXO :

Accordirz %o

i

gatior. to go to Geneva, a summary statement of NC3THKO's activities
ard capabilities was prepaied by enmployegs of tac Second Chief
Directorate .and was tsent to GRIBANOV... R o2 said he understosd
_this summary contained ccnsiderable ‘compromising' inforrmation re-
garding NOSENKO and, if acted on properly, would ‘have reroved
NGSEN::O from future consideration for the trip to Geneva. SEL i B Sensiti
‘source  gtated, however, that he understood from convergations with other .. -
——KG3~employees, whkom he could not recall spzcifically by name, that ' i
GRIBAKOV read the summary material, ran a line through ail of it,

St o7 4l en

T Tn acdition, a western Ambaseador with whom GRIBANOV was in L
Angezational—ccn%actein~ueseew—haa—s%a%ed;eha%—GR}Baxavid§sge - e
. . . peared from .the scene sametimewinfmid-l965 and was_raplaced by. - - - v.~.§ R
v - " another EGB handler. (lie has also indicated that GRIBANOV . S

P A 6i‘s'ap;sé'a'réafajb;o’;it'th'e*fimfefdfé—xﬁn‘tgau‘et:v'v“s—*crﬁfw’n*fau in.October M D
I C 1964.) R ' ' ; ; ST e e e -

v VRN
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*Sand’ himi €o Cznévays’ .
R A ¥'ﬁ- thc gzneral fcelan arong. KGR pcrsr1—'
ne" SRIBANOV was willing Lo overloox @ lot of caficiencies
about NCSENKO because of uRIuANOV 8 lonq-tir* 'rxerdshlp thh

NOSENXO's father.” :
- accord L to censitive. b“rco

»iaA S -'.»h_» "f‘
.ﬁ 23

- i 6

A r & L& BTSN .
7 Sr I nRIBAHOV'u cisni ock pla»n
defestion in February 1964 and no less than SO otﬁex off‘curs,
108t of them from the Sucond Chiel Directorate and many of them
cicse triends: cf“ﬁ pAN0V, had been fired subsequently. QHEERRSE.

o i AT T =3 prior to NOSLNKO'S defaction, NCSENKO had
been ti3 dzputj to a Department Chief in the Sccond Chief Digec~
torate but that he held on ly the rank of captain in the KCB.
EEIET attributed LOSENKC's high pos1tinn tc the int luohce which
CRInA:uV exerted on Lis bechalf, G SR S€4) 325!!

@2gy rather than being fired, Major Genéral "BautlTA" (DANNIXGV)
had been appoznted Acting Chief of the Sccond Chief Directorate in

GRIBANOV's atcao .

_ after the aefecz:cq of N0<E KO, the Koh conducreda

tenchu inveatxqatlon cf peraonncl in 1’68 Headguarters to find out
which KGB officers knew him. ' One 0. theze questioned was TARABNIN,
who said he was scquainted with NOSENKO, but that their relation-
ship was only casual and was limited to cccasional official con-
tacts within the KGB. Subsequent investigation determined, however,’”
that TARABRIN and GRIBZNCV were close friends socially end had
attended several parties which NOSENKO had arranged and att anded .
Gir)s provided by NCSENKO were at these parties.** ' ARs a rasult of
hie willful concealment of this information, TARABRIN, lix= GRIBANOYV,
was discharged from the KGB and dismiss2d frcn the Commun st Party

of the Sgviet Union.

o ANER BANNIKOV was the Acting "Chief of the -
Second Chief Directorate. NOSENKO, as noted above, said that
'BANNIKOV would not be punished as a result of his defection.
NOSENKO alsoc said that it was BANNIKOV who ‘'sponsored NOSENKO'S
1964 trip to Geneva and that GRIBAROV had nothing to do with it

or the 1962 trip.

t®* These evidnntly were the parties 6escr1bed by NOSENKO (see
above). & o ; at the time of

RN A S

DR S U OO

ief—ofthe—British

his_removal trch—-tne=n:

that TARABRIN held this post until 1963, at which time he was

*Service Number Two" (counterxntelliqence) oi the First Chief

Department of the KGB First Chxef Dxrectorate. NOSENKO said ”f,au

- — promoted- to the- posxtxon of Deputy Chicf of the newly establishéd‘"

——

o . ‘Directorate.
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"I, Cenfircaties fren Gtheri§curécsf

1, Introduction

Since NJSENK)'s Jefcction several Seviet suurcss and
dofectors. ravc provided iafeoroaticn aupgcr:‘nq LOSENKG's
clains of h“‘iﬂé nell certain no¥}WQFQ5F;21;;Z LF?«%; cer-
tJlr tines, ',"f : ] . ) HEREh iy, f }t’f’;“ D24 ’jr‘g
ﬁmmim RN, R ek
‘& Sovict acicntist hltd SUSchLCu intelligence connsctions
who vas apprcacied U/ Cla, Sovist caso cofficers for an
EXWdoublo azent {a NOSENKD lead),and tl; ¥G8 cfficer
handling lobcru Les JC‘\aO\ (al=o a HULENXD lead), a Sov-
ict journalist who contacted the magazins Paris Motc h
with a proposal to write an article on NOSFRRU[ 3nd two
defectors, Scre of these sources had s,ppo*tut NOSENKGC
directly by reertzng that he was a Second Chief Diroce
torate officer in <ho various positions he say he uas.
Others have offared indirect support by confi*nx“g OSENAU'
knowledge of particular picces of int))snt)on ¢r ceas
firning the validity of *nforﬂatxon which NOSENKO said he
lestned while in particular KGB jobs, As will be noted,

. the informeticn froa cne source s*nctinos contradicts
that learaned froa another or from LZCSLNKO himself,

rny.,

C v g i ke St bt e

: R E‘gr,

Yoy . -
€E§“4n,;§k£9 has corroborated NOSENKO's story xndxrectly - T T
by his ces r19t1on3 of the reparcussions of the defection : oo
within the K33 (nnrt1culux1" e firing of GRILEA! UV);' LERERER
- Bt G AP IR T 37 IR AN A A7 0 Uiy i 8 . 2
Y- %—t PEIRES RN AR TSR P E @ﬁm‘;m;' L
O by his statezents Lonyerumng tiie prodablg, et to"
dcfectxonynou»d have o0 nud operatxon;. (VN

various tizes .5a. NOSLH\O is “1ore valuable than PEN- ‘ P
KOVSK1Y," that he is '"vastly morc important than DERYABIN , ’ - !
or GOLIL YN," that the AGB "will not be able to.operats. . - : i
for T 0 he _“unaninous o-xnio1 '
oé L TRV Sy RGN T AR SR
"HROSENKD uould do Lremendous harm to the XGB," and

that'this damage would be severo "for several years to
come", ’ ' '

¢ .. . Al

e s gt et

ST j};thls also given indirect support to NOSENKO's
' statement that h Yepuiy Chief of ,the U,S, Embassy
j . Soction.* IR o 2 3ok ARy Y VOSE”LU as.a "chief" had - -

ACCESS T0 d81 1.8 On n(» activities agaxnst the U.S.Em- , L
bassy, and e:»ﬂzx AT TR * . o
. NAO's knowledge of- ‘the mxcro hOnes‘,A‘,- LT e e
"~ installed in the Fmbassy. {NOSENKO has said that t is in- Co o
. formation was available to hin oaly becautPA,',was Deputy -
e ' Chief of the—Anericun—Enbassy - M Nt e

reported that NOSENKO's. position as a ?uhxct"xn the 3econd - -
Chief Directorate gave him access to the - nunos and backg'aunda

.7L3;ﬁilﬁiuever, 13 nof*knOan to‘hxve ssatad,spccxfically . .
thut SOSENKO waos 3 senlor cfticial in the Aderican Emba,sy T
Sectioa of “the: nmer‘can Depnrtmen: in 1960 and 1961. PR
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cf many KsB cfticers in
and to sensitive inform
‘and meched .. - This stat
o NOLERFD
phone list

T =Y

. l-‘ S + : ;
operational lLeang sunpl: e€d-|

77, B Poin i AL Y .y b 26 RNt 4
was Jonhn ., nane. 33 a goeracn resrurteld in
Leningrzd in-January 13€2 orn homosexual crounds; this
informaticn NOSELKO said re learnzd as Chief oY the
hnerican Tcurist Seciisi of tla fuurist Leparuioant )
rurther exzunles of supperting HOSELED i «
vav are rovif ioadecoyie v i thiis poper

7 R

2

k; R t{:{,

;«ﬁ e Sl f“',, S AE

the EGE NGSENKO worked in the Second Direcrorits ;
he once worked against personn2l of tie U.3. rnassy .

in Moscow; later he was assigned to work ageinst Y.5. g ¢ :

journalists in Moscow. During his last years with the KG3,

he was assigned to the task of workini against tmerican and )
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Eurcpean tourists:in Moscows lis :
SETLBA®, was that of Leputy'to ti SvEnth “ |
L rizent, Second.Chief. Direetirit SRR EES { g
. egééﬁ”'fﬂA NGSENKO securcd ~touls 1 esation”. " 1
et EUse’ of aelp he.roceiveu £ro! : cese=>1 GRIBANOV, i ;
Chief of the Second Directordt % through- ; ’
out NOSENKO's career GRLIAND aThim ahdeo- i :
, suw that he was premoted:. " ' T
B reporvad naving lenrned Eron
- A that RESENKO wvags ia, aly a-captain,®* - - -
: RARGE A C I e
: grfgiodd; St R BB W5 a5 Ked of
ne fcels that NOSENKD has actualiy deifetted or whather a2
feels that this right be a "trick' by tne KGB. ‘i CL e T
replied that from his own knowleédge 0% tiiis matter, he is
‘convinced that NOSENKO's defection is.neg 2 'trick! by the
KGB.". : e
seénsitive sourca..  °
d J “ {'
A é\&aﬁ. AR > SETALER W o
- 2553 K M said thar:"he h ;
from various perscns in Moscow,.. e ' e had never kncan .
NOSENKO personslly. lle” 5aic NOSENKG wis an irmportant boss
in:the KGb, _ile  said he did not Kndw w. . diracicrate or
g departrent NOSENKO hud been in. AR e e con-
. -tinued that whea NCSLNKO was a young ~at-nc was in the
GRU Military Academy*** and ‘then [wis? sent to the Infer- _ o :
mation Department cf the GRU for a short tirme; in all, = ' -
. . .%’J GX> N
. SR LT R A . o ‘ I
A%  Untii January 1965 NCSENKO maintainad that he had pre- o : o P
) .. gressed through the, KGB _ranks in'uqtnalmsequence,_from' R : o
e - lieutenant %o li_el-l_?"é‘n'ahz- colenel,—-On 26 /ﬁzz-nu'g!}l-»lovr'\l;' b e S e S
: " however, he said that because of adninistrative confusion ‘
; and GRIRANCV's advice he had skipped the ranki of major and
- .. .- - had -moved directly froa captain- t3 iieutenant-colonel in--- - - ="
: T late 1963, In April 1966 NOSENKC told CIA that he had =~ -
i " never hald the rank of licutenant celonsl and was teally
- Only _a Captaln ‘Lsee Pa‘_rt '\'oUrloJ.' . . .
“arn The Military-Diplomatic Acadexy -is the strategic- intel- -~ - S
- ligence school of thé GRU. . Although .USENKS said he.
s attended various .naval-type schcols-beiore joining the.
R g . GRU, he insisted that he was never enrolled in a fermal
P “intelligence course of any-trainingiestablishzent of the
: Soviet Navy. 'He claimed to ha
e 'attend the.Military Diplomftic A
- “GRU Military Acadeény) because it.
- " courses that he-'had already take
H

25,

e



porhaps a vear. G i YA S BT
Leen a very undisciplinea person white ino e GRLoand ‘oot
very good. ' e was (2o have been discharged from the GRU,
Lowever, fis fathor. wio “3s.0@ VT ,i:\t'h_u,-;n.ial'pcrs'_,m i
tie Ministry of Suiprvaldingg, wos anle Lo et NoENKO- trens -

ferrcd to tle RGO, ﬁ;}é{{;ﬁ%i( was ~he onipion ol Lhe pet-
te

e

e did ok er e M NG

cons from whom i hoo ™ informatior atwut SOLINXD that i
) KOSLARD huad given vory, vory gocd inlotmetiog to the . §. ’ p
after his deteotion and that ROGIESHO had had groat accessy
1o ¥63 inforsation siich tucluges atl weeaas ol WL cover- .
wre of people iv 1ove v micrar ot AT O I :
T e e PSR N
nussien, €L ﬁiyh@r::"si&&@fkw R
assy bad fouud JOE I TSR SR PR A M u " TLNED
intormatian.,'’”* ' '
EWTINEY: 8 il il 1 :
arent pamed by SCSINRO. who sonrcid his knowledge of o
Lo an incident which ecourred about 1959, while NOSENKUG €Rrid
he was i the Tourist bDepartuwent.
|8
oy
} 3
b, M
)
~ |
TEsandicatea Ir Pari V.E.3.p.. the finat sentewc, is lavealy . - )
but not entirel corsecct. ‘ - : : i ]
; ;
+*Sce -‘Part V.F.8. . N S N &

2wt
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gt the time c: tne Jdefection, NOSLNKO was rcoming. ih Geneva
with Nikolay RESHETNYAK, a rcprescntative of the Iater- :
national Organizations Branch of the Ukrainian Minlstry
of Foreign Affairs., RESHETNYAK told GEIFEFEED that NOSENKO
often left his quarters withcut saying where ne was golng, - A
but it was assumed that NOSENKO was "lntelligence" and had - '~
sodte missicn.to accomplish,** EEERERNRAGCAYTIRTESLG 145

SR RESHETNYAX had been interrcgated uy the AG3 in-
cern ection with the NOSENKO - defecElon, RESHETNYAK also told %

B+ B ‘that he had attendad the Moscow. trial of NOSENAOQ,
held in absentia, at which NOSENKO was found gui :
trcason and was sentenced to death, ‘&N INGR h ..
the KGB mighv go so far as to send somecic o the United
States to locate and kill NCSENKO. Finally, he-has reported

. . on the dismissa! of large numbers of KGB officevs, in-
cluding GRIBANOV and Yuriy GUK, and other repercussions
within the KGB of NOSLNKO's deiecticn (sse Part 111,1.4.)

6. GAMKRELIDZE

NOSENKO's service in the American Departnent was con-
fimed in the fall of 19¢4. by the Soviet mathematician R.V,
GAMKRELIDZE.®*% At that time an American scientist breovght,
up with GAMKRELIDZE the subject of the ABEL-POWERS exchango®**#

w ¥ See part VI, 0.7.C,
' - a%  NOSENKO identified RESHETNYAK as & Ukrainian Ministry of .~
" Foreign Affairs officer on the staff of the Disarnament
Delegation, Asked on 24 January 1964 whether RESHETNYAK
might be suspicious of his absences ior meetings with CIA, .
. NOSENKO replied: "lle thinks I'm KGZ,.,s0 of course there's
. no problem if I come back late." @ECIiRRS TS <
‘ ported that RESHETNYAK had been dis.ilsscd:. 1rom the KGB as
8 result of the defection of MOSENKO, CIA has no other
- yeports of RESHETNYAK having served in the. KG3,
#e® GAMKRELIDIZE is suspected of having connections with Soviet
Intelligence because of his statements and actions, as :
we 1 as his unusual freedcz of movenment, oftea alone, while o :
on visits to the United States, When approached by a CIA .~ ~ = . " ¢
representative with a recruitment proposal in 1964, GAM- . ' )
XRELIDZE declined but added that he "welcomed the op-

ﬁortuntty—to—mpet;wfth—an—ﬁmbrtcan—fﬁt&ttijeﬁte;qffitirii.
since this enabled him to compare the Soviet Intelligance
officers he has met with their American counterparts," '
During. this meeting, GAMKRELIDZE raised- the subject of
NOSENKO again, describing him as "obviously a traitor to
his country,” S E . R cl T e e

a%8% The exchange of the KGB. Illegal Rudolf Ivanovich ABEL ’ L R

- for Francis Gary POWERS, the U-2 pilot, took place.in - R o

February-1962.
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. and asked whéther the Russian pecric Lad Deen told absae ft.
" GAMKRELIDZE repl:ced that thiey hod rot been tnld cfficialiy but

1]

knew it had taken place since therc whn 'y e a gropevine™ in

Moscow. &As an cxample, he said taaw L wois own this way that he i
- had reard about the NOSENFO defectimn and 1un sighificance. Ex- i
pandlng, GAMKRELIDZE stated that the “gracaviec® indrzated thas o
the C. fection "way ver Y deaaoagyr o Eayret Irne .;1@ ies in . :

o0
2 oe

o
NOSENKS was thae Chicf of the amer:wan Yoction, and he zZnew th
1den,1»1es of all Zovict auLn.J it the Lnit: b Srotee,®

7. GOLITSYN ' _ i

Tre defector CGOLITAYN is tno cnaly source of information an
NOSEN¥0's KGB caruver who claims to have ireen poarsonclly acgeaisntzed ' ;
with him. GOLITSYN. said that he © NOSENLO for the €108t time ir
19533 vhen visiting the amgrican Depiariment of the KB Seecond Chics
F‘rec-orate c¢n business, and that e saw ard zpoke with MNUSENYO” on
‘& number of occasions subseg x;xtx., nont Focentiy in Y959, ¢ This
first-hand information from GOLIW however, 18 nut always con-
sistent either internaliy or 1in :pm;a:150u w;th that supplied Ly
-NOSENRKO.

Qe

- Cla has no record that GOLITSYN, pricr to the publicit ty
attending NOSENKO' s defection, ever munt1oqr4 him by name or in
cornnection with Lne KGB Second Chiol bDiractorate. On 19 March
1%¢2, prior to NOSENKO's Iirst cc.t:ct with CIA, GOLITSYN was
cshown lCSELKO's name among those of uther Uoviets in Genava 0.
the Disarmament Conferenc b:_fa:lvq to comment on it,

On 26 June 1962, after ClA's initial mectings with NOSENKO
and tecause of the large overlap o7 NUSHENKQ's :nformetion and
cuntacts with GOLITSYN's, one of thoe CIA case officers who had
met NOSENKO 1n Geneva moet with COLITSYN to <Wbtain his zomments
cn some of the NOSEMKO material. GOLLIT3Y! was told thuaz CIA had

i : received in Switrerland an anonymcus let:cor wnich reported cer-
tain information from within the B; the CIA official stated
to GOLITSYN that the irnformatien so clusuly overle ppgd his own -
— repcrt1ng,lnclud1va promainent mention of COLITSYN's friends GUK, ;
KOVSHUK, ané CHUPANOV, that the pdssibility of disinfcraation . ‘
was suspected, perhaps 1n relation to GOLITSYN's cwn d2facticn.
Ten major items from NOSENXO ware discusscd with GOLITSYN, all
pertaining to Seccnd Chief Directorats operations, and a 1list
of 15 names was shown him, identif:ed as namcs of sccowd Chief
. _ Directorate persornel whom the letter writer had named., Among
i " these names was (fnu) NCSENKO, and GOLITSY!N indicated he had
: .. previously reported on him; CIA rezords, however, show that .
" GOLITSYN had reported only on:one Aleksandr Fedoseyevich NOSENKO, :
who had been a KGB officer in -Japan when ‘RASTVOROV defected to P L
the U.S. in 1954. GOLITSYN made ro further comments on these '
names, except to say that one identified as KGB had left that
. organization in 1961 for the MVD.. - GOLITSYN said that in general,
lacking the full details ‘necessary .- for an .assessment, he could
__say that therc were serious signs of disinforwation in what he

et frie-Sas agine sty - S Ay T R S S S S PR e

k ~“had seen; he wanted to-seeé the fuTT’xnformatxoh on the case.

R ' Subsequently GOLITSYN made numerous demands for this informa-- - e
. tion, cgmplaxn;ng_to_hﬁta:neywﬁeneral cbert_KLNVEDz_andwsan,nr —— ..

R SRR ‘CIA ofi1c1als because his request nad not been granted ' ' : <

. Oon 10 Pebruary 1964 hOSBVKO s: defactlon from the SOVlet statma-»' - S &

ment delegatxom 1n Geneva, 5w1tzerlana, was publicized,  in¢luding R
: ©_When: GOLITSYV heard: ‘this news: he xmm'diateLy

recalled ‘the June ‘1962 “letter” ia Switzerland and :

to xt; he thereupcn stated: that ne- recal;ed-”OSENKO‘

ll February 196 rais ed the possib
£ ; ‘>“break"ﬂanYKO, and;at

ﬂP (“?FT
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= -~ -~ with him aftér work, and ﬁadWonce ‘entertaired KASHCHEYEV at

 resPrva.1ons aDOut NOSESKO 's” aona £ides, C

“'§4¢,i'” o

P

fides ;er the next several
mor.ths GOLITSYN was provided with maierial from the 1352 and 1964
meetings with MNOSENKO in Switzerland, ané a: his reqiest was sup-
plied with all the available 'hiogrzphic da=2 to-assist him in® .

analyzing the KG3 operaticn; On 12 June 1654, GOLIT3SYI was inter-

viewed in detail on the subject of HC3ENKD. Hel confirmed HOSIN.
KO's identity as the sow of the formar My~ .ifner of Shanih 1 7i¢
ard said that he was a hSB officer who had «orVrd in <“he American
Department and -the Tour‘st Departnent cof ths UGB's Secord Chniet
Directorace, He was cnoxn a protograph of V“'ENKO {not huried

in a pUOto spread, but singly) and he said that the ghdtograph
depicted NOSENKO, cULITSYN zid he krrnew this bocauss Te wes pere-
sonal‘y acquainted vith NOSENKC, having met him two or three
tir:s in the U.S. Empassy Section while tnere on YGE Firs- Chief

Lirecteorate business in 1353, 'lie had zlso =-zn JOSENKC cccasaon-
ally at work duiing 13%8 and 1959, and when SCLITSYN asked lnm

whare he was working in 1959, LCSESRKOU t21dé iym that he was 1in
the Tourist Ceparvment. Fincliy, GOLITS/N caid, he and: NOSENKO
knew cre ancther through thnxf nvLu1L fr'P'HLh ps with Yu, I,
CUK, V.Aa. CHURANOV, ana Ye.o., LHE?EV A.cording o GOLITIYN,

NOSEWKO served 1n the U.s, Embassy Secvion from 1953 uncal 1957
o1y

or 1958 and was specifizally responsicle ‘3* K3 coverage of Aner-
ican military personnel 'n Ac-gcw during the first year of this

.period. For the remainder of lus servies in the U5, Embassy
. Section, until 1957 or 1953, GOLITSYN said. NOSENKO may have had

these .same responsibilities or nhe may have baen working against

'. other Embascy personnel or correiponéents. Hz2 was definitely in

the American Department during this entire period, 1In 19357 or
1958, NOSENKO transrerred to the Tourist Dopartment and w.as a
senior case officer there as of 1359.°¢ GCOLITSYN was ce:ztain that
MOSELKD did not work 1a the Ansrican deparument of the Second
Cnief Directorate at any time during 1960. 'This he said ne Xnew
because he had visited the U.,3, Embazsy Sect-ion on at leazt three
occasipns during the early partv of 1950 and again in about Decem-
ber 1960 (sic, accually January 1961} . 7** GOLITSYN sa:4d that he

gknew in detail who was in the section. and that he wou.d nave
‘known if NOSENKO had been theLe. particularly if he were the

Deputy Caaef ****

" NOSENKO. on the other hand. failed to identify GOLITSMN's

photograph and has cowsxstently denied evsr seeing or meec-
ing him. After the defection, UUCSENKO was asked what he krew
of GCLITSYN. He 1mned1atply gave a detailcd account of
an incident which GOLITSYN himself had previously reported
to CIA: GOLITSYN and KASHCHEYEV 1n 1951 or 1952 had written
a letter to the Central Committee of the Comaunist Party
proposing a reorganization ond redirection of First Chief
Directorate intellijcnce. activities: as a result of this
letter COLITSYN and KASHCHEYEV had been received by MALENKOV
and STALIN, and their proposals were accepted. This was
NOSENKO's first mention of KASHCHEYEV, but he added at this
time tuat he was personally acquainted with him, ‘had seen
him periodically at KGB Headgquarters, sometimes had a drink

“his dacha in-1953 or 1954. GOLITSYN saw- NOSENKO's reply to
his question prior to.making the above statement, and KOSiEIN- .

i
e

o dibetirbmbas fad ik b

‘(Pﬁotno;e3>CQnttnued~an-ngxﬁ"pagé,},‘5j

KO's claims of friendships with-Yu.,I. GUK and V.A. CFLRANCV
were included in the file GULIT:YN =tudxed.
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(Centinuation of footnotes from precédzng pa;e,)

)15

This chronology differs from- that’ provxded By NOSEHKO and

described previously: - Accarding to NOSENKO, he served in
the American Debaxtnent to mid-1955, in the Tourist Depart-
ment from 1955 antil January 1960, in the Anerican Depart-

ment during 1960 and '196!, ard acgain in the Tourist Depart-.

ment from 1962 until his Sefuction. NOSENKC's confirmed
1955 operg ins* EVRGI ahd his 1957 operations
against € and Gisella HARRIS tend to confirm
his connectiul Wit arist opetations in 1956 and 1937.

t

GOLITSYN had spoken as early as December 1961 of these
visits to Lhe U.Ss. Lmbassy acctxon.

*x s+ COLITSYN had earlier reonrtcd that G, I CRYAZNOV was acting

as the assistant of the ch:ef cf secrtion at this time. He
has never identified the Cepaty Chief of the U,S, Tmbassy
Section nor indicated that such a position was on the

table of organrization.




THgoghy L -

Vhe micfcphones in the U S Emaas‘y in Hoscow. The followxng 1q ' _ i
from the tranucrzpt ‘of her xunarka.~ , o ‘ T S A
Question: Do you know anything about NOSENKO, the one who ‘ oy

defected 1n Geneva?

I didn't have any real infcrmation. I hcard: ecme
gossip, and’ the yossip was that he ‘is the scn of
a general, that his mother is Jewish, and that hig
nother was always involved in scue blackmarketing,
that his father had great concern Jvar the family,
This is, you know, iule talk., I don't really hncw-=
it was just gossip,

Cuestion: Would you say that this idle talk wus among FKGhH

- people or-- }
You know, 1 didn't kncw many EGD people. It way
only Mr. SVIPIN,®

But he told you abwut thie?

He didn't tell me, he told QE%;;;!!%
husband], ah--you know, they lik: to think they
are all~-powerful, that tiis min of course will
Le exterminated one cday. They always repoat it,
Wwell, somelcody committed suicide. The old de-
feetor, that GUZENKO, [ think, Yea--1 read in
the paper. :

Question: But what vere you saying about thxq Geneva NOSLNKO?
+ His mother is Jewish, his father was a general.
What was his father in?

I really den't know,

. - . Question: Were there others who suffered as a result of this?

I really don't know. . I never heard. I never knew
: that defector. I never knew. He wasn't a KGB
. . " = person, RO . '
Question: I beg your pardon?

He wasn't a KGB person, NOSENKO.

! ¥ V.G. SVIRIN was said by g D
officer under cover of the State Committee-for Science: ‘and . : e
Technology “(GKKNR) during the period of hér husband's em= : : C i
ployment (1960-1962) there and later head of a unxt con— SRR -
ducting—operations—against—the-t
, a friendly association with SR K . ‘
T the date of her defection. Accozding to os*‘:‘xo svmm was : ok
a KGB officer who pattxc;pated 1n.*he PENKOVSRIY 1nvestigatxon -
(see Part vVIi.D.7.b. ).




‘The fellow from Genewva?

No. He wasn't a KGR person.

N i e

No? What waéuhe?
'He was a civilian. T think.

- You never heard anythxng about his family, his
friends?

No.
But you say he was not a \i3 perscn?

I say T will tell you one thing: They don't have
much gossip on these things. It isinever safe.
So gessip isn't popular. b‘>ides.fcach ot then
have their own grudge, sort of department, and he
knows very little except gossip, very little gos-
sip from outside. And so, for instance, maybe
Mr. SVIRIN wasn't in a position to xnow about
this person straight, so he repcated the tiny
scraps he heard. :

guestion{' " And that was only that he had a Jewish mother and
a general for a father, but nothing about hin. , o

. Nothing... 1 don't inow., Evurybody was saying
“that he was detestable, when he ran away. lle
tipred Anericans... He tipped the Americans
about the microphones and things in the Embassy.

Question: i In the Embassy in Moscow?

In Moscow, yes.

Question; But yet, he was not a KGB person?

But you know every Russian who is allowed to see

: . foreigners is. connected (in some way with the KGB}.

‘ ~ You know, a KGB person is considecred to be a person R
i who works at this place, as an oificer, and every- ' T
E : body else involved is somehow related to the KGB.

: but not KGB persons themselves.

During a later debriefing by CIA, : B clarified her
- sourcing of this 1nformatxon. All of it exgepr that concerning
‘ ‘the microphones _in the U.. ane fror SVIRIN when he
{ visited the QE : 3 ' Ses : The infor- . o
mation that NOSENKC had” compromised the Aud microphone system to Sl e s
the Amerxcane was also 1ece1v=d fron SVIRIN durxng another soc131 o . Lot ‘
. visit ik - L i
marked to 'k
to the Soviets 33 re\ealxng the fnct of the mx;rophones to U S.V,
Lo L

—————-nuth -1:1

3 o els vapeye

- PR
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1Y, Snviet Journalisty KORCLERN

. In Getober 1UGe, Yu.l, RoROGEV, who said v owes o Soviet
journalist, offercd to write a-stcry on the lite ¢f the family of
a "Soviet secret agert' for the prerch moagurive Taris Match AR ;
-~ The stery was 1o cencern MOSENKO's family and theit Tife in ios- : R
cow since NOSINAO's defection. A short bacruround statement cn '
NOSINNO which FOROLEY haaded bParis Match editers stated in part:
. UNC3ENLY, aboul 30-38, an of 17T of tne Loviet Sfeuret Police, .
v+ preganization, Jetected to the UsA without Lis famiiy about two o
years ago and. ashed for political asylunm in the liiS.; 1t was

g -

O PO

FThe JUTINSTN Lead - fren NOSINKD is Jiscuosed in detail in

C B NG ENKC provided informution .uh%ﬁgéec bert Vi DsS.co¥e oo

waxCae Part 11D, for rore detaiis comoeriiry KODILEV's ofier : ok
te Paris Matci., o N - R T o
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granted to him. That was. the most serious defeat o the Sovist
Security organs as NOSENKRO occupied important positions in espion-
age and counterespionage departaments and alse was closely acquainted

with the country's leading tamilies and homes."
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